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نقشهاییکههمهلیلابودهاند
این کــه ســینمای ایــران حــالا بــا نام هایی بــه غیر از 

مهدی میرمحمدی
دبیر تماشا

کارگردان ها شــناخته می شــود خود دلیلی اســت بر 
جدی تر شدن جایگاه صنعت سینما در ایران. بی شک 
یکــی از مهم تریــن جایزه هایــی  این گونــه که نصیب 
سینمای ایران شده، جایزه نخل طلای شهاب حسینی 
به عنوان بهترین بازیگر مرد از فستیوال کن بوده است. 
با وجود همه محدودیت ها در این سال ها، نقش آفرینانی از سینمای ایران در 
ســطح جهانی خود را مطرح کرده اند. در آخرین این موارد، منتقدان سایت 
»اینــدی وایر« نام لیلا حاتمی را برای نقش آفرینــی در فیلم »جدایی نادر از 
سیمین« در فهرست 25 نقش آفرین برتر زنان بازیگر در فیلم های هزاره سوم 
قرار داده اند؛ البته که این یک موفقیت رسمی به حساب نمی آید، اما چنین 
مواردی نشــان از نفوذ محصولات ســینمای ایران بر روی بدنه تماشــاگران 
متخصــص دارد. امــا لیلا حاتمــی را باید یکــی از موفق تریــن بازیگران زن 
ســینمای ایران در سه دهه اخیر دانست. همین امسال فیلم »رگ خواب« با 
نقش آفرینی او تا این جای فصل اکران توانسته پرفروش ترین فیلم غیرکمدی 
سال باشــد. او بعد از تجربه های اولیه در فیلم ها و سریال های پدرش با فیلم 
»لیلا« به کارگردانی داریوش مهرجویی در ســال 1375 آغازی درخشان در 
سینمای ایران داشت. این نقش به حاتمی این فرصت را داد که از همان ابتدا 
بتواند به عنوان بازیگری صاحب شــمایل در سینمای ایران معرفی شود. این 
شــمایل مند بودن بــه بازیگر اجــازه می دهد در پس تمامی تفــاوت نقش ها، 
شمایل آشــنای خود را از نقشی به نقش دیگر در مقابل مخاطب قرار بدهد. 
این گونه اســت که تمامی نقش ها از فیلتر روانــی و فیزیکی نقش آفرین عبور 
می کنند و در پس همه تفاوت ها یک شمایل آشنا دیده می شود. این شمایل 
به خصوصیات ظاهری خلاصه نمی شود و خصلت های روانی نقش آفرین نیز 
در شکل گیری آن شمایل آشنا نقش بسیار مهمی دارند. حاتمی تا همین جا 
نقش های متفاوتی در کارنامه اش داشــته است، اما همه این نقش ها بیش از 
همــه »لیلا« بوده اند. حاتمی نشــان داده توانایی بالایــی در اجرا و طراحی 
نقش هایی با پیچش های روانی بالا دارد. هنوز برای بســیاری از علاقمندان 
لیلای مهرجویی سوال است که در ذهن لیلا چه پیچ و تاب هایی به پا شد که او 

حضور زن دوم را در خانواده اش پذیرفت؟

یادداشت

 لیــا حاتمــی، به عنوان یک زن مصمــم، فیلم را به مرکز فرماندهی خود تبدیل می کند. او می خواهد کنترل کســانی که دور و برش را محاصره کرده اند به  دســت بگیرد؛ حتی 
زمانی که آن ها فضای اطرافش را کم کم می بندند. او بیچارگی را نمایش می دهد، ولی هرگز به طور افراطی این کار را نمی کند.

رئیس مجلس به دنبال تکرار ائتلاف اصلاح طلبان- اعتدال گرایان در 1400 است

سایهجهانگیریبرسرلاریجانی

 آخرین ساخته سینمایی مارتین مک دونا، آماده اکران عمومی می شود

سیماییکنمایشنامهنویسِعشقِسینما
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چپ گرایان مهم ترین پایگاه را در 
اتحادیه اروپا از دست می دهند

مرکلبرکرسی
متزلزلصدارت
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سامانه صیاد چقدر می تواند 
مشکلات را حل کند

پایانیبردورباطل
چکهایبرگشتی
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 فلفل نبین چه ریزه
بشکن ببین چه تیزه!

محرومیت4ماهه
طارمیوفرصت21روزه
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حرف های دانش آموزان، معلمان و مسئولان را بخوانید

عبورازخستهتریناولمهر
این روزها درهم پیچیدن بوی مهر و صدای خنده های امیدبخش نوآموزان 

و خنکی نسیم پاییزی پیام آور آغازی دیگر است؛ آغازی بر فرایند آموزش و آ�ییـنـه
یادگیری. آموزشی که قرار است زندگی فردی و اجتماعی انسان ها را به گونه ای سامان 
دهد که در جهان پرآشــوب مان ســنگ روی سنگ بند شــود و آزادی، صلح و دوستی بر 
گیتی چیرگی یابد. آموزش نوین به ویژه مدرسه ای آن به دنبال پرورش شهروندانی است 
آگاه و توانا و شایســته که افزون بر دانســتن حقوق و وظایف خویش، آن ها را در زیســت 
فردی و اجتماعی شان به کار ببندند و رعایت کنند. در این که چه باید کرد تا برون دادهای 
سامانه آموزشی، چنین شهروندانی باشد، اختلاف بینش و روش وجود دارد، اما جامعه 
جهانی در سطح ملی و منطقه ای برای برون رفت از بحران های کنونی چاره ای جز یافتن 
راه هایــی برای پرورش چنین شــهروندانی ندارد؛ از این رو که گری هاپکینز، ســردبیر 
آموزش جهانی )EI(، در یادداشتی به پنج جان مایه شهروندی اشاره می کند و می نویسد: 
»راستگویی، همدردی، احترام، پاسخگویی و شجاعت پنج جان مایه شهروندی هستند، 
که تنها حمایت از آن ها کافی نیســت، بلکه پویش این جان مایه ها، ســخن گفتن درباره 
آن هــا و پل زدن میان زندگی دانش آموزان و این پنج ویژگی، کلیدهایی برای گســترش 
درک حقیقی این مفهوم هاســت.« بی گمان نهادینه کردن این پنج جان مایه در تک تک 

نوآمــوزان به عنــوان شــهروندان آینــده، زمینه ســاز فکری، تغییــر نگاه و انتظــارات از 
آموزش وپرورش، برنامه، راهکار و ابزار و از همه مهم تر یک اجماع جهانی برای پذیرش و 
حرکت به ســوی چنین هدفی نیاز دارد. در ســال های گذشــته نهادهای غیردولتی و تا 
انــدازه ای نیمه دولتی تلاش کرده اند تا دولت ها و سیاســتمداران را بیش از همیشــه به 
توجه به چنین آموزش هایــی وادار کنند که تا اندازه ای نیز کامیاب بوده اند. برای نمونه 
کمتر از یک دهه اســت که دســت اندرکاران آموزشی و سیاسی کشور ما نیز دست کم در 
گفتار، اهوادار پرورش شهروندان شایسته شده اند؛ گرچه در عمل پیشرفت چشمگیری 

دیده نمی شود! اما اگر به دنبال راهکارهای عملی برای چنین آموزش هایی باشیم چه؟
 آن چــه تجربه هــای ملی ماننــد تجربه هــای ارزنــده زنده یاد پــوران میرهــادی در 
مدرسه های فرهاد و تجربه های جهانی مانند همین یادداشت ارزنده هاپکینز به ما نشان 
می دهد رفتن به سوی روش هایی از این دست چندان امکانات و هزینه های فراوانی هم 
نمی خواهد. برای نمونه می توان به نوآموزان فرصت هایی داده شود تا در تعیین مقررات 
کلاس خود یا ارائه پیشــنهادهایی در شــورای مدرسه کمک کنند، با همکاری بچه های 

دیگر به گسترش یک سیاست زیست محیطی...
  در صفحه  19 بخوانید

 لیلا حاتمی برای فیلم »جدایی نادر از سیمین« 
در میان ۲۵ نقش آفرینی برتر هزاره سوم به انتخاب سایت »ایندی وایر« 

اینلیلایخیالآفرین
  صفحه  16
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چرا در ساخت بازی های رایانه ای 
 درجا می زنیم؟

رشدکمیصنعت
گیمایرانو23میلیون
کاربرناراضی
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امیــر غفــور، بازیکن 
پســت قطــر پاســور 
باشــگاه پیــکان با عقد قــراردادی 
دوساله به تیم سایپای تهران، دیگر 
باشگاه خودروساز پایتخت پیوست. 
این قرارداد در حالی امضا شــد که 
امیــر غفــور پــس از قطعی شــدن 
حضور پشت خط زن کلمبیایی در 
تیم پیکان از این باشگاه جدا شد. 
پیش از این، فرهاد سال افزون هم 
از پیکان به سایپا پیوسته بود. امیر 
غفور در فصل گذشــته بــه همراه 
به عنــوان  تهــران  پیــکان 
نایب قهرمانــی لیگ برتــر والیبال 
پیکانی هــا  بــود.  یافتــه  دســت 
بدین ترتیب برای امســال، ســعید 
معــروف و فرهــاد نظری افشــار را 
اختیــار  در  ملی  پــوش  به عنــوان 
دارنــد. ســیامک مرنــدی، دیگــر 
بازیکــن تیم پیکان نیز پیش از این 

به تیم بانک سرمایه پیوسته بود. 

قرارداد ۲ ساله سایپا 
با امیر غفور 

تداوم ائتلاف 
به شرط شفافیت

نوکنــده،  جبرئیــل 
مدیر موزه ملی ایران 
گفت: »موزه ایران باســتان پس از 
80 ســال از زمان تاسیس به شیوه 
 André( طرحــی از آندره گــدار
Godard(، معمار و باستان شناس 
می شــود.  بازســازی  فرانســوی، 
بازســازی موزه ایران باستان که تا 
می شــود  انجــام  امســال  پایــان 
براســاس طرحی اســت که آندره 
گــدار، پایه گذار و معمــار این موزه 
برای بازسازی در دهه های پیش در 
نظــر گرفتــه شــده بــود و بــا نظر 
کارشناســان کامل تر شــده است. 
ایــران  موضــوع بازســازی مــوزه 
باســتان کــه قدیمی تریــن مــوزه 
ایرانی است در دهه 50 و سپس در 
دهه 80 به طور جدی مطرح شد، 
اما این اتفاق امســال میسر شد که 
در انجام آن کارشناســان ایتالیایی 

به مدد ما می آیند.«

بازسازی 
موزه ایران باستان

دبیر  مســلمی،  احمد 
صنفــی  انجمــن 
متخصصان تجهیزات پزشــکی کشور 
گفت: »بیش از 30 درصد تجهیزات در 
دندان پزشــکی،  پزشــکی،  مراکــز 
آزمایشگاهی و کلینیک های خصوصی 
قاچاق و غیرمجاز اســت. مصرف آن ها 
باعــث اشــکال در تشــخیص و درمان 
می شوند و هزینه های مردم را افزایش 
می دهند.« مســلمی ادامــه داد: »در 
مراکــز دولتی به علت ســختگیری در 
رعایــت آیین نامه قاچاق، اســتفاده از 
تجهیزات پزشــکی قاچــاق به حداقل 
ممکن رسیده است؛ البته ممکن است 
درصــد اندکــی به صــورت غیرمجاز و 
قاچــاق در مراکــز دولتی هم باشــد و 
مستندســازی هایی شــود که به وسیله 
قاچاق به بیمارستان دولتی وارد شود، 
اما به هرحال میزان اســتفاده از وسایل 
قاچاق در مراکز دولتی بسیار کم و کمتر 

از پنج درصد است. «

تجهیزات پزشکی قاچاق 
در  بخش خصوصی

افزایــش  فرصــت 
سهام  صورت حســاب 
عدالت دیروز به اتمام رسید و همزمان 
ســامانه ســهام عدالت برای مدت ۱0 
روز تعطیل شــد، اما مشمولان پس از 
بازشدن مجدد ســامانه، هنوز فرصت 
دارند شماره شبای حساب بانکی خود 
را وارد کنند. ســیدجعفر ســبحانی، 
ســازمان  کل  رئیــس  مشــاور 
خصوصی سازی گفت:  »تاکنون 3۷.5 
میلیــون نفر صــورت حســاب خود را 
مشاهده و 3۲.5 میلیون نفر نیز برای 
اعلام شــماره شــبای خود به سامانه 
سازمان مراجعه کرده اند. پیش از این 
اعلام شــده بــود تا پایان شــهریورماه 
اولین مرحله ســود سهام عدالت واریز 
می شــود، هرچند تقســیم سودها نیز 
انجام شــده اســت، اما هنوز وضعیت 
گروه بندی و اولویت ها مشخص نشده 
و ما در انتظار مصوبه جلســه شــورای 

عالی اصل 44 هستیم.«

تعطیلی 10 روزه 
سامانه سهام عدالت

ســرگئی لاوروف، وزیر 
خارجه روســیه در یک 
کنفرانــس خبری در نیویــورک گفت: 
»رهبــران کره شــمالی و آمریــکا باید 
اظهــارات تندشــان را علیــه یکدیگر 
کاهش دهند؛ چراکه فروپاشــی توافق 
هسته ای بین ایران و قدرت های جهان 
تنها پیونگ یانگ را تقویت خواهد کرد.« 
به گــزارش »اســپوتنیک«، لاوروف در 
ایــن کنفرانــس خبــری تاکیــد کرد: 
»مبادله تهدیدها به شدت بد و غیرقابل 
قبول است. ما باید تب تند آن ها را آرام 
کنیم. فروپاشی توافق هسته ای ایران، 
به کره شــمالی انگیزه ای بــرای توقف 
ازای  در  خــود  هســته ای   برنامــه 
برداشته شــدن تحریم هــا را نمی دهد. 
این مواضع ترامپ به شدت نگران کننده 
اســت. مــا از ایــن توافــق و اجماع که 
درنهایــت به لغــو تحریم هــای جامعه 
بین المللی و تقویت امنیت بین المللی و 

منطقه ای انجامید، دفاع می کنیم.«

محمود صادقی، عضو 
عالــی  شــورای 
درباره  اصلاح طلبان  سیاســت گذاری 
نبود ائتلاف اصلاح طلبان در انتخابات 
۹8 کــه اخیرا از ســوی عــارف مطرح 
شــده، گفت: »دیدگاه شــخصی بنده 
این است که ائتلاف می تواند تداوم پیدا 
کنــد، به شــرط این که شــفاف بوده و 
طرف هــای ائتلاف به تعهــدات پایبند 
باشند. در حال حاضر ساختار شورای 
اصلاح طلبان،  سیاســت گذاری  عالی 
 اســتراتژی و سیاســت های جدیدش 
هنوز مورد بحث قرار نگرفته و به اعضا 
اعلام شــده دیدگاه های خود را درباره 
ترکیب و ســاختار شــورا ارائه کنند. تا 
جایی که من در جریان هســتم درمورد 
انتخابات آینده هنوز بحث رســمی در 
انجام  صحن شورای سیاســت گذاری 
نشده و ممکن اســت در هیئت رئیسه 
شــورا بحث شــده باشد و بســیاری از 

اعضای شورا با عارف هم نظر باشند.«

نتیجه فروپاشی برجام 
بی انگیزگی کره شمالی

صفحه حوادث روزنامه ها یا ســایت ها را که باز می کنی پر اســت از آمار قتل هایی که بر ســر نزاع صورت گرفته است. چهره خشنی از مرگ 
که برای ایران با این همه سابقه فرهنگی و مذهبی اصلا زیبنده نیست. زمانی که به  آمار مرگ و میرهای ناشی از این نزاع ها مراجعه می کنیم 
بیشتر به ابعاد این آسیب اجتماعی پی می بریم. آمارها نشان می دهد در سال های اخیر میزان نزاع در کشور کاهش یافته است، اما با توجه به 

همین آمار ها هنوز برای رسیدن به نقطه مطلوب فاصله زیادی داریم. توجه بیشتر به حوزه آسیب های اجتماعی که مهم ترین عامل بروز نزاع 
است و لزوم آموزش  مهارت های زندگی و تخصیص منابع و برنامه ریزی برای کاهش آسیب های اجتماعی، به نوعی یک سرمایه گذاری است 
که کشور را در آینده در برابر هزینه های بیشتر برای درمان این آسیب ها بیمه می کند. یادمان نرود که همیشه پیشگیری بهتر از درمان است. 

نزاع، دومین عامل مرگ و میر ناشی از حوادث

روز گذشته قاضی زاده هاشمی، وزیر بهداشت گفت: »نزاع دومین عامل مرگ ومیر ناشی از حوادث در کشور پس از تصادفات رانندگی 
اســت. این همه آمار بالای مرگ ومیر ناشــی از تصادفات و نزاع در کشــور داریم که ناشی از مسائل فرهنگی است. بی توجهی های 
زیادی در حوزه فرهنگ انجام شده است. فرهنگ سازی فقط برگزاری مراسم عزاداری نیست باید پیام اصلی سیدالشهدا را که دروغ 
نگفتن، ریا نکردن، ظلم نکردن به دیگران و داشتن روابط صحیح با دیگران و رعایت حقوق مردم است آموزش دهیم. به این ترتیب 
از میزان حوادث و نزاع ها نیز کم می شــود. وزارت بهداشــت و اورژانس کشــور وظیفه دارند با سرعت بخشیدن به نجات مصدومان و 

بیماران و افزایش تخت های بیمارستانی از میزان مرگ و میر و نقص عضو کم کنند اما تا کجا می توان با توسعه فیزیکی 
جلو رفت و جایگاه پیشــگیری و آموزش همگانی برای کاهش حوادث کجاست؟ راه اساسی پیشگیری از 

حوادث فرهنگ ســازی و تربیت فرزندان و آموزش به مــردم برای مراعات حقوق یکدیگر و پرهیز از 
تحصیل مال حرام است تا جامعه ای سالم داشته باشیم. حوزه پیشگیری باید تقویت شود؛ زیرا 

درمان و اورژانس رسیدگی به معلول است و لازم است علت بروز حوادث را از بین ببریم. 
هر قدر اورژانس را توســعه دهیم و تخت بیمارستانی اضافه کنیم وقتی بار حوادث و 

بیماری ها کاهش نیافته اســت، کار مهمی انجام نداده ایم. باید با فرهنگ ســازی 
و آموزش، کاری کنیم که نزاع در جامعه کاهش یابد. ســال گذشــته ۲۷درصد 

فراخوان نیروهای اورژانس به دلیل نزاع و مصدومیت ناشی از آن بوده است. 

خرداد امســال ســازمان پزشــکی قانونی در گزارشــی که منتشــر کرد، 
نوشــت:»یکی از وظایف ســازمان پزشــکی قانونی کشــور کارشناســی 
آســیب های مصدومان منازعات اســت که با اســتعلام مقام قضایی به این 

ســازمان ارجــاع می شــوند. مصدومانی که در بســیاری مــوارد در پی یک 
درگیری ســاده دچار آسیب و صدمات جسمانی غیرقابل جبرانی می شوند و 

خسارات آن به مراتب بیشتر و جدی تر از دلیلی است که به خاطر آن با یکدیگر 
درگیر شدند.« مراجعات نزاع نه تنها حجم قابل توجهی از ارجاعات مراکز پزشکی 

قانونی را به خود اختصاص می دهد؛ بلکه در برخی ایام سال این ارجاعات با افزایش 
قابل توجهی نیز مواجه اســت. به استناد آمارهای موجود در سازمان آمار مراجعان نزاع 

طی فصل تابســتان بیش از دیگر ایام سال است و شــاید بتوان گرم شدن هوا و پایین آمدن 
آستانه تحمل مردم را یکی از دلایل این افزایش دانست. آمارهای سال گذشته نشان می دهد که 

۲8.5درصد از کل معاینات بالینی سازمان مربوط به نزاع است این آمار در سال های دیگر نیز تکرار شده 
و نزاع همواره در رتبه اول آمار معاینات پزشکی قانونی قرار داشته است. در سال گذشته ۲۹.5درصد از مراجعات 

نزاع در فصل تابستان به ثبت رسیده است. عوامل متعددی موجب افزایش نزاع در فصل تابستان می شود؛ استرس ناشی از هوای 
گرم از جمله این موارد است. از جمله دیگر موارد می توان به مسائل ساده ای همچون ترافیک تا مشکلات بزرگ تر همچون مسائل 
اقتصادی، گرایش جوانان به مواد روانگردان، نبود برنامه ریزی مناســب برای اوقات فراغت، کمبود و گران بودن امکانات تفریحی 
سالم برای جوانان و... اشاره کرد. بنا بر مشاهدات بخش های معاینات بالینی پزشکی قانونی، پسران جوان بیشترین گروه مراجعان 

منازعات هستند، جوانان عمدتا تحریک پذیرتر بوده درحالی که در سنین سالمندی و میانسالی پرخاشگری کمتر دیده می شود. 

در ســال گذشــته 54۷ هزار و ۲۱ مصدوم نزاع به مراکز پزشــکی قانونی مراجعه کردند که از این تعداد 3۷5هزار و 644 نفر مرد و 
۱۷۱هزار و 3۷۷ نفر زن بودند. به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل سازمان پزشکی قانونی کشور، آمار مراجعان نزاع 
در سال گذشته با کاهش سه درصدی مواجه بود و از 564 هزار و ۲۲3 نفر در سال ۱3۹4 به 54۷ هزار و ۲۱ نفر در سال گذشته کاهش 
یافت. در این مدت استان های تهران با ۹۹ هزار و 8۱۷، خراسان رضوی با 46 هزار و 305 و اصفهان با 3۹ هزار و ۱4 نفر بیشترین 
و اســتان های خراســان جنوبی با سه هزار و 434، ایلام با سه  هزار و 436 و ســمنان با چهار هزار و ۲۱۱ نفر کمترین آمار مراجعان 
نزاع را داشــته اند. براساس این گزارش در اسفند سال گذشته نیز آمار مراجعان نزاع 8.8درصد کاهش یافت. در 
این ماه 3۹ هزار و ۱۱مصدوم نزاع به مراکز پزشــکی قانونی مراجعه کردند. گفتنی است در سال ۱3۹5 
بیشــترین مراجعان نزاع در مــرداد با 58 هزار و ۷۱4 و کمترین آن در آذربــا 34 هزار و ۷56 نفر به 
ثبت رسیده است. از سوی دیگر با توجه به گزارش سازمان پزشکی قانونی کشور آمار نزاع در 
چهارماهه نخست امسال ۲0۱هزار و 4۹۹ مورد ثبت شده است که از این تعداد 64هزار 
و ۹ نفر زن و ۱3۷ هزار و 4۹0 نفر مرد بودند. با توجه به آمار ثبت شــده اســتان های 
تهران با بیش از 33 هزار مورد، خراسان رضوی با بیش از ۱8هزار مورد و اصفهان 
با بیش از ۱4هزار مورد به ترتیب خشن ترین استان های کشور و استان ایلام با 

ثبت ۱۱۲6 مورد آرام ترین استان کشور بوده است. 

یکی از مدیران پزشــکی قانونی تهران درباره علت های بروز نزاع در جامعه 
گفت: »فرهنگ عذرخواهی و کوتاه آمدن در کشور بسیار ضعیف شده و اگر 
هر کدام از افراد بتوانند در عذرخواهی پیش  قدم شــوند آتش شعله ور شده 
طرف مقابل را می توانند خاموش کنند. بسیاری از دعواها به این دلیل است 
کــه یک نفر حقوق دیگری را زیر پا گذاشــته و طرف مقابــل در مقام اعتراض 
بر می آید. گاهی اوقات وقوع یک نزاع ساده می تواند منجر به حوادثی تلخ شود 
و خانواده هــا باید به فرزندان خود آموزش های لازم را داده و رفتار آن ها را زیر نظر 
بگیرند.« یکی از روانپزشــکان اداره کل پزشــکی قانونی تهران، نیز اظهار داشــت: 
»افزایش یا کاهش پرخاشگری در سطح جامعه تعیین کننده آمار نزاع و درگیری است و 
عوامل متعددی بر کاهش یا افزایش درگیری نقش دارند. مشکلات اقتصادی، ضعف سیستم 
امنیتی، جمعیت، مهاجرت و ناتوانی در سازگاری با محیط جدید و تداخل فرهنگ ها از عوامل مهم 
و مؤثر در افزایش نزاع در ســطح جامعه است.«محمدی اصل جامعه شناس، معتقد است:»عاملی که در 
یک جامعه باعث خشونت می شود، این است که نظم جامعه زیر سوال می رود. زمانی که فرد احساس نظم در جامعه 
خود نکند، ممکن اســت در احقاق حق خود دچار خشونت شود. به نظر من نخستین قدم برای جلوگیری از خشونت، قانونگذاری 
و قانونمندی است. زیر پا گذاشتن قانون، خشونت را تشدید می کند و تشدید خشونت باعث بروز نزاع و درگیری می شود.« به گفته 
جوادی، بیشــترین موارد درگیری  بین افراد جوان اســت؛ چرا که جوانان و نوجوانان به دلیل ویژگی های ســنی  که دارند، به نوعی 
هیجان طلب هستند و همین هیجان طلبی آن ها باعث بروز برخی بزه ها از سوی آن ها می شود. این افراد ویژگی هایی مانند ناپختگی، 

بی تجربگی، انرژی زیاد و تحریک پذیری دارند و مستعد درگیری، زد و خورد و پیامدهای آن هستند. 



افــرادی را می شناســم کــه 
چک های بی محــل زیادی را 
کشــیده اند، اما بــا مراجعه بــه بانک و 
پرداخــت وجهــی بــه کارمنــد بانــک، 
دســته چک  50 برگی دریافت می کنند و 
مــدام بــا صــدور چک های بــی محل، 

کلاهبرداری می کنند

جوانی 35 ساله است و به تازگی از سی سی یو به بخش منتقل شده، سر و  الهه ابراهیمی
صورتــش حکایت از این دارد که زدو خوردی حســابی داشــته و به گفته خبرنگار

خودش برای وصول چک هایش، به ارزش 500 میلیون تومان، به اســتان فارس رفته است، اما 
ماحصلی جز شکسته شدن دست و پایش نداشته. امروز علاوه بر از دست دادن تمام دارایی اش 
چک های زیادی در دست مردم دارد که به زودی با فرارسیدن زمانش، برگشت داده می شود و این 
آغازی برای بدبختی اش خواهد بود، بیچارگی ای که منشــأ آن، نبود ســاختار قانونمند صدور 
دســته چک در کشور است. مشابه این داستان برای افراد بی شــماری در کشور رخ داده است؛ 
افرادی که در حرفه و کسب وکارشان به دلیل دریافت چک های بی محل به خاک سیاه نشسته اند. 
چک مهم ترین ابزار مبادلات تجاری محســوب می شود که اســتفاده غلط از آن، افزایش تعداد 
چک های بی محل را به دنبال دارد. این روزها چک اعتبار گذشــته را ندارد، بااین حال همچنان 
یکی از ابزارهای اصلی برای دادوســتد مالی محسوب می شود. متاسفانه با وجود کنترل بانک 
مرکزی و اعمال محدودیت و سخت گیری در صدور دسته چک برای افرادی که صلاحیت لازم را 
ندارند، همچنان به استناد به داده های بانک مرکزی، آمار صدور چک های برگشتی رقم بالایی 
است. براین اساس در تیرماه امسال از مجموع 9.3 میلیون فقره چک صادر شده بالغ بر 1.5 
میلیون فقره چک به ارزش 131 هزار میلیارد ریال برگشت خورده است. این در حالی است که 
در اسفندماه سال 95 چک های برگشتی 1.4 میلیون فقره به ارزش 127 میلیارد ریال بود. حال 
بانک مرکزی با رونمایی از ســامانه صیاد )سامانه صدور یکپارچه دسته چک( در تلاش است با 
شناســایی مشــکلات فعلی کاربری چک، تحولات مهمی در صدور دسته چک ایجاد کند. قرار 
اســت این طرح به اعتبارســنجی یکپارچه، کنترل دقیق اهلیت متقاضی دســته چک پیش از 
صدور، اســتعلام وضعیت عملکرد صادرکننده چک از سوی گیرنده آن، استانداردسازی ابعاد، 
جانمایی اقلام اطلاعاتی و ویژگی های امنیتی برگه چک کمک کند. این ســامانه با مشــارکت 
تمامی بانک ها به بهره برداری رســیده و قرار اســت از نیمه اردیبهشت ماه سال 1397 پذیرش 

دسته چک های صادره  قبلی بانک ها در چکاوک متوقف شود. 

به سامانه صیاد خوش بین نیستم
محمد علی یکی از فعالان بخش خصوصی درباره سامانه صیاد به خبرنگار ما می گوید: »اخباری 
مبنی بر اجرای این طرح شنیده ام و حتی مطالعاتی نیز داشته ام، اما با توجه به اجرای طرح های 
گذشــته، به اجرای این طرح خوش بین نیستم. دوران اعتماد به چک تمام شده است؛ بااین حال 
همچنان برای خرید مواد اولیه، کارم را با چک انجام می دهم و در ازای فروش محصول از خریدار 

چــک دریافــت می کنــم.« او با بیــان این که 
چاره ای جز استفاده از دسته چک ندارم و بارها 
برخی از چک های دریافتی ام پاس نشده اند و 
ضررهای زیادی را متحمل شده ام، می گوید: 
»افرادی را می شناسم که چک های بی محل 
زیادی را کشــیده اند، اما با مراجعه به بانک و 
پرداخت وجهی به کارمند بانک، دســته چک  
50 برگــی دریافت می کنند و مــدام با صدور 
چک های بی محــل، کلاهبرداری می کنند. 
قوانین موجود کشور درباره چک، بسیار ایراد 
دارد و این موضوع موجب شــده افراد زیادی 
به خاک ســیاه بنشــینند.«  حســین، جوان 
35ساله ای که سازنده کانکس است به دلیل 
دریافــت چک هــای بی محل از افــراد، امروز 
ورشکســته اســت. وی با بیان این که سامانه 
صیاد نمی تواند مشکلات موجود را حل کند، 
تأکیــد می کنــد: »کانکس های زیــادی را به 
استان فارس فرستادم و در مقابل چک هایی 
را از افــراد مختلف دریافت کردم؛ نه تنها این 
چک ها پاس نشــد بلکه مورد ضرب و شــتم 
هم قرار گرفتم. بانک مرکزی نمی تواند طرح 
صیاد را در کشور و همه استان ها به خوبی اجرا 
کند و همچنان، چک قربانی خواهد گرفت.« 
براســاس برنامه بانک مرکزی از ســال 97 با 
استانداردسازی برگه چک به ذینفع چک این 
امکان داده می شود که از اصالت چک با توجه 
به یکپارچگی مؤلفه هــای امنیتی و ظاهری 
در تمــام بانک هــا اطمینــان حاصــل کند. 
بااین حال باید امیــدوار بود با اصلاح فرایند و 
رفتار صادرکنندگان چک، اعتماد به این ابزار 
پولی ارتقا یابد و با تســهیل مــراودات تجاری 
مشتریان، حجم پرونده های قضایی مرتبط با 

چک تعدیل شود.

یادداشتپایانی برای صدور چک های بی محل 

بازار  کار خراب، دلیل افزایش مطالبات معوق
مــن معتقــدم، چک نمی توانــد معجزه کنــد چرا که 

زهرا کریمی
مدرس اقتصاد 

دانشگاه مازندران 

پاس نشــدن چک ها یــا مطالبات معوق هســتند که 
می توانند شــرکت ها یا بازار کار را با مشکلاتی همراه 
کنند. مطالبات معوق یا اختلال در بازار کار می تواند 
قراردادی بــوده که راه به جایی نبرده باشــد. به نظر 
می رســد ماجــرای کلاهبرداری هــا از جایــی آغــاز 
می شود که قوه قضاییه نظارت جدی بر این بخش از 
بازار ندارد. از این رو نبود حمایت در این بخش می تواند شرایط کسب و کار 
را بدتــر کرده و فــرد فکر کند که می تواند به راحتــی کلاهبرداری کرده و 

فضای کسب و کار را برهم بزند.
از این رو این دســت اتفاقات اســت که می تواند بنگاه های کوچک را با 
مشــکلاتی از قبیل مطالبات معوق مواجه کند و باعث شــود این بنگاه ها 
نتوانند از پس مسائلشان بر آیند؛ همان بنگاه هایی که با مشتریان فردی 
ســر و کار دارند و هم در این شــرایط رکود کســب و کار با کمبود و کسری 
مواجه شــوند، اما گاهی پیش می آید که دولت ها در این زمینه بی تقصیر 
نیســتند به گونه ای که به طور مثال دولت، خود یکی از مقروضان به بخش 
 خصوصی اســت که در شرایطی نتوانســته قرض های خود به این بخش 
را پرداخــت کنــد. از این رو پیمانــکاران نیز قادر به پرداخــت تعهدات به 
کارگران نخواهند بود و این اتفاقات به صورت زنجیروار ادامه یافته است.

 در شــرایط کســب و کار فعلی پیش  آمده اســت افرادی که ســال های 
زیادی دارای اعتبار در بازار بوده اند دچار مشکلاتی در رابطه با چک های 
نامعتبــر شــده اند. از طرفــی دیگر، در بــازار تولیدات داخلــی، تعدادی 
کالا تولید شــده است و به دلیل شــرایط بازار و نبود مشتری و در مقابل، 
بالابودن قیمت تمام شــده و ســهولت در واردات کالاهای خارجی، بازار 
دچار مشــکل شــد و محصولات فــروش نرفتنــد و به تبــع آن، مطالبات 

بخش های درگیر با دیرکرد در پرداخت همراه شد. 
  ادامه در صفحه 4
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یک حقوقدان در بررسی نقاط قوت و ضعف قانون جدید چک:
تخلفی که مؤسسات مالی  منحله باب کردند
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جایگاه چک در اقتصاد امروزی جهان
چک ها محکوم به مرگ اند
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یک حقوقدان در بررسی نقاط قوت و ضعف قانون جدید چک:یک

تخلفی که مؤسسات مالی 
منحله باب کردند

قانون چک که در ســال های گذشــته چندین بار دســتخوش تغییر شده است، بار 
دیگر شــرایطی جدید را تجربه می کنــد، اما نکته جالب آن کــه به زعم حقوقدانان 
و جرم شناســان گرچــه در قانون جدید برخی مشــکلات اصلاح شــده، همچنان 
انتقاداتی جدی به این قانون وارد است. در این زمینه به گفت وگویی با محمدعلی 
عبــاس زاده دیبارو، حقوقدان و جرم شــناس، پرداخته ایم. او در قالب این مصاحبه 
به نکات جالبی اشــاره و تاکید کرده برخی از تخلفاتی که در بازار چک  رخ می دهد 

ازسوی برخی مؤسسات مالی و اعتباری منحله باب شده است.
این حقوقدان معتقد اســت: »متاسفانه چه در دوران قبل از انقلاب و چه 

پس از آن همواره در قانون گذاری ها به شــیوه  آزمون و خطا عمل شــده و 
بر همین اساس، در سال های 1372،1380 و 1383 به دلیل شرایطی 

که در زندان های کشــور رخ می داد، افــرادی که صاحبان  چک های 

بلامحل بودند، شمار بالایی از زندانیان 
بودند و به این ترتیب قانون گذار به این 
نتیجه رســید که بهتر آن اســت که در 

این زمینه کیفرزدایی کند.«
او ادامه می دهــد: »همین تصمیم 
کافــی بود تــا برخــی به ســودجویی 
پرداختــه و بــه شــیوه های مختلف از 
راه هــای فرار اســتفاده کننــد؛ برای 
مثال کافی بود فرد ذیل امضا تاریخی 
را اعــلام می کــرد کــه حتی یــک روز 
بــا تاریخــی کــه در قســمت ابتدایی 
چک اشاره شــده بود متفاوت باشد تا 
به این ترتیــب، اعتبار چک زیر ســوال 
برود، این گونه موضوعات در سال های 
گذشته آســیب های متعددی به افراد 
وارد کرد و کار به جایی رسید که حتی 
شــاید 90درصــد از چک هــا وضعیت 
حقوقی پیدا می کردنــد؛ زیرا اگر قرار 
باشــد چکی بــرای تاریخ همــان روز 
صادر شــود، شــیوه های مناسب تری 
مانند استفاده از کارت های اعتباری را 
می توان تجربه کرد، اما به طور معمول، 
چک ها بــرای پرداخت های بلندمدت 
یا میان مدت اســتفاده می شــدند که 
مشــکلاتی  می تواند  موضــوع  همین 

ایجاد کند.«
عباس زاده با بیــان این که در قانون 
جدید حتی ممکن است نقاط ضعفی 
بدتر از گذشته نیز وجود داشته باشد، 
اظهار می کنــد: »از دیــدگاه عادلانه 
نمی تــوان صددرصــد لایحــه صــدور 
چک را رد کــرد، اما متاســفانه در هر 
ســه قوه بررســی های کافی روی این 
موضوع نشــده و تنها از قوانین برخی 
کشــورهای خاص کپی برداری شده، 
در حالی که هر جامعــه مدنی نیازمند 

قوانین خاص خود است.«
این جرم شناس همچنین به برخی 

نقاط مثبت قانون جدید اشــاره کرده و بیان می کند: »اکنون نهادها و مؤسســات 
تحت نظر بانک مرکزی نیز می توانند پس از کســب مجوزهای مربوطه دســته چک 
صادر کنند که این موضوع را می توان از نقاط قوت قانون جدید برشــمرد، از ســوی 
دیگر، در این قانون شرایطی برای یکپارچگی بانک ها مطرح شده است که از دیگر 
نقاط قوت لایحه مذکور محســوب می شــود؛ علاوه بر این، بحــث محرومیت های 
اعمال شــده در قانون جدیــد می تواند امری مثبــت ارزیابی شــود؛ چراکه صدور 
دسته چک بدون ارزیابی توان مالی فرد متقاضی مشکلات متعددی برای دستگاه 
قضا ایجاد خواهد کرد؛ به عبارت دیگر، یکی از بهترین  راه های مبارزه با چک های 
بلامحل شاید این باشد که بانک ها پیش از صدور چک فرد متقاضی را موردسنجش 
قرار داده و براســاس توان مالی فرد به او دســته چکی متناسب با این شرایط اعطا 

کنند.«
او ادامــه می دهــد: »حتــی در لایحــه جدیــد این گونــه آمــده کــه درصورت 
برگشــت خوردن چک، فرد با محرومیت مواجه خواهد شــد، اما چرا این بررسی ها 
پیش از صدور دسته چک نشــده و فرد اعتبارسنجی نشود؟ متاسفانه راه های فرار 
برای دریافت دســته چک بسیار زیاد است و افراد سودجو می توانند از این حفره ها 
بهــره برده و تخلفات مدنظر خود را انجام دهند؛ برای مثال، این امکان وجود دارد 

که با هویت جعلی دسته چک بگیرند.«
عبــاس زاده ادامه می دهــد: »مواردی چون یکپارچگی بانک ها، سیســتم های 
الکترونیکی و محرومیت های درنظر گرفته شده را می توان نقاط قوت قانون جدید 
چک دانست، اما باید در نظر داشت همچنان محرومیت های لحاظ شده اعتبار چک 
را برنمی گرداننــد؛ به ویژه آن که مقوله کیفری به طور کامل حذف شــده و در حالی 
که در گذشــته بحث حبس زدایی را داشــتیم، اکنون رویکرد موردتوجه جرم زدایی 

است.«
این حقوقدان در بخش دیگری از صحبت های خود به مشکل قدیمی چک هایی 
که به شــکل مدت دار صادر می شــوند، اشــاره و بیــان می کند: »خریــد و فروش 
چک هــای مدت دار به قیمت پایین تــر از مبلغ چک، گرچه به اســتناد قانون جرم 
محســوب نمی شــود، اما در این موارد بحث ربوی بودن اقدام مطرح است که جرم 
محسوب می شــود. اثبات این موضوع امری بسیار دشوار اســت؛ به عبارت دیگر، 
با وجود این که دریافت ربا طبق قانون جرم محســوب می شود، راه اثبات آن بسیار 
دشوار بوده و می توان آن را رقمی سیاه دانست؛ رقم سیاه نیز طبق اصول حقوقی 
مربوط به مواردی است که جرم ها شناسایی نمی شوند. بر همین اساس، لازم است 
برای چنین مشکلاتی نیز راهکاری مناسب در نظر گرفته شود، اما در لایحه جدید 

هم در این باره تدبیری اندیشیده نشده است.«
عباس زاده در پایان اظهار می کند: »گاه در بازار شــاهدیم که فردی به مبالغ بالا 
چک به دســت افراد داده و پس از مدتی اعلام ورشکســتگی می کند، در این میان 
فردی هم پیدا شــده و تمام چک هــای او را به نصف قیمت خریــداری می کند که 
متاسفانه این شیوه را نیز می توان تا حد زیادی برگرفته از برخورد برخی مؤسسات 

مالی منحله دانست.« 

نگاه

حاشیه

اصلا »صیاد« چی هست؟ 

چک هنوز زنده اما خطرناک است

زمــان زیــادی از طــرح جدیــد بانــک مرکــزی مبنــی بــر 
یکپارچه ســازی دســته چک ها با عنوان »صیاد« نمی گذرد و 
در این باره نیز بانک مرکزی از صدور چک های صورتی رنگ 
خبرداده اســت و دارندگان دسته چک نیز حدود هشت ماه 
فرصت دارند تا دسته چک های شان را »صیاد« کنند، اما نکته 
مهم این جاست که آیا همه مردم از این اطلاعیه ها خبردارند 
یــا خیر؟ در این باره ســراغ یکــی از بازنشســتگانی رفتم که 
سال های زیادی است دسته چک دارد و در این مدت توانسته 
با دسته چکش ضامن بسیاری از اطرافیان و همکارانش شود 
و گره از کارشان باز کند، اما وقتی از او درباره دسته چک های 
جدید به نام »صیاد« جویا شــدم و نظرش را درباره این طرح 
جدیــد بانک مرکزی خواســتم، بیان کــرد: »اصلا صیاد چه 
هســت؟« مصطفی کریمــی که بازنشســته تامین اجتماعی 
است و از دسته چکش برای کارهای شخصی و خانوادگی اش 
اســتفاده می کند، اصلا خبری از طرح »صیاد« نداشــت. او 
به خبرنگار »آســمان آبی« گفت: »من معمــولا از برگ های 

دســته چکم برای خریدهای خودم، پسرها و اقوامم استفاده 
می کنم و اگر نیازی باشــد که با نوشــتن چک ضامن کســی 
هم شوم، از آن اســتفاده می کنم، اما هنوز اطلاعاتی درباره 
طرح »صیاد«ی که شما می گویید نشنیده ام و حتی پیامکی 
از سوی بانک عامل دریافت نکرده ام، اما در سال های اخیر و 
به دلیل این که بسیاری از دوستان و آشنایان مشکلاتی در ارائه 
چک پیدا کرده اند، با شک و تردید بیشتری چک می کشم.« 
به گزارش »آسمان آبی«، این روزها که بانک مرکزی و دولت 
از طرح جدید »صیاد« خبر می دهند، اما بســیاری از مردمی 
که دسته چک دارند و حق مسلم شــان است که از طرح های 
جدید خبرداشــته باشــند، از این طرح بی اطلاع هســتند. 
شاید به نظر می رســد به تازگی این طرح و اعلام آن در اواخر 
هفته گذشــته، باعث شده اســت تا همه مردم از جزئیات آن 
اطلاعات کافی نداشــته باشــند و اندکی زمان لازم اســت تا 
رســانه ها و به ویژه صداوســیما که جمع کثیری از مردم از آن 

بهره می برند، در اطلاع رسانی تلاش بیشتری کنند.

فروشــندگان و بوتیک داران کمی هســتند کــه می گویند با 
چــک کار نمی کنند و همه کارهای شــان با پول نقد اســت، 
چراکــه از صاحبــان ســوپرمارکت گرفته تا بوتیــک لباس و 
حتی فروشــندگان لوازم خانگی، این روزهــا همگی با چک 
کار می کننــد. »هنوز چک ها زنده هســتند«، اما خطرناک. 
این را یکی از فروشــندگان لباس در یکی از بورس های تولید 
و فــروش لباس های عمده زنانه می گوید؛ کســی که بیش از 
20سال است در خیابان فلسطین جنوبی تهران، بوتیک دارد 
و نه تنها لباس های زنانه را به صورت تک فروشی بلکه به صورت 
عمده برای شهرستان ها و مراکز خرید لباس در نقاط مختلف 
تهران عرضــه می کند. شــریف از قدیمی هــای این خیابان 
اســت و در میان همــکاران و هم صنفان خــود اعتبار خوبی 

دارد، اما همچنان از چــک دادن و ضمانت برای همکارانش 
واهمــه دارد و از این که بخواهد خــودش از همکارانش چک 
بگیرد هم اجتناب می کند. به گفته او، بازار این روزها حساب 
و کتــاب نــدارد و ممکن اســت امروز چک بدهــی و با وجود 
این که از دریافت آن از نزدیک ترین همکارت مطمئن باشی، 
فردا چکت پاس نشــود و به مرز ســکته و از دست رفتن کارت 
برســی. او به »آسمان آبی« گفت: »از زمانی که در دولت نهم 
و دهم، نوســانات نرخ ارز در بازار تأثیرات زیادی گذاشــت و 
چک هــای بی محل در بازار افزایش یافت، ترس از چک دادن 
و چک گرفتن در میان بازاری ها اوج گرفت تا جایی که برخی 
حتی منســوجات کمتری خریده اما نقد می خرند، اما هنوز 

چک های بی محل و خطرناک در بازار پوشاک زیاد است.«

پنجره

یادداشت

چک های سفیدی که روزگار را سیاه می کنند

بازار کار خراب، دلیل افزایش مطالبات معوق

»از بانک بــا من تماس گرفتند که چــک 10 میلیون تومانی 
شــما به علت نداشــتن موجودی کافی به حســاب برگشت 
خورده  اســت. لطفا زودتر اقدام کنید. آن قــدر از این تماس 
بانک شوکه شدم که برای لحظه ای فراموش کردم سوال کنم 
چک به نام چه کســی اســت؛ چرا که من چنین مبلغی را در 
حســاب نداشتم و طبعا چنین چکی از طرف من نبود.« این 
قسمتی از گفته های ایمان حسینی است که به گفته خودش 
به دلیل دادن یک برگه چک ســفید امضــا به کارفرمای خود 
درگیر مشــکلات زیادی شــده و به گفته خــودش یک چک 
ســفید امضا روزگارش را ســیاه کرده است. حسینی، بعد از 
فارغ التحصیلی تصمیمی می گیرد در یک شرکت خصوصی 
به عنوان حسابدار مشغول به کار شود. او این طور به »آسمان 
آبی« گفت: »زمان بســتن قــرارداد، کارفرما امضای قرارداد 
را منــوط به این مســئله کرد که یک برگه چک ســفید امضا 
به عنــوان ضمانت به شــرکت بدهــم که بعــد از مدت  کمی 
شرکت اعلام ورشکســتگی و کارمندان خود را اخراج کرد.« 

به گفته حســینی، شــرکت بعد از اخراج کارمنــدان خود از 
تسویه آن ها خودداری کرد، اما متأسفانه سه نفر از کارمندان 
بعد از مدتی متوجه سوءاستفاده مدیریت شرکت از چک های 
ســفیدامضای خود شدند؛ به طوری که مدیر شرکت هر کدام 
از چک هــا را به مبلغ 10میلیون تومان به یــک فرد داده و از 
آن جایی که این مبلغ در حساب هیچ یک از افراد صاحب چک 
نبوده، پیگیری قانونی می شوند و از آن ها شکایت می شود که 
متأسفانه نتوانستند به راحتی ثابت کنند که این چک ها به نام 
ضمانت دســت فرد دیگری بوده  است و همچنان درگیر این 
موضوع هستند. شــاید تاکنون بارها و بارها به کارفرماهایی 
برخورده ایــد کــه برای ضمانت یا برای حســن انجــام کار از 
شــما چک ســفیدامضا مطالبــه می کنند. براســاس قانون، 
صادرکننده تنها درصورتی می تواند از مسئله تعقیب کیفری 
نجات پیدا کند که بتواند تضمینی یا مشروط بودن چک را با 
استفاده از دلایل محکمه پسند، از قبیل اسنادرسمی، اثبات 

کند که این مسئله، دردسرهای خاص خود را دارد.

  ادامه از صفحه 3
از ایــن رو بســیاری از تولیدکننــدگان بــه ســمت 
بازارهــای خارجــی رفته و تولیدکننــدگان داخلی به 

زمین خوردند. 
در همین زمان بود که تورم به شــدت افزایش یافت 
اما در مقابــل، نرخ ارز به صــورت میخ کوبی ثابت نگه 
داشــته شد که این شــرایط در زمان ریاست جمهوری 
احمدی نژاد باعث ایجاد مشــکلات متعددی در بازار 
شد. مسئله دیگر اما در دوران تشدید تحریم ها در بازار 
کار رخ داد که باعث شد که کارخانه ها توان واردکردن 
تجهیزات را نداشــته باشــند و عرضــه کالاها کاهش 
یابد. همچنیــن تولیــد خودروســازها کاهش یافت و 

نقدینگی رو به کاهش رفت و باعث شــد خودروسازان 
به قطعه سازان بدهکار شوند، اما به نظر من آن چه در 
این شرایط تعیین کننده اســت، وضعیت خراب بازار 
اســت که امروز بــا آن مواجه هســتیم، البته در حال 
حاضــر پس از برجــام از منظر عرضــه، اوضاع بهبود 
یافت اما در بخش تقاضا، مردم کمربندها را بســته اند 
و تقاضــا کاهش یافته و باعث شــده اســت نقدینگی 
کاهش یابــد. از ایــن رو هنگامی که بنگاهــی، تولید 
نداشــته باشد، تعطیل می شود که این امر از سال 87 
تا 90 به صورت جدی ایجاد شــد، اما از ســال95 و با 
افزایــش تولید خودرو، این مســئله تا حدی در بخش 

صنعت کمرنگ تر شد.
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احمدی نژاد در این جلســه در 
کنار پرویز داوودی نشسته بود. 
پرویــز داوودی در دولــت اول محمــود 
احمدی نژاد، معاون اول رئیس جمهوری 
و مشــاور اقتصادی او بــود. داوودی در 
ایــن دوره مجمــع از ســوی آیت اللــه 
هاشمی شاهرودی به عنوان رئیس دفتر 

رئیس مجمع منصوب شده است

نخســتین جلســه دور جدید مجمع تشــخیص مصلحت نظام با حضور  مهدی روزبهانی
اعضای جدید و غیبت رئیس جمهوری برگزار شد. آیت الله سید محمود خبرنگار

هاشــمی شاهرودی ریاست این جلســه را بر عهده داشــت. او که به تازگی از سوی مقام معظم 
رهبری به این سمت منصوب شده است در این جلسه میان علی لاریجانی رئیس مجلس شورای 
اسلامی و آیت الله صادق آملی لاریجانی رئیس قوه قضائیه و برادر رئیس مجلس در رأس جلسه 
نشسته بود؛ البته صندلی کنار آیت الله هاشمی شاهرودی، محل نشستن رئیس جمهوری خالی 

بود. حسن روحانی در این جلسه مجمع تشخیص مصلحت نظام، حضور نداشت.
از نکات قابل توجه در این جلســه، گرامیداشــت یاد و خاطره درگذشتگان عضو مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام بود. تصاویری از مرحوم آیت الله اکبرهاشمی رفسنجانی، رئیس 
سابق مجمع تشــخیص مصلحت نظام، مرحوم آیت الله واعظ طبسی عضو سابق، مرحوم 
حسن حبیبی عضو سابق،  مرحوم حبیب الله عسگراولادی عضو سابق و آیت الله غلامرضا 
رضوانی از فقهای شــورای نگهبان که در جلســات مجمع حضور می یافت در این جلســه 
قرار داده شــده بود. در این دوره مجمع تشخیص، اصلاح طلبان حضور پررنگ تری دارند. 
ســیدمحمد صدر ازجملــه این افراد اســت. او از اعضای اصلاح طلــب وزارت امورخارجه 
محسوب می شود که در دوران اصلاحات سمت مشاور رئیس دولت را به عهده داشت. پس 
از انتصاب صدر از سوی رهبر معظم انقلاب، محمد جواد ظریف وزیر امورخارجه کشورمان 
در پیامــی انتصــاب او را به عنوان عضو جدید مجمع تبریک گفــت. در کنار صدر، اعضای 
اصلاح طلب دیگری به فعالیت خود در مجمع ادامه می دهند. حجت الاسلام مجید انصاری، 
معاون حقوقی حســن روحانی در دولت یازدهم و محمدرضا عارف رئیس فراکسیون امید 
مجلس دهم ازجمله این افراد هســتند.محمود احمدی نژاد، رئیس جمهوری سابق نیز از 
اعضای حاضر در این جلســه مجمع تشخیص مصلحت نظام بود. او در حالی در این دوره 
حضور یافته که برخی ها می گفتند احتمالا محمود احمدی نژاد از مجمع حذف می شود. 
احمدی نــژاد برخلاف توصیه مقــام معظم رهبری در انتخابات دوازدهمین دوره ریاســت 
جمهوری ثبت نام کرد و احراز صلاحیت هم نشد. او و نزدیکانش در ماه های گذشته سخنان 
تندی علیه مقامات کشور و همچنین نظام جمهوری اسلامی بیان کرده اند. بر این اساس 
پیش بینی می شــد که او در مجمع ابقا نشــود. با این حال برخی به ادامه حضور او واکنش 
نشان داده اند. فریدا لدین حدادعادل پسر غلامعلی حدادعادل رئیس سابق مجلس شورای 
اسلامی در پیام توئیتری گفته است: »انتصاب احمدی نژاد در مجمع تشخیص شانس آخر 
حیات سیاسی اوست«. احمدی نژاد در دیدار اعضای دور جدید مجمع با مقام معظم رهبری 

نیز حاضر شده بود. تصاویر آن دیدار نشان 
می داد که دست راست احمدی نژاد دچار 
آسیب شــده بود و آتل بندی داشت؛ اما او 
در جلســه اخیر مجمع آتل دست خود را 
باز کــرده بود.احمدی نژاد در این جلســه 
در کنــار پرویز داوودی نشســته بود. پرویز 
داوودی در دولت اول احمدی نژاد، معاون 
اول رئیس جمهوری و مشــاور اقتصادی او 
بود. داوودی در این دوره مجمع از ســوی 
آیت الله هاشمی شاهرودی به عنوان رئیس 
دفتر رئیس مجمع منصوب شــده است.
حجت الاســلام ســید ابراهیم رئیســی از 
اعضای جدید حاضر در جلسه روز گذشته 
بود. نــام او برای تصدی پســت ریاســت 
مجمــع نیز پیــش از این مطرح می شــد. 
رئیســی که ســابقه معاونت قوه قضائیه و 
همچنین تولیت آستان قدس رضوی را در 
کارنامه خود داشــت، از حسن روحانی در 
انتخابات اخیر ریاست جمهوری شکست 
خورد. او در انتخابات به همراه محمدباقر 
قالیباف، شهردار تهران با روحانی رقابت 
می کردنــد. حالا هــر دو به عنوان اعضای 
حقیقی به مجمع پیوســته اند. محمدرضا 
عارف و مصطفی آقا میرســلیم در جلسه 
روزگذشــته در کنــار هم نشســته بودند. 
آقــا میرســلیم هــم در انتخابــات اخیــر 
ریاســت جمهوری رقیب حســن روحانی 
بود. او در مناظره های انتخاباتی ســخنان 

تندی علیه روحانی مطرح کرد.

یادداشتنخستین جلسه دور جدید مجمع تشخیص مصلحت با غایبان و حاضران

 احتمال حضور   مستقل
 اصلاح طلبان برای ۱۴۰۰ 

آقــای دکتــر عارف چنــد روز پیــش اعلام کردنــد برای 

ناصر ایمانی
تحلیلگر و فعال 
سیاسی اصول گرا

 انتخابــات دو ســال دیگــر مجلس شــورای اســلامی با 
هیچ کس ائتلاف نمی کنیم. ایشان پایان ائتلاف را اعلام 
کردند که البته نظر ایشان دلایل متعددی می تواند داشته 
باشد و می شود آن را تحلیل کرد. اما اگر این مبنا را قبول 
کنیم کــه اصلاح طلبان زمانی ائتــلاف کردند )البته من 
قبول نــدارم که هیچ وقــت آن ها ائتــلاف کرده اند( فکر 
می کنم دوران این ائتلاف به پایان رســیده است. با تاکید براین موضوع که در 
حال حاضر صحبت درباره شــرایط انتخابات چهارسال آینده بسیار زود است؛ 
منتهــا باید اشــاره کرد کــه مطمئنا اگر این جریــان بخواهند دوســال بعد در 
انتخابات مجلس بدون ائتلاف شرکت کنند قاعدتا در انتخابات دوسال پس از 
آن یعنــی انتخابــات ریاســت جمهوری ۱۴۰۰ هم بدون ایجــاد ائتلاف حضور 

خواهند یافت. 
آن چه با این شرایط می توان درباره آن صحبت کرد این است که احتمال این 
موضوع وجود دارد که اصلاح طلبان در انتخابات ریاســت جمهوری چهارســال 
بعد با نامزد مستقل پا به عرصه رقابت بگذارند، به عنوان نمونه آقای جهانگیری 
می تواند جزو گزینه های آن ها باشد، اما با صحبت هایی که از فعالان این جریان 
بــه گوش می رســد به نظر می آید ایــن جریان تمایلی به ائتــلاف یا همراهی با 
جریان های دیگر ندارد. البته نمی توان نادیده گرفت که تا چهارسال دیگر زمان 
بســیار طولانی باقی مانده و معادلات می تواند به اشکال مختلفی رقم بخورد. 
از طرف دیگر این احتمال وجود دارد که براثر تغییر شرایط وضعیت به گونه ای 
پیش رود که با اعتدالیون بر ســر یک نامزد مشــترک ائتلاف کنند و آن فرد هم 
احتمالا آقای لاریجانی باشــند، اما موضوعی که به نظر احتمال بیشتری دارد 
این اســت که اگر آقای لاریجانی در انتخابات ۱۴۰۰به عرصه رقابت پا بگذارد 

نامزد اصول گرایان و معتدلان خواهد بود. 
  ادامه از صفحه 9
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چندی اســت که درباره حضور جدی علی لاریجانــی در فضای انتخابات  �
سال 1400 صحبت به میان آمده  است و از او به عنوان گزینه ای جدی یاد 
می شــود. با نگاهی به فعالیت ها، کنش ها و واکنش های جریانات سیاسی 
تاکنون آیــا می توان پیش بینی کرد که رقابت اصلی در ســال 1400 میان 

جریان اصلاحات و اعتدال گرایان صورت پذیرد؟ 
بر این باورم که طرح مصادیق در مورد انتخاباتی که هنوز چهار سال تا برگزاری آن 
زمان باقی است، کمی زود به نظر می رسد. از سویی تمرکز روی انتخابات 1400 
شاید چندان ضرورتی نداشته  باشد و حتی ممکن  است منجر به اختلافاتی شود 
که بیش از همه دولت دوم حســن روحانی را درگیر کــرده و باعث ضربه خوردن 
دولت دوازدهم می شــود و همچنین مردم، ســودی از این مباحث نخواهند برد. 
اما در مورد ســوال طرح شــده باید بگویم که به نظر من چالــش آینده انتخابات 
ریاست جمهوری چالشی الزاما سیاسی نیست بلکه چالش کارآمدی جریان های 
کشور است. در واقع مردم به هر جریانی که احساس کنند به معیشت آن ها و بهتر 
کردن وضعیت اقتصادی کشور اهمیت بدهد و در این زمینه توانمندتر باشد، رأی 
خواهند داد و این جریان توانمندتر مورد توجه مردم قرار خواهد  گرفت. در واقع 
بر این باورم که انتخابات آینده از قالب شخصی و فردی خارج می شود و در قالب 
انتخابات میان جریان های سیاسی اتفاق می افتد و برنده هم جریان سیاسی ای 
 اســت که توانمندتر عمل کرده  باشــد. نکته مهم این است که سیاسیون متوجه 
باشند، خواســته های مردم بر مبنای توانمندی در مباحث اقتصادی و معیشتی 
است. اگر بخواهم پیش بینی کنم همچون 30 و اندی سال گذشته اتفاق افتاده، 
رقابت ســال 1400 هم میان دو جناح اصلی یعنی اصول گرایان و اصلاح طلبان 
خواهد بود. جریانــی با عنوان اعتدال نداریم. اعتدال یا جریان میانه، یک روش 
و مشــی در عملکرد است. اعتدال نه جریان سیاسی و نه گفتمان است. اعتدال 
مشی ای است که طبیعتا با جریان اصلاح طلب آمیختگی دارد و در انتخابات 92 

به بعد در کنار همدیگر بودند. 
بــه هر حال پس از روی کار آمدن حســن روحانی جریان اعتدالی بیشــتر  �

مورد توجه قرار گرفته  اســت. از ســویی با در نظر گرفتن دو جناح اصلی 
در نظام حاکم، اعتدال گرایان طیف میانه ای هســتند که بخشی از آنان به 

ســمت اصلاح طلبان و بخشی 
بــه ســمت اصول گرایان  دیگر 
گرایــش دارند. فکــر نمی کنید 
این جریــان در انتخابات آینده 

تأثیرگذار خواهد بود؟ 
تا قبل از انتخاب حسن روحانی به عنوان 
رئیس جمهــوری، جریــان اعتــدال یــا 
اعتدال گرایی و میانه کجا بوده  است؟ به 
نظر من بعد از آقای روحانی هم جریانی 
سیاسی ای به اسم میانه یا اعتدال وجود 

نخواهد داشت. 
پس شــما معتقدید کــه رقابت  �

برای انتخابــات آینده همچنان 
و  اصلاح طلبان  میــان  رقابــت 

اصول گرایان است؟ 
بلــه، رقابت های آینــده همگی بین دو 
جناح اصلی و عمده از ابتدای انقلاب 
تاکنون خواهد  بود. در واقع این رقابت 
بیــن جریــان اصلاح طلــب و جریــان 
اصول گــرا رخ خواهــد  داد، اما طبیعتا 
متناسب با شرایطی که هر کدام از این 
دو جریان دارند و این که چقدر بتوانند 
کاندیدای مورد نظر خود را پیدا کنند، 
ممکن اســت از جبهــه مقابل خود هم 
بــرای انتخابــات یارگیــری کنند. فکر 
نمی کنــم کــه در آینــده، رقابتی میان 
جریــان اعتــدال بــا اصلاح طلبــان یا 
اعتــدال بــا اصول گرایــان رخ بدهــد. 

رقابت بین این دو جریان اصلی کشور 
بوده  و خواهد بود. اصلاح طلبان در دو 
انتخابات گذشــته با توجه به شرایطی 
که پــس از انتخابات 88 بــه وجود آمد 
ترجیــح دادند از فــردی حمایت کنند 
کــه برنامه هــا و اهــداف اصلاح طلبی 
را در شــرایط موجــود پیگیــری کنــد 
ولــو این که دقیقا اصلاح طلب نباشــد. 
حســن روحانی هــم محصــول رقابت 
میــان اصلاح طلبــان و اصول گرایــان 
است؛ منتها روحانی چهره ای است که 
خاستگاهی در جریان اصول گرا داشته 
اما اندیشــه های سیاســی او نسبت به 
گذشــته تغییر کرده و به اصلاح طلبان 
نزدیک شــده  اســت، بنابرایــن بدون 
شــک رقابت آینده هم میان دو جریان 
اصلــی کشــور یعنــی اصلاح طلبان و 

اصول گرایان خواهد بود. 
با توجــه بــه مطرح شــدن علی  �

لاریجانی به عنوان گزینه محتمل 
انتخابات ریاســت جمهوری فکر 
این  می کنیــد علــی لاریجانــی 
قابلیــت و ظرفیــت را دارد که به 

روحانی دوم مبدل شود؟ 
تصور نمی کنم لاریجانــی روحانی دوم 
شــود. به هر حال نوع انتخابات مجلس 
و مواضعــی کــه اتخاذ شــد در مجموع 
نشــان دهنده این اســت که لاریجانی 
خاستگاه و اردوگاه خود را در مجموع، 
اصول گرایی تعریــف می کند، بنابراین 
نمی تــوان انتظــار داشــت لاریجانــی 
کــه از اصول گرایــان معتدل اســت در 
جریان اصلاح طلبی هم جای گیرد و به 
روحانی دوم تبدیل شــود. ممکن است 
بخواهند  برخی دوســتان اصلاح طلب 
رابطــه  در  را  مصلحت اندیشــی هایی 
با اصول گرایان معتدل داشــته  باشــند 
و احســاس کنند شــرایط کشــور برای 
حضــور جریــان اصلاح طلبــی در قوه 
مجریــه آمادگی ندارد امــا این موضوع 
متفــاوت از ایــن اســت کــه بــا در نظر 
گرفتن لاریجانی در میانه طیف مایل به 
اصلاح طلبی این قــدر مرزهای هویتی 

جریان اصلاحات را مخدوش کنیم. 
بــه هــر حــال علــی لاریجانی با  �

دولت همراهی زیادی داشــته و 
دارد. در مجلــس با فراکســیون 
امید در عین مشخص بودن خط 
و مشــی، تعامــل خوبــی برقرار 
کــرده  اســت. از ســویی برخــی 
مطالبــات مهــم اصلاح طلبــان 
را هــم پیگیــری می کنــد. با این 
توصیــف فکــر می کنیــد ممکن 
پشت  اصلاح طلبان  روزی  است 
لاریجانی بایستند و همان رفتار 
غیرقابــل پیش بینی ســال 92 و 
حمایت از روحانی را تکرار کنند؟ 
قضاوت کردن در مورد 1400 مشــکل 
اســت اما تصور می کنم شرایط اکنون 
جریان اصلاح طلبی و اصلاح طلبان با 
شــرایط آنها در ســال 92 تا حدودی 
متفاوت شــده  اســت؛ ضمن این که 
نیســت،  روحانــی  هــم  لاریجانــی 
بنابراین نمی توان این گونه پیش بینی 
کــرد کــه اصلاح طلبــان به ســمت 
لاریجانــی می رونــد و از او حمایــت 
می کنند. ضمن این که چینش کابینه 
دوم حسن روحانی باعث شده است 
که اصلاح طلبان به شــدت از ســوی 
بدنــه اجتماعــی حامی شــان تحت 
فشــار و در مظان انتقاد هســتند. به 
ایــن دلیل که کابینه دوم را عقب گرد 
اصلاح طلبــی  مواضــع   از  روحانــی 
می دانند. با این رویکرد بعید اســت 
که اصلاح طلبان از لاریجانی حمایت 

به هر حال اصلاح طلبان هم 
کاندیداهایی دارند که از سد 
شورای نگهبان عبور کند. کمااین که 
دیدیم در ســال 92 محمدرضا عارف، 
 تأیید صلاحیــت و در انتخابــات اخیر 
 یعنی اردیبهشــت 96 هــم صلاحیت
 اسحاق جهانگیری برای شورای نگهبان

محرز شد

علی تاجرنیا، عضو سابق جبهه مشارکت و نماینده مجلس ششم: 

علیلاریجانیروحانیدومنمیشود 6

علی لاریجانی نه این روزها بلکه در چهار سال گذشته به پدیده ای در جریان اصول گرایی مبدل شده  است. چهره ای با خاستگاه اصول گرایی که  مرجان زهرانی
روزگاری بر مسند ریاست سازمان صداوسیما تکیه زده بود و مدیریتی تندوتیز داشت اما قریب به یک دهه بعد از این اپیزود از حیات سیاسی او، خبرنگار

چرخشی آرام و بی سروصدا به سمت اعتدال گرایی داشت. علی لاریجانی، رئیس مجلس دهم در فصل اعتدال تلاش کرد با همکاری نزدیک با دولت حسن روحانی 
و اندک تعاملی بهتر با اصلاح طلبان، خود را از منتهی الیه راســت به میانه نزدیک کند. همین شــد که حالا از علی لاریجانی دهه 90 با عنوان اصول گرای معتدل نام 
می برند.با آغاز آخرین دوره حضور حسن روحانی بر مسند ریاست قوه مقننه، علی لاریجانی گزینه ای است که بسیاری او را کاندیدای بالقوه انتخابات ریاست جمهوری 
1400 می داننــد و البته رفتار معتدل او این پرســش را ایجاد می کند که آیا لاریجانی به روحانی دوم مبدل می شــود یا نه؟ آیــا اصلاح طلبان حاضرند همان طور که در 
سال92 سرمایه اجتماعی خود را خرج حسن روحانی کردند، این بار مردم را برای رأی دادن به لاریجانی به سمت صندوق های رأی روانه کنند؟ علی تاجرنیا، از اعضای 
ســابق جبهه مشــارکت و نماینده مجلس ششم در گفت و گو با »آسمان آبی« معتقد است لاریجانی طرفیت تبدیل شدن به روحانی دوم را ندارد. ضمن این که او تأکید 

دارد اصلاح طلبان باید مرز هویتی خود را حفظ کنند.
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کننــد و بخواهنــد در کنــار حضــور 
مؤثر  و  شناخته شــده  شخصیت های 
اتخاذ  این جریان، رویکــرد جدیدی 

کرده و از لاریجانی حمایت کنند. 
بــا توجه به شــرایط موجــود آیا  �

اصلاح طلبان توانسته اند رابطه 
بــا حاکمیــت ترمیــم  خــود را 
کننــد؟ فکــر می کنیــد امکان 
دارد اصلاح طلبان در انتخابات 
آتی با یــک کاندیــدای جریانی 
و جناحی حضــور یابند؟ ضمنا 
کاندیدایــی که بتوانــد از فیلتر 

شورای نگهبان عبور کند؟ 
هــم  اصلاح طلبــان  حــال  هــر  بــه 
کاندیداهایی دارند که از سد شورای 
نگهبان عبــور کند. کمااین که دیدیم 
عــارف،  محمدرضــا   92 ســال  در 
تأیید صلاحیــت و در انتخابات اخیر 
یعنی اردیبهشــت 96 هم صلاحیت 
اســحاق جهانگیــری برای شــورای 
نگهبــان محرز شــد؛ ضمــن این که 
اتفــاق خاصی هم در حــال حاضر و 
تا انتخابــات 1400 رخ نمی دهد که 
چنین شــرایطی را تغییــر دهد، مگر 
این که در بررسی صلاحیت ها اتفاقی 
بیفتد. از سویی ارتباط اصلاح طلبان 
با حاکمیت ترمیم شد ه است. با این 
حال در دولت حسن روحانی فرصت 
بیشــتری بــرای ابراز نظــر و معرفی 
همچنین  کردنــد.  پیــدا  خودشــان 
تغییراتــی در مشــی، روش و شــکل 
سیاســت ورزی اصلاح طلبــان اتفاق 
افتاده  اســت، بنابرایــن هم پذیرش 
حاکمیــت  ســوی  از  اصلاح طلبــان 
نســبت به گذشــته آســان تر شده و 
هــم افــکار عمومی نشــان دادند که 
اقبال خوبی نســبت به ایــن جریان 
دارنــد. منتهــا این ســرمایه عمومی 
و بدنه اجتماعی همیشــگی نیســت 
و بایــد به خوبی از آن مراقبت شــود، 
به گونه ای که اعتمــاد عمومی ای که 
مردم به اصلاح  طلبان داشته  و دارند 
خصوصا با محوریت و تمرکزی که بر 
شخصی مثل رئیس دولت  اصلاحات 
وجود دارد، خدشه دار نشده و حفظ و 
البته تقویت شود. از سویی، مجموعه 
اصلاح طلبان هم باید همگرایی و به 
نوعی رفتار هماهنــگ خود را حفظ 
کنند و تلاش کننــد در عین ائتلاف 
با ســایر گروه ها و جریانات، مرزهای 
هویتــی خــود را هــم حفظ کــرده و 
نســبت به شــعارهای اساسی مردم، 
اهتمــام به خرج دهند. حیف اســت 
کــه چنین جریان سیاســی ای با این 
همه ظرفیــت نتوانــد کاندیدایی در 
دوره های آینده داشــته باشــد. البته 
این گزاره بــه معنی نفــی ائتلاف با 

سایر گروه ها و جریانات نیست. 
پس شــما هــم بــا گــزاره عدم  �

ائتلاف بــا اصول گرایان معتدل 
و اعتدال گرایــان که به تازگی از 
سوی محمدرضا عارف، رئیس 
فراکســیون امید مطرح شــده 

 است موافق نیستید؟ 
مــا بایــد در زمــان مناســب تصمیم 
بگیریــم. در حــال حاضــر صحبت از 
این که اصلاح طلبان به تنهایی کاندیدا 
داشــته  باشــند یا ائتلاف کننــد زود 
اســت. تصور مــن این اســت با توجه 
بــه این کــه اصلاح طلبــان و جریــان 
اصلاحات دوران  گذاری را با حســن 
روحانــی در این دو دوره طی خواهند 
 کرد و هرچه پیش رویم شــرایط برای 
حضور جدی تر اصلاح طلبان فراهم تر 

خواهد شد.  



صدراعظمی برای همه فصول
مــردم آلمــان در حالی امــروز بــه پــای صندوق هــای رأی می روند كه 

عباس لقمانی
روزنامه نگار

نظرخواهی ها نشان می دهد هنوز بیش از یك سوم آن ها، تصمیم نهایی 
خود را برای رأی دادن بــه حزب خاصی نگرفته اند؛ موضوعی كه حزب 
اصلی رقیب خانم آنگلا مركل را بر آن داشته تا بر تحركات سیاسی خود 

برای جلب آرای آن دسته از كسانی كه هنوز مردد هستند بیفزاید.
مارتین شــولز، نامزد حزب سوســیال دموكرات كه پس از ترك پست 
خود در اتحادیه اروپا به عنوان نامزد این حزب پا به صحنه انتخابات گذاشت در ابتدا توانست نظر 
بســیاری را به خود جلب كند، ولی این موضوع دیری نپایید. این انتخابات یك ویژگی دیگر هم 
دارد؛ برای نخســتین بار ممكن است هفت حزب در بوندس تاگ حضور داشته باشند كه امكان 
ائتلاف بین احزاب مختلف را بیشــتر خواهد كرد. برای حضور در مجلس آلمان به دست آوردن 
حداقل پنج درصد آرا الزامی اســت. نظرخواهی ها نشان می دهد كه حزب دموكرات مسیحی 
و سوسیال مســیحی باواریا، همچنان بیشترین آرا را به دســت خواهند آورد و احتمالا با بیش از 
35درصد آرا بر موقعیت خود در مجلس آلمان خواهند افزود و خانم آنگلا مركل خواهد توانست 
پســت صدارت را حفظ كند. پرســش اصلی این خواهد بود كه حزب خانم مركل با چه حزب یا 
احزابی، دولت تازه را تشــكیل خواهد داد؟ حزب سوسیال دموكرات نیز به عنوان دومین حزب 
پس از حزب دموكرات مسیحی و خواهرخوانده اش سوسیال مسیحی با حدود 22 درصد آرا در 

سیاست آینده آلمان سهیم خواهد بود، دو حزب دیگر نیز این بار به صحنه خواهند آمد.
حــزب لیبرال های آزاد كــه در انتخابات گذشــته پس از حضور همیشــگی در بوندس تاگ 
نتوانســت پنج درصد آرا را به دست آورد و از صحنه سیاسی كنار رفت، ولی این بار نظرسنجی ها 
نشان می دهد كه دوباره به مجلس بازخواهد گشت. این حزب و حزب سبز می توانند در صورتی 
كه خانم مركل تمایل داشــته باشد در تشكیل دولت آینده سهیم باشند. حزب چپ نیز ممكن 
است بیش از هشت درصد آرا را به دست آورد و همچنان تنها حزبی باشد كه طرفداران زیادی در 

ایالت های آلمان شرقی سابق دارد.
تصــور این كه این دو حزب دموكرات مســیحی و سوســیال دموكرات بازهــم ائتلاف كنند و 

ادامه دهنده دولت كنونی باشند هم زیاد است.
آنچه این انتخابات را از منظر دیگری نیز مورد توجه مفســران داخلــی و خارجی قرار داده، 
ظهور حزب »آلترناتیو برای آلمان« است كه توانسته آرای بسیاری از ناراضیان آلمانی را به خود 
جلب كند و احتمالا با بیش از 10 درصد آرا برای نخســتین بار به مجلس راه یابد. این حزب در 

سرلوحه تبلیغات انتخاباتی خود به دو موضوع توجه بسیار دارد.
نخست، جلوگیری از ورود پناهندگان بیشتر به آلمان و دوم خروج از اتحادیه اروپا؛ دو نظری 

كه باعث شده دیگر احزاب از هم اكنون هرگونه همكاری با این حزب را رد كنند.
از منظر سیاست خارجی نیز این انتخابات دارای ویژگی های تازه ای  است؛ برای نخستین بار 
بر دوســتی مستحكم و همیشگی آلمان و آمریكا تأكید نمی شود و حتی انتقاد از دولت ترامپ و 

تأكید بر سیاست مستقل آلمان در مباحث انتخاباتی بسیار نمود دارد. 
  ادامه در صفحه 12
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مبارزه سرنوشت ساز در آلمان
آنگلا مركل به یقین، پیروز میدان انتخابات است و به زودی 

جاب جانسن
تحلیلگر

روابط بین الملل

چهارمیــن دوره صدراعظمــی اش را تجربــه خواهد كرد. 
اختلاف آرای میان آنگلا مركل و مارتین شولتز، رهبر حزب 
سوســیال دموكرات آلمان بیــش از 15درصد تخمین زده 
شد؛ شكافی معنادار در كشوری همچون آلمان كه كمترین 
نوسانات سیاسی را داشته است. برخلاف انتخابات پیشین 
در این كشور یا انتخابات اخیر فرانسه، حزب راست افراطی، 
نقش كلیــدی در این رقابت ایفا نمی كند و پیروزی آنگلا مركل تا حدودی محرز 

شده اما هیجان انتخابات كماكان به قوت خویش باقی است. 
اكنون رقابت در آلمان بر ســر جریان ســوم است؛ حزبی كه احتمالا شریک 
ائتلافی حزب دموكرات مسیحی مركل در چهار سال آینده خواهد بود و از چنان 
جایگاهی برخوردار اســت كه بر روند سیاســی آلمان تأثیر بگذارد. با این حال، 
تشكیل اتحاد با دولت مركل، اقدامی بس خطرناک است؛ زمانی كه خانم مركل 
در سال 2005 به قدرت رسید استقامت، ایستادگی و شم سیاسی اش تمامی 
مخالفان و موافقان را شگفت زده كرد. صدراعظم آلمان با هوشمندی، مخالفان 
را به حاشــیه راند اما در سیاســت ورزی هایش نقطه تمایز سیاست های حزبی 
آن ها را به كار گرفت و هیچ سیاستمداری تاكنون چنین هنری نداشته است. او 
ادعا می كند كه به منافع متحدانش اهمیتی ویژه می دهد و نمونه های بسیاری 
در این خصوص وجــود دارد، ماننــد زمانی كه نیروگاه های اتمــی را تعطیل یا 

حداقل دستمزد را برای چهارسال تصویب كرد. 
چالش كنونی بر سر راه مركل اما حزب سوسیال دموكرات است كه تاكنون 
حضور در دو ائتلاف با دولت مركل را تجربه كرده اســت؛ در بحبوحه سال های 
2005 تــا 2009 و یک بار نیز در دولت فعلی، امــا در هر دو موقعیت زیر پرچم 
حزب سیاسی مركل نتوانست ویژگی متمایزی از خود بروز دهد. حالا اتحاد با 
این دولت برای بار ســوم، خودكشی حزب سوسیال دموكرات خواهد بود؛ این 

خطر وجود دارد كه این حزب برای همیشه به حاشیه رانده شود. 
  ادامه در صفحه 13
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انتخابات امروز آلمان کاملا متفاوت اســت با آن چه سال گذشته در 
انتخابــات آمریکا جریان داشــت. هر اندازه کارزار انتخابات ســال 
گذشــته ریاســت جمهوری آمریکا پرســروصدا و مملو از تنش و درگیــری بود که 
همچنان هم ادامه دارد، رقابت در انتخابات آلمان، با وجود اهمیت زیاد، در جوی 
بسیار آرام به پایان رسید. اگر نظرسنجی ها صحیح باشند، آنگلا مرکل، چهار سال 
دیگر صدراعظــم آلمان خواهد بود، اما آن چــه در انتخابات مجلس امروز اهمیت 
دارد حتــی فراتر از انتخاب مهم ترین ســمت در اروپاســت. آلمان پرجمعیت ترین 
کشــور اتحادیه اروپــا و بزرگ ترین اقتصاد این بلوک به شــمار می آید. هر دو حزب 
اصلی سیاســی این کشــور متفق القول هســتند که برلین باید در برابر بسیاری از 
سیاست های مناقشه برانگیز ترامپ از جمله تجارت و مهاجرت ایستادگی کند. با 
وجود این که طبق نظرســنجی ها هنوز هم برای بســیاری از شــرکت کنندگان در 
آلمان مباحــث مربوط به مهاجرت در درجه اول اهمیت قــرار دارد، اما محبوبیت 
مرکل در دو ســال اخیر و گســترش موج پناهجویان، فراز و فرود چندانی را تجربه 

نکرد و هم چنان شانس اول صدراعظمی این کشور به شمار می رود. 
آنگلا مرکل، صدراعظم فعلی محافظه کار و مارتین شــولتز سوســیال دموکرات، دو 
رقیب اصلی، تنها یک مناظره تلویزیونی برگزار کردند که در آن به بســیاری از مباحث 
کلیدی اشــاره ای نشد. انتخابات امروز که نخستین رأی گیری سراسری در آلمان پس 
از ورود نزدیک به یک میلیون مهاجر از خاورمیانه و شمال آفریقا به تأثیرگذارترین کشور 
اتحادیه اروپا به شــمار می آید از بســیاری جهات، اهمیتی بیش از انتخاب صدراعظم 
آلمــان دارد. کارزار انتخاباتی آلمان تقریبا بدون حاشــیه بود اما نتیجه آن می تواند در 
تاریخ معاصر این کشــور بی سابقه باشد. از ســال 1945 و شکست نازی ها هیچ حزب 
راست گرای افراطی ای در مجلس آلمان نماینده نداشت. با اطمینان می توان گفت که 
این رکورد در انتخابات امروز شکسته خواهد شد: حزب راست گرای افراطی »آلترناتیو 
برای آلمان« که دیدگاه هایی ضدمهاجرپذیری دارد در انتظار دستاوردی قابل توجه در 
پایان رأی گیری امروز است. شاید روز دوشنبه این حزب، سومین حزب بزرگ در مجلس 
آلمــان لقب گیرد که زنگ خطری برای سیاســت های مرکل خواهــد بود. صدراعظم 
محافظه کار آلمان که رهبری حزب دموکرات مسیحی )CDU( را در دست دارد با وجود 

اطمینان از کسب پیروزی باید تغییراتی در سیاست های دولت بعد آلمان ایجاد کند. 

رقبای اصلی 
با این که 6 حزب اصلی آلمان نامزدهای 
خود را برای کرســی صدارت اعظمی 
معرفــی کرده انــد، اما تنهــا دو رقیب 
واقعی در رأی گیری فردا حضور دارند. 
در یک ســو، آنگلا مــرکل، صدراعظم 
فعلی قرار دارد که از ســوی بســیاری 
از آلمانی هــا لقــب »مادر« بــه او داده 
شــده اســت. مرکل در 12 سال اخیر 
صدراعظم آلمان بــود و انتظار می رود 
برای یک دوره چهارساله دیگر هم این 
عنوان را در اختیار داشــته باشــد. در 
سوی دیگر، مارتین شولتز قرار دارد که 
تا قبــل از اعلام رقابت با مرکل، رئیس 
مجلس اروپایی بود. شــرکت کنندگان 
در رأی گیری امروز، دو رأی به صندوق 
خواهنــد انداخت. یک رأی )رأی اول( 
بــرای انتخاب نماینــده یک منطقه در 
مجلس و رأی دیگر برای انتخاب حزب 
مــورد حمایت در دولت آینده. نیمی از 
اعضای بوندس تاگ )مجلس ســفلی( 
با آرای اول و به طور مســتقیم انتخاب 
می شــوند و نیمی دیگر هم با توجه به 
آرایی که احزاب در رأی دوم به دســت 
می آورنــد انتخــاب می شــوند. اگر هر 
حزبــی بتواند 10 درصــد آرای مرحله 
دوم را به دست آورد مجاز خواهد بود تا 
نمایندگانی بر حسب میزان آرایش در 

بوندس تاگ داشته باشد. 

شــانس مــرکل بــرای ادامــه 
صدراعظمی 

نظرســنجی ها حاکــی از این اســت 

که حــزب دموکرات مســیحی مرکل، 
اکثــر آرا را کســب خواهد کــرد اما نه 
به اندازه ای که بتوانــد بدون ائتلاف، 
دولــت تشــکیل دهــد. اگــر نتایــج 
نظر ســنجی در انتخابــات امــروز هم 
حاصل شــود، مرکل به عنــوان رهبر 
مذاکرات  دموکرات مســیحی  حــزب 
بــا دیگــر احــزاب را بــرای تشــکیل 
دولت ائتلافی آغــاز خواهد کرد. این 
مذاکرات هــم ممکن اســت در چند 
روز به نتیجه برسد؛ همچنین احتمال 
دارد که ماه ها ایــن گفت وگو ها ادامه 
داشــته باشــد. هر زمان مذاکرات به 
نتیجه رســید، احزاب ائتــلاف برای 
انتخــاب صدراعظــم در بوندس تاگ 

رأی گیری خواهند کرد. 
بـــــراساس آخرین نظـــــرسنجی ها 
اکثریت آلمانی هــا به ادامه حکمرانی 
می دهنــد.  رأی  بــزرگ«  »ائتــلاف 
در حــال حاضر حــزب راســت میانه 
دموکرات مســیحی بــه رهبری مرکل 
و حــزب سوســیال دموکرات، دولــت 
ائتلافــی آلمــان معروف بــه »ائتلاف 
بزرگ« را تشــکیل داده اند. همچنین 
ایــن احتمال وجــود دارد که مرکل با 
حــزب دموکراتیــک آزاد )FDP( یــا 
ســبزها وارد ائتلاف شــود. بــا این که 
تداوم صدراعظمی  برای  چشــم انداز 
مرکل، روشــن بــه نظر می رســد، اما 
بایــد برخی نکات را مــورد توجه قرار 
در  آزاد  دموکراتیــک  حــزب  داد: 
فاصلــه ســال های 2009 تــا 2013 
شــریک دولت ائتلافی مرکل بود، اما 
در انتخابات ســال 2013 این حزب، 
شکســت ســنگینی متحمــل شــد. 
رهبران حزب دموکراتیک آزاد، مرکل 
را عامل شکست خود قلمداد کردند. 
سبزهای آلمان هم در سال های اخیر 
تعداد زیــادی از هواداران خــود را از 

دست داده اند. 

ائتلاف بدون مرکل؟ 
تحقــق ایــن رؤیا بســتگی بــه قدرت 
ناکامی  و  حــزب سوســیال دموکرات 
مرکل در متقاعــد کردن دیگر احزاب 
برای تشــکیل دولت ائتلافی دارد. در 
این صورت شــاهد دولتی بدون مرکل 
خواهیــم بــود. از نظر تئــوری، حزب 
چپ گرا  دولتــی  سوســیال دموکرات 
تشــکیل خواهــد داد و ســبز ها نیز با 
این حزب را همراهــی خواهند کرد. 
حــزب دموکراتیــک آزاد هــم ممکن 
اســت به این ائتلاف بپیونــدد. با این 
حال نگاه آلمانی ها که تجربه حکومت 
کمونیســت ها در آلمان شــرقی را از 
ســر گذرانده انــد به احــزاب چپ گرا 
این اســت که این احزاب در قدم اول 

نمی توانند دولت تشکیل دهند. 

مرکلسوسیالیستهاراغرقمیکند؟
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صدراعظمی 
برای همه فصول

بــه  استحکام بخشــیدن  آن  کنــار  در 
اتحادیه اروپا پــس از خروج بریتانیا از 
این اتحادیه نیز در صدر گفتمان های 
سیاسی است. همه نامزدهای احزاب 
بزرگ بر قدرت بخشــیدن بــه اتحادیه 
اروپا و سیاست مستقل اروپایی تأکید 

دارند. 
61 میلیــون آلمانــی که امــروز به 
پای صنــدوق رأی می روند، در درجه 
نخست مایل هســتند روند اقتصادی 
مثبت ســال های اخیر همچنان حفظ 
شــود و حکومتی بر ســر کار باشد که 
همان چیزی  درست  اعتدال گراست؛ 
کــه خانم آنگلا مــرکل نمونــه بارز آن 
اســت و باعث خواهد شد او با انتخاب 
رکورددار  به عنوان صدراعظم،  دوباره 
دوران صدارت در آلمان باشد. تا پیش 
از ایــن، هلموت کهل رکورددار دوران 
صدارت با 12 ســال بود و خانم مرکل 

این بار می تواند این رکورد را بشکند.
آلمــان  انتخاباتــی  سیســتم  در 
شــرکت کنندگان می تواننــد دو رأی 
بدهند، یک رأی به نامزد موردعلاقه 
خــود و رأی دیگــر بــه حزبــی که به 
آن تمایــل دارنــد. اگــر در حوزه ای 
آرا  درصــد   50 از  بیــش  شــخصی 
بــه  مســتقیما  آورد،  به دســت  را 

بوندس تاگ خواهد رفت.
نتیجه اولیه انتخابات بلافاصله پس 
رأی گیری  محل هــای  بسته شــدن  از 
در ســاعت ١٨ از ســوی رســانه های 
عمومی اعلان می شود؛ به این ترتیب 
یک دقیقه پس از ساعت ١٨ می توان 
متوجه شــد که احزاب چند درصد آرا 

را به دست آورده اند.
صدراعظم آینده آلمان به طور یقین 
بازهــم خانم مرکل خواهد بود و حزب 
او همچنان بیشــترین آرا را به دســت 
خواهــد آورد؛ پرســش اصلــی ولــی 
درصــد آرای دیگر احــزاب و ائتلافی 

است که او می تواند انتخاب کند.
ســــوسیال دموکرات ها در ایــــــن 
در  وضعیــت  بدتریــن  در  انتخابــات 
ســال های اخیر هســتند و بســیاری 
از آرای خــود را از دســت داده انــد، 
 ولــی همچنــان مقــام دوم را حفــظ 

خواهند کرد.
تبلیغــات  آخــر  ســاعت های  در 
انتخاباتی، جلب نظر کسانی که هنوز 
تصمیــم نهایی خــود را نگرفته اند در 
صدر سخنرانی های انتخاباتی است و 
در این میان مارتین شولز، نامزد حزب 
بر تلاش های خود  سوسیال دموکرات 

بسیار افزوده است.
این انتخابات همــراه با اتفاق های 
تازه ای هم در صحنه سیاســی آلمان 
چندیــن  در  مثــال  به عنــوان  بــود؛ 
دموکرات مســیحی  حزب  گردهمایی 
حتــی در مونیــخ کــه پایــگاه اصلی 
سوسیال مســیحی  محافظه کار  حزب 
اســت تظاهرکننــدگان علیــه خانــم 
مــرکل و سیاســت های او تظاهــرات 
کردنــد. پیش تــر از آن نظیــر چنیــن 
صحنه هایــی در چندین شــهر آلمان 
شرقی سابق نیز پدید آمد و طرفداران 
دســت راســتی حزب »آلترناتیو برای 
 آلمان« مانــع ســخنرانی کامل آنگلا 

مرکل شدند.
ولی همیــن دودســتگی در میان 
بخشــی از مــردم آلمان باعث شــده 
اســت که قشــر میانه آلمــان ترجیح 
بدهد از سیاست اعتدالی خانم مرکل 
پشــتیبانی کند، اما این که تا چه حد 
ایــن موضــوع به نفــع احــزاب میانه 

خواهد بود، امروز مشخص می شود.

 حزب راست گرای افراطی 
)آلترناتیو برای آلمان( که نسبت 
به پذیرش مهاجران دیدگاه های 
به شدت افراطی دارد براساس 

نظرسنجی ها سومین حزب 
پرطرفدار آلمان است و انتظار 

می رود بیش از حد انتظار بتواند در 
مجلس آینده نماینده داشته باشد 

 پس از باز کردن مرزهای آلمان 
به روی حدود یک میلیون پناهجو، 

مرکل در بحرانی داخلی قرار گرفت. 
با این حال صدراعظم آلمان حاضر 
نشد تا از سیاست پذیرش پناهجو 

عقب نشینی کند

نکات 

دموکرات مسیحی/ 

سوسیال مسیحی

دموکراتیک آزاد 

دویچه پارتی 

سوسیال دموکرات 

پس از افزایش بی سابقه درخواست های پناهندگی در سال های 2014 تا 2016، این رقم در سال 2017 کاهش یافتهسبزها 
 و تاکنون 111هزار درخواست ثبت شده است. 

درخواست های پناهندگی در آلمان 

ائتلاف ها در آلمان
صدراعظم 

کنراد آدنائر 

لودویگ ارهارد 

کورت گئورگ کیسینگر

ویلی براندت

هلموت اشمیت 

هلموت کهل

گرهارد شرودر

آنگلـا مرکل 
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مارتیــن مک دونــا در 25ســالگی پس از دربــه دری و دنبــال کار و پول  محمد بیات
دویــدن، علافــی، فیلــم و ســریال دیدن و چنــد تلاش نافرجــام برای روزنامه نگار

فیلمنامه نوشتن، شروع به نوشتن نمایشنامه اش کرد: »آه، خیلی خجالت می کشیدم با گروه 
موســیقی کار کنم و روی صحنه بروم. فیلمنامه هم نوشــتم، اما همه شان به دردنخور بودند. 
حتی یک بار نمایشنامه ای رادیویی نوشتم که آن هم آشغال بود. نمایشنامه آخرین چاره ام بود 
چون فکر می کردم تئاتر بدترین فرم هنر است؛ اول از همه سراغ نوشتن نمایشنامه نرفتم.« 
حول وحوش 90 ســال پیش از نمایشنامه نوشــتن مارتین مک دونا، جیمز جویس، هموطن 
ایرلندی مک  دونا، بعد از گفتن شــعر های مجلسی زیاد و نوشتن یک مجموعه داستان کوتاه 
»دوبلینی هــا« و تلاش هایــی بــرای نوشــتن شــاهکارش »اولیــس«، نمایشــنامه ای به نام 
»تبعیدی ها« نوشت؛ زیرا دقیقا برعکس مک دونا می پنداشت دراماتیک )نمایشنامه( نوشتن 

والا ترین شکل نوشتن است. 
خانه نشینی مک دونا برای نمایشنامه نوشتن 10ماه طول کشید و حاصلش هفت نمایشنامه 
بود؛ یک ســه گانه و چهار نمایشــنامه دیگر. از همان ســال 1996 که نمایشــنامه هایش را به 
تئاتر های لندن فرســتاد، فقط یک ســال کاری لازم بود تا بریتانیایی ها مطلع شــوند هنرمند 
جــوان دیگری متولد لندن با اصالتی ایرلندی در آن ملک ظهور کرده اســت. مک دونا پس از 
شکسپیر، تنها نمایشنامه نویسی بود که همزمان چهار نمایشنامه اش در لندن روی صحنه بود. 
پس از موفقیت  نمایشــنامه  هایش، یکی پس از دیگری از لندن تــا نیویورک و تثبیت مک دونا 
به عنوان مشــهورترین و محبوب ترین نمایشــنامه نویس زنده انگلیســی زبان، وقت آن بود که 
فیلم باز و طرفدار دائمی تماشای سریال های تلویزیون سر فرصت و با اعتمادبه نفسی بالا سراغ 
فیلمنامه نوشتن برود. در سال 2005 یک فیلم کوتاه ساخت با عنوان »شش لول«؛ فیلمی کوتاه 
با قصه ای درخشان. چند شخصیت غریب اما جذاب که خاطرات شان قصه هایی مرعوب کننده 
از مرگ مادر تا انفجار یک گاو و خودکشی  را دربرمی گیرد. همه این قصه ها در 27دقیقه روایت 
می شــد. ساختن چنین فیلمی اصلا کار راحتی نیســت، اما برای مک دونا خیلی کار سختی 
نبود. او پیش از این بارها و بارها با روایت قصه هایی غریب در نمایشنامه هایش تماشاگران تئاتر 
پرشماری در سالن های تئاتر از نیویورک تا تهران را مرعوب کرده بود. مک دونا با ساخت فیلم 
کوتاه »شــش لول«، اعضای آکادمی اســکار را همچنان تحت تاثیر قرار داد که مجسمه اسکار 
فیلم کوتاه را از آن خود کرد. در همین فیلم کوتاه معلوم می شد که نمایشنامه نویس نابغه، در 
ســینما هم خوب قصه تعریف می کند. او در این فیلم کوتاه هم از قصه گویی منحصربه  فردش 
بهره می گیرد، هم این که به خوبی در محدوده نمایش کلاســیک مردی تنها و ســوگوار در غم 

که هیچ وقت زمان درســت تصمیم   گیری را 
نمی دانــد. اجرای فــارل در زمان بندی این 
گنگستر جوان نامطمئن درخشان است. در 
کنارش برندان گلیســون که تلاشی نستوه 
بــرای حراســت از چارچــوب اخلاقی اش 
در جهانــی بی قاعــده دارد. او می داند تنها 
مــرگ می توانــد به منــش و جهانــش معنا 
دهد. در مقابل، این دو رالف فاینس اســت 
کــه توانایی فوق العــاده اش در اجرای تیپ 
رئیس از او ســایه ای از تهدید را می سازد که 
از لندن تا بروژ را در برمی گیرد. این ترکیب 
درخشــان برای اجرای نقش برای ساختن 
شخصیت های کارگردانی ماهر و تیزهوش 
می خواهد و فیلمنامه عالی به تنهایی کفایت 
نمی کند. با چنین شروع درخشانی در فیلم 
»در بــروژ« همــه از جمله مارتیــن مک دونا 
منتظر شاهکار این نابغه نمایشنامه نویسی 
بودند، امــا »هفت روان پریش« دومین فیلم 
او نتوانســت توقعات را بــرآورده کند و تنها 
فرصتی شد برای دورهمی و البته درخشش 
بازیگــران محبــوب مک دونا در ســینما از 
کریستوفر واکن تا سام راکول. ناکامی فیلم 
دوم باعث شــد تــا مک دونا پس از ســال ها 
نمایشــنامه ای بنویســد بــه نــام »ماموران 
اعــدام« که خــوش درخشــید و موفق بود، 
امــا از مک دونا جــز این انتظــار نمی رفت. 
حالا سومین ســاخته سینمایی مک دونا در 
راه اســت، مرد 47ســاله ای که زمانی شور 
و خشــم جوانانه اش آتش بر صحنه می زد و 
هنوز در رویای این اســت که روزی روزگاری 
قصه جوانی را تعریف کنند که می خواست 
مارتین اسکورسیزی باشد، اما شد بخشی از 

تاریخ نمایشنامه نویسی جهان.

یادداشتمروریبرکارنامهسینماییمارتینمکدونا

دربارهفیلم»سهبیلبوردخارجازابینگ،میزوری«،ساختهمارتینمکدونا
پازل شاعر فریبکار

»ســه بیلبورد خارج از ابینگ، میزوری« ســومین  اوون گلیبرمن
و ترجمه: پیام فخار نمایشــنامه نویس  مک دونــا،  مارتیــن  ســاخته 

فیلمســاز، بدون اتلاف وقت و حاشــیه رفتن آغاز می شــود. ســه بیلبورد قدیمی و 
فرســوده مثل دومینوهای شکسته در مه صبحگاهی کنار جاده ای کم  تردد حوالی 
ابینگ به صف ایستاده اند. میلدرد هیز )فرانسیس مک دورمند( با صورتی غرق در 
ناامیدی و خشــم پا به دفتــر تبلیغاتی می گذارد و قراردادی برای یک ســال اجاره  
بیلبوردهــا می بنــدد و پنج هــزار دلار پیش قســط آن را پرداخت می کند. ســپس 
بیلبوردها را قرمز می کند و با حروف بزرگ سیاه رنگ روی آن ها برای کلانتر ویلوبی 
پیغام می گذارد: »هنوز کسی را دستگیر نکرده ای؟ چطور ممکنه کلانتر ویلوبی؟«

دختــر نوجوان میلدرد هفت ماه پیش به شــکل دردناکی به قتل رســیده و این 
پیغام هــا درواقع اعتــراض او به بی توجهــی پلیس محلــی، علی الخصوص کلانتر 
بیل ویلوبی به این پرونده اســت که نه توانســته قاتل را دســتگیر کند و نه حتی به 
عقیده  میلدرد تلاشی برای پیدا کردن او می کند. ویلوبی از شنیدن خبر بیلبوردها 
خشــمگین می شود و قصه به مســیر اصلی خود یعنی جنگ میان پلیس و میلدرد 
می افتد: زنی خشــمگین که می خواهد خودش دســت به کار شود و قانون را اجرا 
کند. »ســه بیلبورد خــارج از ابینگ، میــزوری« اعتراضی عوام فریبانــه  و برحق به 
خشونت و برتری مردانه یا خودبرتربینی پلیس نیست؛ البته که به این ها هم اشاره  
می کند. داستانی پلیسی هم نیست که سرنخ ها را بگیریم و پیش برویم تا سرانجام 
با دســتگیری قاتل به آرامش برســیم- با این که لذت نهفته در چنین قصه ای را هم 
به مخاطب می دهد- و درنهایت داســتانی نیســت که وقتی به پایان می رسد حس 
کنید فیلمســاز به شیوه ای پست مدرن و با سبکی منحصربه فرد شما را قدم به قدم 
در قصه ای ســه پرده ای و جذاب پیش برده است. »سه بیلبورد...« غرق در گرداب 
بی نهایتی از خشــم و رنج و بخشــش و رســتگاری، در فصل جوایز امسال شباهت 
بسیار زیادی به »منچستر کنار دریا« دارد. با این که »منچستر« یک درام رئالیستی 
خارق العاده بود، اما »ســه بیلبورد..« بیشــتر به پازلی احساســی شــبیه است که 

شاعری فریبکار کنار هم چیده است. 
  ادامه در صفحه 17
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همســرش را نشــان می دهد که مســیری 
محتوم را طی می کنــد. مک دونا در همین 
در  فوق العــاده اش  قــدرت  کوتــاه،  فیلــم 
بازی گرفتــن از بازیگــر را نشــان می دهــد 
کــه یکــی از بازی هــای درخشــان و کمتر 
دیده شــده برندان گلیسون را در خود دارد. 
برندان گلیسون در این فیلم کوتاه ظاهری 
آرام دارد بــا بهتــی عمیــق از زندگی خود 
اراده ای  او  می شــنود.  کــه  قصه هایــی  و 
استوار برای پایان خودخواسته زندگی اش 
دارد.  مارتیــن مک دونــا با نخســتین فیلم 
بلنــدش »در بروژ« )200۸( در ســینما هم 
درخشــید؛ فیلمی کــه قصه دو گنگســتر 
بریتانیایــی را روایت می کرد که خودشــان 
نمی دانســتند، در شــهر بروژ چه می کنند 
اما می دانســتند مأموریتی دارند. همین دو 
گنگســتر هاج وواج خیلی سریع جایشان را 
در دل فیلم بازهــا باز کردنــد. لحن و طعم و 
حتی ظاهر دو گنگستر از سینمای کوئنتین 
تارانتینــو می آمد، اما برگ برنــده مک دونا 
نگاهــی تقدیرگرایانــه و تراژیــک در لفافه 
کمیک فیلمش بود. بار گناه بر دوش هر دو 
گنگستر با شخصیت های منحصربه فردشان 
جهان و نگاه فیلم »در بروژ« را از باحال بودن 
پســت مدرن جهان تارانتینو جدا می کند. 
مک دونا در نخســتین فیلم بلندش با ســه 
بازیگر درجــه یکش غوغا می کنــد، کالین 
فــارل در مناســب ترین نقــش کارنامه اش 
قــرار می گیرد. مردی فاقــد اعتمادبه نفس 
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۲۵ نقش آفرینی برتر هزاره سوم به انتخاب سایت »ایندی وایر« 

اینلیلایخیالآفرین
لیلا حاتمی برای فیلم »جدایی نادر از سیمین« به کارگردانی اصغرفرهادی و ژولیت بینوش  برای فیلم »کپی برابر اصل« به کارگردانی عباس کیارستمی در این فهرست قرار گرفته اند 10

ســایت »ایندی وایر« که در دنیای نقد سینمایی یکی از  ترجمه سید رسول حسینی
پربازدیدترین هاســت در یک گــزارش، ۲۵ نقش آفرینی 
برتــر زنان در هزاره ســوم را انتخاب کرده که نام لیلا حاتمی بــرای فیلم »جدایی نادر از 
ســیمین« به کارگردانــی اصغر فرهادی و ژولیــت بینوش برای فیلم »کپــی برابر اصل« 
ساخته عباس کیارستمی در این فهرست به چشم می خورد. 6 منتقد به نام های اریک 
کوهن، کیت اربلند، مایکل نوردین، جود درای، جیمی ریگتی و زاک شارف این فهرست 
را تهیه کرده اند. علاوه بر لیلا حاتمی و ژولیت بینوش که برای نقش آفرینی در دو فیلم به 
کارگردانی یک هنرمند ایرانی برگزیده شــده اند، زنان دیگری ازجمله ایزابل هوپر برای 
فیلم »او« ســاخته پل ورهوفــن، اوما تورمن برای فیلم »بیل را بکش« ســاخته کوئنتین 
تارانتینــو، ســاندرا هولر برای »تونی اردمن« ســاخته مــارن اده، پائولینا گارســیا برای 
»گلوریا« ســاخته سباســتین للیو، جئون دو-یئــون برای »آفتاب مخفی« ســاخته لی 

چانگ-دونگ، وایولا دیویس برای »حصارها« ســاخته دنزل واشــنگتن، دانیلا وگا برای 
»یک زن شــگفت انگیز« ســاخته سباســتین للیو، نائومی واتس برای »جاده مالهالند« 
ســاخته دیویــد لینــچ، الن برســتاین بــرای »مرثیه ای بــرای یــک رویا« ســاخته دارن 
آرونوفســکی، لورا لینی برای »می توانی روی من حســاب کنی« ساخته کنت لونرگان، 
امانوئل ریوا برای »عشق« ساخته میشاییل هانکه، ماریون کوتیار برای »زندگی گلگون« 
ســاخته اولیویه داها، اسکارلت جوهانسون برای »زیر پوست« ســاخته جاناتان گلیزر، 
شــارلیز ترون برای »هیولا« ســاخته پتی جنکینز، کیرســتن دانســت در »مالیخولیا« 
ساخته لارس فون تریه، بری لارسون در »۱۲ کوتاه مدت« ساخته دستین دنیل کریتون، 
هالی بری برای »میهمانی هیولا« ســاخته مارک فورســتر، آنی مارسن برای »دختر راه 
مــی رود/ همــه روز« ســاخته جیکــوب کروپنیــک، کوونزنی والیــس بــرای »جانوران 
حیات وحش جنوب« ســاخته بن زایتلین، کاتالینا ســاودرا برای »پیشــخدمت« ساخته 

سباســتین سیلوا، کیم هیا-جا برای »مادر« ســاخته بون جون-هو، ناتالی پورتمن برای 
»جکی« ساخته پابلو لارین و در نهایت، بیورک برای »رقصنده در تاریکی« ساخته لارس 
فون تریه در این فهرست جا خوش کرده اند؛ البته این فهرست هم مثل همه فهرست های 
سینمایی موافقان و مخالفان زیادی خواهد داشت. نام هایی مثل اسکارلت جوهانسون 
کــه هم با فیلم هــای ابرقهرمانی و هم بــا نقش آفرینی هایش در فیلم هــای وودی آلن، از 
مهم ترین نقش آفرینان زن در این سال های اخیر بوده است، جایی در این فهرست ندارد. 
این نشان می دهد تهیه کنندگان فهرست بیش از همه به سینمای هنری توجه کرده اند. 
از طرفــی، بعضــی از توضیحــات آن ها نشــان می دهد هــم دلایل غیر هنــری را مدنظر 
داشته اند و هم گاهی روایتی متفاوت از فیلم ها ارائه داده اند. به هر حال، حضور دو فیلم 
ایرانی در این فهرست نشان دهنده توجه به سینمای ایران در هزاره سوم است. در ادامه 

بخش هایی از گزارش این 6منتقد را می خوانید.

لیلا حاتمی، »جدایی نادر از سیمین«

ایزابل هوپر، »او« 

امانوئل ریوا، »عشق«

اوما تورمن، »بیل را بکش« 

 ماریون کوتیار، »زندگی گلگون« 

ساندرا هولر، »تونی اردمن« 

نائومی واتس،»جاده مالهالند«

نویســندگی  بــه   )۲۰۱۶( »او«  فیلــم 
دیوید بــرک و کارگردانی پــل ورهوفن 
و بازی درخشــان ایزابل هوپر ســاخته 
شــد که نتوانســت به مرحله نهایی پنج 
فیلم خارجی زبان مراســم اســکار سال 
گذشــته راه پیــدا کنــد؛ در صورتی که 
یکــی از موفق تریــن فیلم هــای هنری 
ســال گذشــته بود. ایزابل هوپر را ملکه 
نقش های ســنگین می نامند. اریــک کوهن، منتقد »ایندی وایــر«، درباره 
این فیلم می نویســد: »فیلم پل ورهوفن، زنی میانسال را به نام میشل نشان 
می دهــد که یک مرد نقاب پوش به او تعرض می کند. مرد به ســرعت از خانه 
خارج می شود، اما میشل به سقف خیره می شود. اصلا مشخص نیست که 

او دچار تروما )روان زخم( شده یا در حال طراحی نقشه است.«

فیلم »عشــق« )۲۰۱۲( به نویســندگی و 
کارگردانــی میشــائیل هانکه اتریشــی با 
بازی ایزابل هوپر، امانوئل ریوا و ژان لویی 
ترنتینیان جلوی دوربین رفت که توانست 
در سال ۲۰۱۲ نخل طلای جشنواره کن 
را به دســت بیاورد. فیلم داستان یک زوج 
کهنســال را روایت می کند که زن به ناگاه 
دچار بیماری می شود. کیت اربلند، منتقد 
»ایندی وایر« درباره این فیلم می نویســد: »امانوئــل ریوا چند دهه پیش به یک 
شخصیت افسانه ای تبدیل شد. وقتی در فیلم »هیروشیما عشق من« )۱۹۵۹( 
آلن رنه بازی کرد به بخشی از تاریخ سینما تبدیل شد. او ثابت کرد با گذشت این 
همه زمان، اصلا توانایی های خود را از دست نداده و بازی درخشانی در برابر ژان 

لویی ترنتینیان در فیلم »عشق« داشت.«

فیلم »بیل را بکش« )۲۰۰۳( به نویسندگی 
و کارگردانی کوئنتین تارانتینو و بازی اوما 
تورمن و لوسی لیو ســاخته شد. این فیلم 
موفق از آب درآمد و باعث ســاخت قسمت 
دوم آن در ســال ۲۰۰۴ شــد. منتقــدان 
»ایندی وایر« درباره این فیلم می نویسند: 
»فیلم »بیل را بکش« بیش از هرچیز درباره 
شخصیت هایی اســت که تارانتینو درباره 
آن ها رویاپردازی کرده اســت. هدیه واقعی او یا قدردانی اش از بازیگرانی است که 
می توانند نقش هایی را بازی کنند که با آن ها می توان همه جنبه های ممکن برای 
جذاب بودن روی پرده سینما را گشود. تورمن همه چیزهایی که او حضور یگانه اش 
را روی پرده ســینما نشــان می دهد حفظ می کند. با این حال، دنبال یک انتقام 

خونین در یک مسیر پر از وحشت وصف ناپذیر است.«

بــه   )۲۰۰۷( گلگــون«  »زندگــی  فیلــم 
نویسندگی اولیویه داها و ایزابل سوبلمان 
و کارگردانــی اولیویه داهــا و بازی ماریون 
کوتیــار، ژرار دپاردیــو و کاترین آلگره یک 
فیلم فرانسوی درباره ادیت پیاف، خواننده 
شناخته شــده فرانســوی اســت. ماریون 
کوتیار برای بازی در این فیلم جوایز اسکار، 
بفتا، گولدن گلوب و سزار را به دست آورد. 
منتقدان »ایندی وایر« درباره این فیلم می نویســند: »فیلمی درباره ادیت پیاف 
می توانست به راحتی به تاریخ افراد مقدس و اثری سانتی مانتال تلویزیونی تبدیل 
شود، ولی حضور ماریون کوتیار، هر صحنه این فیلم را به جایی بالاتر برده است. 
جایزه اسکار او برای توانایی او در نشان دادن تلفات ویرانگر رشد ناهموار است. او 

به اوج رسیدن ضعف به خاطر اعتیاد به مورفین را نمایش می دهد.«

بــه   )۲۰۱۶( اردمــن«  »تونــی  فیلــم 
کارگردانــی مــارن اده و بازی ســاندرا 
موفق تریــن  از  یکــی  توانســت  هولــر 
آثار ســینمایی ســال گذشــته باشــد، 
امــا در جوایز اســکار عرصــه را به فیلم 
»فروشنده« اصغر فرهادی واگذار کرد. 
کیت اربلند، منتقد »ایندی وایر« درباره 
این فیلم می نویسد: »بازی ساندرا هولر 
شــاید بزرگ ترین ایفای نقش تاریخ سینما نباشد، ولی به آن خیلی نزدیک 
اســت. او تمام قد و با جرئت زیــاد، خطوط مقید سرخوشــانه نقش خود را 
به سوی تحت الشعاع قراردادن اجرای درخشان پیتر سیمونیشک به عنوان 
پــدر گیج و خرفت خودش کنترل می کند. این پدر ســربه هوا جو ک هایی را 

تعریف می کند و دخترش اصلا متوجه آن ها نمی شود.«

فیلــم »جــاده مالهالنــد« )۲۰۰۱( به 
نویســندگی و کارگردانــی دیوید لینچ 
و ایفــای نقــش نائومــی واتــس، لــورا 
هرینگ و جاســتین ثرو ساخته شد که 
توانســت یکــی از عجیب وغریب تریــن 
روایت هــای تاریخ ســینما را رقم بزند و 
نخل طلای کارگردانی کن را هم برای 
لینــچ به ارمغان آورد. ایــن فیلم را یکی 
از پیچیده ترین آثار ســینمایی هزاره سوم می دانند. منتقدان »ایندی وایر« 
درباره این فیلم می نویسند: »فیلم های فراوانی درباره رویای هالیوود و وقایع 
خشن آن ساخته شده است، اما هیچ بازیگری نتوانسته مانند نائومی واتس 
ناامیدی و توأمان امید درخشــان در لس آنجلــس را درهم بپیچد و در فیلم 

شاهکار دیوید لینچ نمایش بدهد.« 

ژولیت بینوش، »کپی برابر اصل«
فیلم »جدایی نادر از سیمین« )۱۳۸۹( به نویسندگی و کارگردانی اصغر فرهادی و بازی لیلا حاتمی، علی مصفا، شهاب حسینی 
و ســاره بیات توانست در ســال ۲۰۱۲ در مراسم اسکار بدرخشــد و تندیس برترین فیلم غیر انگلیسی زبان را برای نخستین بار به 
ایران بیاورد. منتقدان »ایندی وایر« درباره این فیلم می نویسند: »داستان فیلم ایرانی اصغر فرهادی درباره درگیری های یک زن 
و شــوهر در گیرودار طلاق اســت. فرهادی برای این فیلم لایق یک اسکار بود؛ البته لیلا حاتمی هم لیاقت اسکار داشت. او نقش 
زنی را بازی می کند که می خواهد از کشورش مهاجرت کند و به سرعت به هرجای دیگری برود، ولی شوهرش از جای خود تکان 
نمی خورد؛ دادگاه هم پشت او می ایستد، ولی این تازه شروع مشکلات خانواده آن هاست. در مرحله نهایی 
رویارویی، مرد فردی را برای مراقبت از پدرش استخدام می کند، ولی یک اتفاق وحشتناک رخ می دهد 
که پیچیدگی خانوادگی آن ها را وارد ســطح کاملا جدیــدی می کند. لیلا حاتمی، به عنوان یک زن 
مصمــم، فیلم را به مرکز فرماندهی خود تبدیل می کند. او می خواهد کنترل کســانی که دور و 
برش را محاصره کرده اند به دســت بگیرد؛ حتــی زمانی که آن ها فضای اطرافش را 
کم کم می بندند. او بیچارگی را نمایش می دهد، ولی هرگز به طور افراطی این کار 
را نمی کند. حاتمی بیشتر در اجرای گسترده شدن ناامیدی از چیزی مختصر تا 
بزرگتر و همچنین واکنش های دستپاچه برای مثال در دادگاه به شکل موفقی عمل 
می کند. دیگر متهمان هم می خواهند کوهی از مشکلات را در زندگی او شکل دهند. با این حال، 
انعطاف پذیری حاتمی، بعدی استعلایی به نقشی که فرهادی به شکلی ظریف در فیلمنامه نوشته 

است می افزاید. نقش حاتمی موتور محرک فیلم فرهادی در برابر ناملایمات است.«

فیلم »کپی برابر اصل« به نویسندگی و کارگردانی عباس کیارستمی و بازی ژولیت بینوش، ویلیام شیمل و ژان-کلود کریر 
توانست در جشنواره کن سال ۲۰۱۰ جایزه برترین ایفای نقش را برای بینوش به ارمغان بیاورد. فیلم کیارستمی در روایت 
و داســتان بسیار پیچیده است و دو زوج را نشان می دهد که نقش زن و شوهر را بازی می کنند، اما در پایان فیلم مشخص 
نمی شود که آیا آن ها واقعا زن و شوهر واقعی بوده اند یا تنها به عنوان یک کپی، نقش یک زوج را بازی می کرده اند. منتقدان 

»ایندی وایر« درباره این فیلم می نویسند: »کیارستمی استعدادی نایاب در شناخت بازیگرانی دارد که 
می توانند کاری کنند که مخاطب یک داســتان را در دو زمان و مکان احســاس کند. کیارستمی 
یک جعبه معمای شگفت انگیز در فیلمش دارد که به طور منشورواری طرح فیلم »پیش از طلوع« 

)۱۹۹۵( ریچارد لینکلیتر را در میان طرحی از فیلم »سال گذشته در مایریان باد« )۱۹۶۱( آلن رنه 
نشــان می دهد. فیلم »کپی برابر اصل« با یک رســاله درخشان و روشنفکرانه درباره اصالت و ذات 

اجرایی روابط آغاز می شــود. ژولیت بینوش نقش یک زن بدون اســم را بازی می کند که در 
جلسه رونمایی کتاب نشسته است و سپس مکالمه ای ضربه ای را با مؤلف برقرار می کند. 

فیلم از این جا به بعد وارد یک مرحله ناگفتنی در قلمرو انســانی می شود. آیا زن برای 
نخســتین بار مرد مؤلف را می بیند؟ یا آن ها از قبل زن و شوهر بوده اند؟ پاسخ به این 
پرسش غیر ممکن اســت. بینوش یک راز کاملا سخت را شکل می دهد. صورت او 
متحرک و نفوذناپذیر مانند نقاشی مونالیزاست. اصلا معلوم نیست که آیا شخصیت 

او یک عاشق، یا کاملا تقلبی است؟«



به ویــژه  نویــن  آمــوزش   
به دنبــال  آن  مدرســه ای 
پرورش شهروندانی است آگاه و توانا 
و شایسته که افزون بر دانستن حقوق 
و وظایف خویش، آن ها را در زیســت 
فردی و اجتماعی شان به کار ببندند و 

رعایت کنند

این روزها درهم پیچیدن بوی مهر و صدای خنده های امیدبخش  محمدرضا نیک نژاد
نوآموزان و خنکی نسیم پاییزی پیام آور آغازی دیگر است؛ آغازی آموزگار

بر فرایند آموزش و یادگیری. آموزشی که قرار است زندگی فردی و اجتماعی انسان ها 
را به گونه ای سامان دهد که در جهان پرآشوب مان سنگ روی سنگ بند شود و آزادی، 
صلح و دوســتی بر گیتی چیرگی یابد. آمــوزش نوین به ویژه مدرســه ای آن به دنبال 
پرورش شــهروندانی است آگاه و توانا و شایسته که افزون بر دانستن حقوق و وظایف 
خویش، آن ها را در زیســت فردی و اجتماعی شــان به کار ببندنــد و رعایت کنند. در 
این که چه باید کرد تا بروندادهای سامانه آموزشی چنین شهروندانی باشد، اختلاف 
بینش و روش وجود دارد، اما جامعه جهانی در سطح ملی و منطقه ای برای برون رفت 
از بحران هــای کنونی چاره ای جــز یافتن راه هایی برای پرورش چنین شــهروندانی 
ندارد؛ از این رو که گری هاپکینز، سردبیر آموزش جهانی )EI(، در یادداشتی به پنج 
جان مایه شــهروندی اشــاره می کند و می نویسد: »راســتگویی، همدردی، احترام، 
پاسخگویی و شجاعت پنج جان مایه شهروندی هستند، که تنها حمایت از آن ها کافی 
نیســت، بلکه پویش این جان مایه ها، سخن گفتن درباره آن ها و پل زدن میان زندگی 
دانش آمــوزان و ایــن پنج ویژگــی، کلیدهایــی بــرای گســترش درک حقیقی این 
مفهوم هاست.« بی گمان نهادینه کردن این پنج جان مایه در تک تک نوآموزان به عنوان 
شهروندان آینده، زمینه ساز فکری، تغییر نگاه و انتظارات از آموزش وپرورش، برنامه، 
راهکار و ابزار و از همه مهم تر یک اجماع جهانی برای پذیرش و حرکت به سوی چنین 
هدفی نیاز دارد. در ســال های گذشــته نهادهای غیردولتی و تا اندازه ای نیمه دولتی 
تــلاش کرده انــد تا دولت ها و سیاســتمداران را بیش از همیشــه بــه توجه به چنین 
آموزش هایــی وادار کنند که تا اندازه ای نیز کامیاب بوده اند. برای نمونه کمتر از یک 
دهه اســت که دســت اندرکاران آموزشــی و سیاسی کشور ما نیز دســت کم در گفتار 
هوادار پرورش شهروندان شایسته شده اند؛ گرچه در عمل پیشرفت چشمگیری دیده 

نمی شود! اما اگر به دنبال راهکارهای عملی برای چنین آموزش هایی باشیم چه؟
 آن چــه تجربه هــای ملی ماننــد تجربه هــای ارزنــده زنده یاد پــوران میرهــادی در 
مدرســه های فرهاد و تجربه های جهانی مانند همین یادداشــت ارزنده هاپکینز به ما 
نشــان می دهد رفتن به سوی روش هایی از این دســت چندان امکانات و هزینه های 
فراوانــی هم نمی خواهد. برای نمونه می توان به نوآموزان فرصت هایی داده شــود تا 
در تعیین مقررات کلاس خود یا ارائه پیشــنهادهایی در شورای مدرسه کمک کنند، 

با همکاری بچه های دیگر به گســترش 
یک سیاست زیست محیطی در مدرسه 
یاری رسانند و اجازه یابند در نگهداری 
زمین ها و ساختمان های مدرسه کمک 
کنند، پــدران ومادران بــرای گفت وگو 
درباره نقش خویش در گســتره جامعه 
فراخوانده شــوند. همچنین بچه ها در 
اردوهایــی با اعضای شــورا یاری محله 
 یــا نماینــدگان منطقــه ای و نهادهای
ملی - دولتی دیدار کنند. این کنش ها 
از آن رو اســت کــه به بچه هــا، درکی از 
وظیفــه خویــش داده شــود. بی گمان 
بخــش  شــکل دادن  بــرای  گفت وگــو 
عمده ای از آموزشِ شهروندی - مدنی، 
روشی درخور و کاراســت. شاید از این 
رو که در ســاختارهای نوین آموزشــی، 
زنگ های دایره ای نشســتن در کلاس، 

پیشنهاد شده است. 
کنش هایــی  پیش گفتــه،  روش هــای 
آموزش وپرورش های پیشرو  هستند که 
برای آموختــن و نهادینه کردن ارزش ها 
و آموزه های شــهروندی به کار می برند 
و گســترش آن ها می تواند گره گشــای 
برخی از دشواری های ملی و منطقه ای 
باشــد. این روزها که مدرســه ها آغوش 
خویــش را بــر نوآمــوزان گشــوده اند، 
دست اندرکاران نیز کمی به خود بیایند 
و زمینه پرورش شــهروندان شایسته را 

فراهم کنند.

یادداشتمهرِیادگیری و آموزش های شهروندی

بچههایرنگینکمان
فیروزه دســتپاچه دفتر حضور و غیاب را می بندد. ماژیک  یاسر سماوات

مشکی را از روی زمین برمی دارد و با وسواس خاصی کنار خبرنگار
دفتر حضور و غیاب می گذارد... چشــمش به مهرناز می افتد که ردیف اول در 
گوش کیانا زمزمه می کند: »شعرشــو خوندم... نوشته بود ظهر فردا... می روم 
آســمان... روبوسی خورشید!« کیانا بی حوصله طره مش شده موهایش را هل 
می دهد عقب و مقنعه  ســرمه ای اش را کمی جلو می کشــد و جواب می دهد: 

»خب این شعره بابا فقط!«
سارا سرش را خم می کند جلو تا مهرناز و کیانا صدایش را بهتر بشنوند: »شاید 
بشه!« آناهید از ته کلاس، پی حرف کیانا را می گیرد: »می گفت با شعراش زندگی 
می کنه...« سارا از میز سوم خودش را می اندازد وسط بحث: »جمع کنین، شمارو 
هم خل کرده.« صدای شکیبا از وسط ردیف سمت چپ بلند می شود: »خودت 
خودتو جمع کن! شعراش خیلی هم قشنگه!« همهمه ای در کلاس بلند می شود. 
فیروزه بیهوده می کوشد همه را ساکت کند. نازنین در ردیف چپ کنار پنجره بلند 
می شــود، روی پنجه پاهایش و آفتاب، پیشانی و ابروهایش را می گیرد. دستش 
را  هــلال می کنــد روی ابروهایش و با صــدای آرام، در هیاهو خودگویه می کند. 
دســتی محکم به در کلاس می خورد. هنگامه ای که به پا شده بود، در کسری از 
ثانیه، جایش را به سکوت می دهد و همه مانند سربازانی که قرار است مقامی از 
آن ها سان ببیند، بی حرکت می  ایستند. همه غیر از نازنین که چشم از خورشید 
نمی گیــرد. صدای زنانه ای با تحکم از چارچوب در بلند می شــود: »چه خبره؟! 
مثلا گنده های دبیرستانین ها!« فیروزه مقابل ناظم ترکه ای به تته پته می افتد: 
»چی... چیز... خانوم دیر کرده...« ناظم نمی گذارد حرفش تمام شــود: »جمع 
کنین وسایلتون رو!« شکیبا بغض کرده می گوید: »چی شده؟« ناظم شانه ای بالا 
می اندازد: »خبری ازش نیست. هرجا می تونستیم زنگ زدیم، اما... چی بگم؟« 
همه غیر از فیروزه، کیانا، سارا، مهرناز، نازنین و شکیبا می روند. فیروزه می خواهد 
چیزی بگوید که صدای نازنین ساکتش می کند: »بیاین این جا!« دخترها پا تند 
می کنند سمت پنجره. تکه ابری بزرگ جلوی خورشید را آرام آرام می گیرد و دمی 

بعد رگبار به شیشه شتک می  زند.
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ســال تحصیلی جدید دیروز به طور رسمی آغاز شــد. دانش آموزان با همه  �
ســختی های گذر از تابســتان ســرکلاس حاضر شــدند. کمــی  از آمار این 

دانش آموزان برای ما بگویید. 
سال تحصیلی جدید را با 13میلیون و صد هزار نفر دانش آموز آغاز کردیم. از این تعداد، 
هفت میلیون و 800هزار  نفر دانش آموز ابتدایی و ســه میلیون و 50 هزار نفر دانش آموز 
دوره  اول متوســطه و مابقــی دانش آمــوز دوره  دوم متوســطه اســت. امســال حدود 
35درصــد از دانش آموزان دوره  متوســطه  دوم، در شــاخه  کارودانش و فنی وحرفه ای 
تحصیل می کنند که نســبت به سال گذشــته، دودرصد رشــد داشــته است. مجموع 
کل دانش آموزان نیز نســبت به سال گذشته، 1.8 درصد رشــد داشته است. در سال 
تحصیلی جدید قرار اســت400 هزار کلاس روزانه تشکیل شــود. از نظر تامین معلم 
نیز مشــکل خاصی وجود ندارد. این ســال تحصیلی با هماهنگی و آرامش کامل آغاز 

خواهد شد.
شــما به رشــد 1.8 درصدی تعداد دانش آمــوزان اشــاره کردید. این  �

رشــد مختص امســال اســت یا این که رونــد بعــد از دوره ای که تعداد 

معلمان یک پایه یا یک درس 
مشخص تشــکیل یک گروه 
می دهنــد و بــه نقــد تجــارب خــود و 
درنهایت دستیابی به یک شیوه  مطلوب 

تدریس، می پردازند

رئیس مرکز برنامه ریزی و منابع انسانی وزارت آموزش وپرورش در گفت وگو با »آسمان آبی«:

وستاها بهتر از شهر هاست وضعیت ر
می شــد،  کمتر  دانش آموزان 

شکل گرفته است؟
بــه طور کلــی روند رشــد دانش آموزان 
آغاز شــده است. براساس پیش بینی ها 
تا مهر 1400، تعداد دانش آموزان رشد 
11درصــدی خواهــد داشــت و تا مهر 
1404، ایــن رقم بــه 26 درصد خواهد 
رســید. در مقایسه با ســال 94، تعداد 
قابل توجهی خواهد  دانش آموزان رشد 

داشت.
مبنــای  � را   94 ســال  چــرا 

مقایســه قرار می دهید؟ این 
دانش آموزان  جمعیت  رشــد 

ناشی از چیست؟
به این دلیل که در سال های 92 تا 94، 
تعداد دانش آموزان به پایین ترین سطح 
ممکن رســید. پس از ســال 94، شاهد 
روند رو به رشــدی بودیــم. این روند هم 
ناشــی از افزایش جمعیت و هم ناشــی 
از پوشــش تحصیلی بالاست  و مجموع 
دانش آموزان در سال 1404 در مقایسه 
با سال ،1394 پنج و نیم میلیون خواهد 
داشت. در سال 94، تعداد دانش آموزان 
کشــور 11میلیون و600 هزار نفر بود. 
پیش بینی هــا حاکــی از این اســت که 
تعداد دانش آموزان در ســال 1404، به 

16میلیون و 900 هزار نفر می رسد.
وضعیت مدارس در ســال تحصیلی جدید چگونه است؟سوال های زیادی  �

در این رابطه وجود دارد؛ مثلا این که آیا مدارس فرســوده بازســازی شــده 
است؟یا تعداد مدارسی که داریم پاسخگوی همه دانش آموزان است.

با تلاشــی که ســازمان نوســازی و تجهیز مدارس انجام داده کار مرمت مدارس برای 
مهر ســال جاری، صورت گرفته اســت. کلاس های احداثی در شرف تحویل هستند. 
همچنین کلاس های بسیاری توسط افراد خیر تدارک دیده شده که آن هم در آستانه  
تحویل است. با توجه به اعتباراتی که در برنامه  ششم توسعه در نظر گرفته شده است، 
ســازمان نوســازی و تجهیز مدارس برای رشــد تعداد مدارس تلاش لازم را می کند. 

همچنین با مشارکت خیرین مدرسه ساز، با کمبود مدرسه روبه رو نیستیم.
در روستاها چطور؟ آیا مدارس به تعداد کافی وجود دارد؟ �

در روستاها به مراتب وضعیت بهتر است. خیرین مدرسه ساز در روستاها بسیار فعالند. 
ســازمان نوســازی و تجهیز مدارس هم فعالیت قابل توجهی در روستاها دارد. به طور 
کلی مدرسه ســازی در شــهرها اهمیت بیشتری دارد؛ چراکه شــاهد روند رو به رشد 

مهاجرت روستاییان به شهرها هستیم.
پوشــش تحصیلی دختران و پســران چطور اســت؟ آیا دختــران به اندازه   �

پسران از امکانات تحصیلی برخوردارند؟
پوشش تحصیلی دختران و پسران هیچ تفاوتی با هم ندارد. فقط در استان سیستان و 
بلوچستان، با مشکلاتی برای پوشش تحصیلی دختران مواجهیم که آن مشکلات در 

حال حل شدن است.
در سال تحصیلی جدید آیا برنامه  درسی دانش آموزان تغییری خواهد  �

داشت؟
برنامه  تحصیلی 6 پایه  نخســت نظام آموزشــی کامل اســت. برای دسترسی بهتر 
دانش آمــوزان و معلمــان به این برنامه تدابیری اندیشــیده شــده اســت؛ ازجمله 
آموزش معلمان و هوشمندســازی مدارس. مهم ترین رویکــرد آموزش و پرورش در 
قبــال مدارس در حال حاضر، ایجاد و پیگیــری روش های تدریس خلاق مبتنی بر 

ترافیک سنگین، شلوغی خیابان ها، ازدحام جمعیت، سحرخیزی؛ این ها اتفاق هایی است که با شنیدن  سمیرا نوری
نام اول مهر به ذهن می رسند. اما رخداد بزرگ تر و درواقع سرچشمه  تمام این اتفاقات، باز شدن مدارس خبرنگار

است. آغاز سال تحصیلی جدید، بزرگ ترین رویداد آموزشی در کشور است. امروز هر کسی که در بخشی از نظام شغلی این 
کشــور مشغول به کار اســت، چند باری اتفاق اول مهر را در زندگی  تجربه کرده است. کودکان و نوجوانانی هم که اول مهر را 
تجربه می کنند و قرار اســت 9ماه، مدرســه خانه  دوم آن ها شــود، فردا روز، خود صاحب منصبان و کارمندانی در این کشور 
می شوند. دوران مدرسه تاثیر بسزایی در شکل گیری شخصیت افراد دارد. از طرفی نقش مهمی  در ساخت یک جامعه ایفا 

می کند. به همین منظور با اسفندیار چهاربند معاون وزیر آموزش و پروش گفت وگویی داشتیم.

مــا هنرســتانی ها اصولا فضــای بهتــری در مدرســه و کلاس برای 
پیچونــدن و این حرف ها داریم؛ چون میزهامون یک نفره اســت 

و بیشــتر بچه هــا گوشــی و تبلت داخــل کیف هاشــون قایم 
می کنند و با خودشــون به مدرســه می آورند. کلا بحث داغ 

هنرســتان ما تا ســال های پیش این بود که کدوم یکی از 
بچه ها دنبال کننده ها و لایک های بیشــتری در اینســتا 
دارد و به قول خودمون هر کســی فالوورش بیشــتر بود 
شاخ تر و سرشناس تر بود. البته تا یک سال پیش خدا را 
شــکر استوری وجود نداشت وگرنه بچه های هنرستان 
ما یک جورایی خودشان را غرق می کردند در استوری  
اتفاق های روزمره شان؛ ولی یه چیزی که خوب در ذهنم 

مانده و حتی دستمایه تمسخر بچه های کلاس می شد، 
یکی از همکلاسی هایم بود که هر روز سر ساعت 12 ظهر 

سرش می رفت تو کیفش و دیگه صدایش درنمیومد؛ اوایل 
نمی دونســتیم ماجرا از چه قرار اســت؛ خودش یک بار دلیل 

درگیــری اش را برایمــان توضیح داد که این ســاعت از روز باید 
پست های اینستا رو بذارم چون لایک بیشتر می خورد. 

همیشــه دوست داشــتم کلاس پنجمم که تمام می شود، مقطع 
تحصیلی ام هم عوض شــود و بروم ســر کلاس اول راهنمایی 
بنشــینم که تا به ما رســید، کلا نظام آموزشی و مقطع های 
تحصیلــی به هم ریخت و باید ســال به ســال کــه بزرگ تر 
می شــویم، عدد کلاســی کــه می رویم هم بزرگ شــود. 
هیچ وقــت نتوانســتم با کلاس ششــم و هفتــم ارتباط 
برقرار کنم و حالا کلاس هشــتم را هم مثل ســال های 
قبل آغاز کــردم با این تفاوت که امســال یک غم دیگر 
هم به غم هایم اضافه شــده اســت. تازه در همین ســه 
ماه تابستان بود که وارد اینستاگرام و تلگرام شده بودم 
و توان دل کندن از آن را نداشــتم ولی به ناچار با شــروع 
مهــر، تبلتــم را تحویــل مــادرم دادم و رفتم ســر کلاس. 
تنها دلخوشــی روزهای مدرســه بدون تبلت این اســت که 
زنگ های تفریح درباره عکس ها و متن هایی که تابستان برای 
هم کلاسی هایم فرستادیم صحبت کنیم. تازه آپدیت های جدید 
تلگرام داشــت برایمان جذاب می شــد که وقت دل کنــدن از آن فرا 

 رسید.

  عکس:وب سایت ریاست جمهوری

  عکس: باشگاه خبر نگاران جوان

همیشه به اول مهر و باز شدن مدرسه ها که نزدیک  راضیه زرگری
می شویم، آهنگ معروف »باز آمد بوی ماه مدرسه... خبر نگار

بوی بازی های راه مدرســه...« دســت کم تا دو روز توی دهانم می افتد. نه 
به خاطر این که اول مهرهای ســال های تحصیلــم همه اش خاطره خوب و 
شاد باشد؛ نه. کلا اول مهر صرف نظر از هر حس و حالی، یک حال گیری 
بزرگ برای دانش آموزانی اســت که ســه ماه کامل، فارغ از هر چارچوب و 
قانــون و انضباطی، خوردند و خوابیدنــد. به هر حال برای من حس وحال 
اول مهر را حتی با این که بیشــتر همراه اســترس و دلهره بود، هنوز هم 
دوســت دارم. شروع مدرســه در هر مقطعی بیشــتر برایم با این دغدغه 
همراه بود که با دوســتان پارســالم در یک کلاس می افتم یــا نه؛ یا این که 
کلاس ما کدام است و معلم هایم چه کسانی هستند، اما همیشه یک ذوق 
ته دلم بود که باز هم مدرسه و همکلاسی ها و خاطره سازی ها. بدون شک 
برای همه آدم بزرگ ها بهترین خاطره های مدرســه از نظر درســی مربوط 
می شود به بهترین معلم یا دبیر دوران تحصیلشان؛ دبیر شیمی سه سال 
دبیرســتان و یک سال پیش دانشگاهی ام را هیچ وقت فراموش نمی کنم. 
خانم نیری بیشــتر از فهمانــدن فرمول های شــیمی، درس زندگی به ما 
می داد؛ بهترین خاطره های غیر درســی هر کســی هم مربوط به بهترین 
دوستان دوران مدرســه اش می شود. همان طور که ما دانش آموزان رشته 
ریاضــی - فیزیک دبیرســتان هجــرت 2، همدیگــر را در فیس بوک پیدا 
کردیم، امروز بعد از سال ها دوباره دورادور با هم ارتباط داریم. مهر امسال 
20 سال می شــود که به مدرسه نمی روم اما هر سال از محصل های دور و 
اطرافم حس وحالشان را می پرســم. مثلا از مهلای کلاس دومی پرسیدم 
خانــم معلمتان جوان اســت یــا پیر؟ که او با چشــمانی گرد شــده گفت: 
معلممون خیلی جوان و باکلاس است و کلی هم آرایش می کند و اصلا هم 

از این معلم های بداخلاق نیست!

متنفرم از ته دل 
من از اول مهر!

صبا؛  هنرجوی هنرستان

شیرین؛  دانش آموز کلاس هشتم:



چرا کمیتــه ملــی المپیک در 
حالــی  که می توانســت هفت 
مبــارز ایرانــی را در بخــش زنــان بــه 
ترکمنســتان اعزام کند، تنها به حضور 
چهار هوگوپــوش در چهــار وزن اکتفا 
کرد. به یقین تکواندوی زنان ایران قادر 
بود با حضــور تیمی کامل، نتایج خوب و 
مدال های بیشــتری هم از این آوردگاه 

صید کند

پنجمیــن دوره بازی   های داخل ســالن آســیا ایــن هفته در عشــق آباد 

فاطمه صفرپور
مربی تیم ملی تکواندو

ترکمنســتان آغاز و تکواندوی ایران در بخش زنان هم با چهار تکواندوکار 
وارد عشق آباد شد. شاید این موضوع خود محل بحث باشد که چرا کمیته 
ملی المپیک در حالی  که می توانست هفت مبارز ایرانی را در بخش زنان 
به ترکمنســتان اعزام کند، تنها به حضور چهــار هوگوپوش در چهار وزن 
اکتفا کرد. به یقین تکواندوی زنان ایــران قادر بود با حضور تیمی کامل، 
نتایج خوب و مدال های بیشتری هم از این آوردگاه صید کند، اما غیبت دختران تکواندوکار ایرانی 
در اوزان منفــی 48، منفــی 67 و منفی 73 در بازی ها و هنرهای رزمــی قاره پهناور نماینده ای 
نداشته باشد.  پیش از آغاز پنجمین دوره بازی های داخل سالن آسیا، فدراسیون تکواندوی ایران، 
برای گزینش تیم  بانوان، رقابتی انتخابی برگزار نکرد تا تکواندوی بانوان ایران این بار بدون کیمیا 
علیزاده، ســتاره جوان و برجســته خود، با صلاحدید کادر فنی، چهار تکواندوکار را به پایتخت 
ترکمنستان بفرستد. به این ترتیب، فاطمه مداحی در وزن منهای 46 کیلوگرم، ناهید کیانی در 
منفی 53 کیلوگرم، طیبه پارسا در منفی 57 و پریسا جوادی در منهای 62 کیلوگرم ترکیب تیم 

کشورمان را در بازی های داخل سالن آسیا تشکیل می دادند. 
فاطمه مداحی نخستین دختر مدال آور ایران در عشق آباد بود که موفق شد با قرارگرفتن روی 
سکوی سوم این رقابت ها، گردن آویز برنز را به اردوی دختران تکواندوی ایران بیاورد. او ابتدا مقابل 
لولیتا رونا ایلائو از فیلیپین قرار گرفت و با مبارزه ای هوشمندانه توانست 10 بر 5 این تکواندوکار را 
شکست دهد و به مرحله یک چهارم نهایی راه یافت؛ جایی که تی تا، هوگوپوش سرسخت و خوب 
ویتنامی، انتظارش را می کشید. فاطمه مقابل این ویتنامی کار سختی داشت و سرانجام، در پایان 
مبارزه ای شانه به شانه، 9 بر 8 به برتری رسید و راهی دیدار نیمه پایانی شد. حریف او در این مرحله 
شیچن  تان، مبارزی برجسته از چین، بود. فاطمه چندماه پیش از رقابت های داخل سالن آسیا، 
در تورنمنتی که به میزبانی ازبکســتان برگزار شــد، با این حریف مبارزه کرده بود و در آن دیدار 
حرفی برای گفتن مقابل تان نداشت. داستان مبارزه این دو حریف در عشق آباد کمی متفاوت بود 
و مداحی توانست مقابل  تان مبارزه خوبی داشته باشد. بدون شک فیزیک بسیار مناسب تان یکی 
از عوامل موفقیت او برابر تکواندوکار خوب کشورمان بود. قامت او حدود 25 سانتی متر از فاطمه 
بلندتر بود و همین موضوع باعث  شد حریف چینی، در پایان سه راند، با وجود مقاومت غیرتمندانه 
مبارز وزن منهای 46 کیلوگرم کشورمان، به برتری برسد و فینالیست شود. این دیدار با برتری 9 بر 
2 شیچن تان به پایان رسید تا مداحی از حضور در فینال بازبماند و به مدال برنز آسیا بسنده کند. 
پریســا جوادی دیگر دختر خوب تیم ایران بود که مدال خود را روز ســوم بازی های آسیایی 

یادداشتچهارگانه دختران ایران در ترکمنستان

پیچیدگی های انتخاب  سرمربی جدید استقلال
بحران استقلال سرانجام به مرحله ای رسید که چاره ای جز  آرمن ساروخانیان

تغییــر کادر فنی نبــود. جدایــی منصوریان هم نه بــا اراده روزنامه نگار
مدیرعامل که با فشار هواداران صورت گرفت. مدیریت باشگاه اما حالا با مأموریت 
ســخت تری روبه رو شــده که همــان انتخاب ســرمربی جدید اســت. به هرحال 

پیچیدگی های این انتخاب از چند جهت قابل بررسی است.
1. بدهی های سنگین، دست باشگاه را برای انتخاب سرمربی جدید بسته است. 
بدهی های داخلی و خارجی، استقلال را در آستانه حذف از لیگ قهرمانان آسیا 
قــرار داده و مدیریت قبــل از ایجاد یک تعهد جدید مالی باید وســواس زیادی به 
خرج دهد. استقلال با این وضعیت مالی نمی تواند سراغ مربیان گران قیمت برود 

و مجبور است دایره انتخابش را به مربیان ارزان تر محدود کند.
2. مدیریت باشــگاه، شرایط متزلزلی دارد و احتمال تغییر یا تقویت این مجموعه 
وجود دارد. همین بلاتکلیفی، مذاکره با گزینه ها را ســخت تر می کند و کسی که 
بخواهد این پســت را بپذیرد با مشاهده این وضعیت دچار تردید می شود. قبل از 

انتخاب سرمربی جدید باید تکلیف مدیریت باشگاه مشخص شود.
3. انتخاب یک مربی مشــهور، تضمینی برای موفقیت نیســت. باشــگاه باید 
به دنبال گزینه ای باشــد که بتواند خودش را با امکانات باشگاه، توان فنی تیم، 
انتظــارات هواداران و فضــای فوتبال ایران هماهنگ کند. مربیان ســطح اول 
فوتبال جهان به ســختی راهی ایران می شــوند و حتــی در صورت پذیرش این 
پیشــنهاد ممکن است به خاطر فضای متفاوت این فوتبال، کارآیی مورد انتظار 

را نداشته باشند. 
4. در باشــگاه های حرفه ای مدیر فنی یا ورزشــی با بررسی گزینه های مختلف و 
پیش بینــی نقاط خالــی احتمالی از اتلاف وقت و بودجــه جلوگیری می کند. در 
مدیریت ســنتی فوتبال ایران، شــرح وظایف افراد تعریف شــده نیست و اعضای 
هیئت مدیره که فهرســتی طولانی را می ســازند و عموما تخصصــی هم ندارند، 
به ندرت می توانند گره ای از مشــکلات باز کنند. مدیریت باشــگاه در این شرایط 
چــاره ای ندارد جز این که از مدیران برنامه ها بخواهد فهرســتی از گزینه ها آماده 

کنند و نتیجه همین هرج و مرجی است که در دو، سه روز گذشته به  وجود آمده.
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جـــــام
صفحه
2 3

بررسی وضعیت کشورهای مختلف به مقوله قهرمان پروری در مدارس
زنگ ورزش

  صفحه   25

یادداشتی بر دوومیدانی بازی های داخل سالن آسیا
تریلوژی  افتخار  و  غروب سپیده

  صفحه   26

شوک درشت ریزه اسپور به پرسپولیس و طارمی

  پایان پاییزی 
تابستان داغ!

مسجل کرد. نام او با مبارزات بسیار خوبش 
به عنــوان یکــی از مدعیان قهرمانــی وزن 
منهــای 62 کیلوگــرم مطرح شــد. اوج کار 
جوادی مبارزه اش برابر حریف ازبکســتانی 
بود. ناهید کیانی، مبارز برجســته ایران، در 
منفی 53 کیلوگرم هم این رقابت ها را بسیار 
خوب آغاز کــرد. او ابتدا تکوانــدوکار نپالی 
را شکســت داد تــا در مرحلــه دوم به دیدار 
نماینده ازبکســتان برود؛ حریفی که مدال 
برنز جهان را در ویترین افتخاراتش داشت، 
اما ناهید لحظه ای مقابل او پا پس نگذاشت. 
اوج بدبیــاری کیانی در امتیــاز طلایی بود. 
مبــارز ازبک، به لطــف تجربه زیــادش، این 
امتیــاز را از کیانی گرفت تــا ناهید، در عین 
شایســتگی، دســتش از مــدال بازی های 
داخل سالن آسیا کوتاه بماند. کیانی آینده 
درخشــانی دارد. او حتی می تواند کیمیای 
دیگری برای تکواندوی کشــورمان باشد. به 
هر حال، با نگاهی به فهرست مبارزان حاضر 
در بخش زنان، این حقیقت روشن می شود 
که تیم های آســیایی با مبارزان برجســته و 
مطرح خود به عشق آباد آمدند و این رقابت ها 
در ســطح کیفی بســیار بالایی برگزار شد. 
تیم های چین،  ازبکستان، قزاقستان و تایلند 
با تمام قدرت به کســب مدال های رنگارنگ 
چشــم داشــتند. تنها کره جنوبــی بود که 
به دلیل همزمانی رقابت های گرندپری با این 
مبارزات، تیم اصلی خود را به ترکمنســتان 
نفرســتاد. . تکوانــدوی ایران البتــه در این 
رقابت ها نماینــده ای ندارد، اما به امید خدا 
در گرندپری بعدی، زهرا پوراسماعیل و اکرم 
خدابنده پرچم سه رنگ و زیبای کشورمان را 

به اهتزاز درخواهند آورد.
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مدیران یا طارمی
مقصر فاجعه کیست؟ 

در آستانه بازی حساس 
الهــال  و  پرســپولیس 
عربســتان در مرحله نیمه نهایی لیگ 
قهرمانان آســیا خبر محرومیت مهدی 
طارمــی و جریمه نقدی ایــن بازیکن و 
باشگاه پرسپولیس همه را شوکه کرد. 
این اتفاق درحالی رخ داده است که در 
رســانه ها هرازگاهی هشــدارهایی در 
این بــاره داده می شــد. در هرحال هر 
لحظه اخبار جدیدی در این باره منتشر 
می شود و عاقه مندان به فوتبال بیشتر 
از آن چــه در این مدت گذشــته مطلع 
می شوند. حالا مقصر اصلی این فاجعه 
کیســت؟ مدیریت باشگاه پرسپولیس 
که بــدون دریافت نامه فســخ قرارداد 
طارمی با ریزه اســپور، با ایــن بازیکن 
 قرارداد بسته است یا طارمی که در این 
مورد بی مســئولیت عمل کرده و همه 
حقایق را به باشگاه اعام نکرده است؟ 
جالب آن جاســت که بافاصله بعد 
از انتشــار خبر محرومیت پرسپولیس 
و طارمــی از طــرف فیفــا، خمارلــو، 
مدیرروابــط عمومی باشــگاه، حکم را 
تکذیب کرد، اما ســاعتی بعد طاهری، 
مدیرعامل پرســپولیس، از صادر شدن 
حکم صحبــت کــرد و این کــه از حق 
پرسپولیس دفاع خواهند کرد. طاهری 
البتــه در جماتی عجیب گفت که این 
محرومیت را پیش بینی می کرده و برای 
آن هم راهکارهایی اندیشــیده است. 
ایــن ادعــای مدیرعامل پرســپولیس 
درحالــی اســت که بعــد از بازگشــت 
طارمی از ترکیه طاهری ادعا کرده بود 
به صورت پنهانی با باشگاه ریزه اسپور 
مذاکراتی کرده تا به این انتقال رضایت 
دهند. مذاکراتی که طاهری ادعا کرد 
در اواخر تیرماه 95 به نتیجه رســید و 
پرسپولیس با خیال راحت قراردادش 
را بــا طارمــی تنظیم و ثبت کــرد. این 
جمات و ادعای بی خطر بودن قرارداد 
بــا پرســپولیس را ابراهیمــی، وکیــل 
طارمی، هم گفته بــود، اما حالا بعد از 
حکمی که فدراسیون هم رسیدنش را 
تأیید کرده ابراهیمی با عقب نشــینی 
ســعی کرده درباره محرومیت طارمی 
و باشگاه تا رسیدن اصل حکم سکوت 
کنــد. او تنها به این گفتــه اکتفا کرده 
شــکایت  ایــن  »لایحه هــای  اســت: 
چندبار به فدراســیون فوتبال و باشگاه 
پرسپولیس ارسال شد، اما رأی نهایی 
پنجشــنبه اعام شــده اســت. من در 
جلسه بین باشگاه و فدراسیون شرکت 
نکردم و در جریان جزئیات آن نیستم. 
مهــدی طارمی قطعــا در بــازی رفت 
پرسپولیس مقابل الهال محروم است، 
اما برای بازی برگشت می توانیم کاری 
کنیم که بتواند بــه میدان برود. ضمن 
این کــه اگر بخواهیم به CAS اعتراض 
کنیــم، هزینه بر خواهد بود.« حســین 
هدایتــی هم کــه نقــش پر رنگــی در 
بازگشت طارمی به پرسپولیس داشت 
بعد از مدت ها درباره اتفاقات باشــگاه 
پرســپولیس اظهارنظــر کرده اســت. 
عابربانک پیشــین قرمزهــا در صفحه 
اینســتاگرامش و در واکنش به کامنت 
یکی از کاربران نوشته: »من برای جلب 
رضایت باشــگاه ترکیه ای برای مهدی 
طارمی و رامیــن رضاییان یک میلیارد 
و 600میلیــون تومــان نقــدا پرداخت 
کردم، باید پاســخگو باشند.« خاصه 
آن کــه در شــرایطی کــه دیــدار رفت 
تیم های پرسپولیس و الهال سه شنبه 
این هفته برگزار می شــود، رسانه های 
عربستانی هم از این موقعیت استفاده 

و سراغ جنگ روانی رفته اند. 

آخرین ســاعات تابســتان داغ بود که یک خبر شــوک آور، هوای 

نوید استادرحیمی
خبرنگار

فوتبال ایران و باشگاه پرسپولیس را پاییزی کرد. باشگاه ریزه اسپور 
ترکیــه بعد از ماه ها تاش ســرانجام فیفــا را متقاعد کرد مهاجم 
اسبقش یعنی مهدی طارمی و باشگاه پرسپولیس را نقره داغ کند. 
وقتــی حرف از نقــره داغ به میان می آید فکرتان نباید به ســمت 
تیترهای رسانه های داخلی برود که برای صدمیلیون تومان یا دو 
جلســه بدون تماشــاگر و ســه جلســه محرومیت به کار می رود؛ منظور از نقره داغ یعنی  
چهار ماه محرومیت از بازی های بین المللی اعم از باشگاهی و ملی برای مهدی طارمی و 
محرومیت پرسپولیس از دو پنجره نقل و انتقالاتی زمستان و تابستان است. شاید کم وبیش 
در جریان باشید، اما اصل ماجرا از این قرار بود که مهدی طارمی فصل قبل برای استارت 
حضور در لیگ اروپا با باشگاه ریزه اسپور ترکیه به توافق رسید و روز هشتم تیر سال 95 با 
این تیم قراردادی را به امضا رســاند که عکس هایش هنوز هم قابل رویت اســت، اما سه 
هفتــه بعد و در تاریخ 24 تیر، طارمی یک تصمیم عجیب گرفت و همراه تیم جدیدش به 
اردوی اتریش نرفت. چند نفر از نزدیکان مهدی وقتی شــرایط روحی بد او را دیدند این 
بازیکن را مجاب کردند تا به ایران برگردد و به او این دلگرمی را دادند که نهایتا چند هزار 
دلار جریمه خواهد شد و مشکل دیگری برایش به وجود نخواهد آمد. طارمی برگشت و با 
پرســپولیس قــرارداد جدیــدی را امضــا کــرد و آقــای گل هم شــد. در کنــار همه این 
خوش خیالی ها باشگاه ریزه اســپور با جدیت فراوان به دنبال شکایت از مهدی طارمی و 
باشگاه پرســپولیس بود و بارها از طریق شورای حل اختاف فیفا این مسئله را پیگیری 
کرد. آن ها با دســت پر به میــدان آمده بودند و حق هم داشــتند. از طرفی وکیل مهدی 
طارمی اعتقاد داشت چون  ای تی سی بازی این مهاجم ملی پوش نرسیده پس او بازیکن 
ریزه اسپور نبوده و آن ها نمی توانند کاری از پیش ببرند. مدتی بعد که ماجرا جدی تر شد، 
وکیل طارمی به او اعام کرد این احتمال هم هســت که مهدی چند  ماه از بازی محروم 
شــود، اما این خبر رسانه ای نشد. سرانجام در تاریخ 31 شهریور خبری که نباید؛ شنیده 

شد. اباغیه فیفا به  دست فدراسیون فوتبال، باشگاه پرسپولیس و مهدی طارمی رسید.

محرومیت 4ماهه طارمی و پرسپولیس از پنجره نقل و انتقالات
روزبــه وثوق احمدی در گفت وگو با روزنامه »آســمان آبی« دربــاره این محرومیت گفت: 
»متاسفانه این خبر روز سی و  یکم شهریور به دست مان رسید. باشگاه پرسپولیس و مهدی 
طارمی از طرف فیفا خطاکار شناخته شدند و حالا باید جریمه شوند. رای طوری نیست 
که غیر قابل برگشــت باشد، اما بسیار دشوار اســت که بخواهیم این رای را برگردانیم. از 
همان 31 شــهریور محرومیت چهار ماهه طارمی آغاز شده اســت و پرسپولیس هم از دو 

پنجره نقل و انتقالاتی پیش رو محروم خواهد بود.«

طارمی، غایب بازی با الهلال
رئیــس کمیته تعیین وضعیت بازیکنان همچنین تصریح کرد:» باشــگاه پرســپولیس و 
مهــدی طارمی فرصت دارند ظرف 21 روز آینده به این رای واکنش نشــان دهند اما این 
به منزله  آن نیســت که محرومیت طارمی معلق شود. او قطعا بازی با الهال عربستان را 
از دست می دهد؛ مگر این که تحت شرایطی خاص دادگاه دیوان عالی فیفا حکم موقت 
برای توقف محرومیت را صادر کند که به زودی مشخص خواهد شد.« او همچنین درباره 
پرداخت بدهی باشــگاه ریزه اسپور گفت:» در این مســئله هم باشگاه پرسپولیس و هم 
مهدی طارمی باید با همکاری یکدیگر و ظرف یک  ماه بدهی را پرداخت کنند و اگر این 

اتفاق رخ ندهد 5 درصد جریمه به آن اضافه می شود.« 

تمدید آری، خرید بازیکن خیر
وثوق احمدی در پایان درباره این که آیا پرسپولیس از تمدید قرارداد بازیکنانش نیز محروم 
است یا خیر گفت: »پرسپولیس مانند تراکتورسازی به رغم این که از خرید بازیکن جدید 
محروم است اما می تواند قرارداد بازیکنان فعلی خود را تمدید کند و مشکلی از این بابت 

وجود ندارد.«

احتمال نرسیدن طارمی به جام جهانی!
از طرف دیگر امیر صدیقی، کارشناس امور بین الملل درباره محرومیت طارمی گفته 

فلفل نبین چه ریزه، بشکن ببین چه تیزه!

وزه ومیت 4ماهه طارمی و فرصت 21ر محر

اســت: »طبق رای صــادره محرومیت 
مهدی طارمی از زمــان اباغ رای )روز 
جمعه 31 شــهریور( اعمال می شــود و 
باشگاه پرسپولیس 21 روز فرصت دارد 
بــه این رای اعتراض و بــه دادگاه عالی 
ورزش )CAS( شــکایت کنــد. گرفتن 
حکم تعلیــق موقت بــرای بازی کردن 
طارمــی خیلی ســاده نخواهــد بود و 
احتمــال این که CAS  ایــن موضوع را 
نپذیــرد وجود دارد. ایــن اتفاق تلخ اما 
می تواند تلخ تــر از این هم باشــد: اگر 
پرســپولیس می خواهــد از طارمی در 
بازی روز سه شنبه هفته جاری با الهال 
اســتفاده کنــد، باید هر چه ســریع تر 
بــه  رای اعتراض کند و دســتور موقت 
بگیرد تا طارمی بتواند بــازی کند، اما 
ایــن موضوع ممکن اســت تبعاتی هم 
برای این مهاجم در پی داشــته باشد. 
درصورتی که دستور موقت صادر شود، 
پرونده به دادگاه عالی ورزش می رود که 
این پروسه زمان بر است و ممکن است 
تا بهمن یا اسفند سال 96 طول بکشد. 
با توجه به این که احتمال پیروز نشــدن 
باشــگاه پرســپولیس در دادگاه عالی 
ورزش وجــود دارد، اگــر از ایــن زمان 
بخواهــد محرومیــت طارمــی اعمال 
شــود، درواقع این مهاجم ممکن است 
جام جهانــی 2018 را که خرداد ســال 
97 برگــزار می شــود از دســت بدهد. 
باشگاه پرسپولیس باید با در نظر گرفتن 
تمــام جوانب بهترین راهکار را انتخاب 
کند تا هم خــود و هم طارمی کمترین 

ضرر را ببینند.«

حکم هشت بندی فیفا
  شکایت شاکی، باشگاه ریزه اسپور 

ترکیه پذیرفته شده است.
  متشاکی اول، مهدی طارمی، باید 
در زمان 30 روز پس از اباغ این حکم، 
به دلیل زیرپاگذاشــتن قرارداد، مبلغ 
789500 یورو به شاکی پرونده باشگاه 

ریزه اسپور بپردازد.
  متشــاکی دوم، باشــگاه فوتبــال 
پرســپولیس  باشــگاه  پرســپولیس، 
به صورت جدی در پرداخت این قرضه 

به صورت مشترک مسئولیت دارد.
 در صورت تعلــل در پرداخت مبلغ 
اعام شــده در بند دو به این مبلغ بهره 
5درصــدی تعلق خواهــد گرفت و این 
مسئله به کمیته انضباطی فیفا ارجاع 
خواهد شد تا تصمیمات لازم درباره آن 

اتخاذ شود.

  باشگاه ریزه اســپور، شاکی پرونده 
باید بافاصله و به طور مستقیم، شماره 
حسابی را به متشاکی یک و دو، مهدی 
طارمی و باشگاه پرسپولیس اعام کند 
تا آن ها وجه موردنظر را به آن حســاب 
واریز کنند و کمیتــه حل اختاف فیفا 
باید از پرداخت این جریمه مالی مطلع 

شود.
  محرومیــت چهارماهه از بازی های 
بین المللی به متشــاکی یــک )مهدی 
طارمی( اعام می شود. این محرومیت 
شامل تمام بازی های ملی و باشگاهی 
اســت و از زمــان اعــام حکــم، قابل 

اجراست.
از  نیــز  پرســپولیس  باشــگاه   
نقــل و انتقالات بازیکــن، چه خارجی 
و چه داخلی، در دو پنجــره آتی نقل و 
انتقالات بعد از اباغ این حکم محروم 

است.
  ســایر موارد مطرح شــده توســط 

شاکی مورد قبول قرار نگرفت.

نکات مهم حکم فیفا
 پرسپولیس که اخیرا از شر پرداخت 
جریمــه مانوئل ژوزه خاص شــده بود 
حــالا باید ایــن جریمه ســنگین را هم 
به اتفاق بازیکن جنجالی خود پرداخت 
کنــد. با توجــه به نــرخ امروز یــورو که 
4710 تومــان اســت، جریمــه ای که 
فیفــا بــرای پرســپولیس و طارمی در 
نظر گرفته که طی یک  ماه به باشــگاه 
ریزه اســپور پرداخت کنند؛ سه میلیارد 
تومــان  545هــزار  و  718میلیــون  و 
است! اگر طرفین بخواهند این مبلغ را 
به صورت نصف نصف هم پرداخت کنند 
تقریبا هر یک باید حــدود یک میلیارد 
و900 میلیــون بــه باشــگاه ترکیــه ای 

بدهند.
  مهــدی طارمی از تمــام بازی های 
ملی و باشــگاهی رســمی چهــار  ماه 
محروم شده است. این یعنی محرومیت 
طارمی از 31 شهریور آغاز شده و تا 31 
دی ماه ادامه دارد. به این ترتیب جالب 
اســت بدانید که شماره 9 سرخپوشان 
تهرانــی چــه بازی هایــی را از دســت 

می دهد.
  طارمــی با این محرومیت شــانس 
آقــای گلــی لیــگ قهرمانــان آســیا و 
به احتمــال بســیار زیــاد هت تریک در 
آقای گلــی در لیــگ برتر را از دســت 
داد. همچنین شانس این بازیکن برای 
کسب عنوان بهترین بازیکن سال آسیا 

هم از دست رفت.
پرســپولیس در حالــی از پنجــره 
نقــل  و  انتقالاتی محروم شــده که به 
احتمــال فــراوان بعــد از جام جهانی 
2018 خیلی از بازیکنان ملی پوش این 
تیم ممکن است به خاطر پیشنهادهای 
خارجــی تصمیم به جدایــی بگیرند. 
مهدی طارمی، محمد انصاری، کمال 
کامیابی نیا و.... نمونه ای از این نفرات 

هستند.

حــال باید دیــد درنهایت چــه اتفاقی 
رخ می دهــد. یک ســوء مدیریت دیگر 
و یک نشــانه دیگــر در ضعف حقوقی 
ما در امور بین الملل. پرســپولیس بعد 
از اســتقال و تراکتورســازی به  بای 
محرومیــت از پنجره نقــل و انتقالاتی 
دچار شــد. مهدی طارمی هم در سال 
قبــل از جام جهانی چهار مــاه مهم را 
از دست داد. این شاید کمترین تنبیه 
بــرای اوســت تا بدانــد که بایــد برای 
حضور در اروپــا از همه نظر حرفه ای و 

بین المللی باشد. 

مسابقات لیگ برتر: 13بازی
پرسپولیس – صنعت نفت

استقلال خوزستان – پرسپولیس
پرسپولیس – استقلال تهران

سایپا – پرسپولیس
پرسپولیس – پدیده

پارس جنوبی جم – پرسپولیس
پرسپولیس – ذوب آهن
سپیدرود – پرسپولیس

فولاد – پرسپولیس
پرسپولیس – تراکتورسازی

پرسپولیس – نفت
سیاه جامگان – پرسپولیس

پرسپولیس – گسترش فولاد

مسابقات لیگ قهرمانان آسیا:
دو دیدار رفت و برگشت در برابر الهلال 
عربستان و همچنین فینال رقابت ها در 

صورت صعود سرخپوشان تهرانی

مسابقات ملی:
دیــدار دوســتانه برابر توگــو و تیم ملی 

روسیه

مسابقات جام حذفی:
مرحله یک شانزدهم برابر نفت تهران و 
در صورت صعود مرحله های یک هشتم 

و یک چهارم نهایی

غیبت  طارمی
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علاوه بر این که در چند ســال 
گذشــته تولیدات ایرانی، هم 
در ایران و هم در نمایشگاه های جهانی، 
بســیار خوش درخشیدند، شاهد بودیم 
که برخی از بازی های پرطرفدار آنلاین 
جهانی نیز در ایران فارسی سازی شدند 
و بــا اخــذ نمایندگــی روی ســرورهای 

ایرانی قرار گرفتند

صنعت بازی  های ویدئویی از صنایع پردرآمد اســت که کشورهای 

مریم عسگری
روزنامه نگار

مختلــف بــا فراهم کــردن زیرســاخت های لازم و ســرمایه گذاری 
مناســب در این زمینه توانســته اند موفقیت های بــزرگ و درآمد 
خوبی کســب کنند. ایــن صنعــت در شــاخه های مختلفی چون 
بازی هــای موبایلــی، کامپیوتری، آنلاین و... رشــد خوبی داشــته 
است و در حال حاضر گیم  صنعتی نوپا و پرسود به حساب می آید. 
در کشور ما هم این صنعت جوان توانسته است در مقایسه با سال های گذشته، با وجود 
برخی محدودیت ها، رشــد چشمگیری داشته باشــد. بگذریم از این که این رشد بیشتر 
کمّــی  بوده اســت تا کیفــی، اما به گفته کارشناســان، همین میزان رشــد و پیشــرفت 
امیدوارکننده است و در آینده نزدیک با افزایش توجه به این صنعت، شاهد رشد کیفی 
و کمّــی   بازی های ویدئویی ایرانی بر بســتر موبایل، اینترنــت و... خواهیم بود.  افزایش 
محبوبیــت بازی های کامپیوتری و موبایلی، افزایش چشــمگیر تعــداد گیمرها و عرضه 
محصــولات و تجهیزات گیمینگ به بازار ایران و برگزاری مســابقات، همچنین حضور 
گیمرهای ایرانی در مســابقات جهانی، در کنار رشــد کمّی   شــرکت های فعال در زمینه 
تولیــد بازی های ویدئویی، همه و همه نشــان دهنده رشــد این صنعت در ایران اســت.  
چندی پیش نیز مدیرعامل بنیــاد بازی های رایانه ای، با اعلام این که در روز ۲۳ میلیون 
نفر در کشــورمان بازی های رایانــه ای می کنند، این بازی ها را صنعــت نوپا و پردرآمدی 
معرفی کرد که برای رشــد آن به برنامه ریزی انقلابی در ســطح کشور نیازمندیم.  البته 
مبنای این آمارگیری مشخص نیست و اعلام نشده است که تنها گیمرهای حرفه ای این 
جامعــه آمــاری را تشــکیل داده اند یا فــردی که صرفــا روزی 10 دقیقه بــا موبایل بازی 
می کند؛ اما در هر حال چنین آماری نشــان دهنده رشــد این صنعت در کشــور است و 
چشم انداز روشنی از آینده صنعت گیم را پیش روی ما قرار می دهد؛ البته به شرطی که 
موانع و محدودیت ها رفع یا دست کم کمرنگ شود.  علاوه بر این که در چند سال گذشته 
تولیدات ایرانی، هم در ایران و هم در نمایشگاه های جهانی، بسیار خوش درخشیدند، 
شــاهد بودیم که برخی از بازی های پرطرفدار آنلاین جهانی نیز در ایران فارسی ســازی 
شــدند و با اخذ نمایندگی روی سرورهای ایرانی قرار گرفتند. به این ترتیب، هم مشکل 
ســرعت دسترســی به این بازی ها حل شــد و هم مســئله خرید ریالی امتیازات بازی.  
سوالی که مطرح می شود این است که این صنعت چقدر به اشتغالزایی و ارزآوری منجر 
شــده اســت و ایران در زمینه تولید بازی های رایانه ای در چه سطحی است؟ پاسخ این 

سوالات را در گزارشی که درباره اقتصاد صنعت گیم نوشته ایم بخوانید. 
        

تحلیل جامعه گیمینگ ایران
ارائــه آمار 23 میلیــون نفری جامعــه گیمینگ ایــران، از ســوی مدیرعامل بنیاد 

بازی های رایانه ای، گویای رشــد این 
صنعت و افزایش اشــتغالزایی در این 

حوزه است. 
البته گروهی بر ایــن باورند که جامعه 
گیمینــگ ایرانــی کوچک تر اســت و 
گروهی دیگر نیــز آن را بزرگتر ارزیابی 
کرده اند و ارائه چنین آماری را، بدون 
آمارگیری، شــبهه آفرین  مبنای  اعلام 
کارشناســان   بــاور  بــه  می داننــد. 
نمی تــوان گفت هــر روز همین تعداد 
گیمر بــازی می کنند. بــه گفته احمد 
احمــدی، کارشــناس صنعــت گیم و 
مدیرعامل شــرکت بازی ســازی قطره 
محال اندیش، آمار ارائه شده پژوهشی 
نیست و کاملا تحلیلی است؛ به همین 
دلیل ما نمی توانیــم به صورت قطعی 
بگوییــم در روز تعــداد مشــخصی بــه 
مــدت 70 یا 80 دقیقه بازی می کنند. 
از سوی دیگر، مشخص نیست در این 
تنها گیمرهای حرفه ای  آماری  جامعه 
قــرار دارنــد یــا آن هــا هم کــه مدت 
کوتاهی با موبایل بازی می کنند گیمر 

تلقی می شوند. 
او می افزایــد: »بــه همین دلیــل، باید 
ابتدا به این ســوال پاسخ داده شود که 
مبنا و بازه زمانی برای محاســبه تعداد 
گیمرها چیســت؟ برای مثال، در بازار 
جهانــی به فردی کــه در طول هفته در 
حوزه دیجیتال، یک بــازی انجام دهد 
گیمــر می گویند کــه به احتمــال زیاد 
مبنای محاســبه گیمرهــا در ایران هم 

همین است.« 
  ادامه در صفحه ۲8

چرادرساختبازیهایرایانهایدرجامیزنیم؟

رشد کمّی  صنعت گیم ایران 
و 23 میلیون کاربر ناراضی

یادداشت

یکوعدهصدروزه
کاهش تعرفه هــای مخابراتی و قیمت اینترنت از آن دســته 

م.ر.بهنام رئوف
دبیر تاچ پلاس

وعده های شیرینی است که این روزها پای ثابت برنامه وزرای 
ارتباطات و فناوری اطلاعات شــده اســت. محمود واعظی، 
وزیر ســابق آی ســی تی، در نخســتین روزهای فعالیتش که 
مقــارن با اجرای مصوبــه تغییر تعرفه مکالمــات تلفن ثابت 
ســازمان تنظیم مقررات بود، در حاشیه مراسمی جلوی این 
تغییر یا بهتر اســت بگویم افزایش تعرفــه را گرفت. البته بعدها و با امتیازاتی که در 
پشــت پرده اختلافات وزارت ارتباطــات و مخابرات رد و بدل شــد، این تعرفه ها با 
فرمول هــای دیگری افزایش پیدا کرد. در چهار ســال مدیریت واعظی بارها و بارها 
وعده کاهش قیمت پهنای باند اینترنت نیز داده شد. هرچند این وعده ها هر بار به 
اجرا درمی آمد،کاربران ایرانی اینترنت تغییر آن چنانی در قیمت های پرداختی خود 
نمی دیدند؛ چراکه شــرکت های ارائه دهنده خدمــات اینترنتی مدعی هزینه های 
بی شــماری در راه خدمات رســانی خود بودند کــه قیمت پهنای بانــد تنها بخش 
کوچکی از این هزینه ها محسوب می شد. شرکت های ارائه دهنده خدمات اینترنتی 
تنها راه کاهش قیمت خدمات را واردات مســتقیم پهنای باند توســط خود عنوان 
می کردنــد؛ راهــکاری که با انحصار واردات شــرکت زیرســاخت در تضاد اســت. 
بااین حال محمدجواد آذری جهرمی، وزیر جدیــد فناوری اطلاعات و ارتباطات که 
خود پیش از این ســکاندار شرکت ارتباطات زیرساخت بود، گویا راه حلی برای این 
موضوع در آستین دارد. او که پیش از رسیدن به منصب وزارت و در برنامه پیشنهادی 
خود به مجلس شورای اسلامی بر این موضوع تأکید کرده بود، اکنون و از نخستین 
روز فعالیتــش در وزارت بــه دنبال کاهش قیمت اینترنت اســت. جهرمی اخیرا در 
صفحه اینستاگرامش از برنامه مخابرات برای کاهش قیمت اینترنت خبر داده،  اما 
اعلام کرده اســت این برنامه قطعی نیست و کارشناسان همچنان در حال بررسی 
موضــوع هســتند. او وعده داده اســت تا پایان صدمیــن روز فعالیتــش در وزارت 
ارتباطات، پرونده کاهش قیمت اینترنت را به سرانجام می رساند. حال باید منتظر 
مانــد و دید که در پایــان این صد روز قیمت اینترنت به شــکل قابل توجهی کاهش 

می یابد  یا این داستان باز هم در حد یک وعده باقی می ماند.
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محمدمهدی بهفر، مدیرعامل مؤسسه فرهنگی هنری یارا، هم می گوید: »برای 
محاســبه تعداد گیمرهای ایرانی، تمام افرادی کــه بازی های آنلاین، موبایلی، 

کامپیوتری و بازی های شبکه اجتماعی می کنند در نظر گرفته شده اند.« 
کارشناســان می گویند: »بررســی آمار ارائه شــده در این زمینه گویای رشد این 
صنعت در کشور است، اما بیشتر این گیمرها بازی های خارجی را به نمونه های 

وطنی ترجیح می دهند.« 

رشد کمّی  و اشتغالزایی صنعت گیم ایران
اگرچه تعداد گیمرهای ایرانی در ســال های اخیر افزایش یافته و در مســابقات 
جهانی موفقیت هایی کســب کرده اند، سوال این اســت که این اتفاق چقدر بر 

رشد این صنعت در ایران تأثیرگذار بوده است؟ 
گروهی از کارشناســان می گویند در بازار ایران بازی های خارجی، در مقایســه 
بــا بازی های ایرانی، محبوب ترند و تولید بازی برای تولیدکننده ســود چندانی 

ندارد. 
به گفته آن ها، با وجود بازی های به روزی که در ســطح جهان عرضه  و به راحتی 
وارد بازار ایران می شــوند و در اختیار گیمرها قرار می گیرند، تولید بازی ایرانی 

چندان منطقی به نظر نمی رسد. 
امــا گروهی دیگر از کارشناســان معتقدنــد بازی های ایرانی بــه دلیل افزایش 
رشــد کیفی شــان، در مقایســه بــا ســال های قبــل، بیــن گیمرهــا محبوب تر 
شــده اند و تولیدشــان نه تنهــا ســودآوری دارد که بــه افزایش اشــتغال و حتی 
 ارزآوری انجامیده اســت؛ چراکه بازی های ویدئویی را به کشــورهای همســایه 

صادر کرده ایم. 
مدیرعامل شــرکت بازی ســازی قطره محال اندیش با اشاره به رشد این صنعت 
در ایران می گوید: »در راســتای ایجاد انقلاب دیجیتال، اســتفاده از ابزارهای 
دیجیتال هم افزایش یافته و بازی های آن هم جزئی از زندگی مردم شده است. 
بــا توجه به جوان  بودن جامعــه دیجیتال و محدودیت عناصــر تفریح در جامعه، 
بازی های دیجیتال محبوبیت زیادی یافته اند و این موضوع به رشــد صنعت گیم 

در ایران و اشتغالزایی منجر شده است.« 
به گفته احمدی، بازار ایران از نظر حجم تقاضا برای گیم بزرگ و جذاب اســت 
و وقتی برای بازی تقاضا وجود دارد، بحث عرضه هم مطرح می شــود که در این 

زمینه بازی های خارجی محبوبیت زیادی دارند. 
او دربــاره بازی هــای ایرانی می گوید: »با برخی مشــکلات، ماننــد نبود قانون 
کپی رایت و بحث مالکیت معنوی و دسترســی محدود، مواجه هستیم. از سوی 
دیگر، ســواد و انتظار گیمر ایرانی، در مقایسه با ســال های قبل، افزایش یافته 
اســت؛ به همین دلیل کیفیت، پاشنه آشــیل تولید بازی های ویدئویی شده که 

متأسفانه بازی ها از نظر کیفی در سطح مطلوبی نیستند.« 
محمدمهدی بهفر، مدیرعامل مؤسســه فرهنگی هنری یارا، هم با اشاره به رشد 
این صنعت در کشور می گوید: »چه از لحاظ تعداد گیمر و چه از نظر تولید کمّی  

و کیفی بازی رشد خوبی داشتیم.« 
به گفته او، نکته مثبت این اســت که در زمینه تولید بازی های ویدئویی جریانی 

در  و  اســت  گرفتــه  شــکل  جــدی 
سال های اخیر شاهد رشد خوبی در 

این زمینه هستیم. 

مشــکلات پیش روی صنعت 
گیم 

کارشناســان صنعت گیم نبود قانون 
کپی رایــت، بحث مالکیــت معنوی و 
 دسترســی محدود، توزیــع ناعادلانه 
حمایت هــای دولتی از بازی ســازها 
و... را از مشکلات پیش روی صنعت 

گیم در ایران می دانند. 
احمــد احمــدی، با بیان مشــکلات 
ایرانی،  تولیدکننــدگان  روی  پیــش 
می گویــد: »کیفی نبــودن بازی های 
ایرانــی که بــه دلیل دانــش و تجربه 
ناکافی برخی از تولیدکنندگان شاهد 
آن هســتیم، یکی از دلایل محبوبیت 
کم بازی های ایرانی است. از سویی، 
ســاختار آموزشی و فرهنگی درستی 
در زمینــه تولید بازی وجــود ندارد و 
همین موضوع موجب شــده اســت 
بازی های ایرانی در سطح بازی های 

خارجی محبوبیت نداشته باشند.« 
این کارشــناس صنعت گیم، با اشاره 
به دخالت های دولــت در این حوزه، 
می گوید: »در ســایر کشــورها دولت 
به بهانــه حمایــت از تولیدکنندگان 
بازی، وارد این حوزه نمی شــود، اما 
در کشــور ما دولت بــه بهانه حمایت 
از فعــالان این صنعت وارد این حوزه 
شده اســت و با ارائه وام و کمک های 
مالی هنگفــت، به تعــداد محدودی 
از بازی ســازها، گروه دیگــری را که 
بــا وام های کــم )حــدود 50 میلیون 
تومان( می توانند بــازی تولید کنند، 

کنار گذاشته است. 
این درحالی  است که دولت می تواند 
با سروسامان دادن به بحث کپی رایت 
و نیــز با ایجاد فضاهای آموزشــی در 
ایــن زمینه به رشــد ایــن صنعت در 

کشور کمک کند.« 
او می افزاید: »ارائه آمار اشــتباه درباره محبوبیــت ژانرهای بازی در ایران یکی 
دیگر از مشــکلات تولیدکنندگان بازی اســت. برای مثال، بــه دلیل محبوبیت 
یک بازی خاص در حوزه اســتراتژیک، تصور می شود تمام بازی های این حوزه 
محبوب هستند؛ بنابراین تولیدکننده تمرکزش را بر این ژانر گذاشته و درنهایت 

متوجه می شود تنها یک بازی خاص در این زمینه محبوب است.« 
احمدی با بیان این که این مشکلات موجب شده است رتبه ایران چندان خوب 
نباشــد، می گوید: »کشورهای ایتالیا و اسپانیا همزمان با ایران وارد این صنعت 
شدند، اما در حال حاضر فاصله آن ها با ما، چه از لحاظ کیفی و چه کمّی،  بسیار 

زیاد است.« 
اما در این زمینه مدیرعامل مؤسسه فرهنگی هنری یارا می گوید: »موضوع ارائه 
رانت، از ســوی دولت به برخی از تولیدکنندگانی موضوعی اســت که باید ثابت 

شود و نمی توان بدون مستندات به آن اشاره کرد.« 
او می افزایــد: »مشــکل تولیدکننــدگان ایرانی بــازی، نبود فضا بــرای تجربه 
و آزمون وخطاســت، زیرا هزینه تولید بازی ســنگین اســت و برای ساخت آن یا 

بودجه تزریق نمی شود یا در بخش های درست هزینه نمی شود.« 
محمدمهدی بهفــر می گوید: »برخــی معتقدند باید در مقابــل ورود بازی های 
خارجــی مانع ایجاد کرد که این اتفاق هرگز رخ نمی دهد؛ زیرا نمی توان جلوی 
ورود نرم افزار را گرفت. از ســویی، باید بین تولیدکننده ایرانی و خارجی رقابت 
سالمی شکل بگیرد که با بستن راه ورود بازی های خارجی، رقابت ناسالم شکل 

خواهد گرفت.« 
او همچنین با اشــاره به ایجاد مراکزی برای افزایش ســواد و دانش بازی سازان 
می گوید: »در صورت رفع این مشکلات، آینده صنعت گیم ایران روشن است.« 

سلیقه گیمرهای ایرانی چگونه است؟ 
اگرچه کارشناسان صنعت گیم می گویند ژانرهای ورزشی، گژوآل و استراتژیک 
محبوبیت بسیار زیادی دارند، بررسی ها مشخص کرده است مخاطبان این بازار 
به ترتیب طرفدار ژانرهای »رانندگی، مسابقه ای«، »سکوبازی، دونده« و »پازل« 

هستند. 
محمدمهــدی بهفر در این باره می گوید: »مشــخص کردن ژانرهای محبوب کار 
ســختی اســت و بســته به مهارت و رده گیمرها، هر گروه به بازی های متفاوتی 
علاقه مندنــد، اما به طور کلی می توان گفت بازی هایی مانند »کندی کرش« که 
در رده گژوآل گیم هســتند، بازی های اســتراتژیک، ماننــد »کلش آف کلنز« و 

بازی های اکشن و انیمیشن جدی محبوبیت زیادی دارند.« 

احــمــدی:»بـــا برخـــــی 
مشکلات، مانند نبود قانون 
کپی رایــت و بحث مالکیت معنوی و 
دسترســی محدود، مواجه هستیم. 
از ســوی دیگر، سواد و انتظار گیمر 
ایرانی، در مقایسه با سال های قبل، 
افزایش یافته است؛ به همین دلیل 
کیفیت، پاشنه آشیل تولید بازی های 
ویدئویی شده که متأسفانه بازی ها از 

نظر کیفی در سطح مطلوبی نیستند

رشد کمّی  صنعت گیم ایران و 23 میلیون کاربر ناراضی 16
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کد کوتاه

الکسایایرانیراهمیافتد

آذری جهرمــی وزیر ارتباطــات  از آغاز 
مطالعه مرکــز تحقیقــات مخابرات به 
منظور ایجاد ســایت رتبه بندی ایرانی 
خبر داد و گفت: »این مطالعه به زودی 

اجرایی خواهد شد.« 
وزیــر ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات 
درباره ایجاد ســایت رتبه بنــدی در ایران 
گفت: »مرکز تحقیقــات مخابرات، پروژه 
بســیار مهمــی در ایــن حوزه داشــته که 
نتایج اولیه آن اســتخراج شــده اســت.« 
وی افــزود: »تلاش می کنیم به زودی این 

سایت را راه اندازی کنیم.« 

زنگخطرفضایمجازی
برایبنگاههایکوچک

اجلاس اتــاق اصنــاف تهران بــا حضور 
رؤسای اتحادیه صنفی با هدف مشارکت 
در تصمیم گیری و کارشناســی دستورات 
جلســه برگزار شــد. علی فاضلی، رئیس 
اتــاق اصنــاف تهــران و ایــران، در مورد 
حضور کسب و کارهای نوین و سایت های 
مجــازی در عرصه صنفی و بــازار گفت: 
»علم و تکنولوژی به سرعت نور در حرکت 
اســت و نمی توانیم جلوی آن را بگیریم و 

باید خودمان را با آن همراه کنیم.« 
وی ادامــه داد:»تولیــد بدون خدمات 
مردود اســت؛ اصل تولید است اما تولید 

جدای از خدمات حرکت نمی کند.« 
رئیس اتاق اصناف ایران تصریح کرد: 
»اصناف اگر در خصوص فعالیت در حوزه 
کســب و کارهای نوین و فضــای مجازی، 
تصمیمات جدی نگیرند، به تدریج از بین 

خواهند رفت.« 

برنامههایوزارتارتباطات
برایرفعانحصار

معــاون برنامه ریــزی و نظــارت راهبردی 
وزارت ارتباطــات و فنــاوری اطلاعات از 
برنامه های این وزارتخانه برای رفع انحصار 
در حوزه ICT خبرداد و گفت: »مشارکت 
بخش  خصوصی برای آزادسازی ترانزیت 
ترافیــک بین الملــل در دســتور کار قرار 
و  برنامه ریــزی  معــاون  قنبــری،  دارد.« 
و  ارتباطــات  وزارت  راهبــردی  نظــارت 
فناوری اطلاعات گفت: »مقرر است برای 
آزادســازی ترانزیت ترافیــک بین الملل، 
شــرکت انتقــال ارتباطــات بین الملل با 
مشارکت بخش  خصوصی منطبق بر بند 
»الف« ماده 67 قانون برنامه ششم توسعه 
اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی جمهوری 
اسلامی  به صورت خصوصی تشکیل شود 
که به زودی اسناد مربوطه برای تصویب به 

هیئت وزیران ارائه می شود.« 

افزایشاعتیاداینترنتی
ایرانیان

یک پژوهشــگر فضــای مجازی بــا بیان 
این که مردم کشورمان چهار برابر بیشتر از 
شبکه های اجتماعی در مقایسه با متوسط 
جهانــی اســتفاده می کنند، نســبت به 
افزایش سریع »اعتیاد اینترنتی« در کشور 
هشدار داد. سیدعلیرضا آل داوود درباره 
اعتیاد اینترنتی و وضعیت کشــورمان در 
این حوزه اظهــار کرد:»یکی از معضلات 
جدی این روزهای فضای مجازی کشور، 
اعتیــاد اینترنتــی اســت.« »وی افزود: 
برخی مطالعات نشان داده که بیش از 14 
درصد از کاربران اینترنت، مبتلا به علائم 
رفتارهای وسواسی، حالت روان شیدایی، 
افسردگی، انزوای اجتماعی، عزت نفس 

پایین و... هستند.«
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صنعــت بازی های کامپیوتــری در جهان، یکــی از پردرآمدترین  میلاد بابانژاد
صنایع سرگرمی است که امروزه درآمد آن تقریبا دوبرابر صنعت روزنامه نگار

سینماســت. بی راه هم نیست که در گذشــته بازی ها را از روی فیلم ها و انیمیشن ها 
می ساختند، اما امروز همه چیز کاملا برعکس شده و این سینماست که فیلم هایش را 
براســاس بازی های کامپیوتری می سازد و سود سرشاری هم به جیب می زند. در این 
مطلب سعی خواهیم کرد گشتی در تاریخ صنعت بازی سازی بزنیم و شما را با دنیای 

این صنعت از زاویه ای دیگر آشنا کنیم. با ما همراه باشید. 

دهه 1940 تا انتهای دهه 1960
قبــل از دهه 70 ســاخت بازی های کامپیوتری جنبه انتفاعی نداشــته اســت اما 
پیشــرفت هایی که در زمینه توان پردازشــی کامپیوترها و... صورت گرفت، بســتر 
مناســبی بــرای تولید این صنعــت فراهم کرد. بیشــتر بازی هایی کــه در آن زمان 
ســاخته شد، بســیار ابتدایی بودند؛ برای مثال در دهه 1950 جوزف کیتس بازی 
»ایکس او«ی خودمان را در قالب یک صفحه نمایش بزرگ و کلی تجهیزات جانبی 
به نام برتی دبرین عرضه کرد. قطعا کسی حاضر نبود بابت چنین دستگاه عظیمی 
و فقــط برای ایکس او بازی کردن پول زیــادی بدهد. بعدها در دهه 1950 و 1960 
دستگاه ها کوچک تر و بازی ها متنوع تر شد و پای این دستگاه های جدید که در خود 
فقط یک بازی داشتند به خوابگاه های دانشجویی باز شد. یکی از معروف ترین این 
بازی ها Spacewar بود که توسط تیمی مشترک از دانشگاه هاروارد و ام آی تی و 
به وسیله زبان برنامه نویسی بیسیک، طراحی و ساخته شد که بزرگ ترین پیشرفت 

بازی های کامپیوتری در آن زمان محسوب می شد. 

دهه 1970
پیشــرفت دهه های گذشــته باعث شد که در اوایل دهه 70 دســتگاه آرکید به بازار 
عرضه شــود. آرکیدها دســتگاه های غول پیکری بودند که در خــود، یکی دو بازی 
ابتدایی را جای داده بودند. یک سال بعد از عرضه و شناخته شدن دستگاه آرکید، 
شــرکت آتاری موفق ترین بــازی کامپیوتری آن زمان به نام پونــگ را به بازار عرضه 
کرد که بعدها خاطره نوســتالژیکی برای بچه های دهه 50 و 60 ایران هم شد. آمار 
می گوید در آن سال ها 19هزار دستگاه آرکیدی که شامل یک یا دو بازی می شد به 
فروش رســید. آرام آرام بازی های کامپیوتری، جای خود را بین مردم باز کرد. رالف 
باور آلمانی که تکنیســین جنگ بود و از چنگ نازی ها فــرار کرده و به آمریکا آمده 
بود، در سال 1972 نخستین کنسول خانگی را به نام مگناوکس اودیسه ساخت. در 
آن ســال ها تمام بازی ها و کنسول ها تحت تأثیر بازی پونگ آتاری بودند و تنها آن را 
در حالت ها و اشکال مختلف بازسازی می کردند، بنابراین آتاری هم تصمیم گرفت 
به فاصله سه سال، نخستین دستگاه خانگی خود را با بازی معروفش پونگ به بازار 
عرضه کند. این تکرار سال 1978 با ارائه بازی Space Invaders توسط شرکت 
تیتــو پایان گرفت و بعد از تقریبا یک دهه تکــرار انقلاب هیجان انگیزی در این دنیا 
ایجاد کرد. دلیل موفقیت این بازی، این بود که پای دستگاه های آرکید را به همه جا 
از جمله مراکز خرید باز کرد. این بازی باعث فروش بیش از 360هزار دستگاه آرکید 
در سراسر جهان شد و معادل پنج میلیارد دلار درآمد برای سازنده اش ایجاد کرد. به 
فاصله کمی از این بازی، آتاری با دستگاه VCS که در ایران به آتاری 2600 معروف 
شد، به فروش قابل توجهی در زمینه کنسول های خانگی دست یافت و در حقیقت 
دهه 70 باعث شد که صنعت ساخت بازی های کامپیوتری از یک سرگرمی ساده به 

یک صنعت تمام عیار و پول ساز تبدیل شود. 

دهه 1980
اوایل دهه 80 دوران طلایی دستگاه های آرکید بود. صدها هزار نفر در این صنعت 
مشغول کار بودند و درآمد این صنعت از 50 میلیون دلار در 1978 به 900 میلیون 
دلار در سال 1981 رسید. این رقم به فاصله کوتاهی به معادل 12 میلیار دلار رسید 
که از مجموع درآمد موســیقی، هالیوود و صنعت کنســول های خانگی بیشتر بود. 
موفق ترین بازی این دوران، بازی دوست داشــتنی و هنوز محبوب شرکت نامکو به 
نام Pac-Man بود که دنیا را تســخیر کرد. اما عدم نوآوری در بازی های آرکید در 
اواخر دهه 80 و ترجیح کمیت به کیفیت دوباره این صنعت را به بحران برد و این بار 
نوبت ژاپنی ها بود که با کنسول نینتندو به داد این صنعت برسند و به فاصله کمی، 
گیم بوی نینتندو هم به بازار عرضه شــد. بعدها ســونی و چند شــرکت دیگر تلاش 

کردند از این قافله عقب نمانند و با سگا و... به میدان آمدند. 

دهه 1990
این دهه را می توان دهه ســی دی ها و وسایل ذخیره سازی خارجی نامید. با آمدن 
دســتگاه هایی مثل آمیگا و سیســتم عامل ویندوز و مک مشخص بود که قرار است 
دنیای بازی های کامپیوتری برای همیشه تغییر کند. حالا دیگر پای کارت گرافیک 
و گرافیک های سه بعدی وسط بود. موبایل هم داشت جای خود را هر روز بیشتر باز 
می کــرد و بالطبع بازی های موبایلی هم در ابتدای راه بودند. درآمد صنعت گیم در 
ســال 1993 معادل 31 میلیارد دلار امروز ارزیابی شده و بازی های کامپیوتری که 
برای کامپیوترهای شــخصی طراحی می شد، حســابی جذاب بودند. سال 1994 
یک بار دیگر ژاپنی ها تحولی دیگر در دنیای بازی ها ایجاد کردند و شــرکت ســونی 
کنســول نسل اول پلی استیشن را که ســی دی خور بود به بازار عرضه کرد و دنیای 

کنسول های خانگی برای همیشه متحول کرد. 

دهه 2000
در این دهه، دنیای بازی ها به ســرعت پیشرفت می کرد. با باز شدن پای تلفن های 
همــراه، واقعیت مجازی و واقعیت افزوده بــه این دنیا، تقریبا آینده این صنعت هم 
مشخص شده بود، اما جای بازی سازان مستقل در این دهه خالی بود. شرکت های 
 Braid بازی ســازی مستقل محدودی بودند که توانستند بازی های سودآوری مثل
 Activision، Sony، را بسازند. در حقیقت شرکت های بزرگی ماننده Limbo یا
EA و بســیاری دیگر با پول و قدرت خود اجازه ظهور آن هــا را نمی دادند. اما بازار 
تلفن های هوشــمند و شــبکه های اجتماعی در حال داغ شــدن بود و بازی سازان 
مستقل ترجیح دادند تمرکزشــان را روی آن ها برده و از غفلت شرکت های بزرگ، 
نهایت اســتفاده را کردند. چیزی که برای کاربران این شــبکه ها اولویت داشــت، 
هوشمندی در ســاخت بازی بود تا گرافیک های فوق العاده، بنابراین شرکت هایی 

مثل زینگا و روویو )خالق بازی پرنده های خشمگین( سود بزرگی به جیب زدند. 

سال 2010 تاکنون
در این ســال ها شــرکت ها و بازی ســازان مســتقل، تأثیر بزرگــی روی این صنعت 
داشــتند. بازی هایــی مثــل Fez، Minecraft و Castle Crashers از ایــن 
دسته هســتند که میلیون ها دلار درآمد داشتند. تمرکز در این سال ها از بازی های 
کامپیوتری کنسول ها به سمت بازی های موبایلی رفت و حالا در سال 2017 درآمد 
بازی های موبایلی 38 میلیارد دلار و درآمد بازی های کنسول 32 میلیارد دلار است 

و برای نخستین بار درآمد بازی موبایل پیشی گرفته است. 

بازی های کامپیوتری از نظر اقتصادی
در ابتدا ساخت بازی های کامپیوتری بسیار ارزان و در عین حال بسیار سودآور بود. 
معمولا وجود یک برنامه نویس کافی بود و در نهایت این بازی می توانست صدها هزار 
نسخه بفروشد و سود زیادی نصیب سازنده اش کند. کل فرایند ساخت و عرضه آن 
هم بیشتر از چند ماه طول نمی کشید. خیلی از شرکت های بزرگ بازی سازی دقیقا 
 Capcom، Activision، کار خود را از همین نقطه آغاز کردند. شرکت هایی مثل
Sierra و EA. با پیشرفت گرافیک و قدرت پردازشی کامپیوترها اندازه این تیم ها 
هم بزرگ و بزرگتر شــد. حقوق  ســازنده های بازی سالانه در آمریکا چیزی بین 50 
تــا 120 هزار دلار اســت و همین هزینه زیادی را به بــازی تحمیل می کند. امروزه 
ممکن است فرایند ساخت بازی ها تا سه سال یا حتی بیشتر هم طول بکشد و هزینه 
ســاخت آن از میلیون ها دلار هم فراتر رود. این هزینه جدا از هزینه بازاریابی برای 
بازی هاست که در بسیاری موارد به دو یا سه برابر هزینه ساخت بازی هم می رسد. 
در عوض این همه هزینه، فروش این بازی ها هم بســیار هیجان انگیز اســت. برای 
مثال بازی Call of Duty: Black Ops در پنج روز اول، بیش از 650 میلیون دلار 
برای سازنده هایش درآمد ایجاد کرد و این یعنی بیشتر از آن چیزی که در سینما یا 
موسیقی می توان درآمد داشت. امروزه هرچند تعداد سازنده های بازی های میلیون 
دلاری نســبت به گذشــته کاهش پیدا کرده، اندازه این صنعت رشــد 10 درصدی 
داشــته و حالا چیزی بیش از 99 میلیارد دلار در ســال ارزش دارد. جمعیت جهان 
اکنون نزدیک به هفت میلیارد نفر اســت که سه میلیارد آن ها به اینترنت دسترسی 
دارند و حدود دو میلیارد نفرشان با میانگین سنی زیر 31 سال بازی های کامپیوتری 
انجام می دهند. درآمــد 99 میلیارد دلاری این صنعت با این حجم مخاطب، اصلا 
عجیــب نیســت. ژاپنی ها به طور میانگین ســالانه 120 دلار را صــرف خرید بازی 
می کنند. بیشــترین مخاطبان بازی های کامپیوتری مردان هســتند که 58 درصد 

این دو میلیارد نفر را تشکیل می دهند. 

آینده بازی های کامپیوتری
خیلی هــا معتقدند آینده متعلق بــه بازی های واقعیت مجازی اســت، اما حقیقت 
این اســت تا رســیدن به آن نقطه، راه درازی پیش رو داریــم. امروزه بازی هایی که 
خــود کاربــران از دل بازی های دیگر بیرون می کشــند محبوبیــت خاصی دارند. 
 بزرگ ترین مثال آن ها بازی Counter-Strike است که گروهی از طرفداران بازی
 Half-Life آن را از دل همیــن بــازی بیــرون کشــیدند و خیلــی هــم موفق بود. 
بازی هایــی که در فضای آنلاین انجام می شــود هم روز به روز محبوبیت بیشــتری 
پیدا می کننــد. در مجموع به نظر می رســد هرچه جلوتر برویم کنســول ها کارکرد 
بازی خودشان را بیشتر و بیشتر از دست بدهند و بیشتر تبدیل به هاب هایی جهت 
ســرگرمی و اتصال به اینترنت و بازی های آنلاین شوند. مخصوصا حالا که دیگر هر 
چیزی در خانه شما قابلیت تبدیل شدن به کنسول بازی را دارد، از گوشی گرفته تا 

تلویزیون و خلاصه هرچیز الکترونیک که در خانه دارید. 

در ابتدا ســاخت بازی های 
کامپیوتری بســیار ارزان و 
در عیــن حال بســیار ســودآور بود. 
معمولا وجود یک برنامه نویس کافی 
بود و در نهایت این بازی می توانست 
صدها هزار نســخه بفروشد و سود 

زیادی نصیب سازنده اش کند

صنعت گیم از گذشته تا کنون

وزگاری بازی وزی ر ر
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 عرضه تلویزیون جدید انویدیا شیلد 
با کنترل از راه دور بلوتوثی

اگر تاکنــون خرید تلویزیون NVIDIA Shield برایتان به معنی پرداخت مبلغ تقریبی200 دلار بود و این موضوع 
شــما را از خرید منصرف می کرد، باید بگوییم این شــرکت گزینه جدیدی برای صرفه جویی در هزینه ارائه کرده 
اســت. براساس گزارش وب سایت خبری »آبیرگیزمو«، انویدیا یک مدل جدید تلویزیون با کنترل از راه دور عرضه 

کرده است . به عبارتی این محصول با کنترلر گیم پد عرضه نمی شود.
تلویزیــون انویدیا شــیلد جدید همــراه با یک بلوتوث که خارج از جعبه اســت عرضه می شــود و از کنترلر گیم پد 

پشتیبانی نمی کند. 
این محصول مناسب افرادی است که فقط می خواهند آن را برای سرگرمی و با صرف هزینه کمتر خریداری کنند.
بااین حــال، بــه نظر می رســد خریــد ورژن کامل دســتگاه 
مقرون به صرفه تر است، زیرا تلویزیون انویدیا شیلد با کنترل 
بلوتوثی با قیمت 179.99 به فروش می رســد؛ درحالی که 

قیمت نسخه کامل با کنترلر گیم پد حدود 200 دلار است. 
این اختلاف 20دلاری قیمت بین نسخه جدید انویدیا شیلد 
و ورژن کامل درحالی که قیمت کنترلر گیم پد حدود 60 دلار 
اســت عجیب به نظر می رســد، زیرا خریدارانی که این مدل 
را انتخــاب می کنند و تمایل دارنــد کنترل کننده گیم پد نیز 
داشته باشند، در واقع هزینه 40 دلار و بالاتر از قیمت نسخه 

کامل را پرداخت خواهند کرد.
بــه  هر ترتیب انویدیا پیش فروش محصول جدید خود را آغاز 
کرده اســت. فروش این محصــول هم از 18 اکتبر شــروع 

می شود. 

 رونمایی از کنسول پلی استیشن ۴ پرو 
Monster Hunter World با طرح

پس از اعلام رســمی تاریخ انتشــار عنوان Monster Hunter World، سونی کنسولی با طراحی اختصاصی برای 
علاقه مندان به این بازی معرفی کرد. 

براساس گزارش وب سایت Egmnow، نسخه جدید از کنسول پلی استیشن 4 پرو در تعداد محدود معرفی شده است 
و روی آن طرح هایی نقش بســته که بازی Monster Hunter World را تداعی می کند. به این ترتیب کاربران این 

کنسول لذت بیشتری از بازی مورد نظر می برند. 
کنسول جدید سونی از سری CUH-7100 پلی استیشن 4 پرو بوده و حافظه  داخلی آن یک ترابایت اعلام شده است. 
قرار است این کنسول 16 آذر در خرده فروشی های ژاپن عرضه شود و پیش خرید آن هم از اواخر هفته گذشته آغاز شده 

است. به عبارتی، ژاپنی ها نخستین افرادی هستند که این کنسول را در اختیار خواهند داشت. 
 Monster به ایــن ترتیب کنســول پلی استیشــن پــرو طــرح

Hunter World زودتر از خود بازی که قرار اســت 6 بهمن 
منتشــر شــود، عرضه خواهد شد. براســاس این گزارش، 

احتمال دارد این تصمیم سونی برای دستیابی به فروشی 
بهتر در فصل تعطیلات میلادی باشد. 

البته سونی به فکر طرفداران و علاقه مندان به خرید این 
باندل بوده و یک کد نسخه دیجیتالی را در بسته ی بندی 
اصلی هر کنسول قرار داده است. این کد دانلود، نسخه 

دیجیتالی را نیمه شــب روز 
عرضه بازی در دســترس 

قرار  مصرف کننــدگان 
می دهد. 

 گوشی جدید 
بلکبری لو رفت

در روزهای گذشته تصاویری از گوشی جدید بلکبری 
که به Krypton معروف اســت، به صورت غیر رسمی 
منتشــر شــده اســت. براســاس گزارش وب ســایت 
»جی اس ام آرنا«، تصاویر منتشرشــده از این گوشــی 
نشــان می دهد کــه جنس قــاب پشــتی آن از کربن 
بوده که ظاهر زیبایی به این گوشــی بخشیده است. 
همچنین گوشــی Krypton به یکی از دو تراشــه یا 
چیپســت اسنپدراگون 62۵ یا 626، چهار گیگابایت 
رم و یــک باتــری چهارهزار میلی آمپری مجهز شــده 
و از صفحه نمایش Full HD برخوردار اســت. شایعه 
شــده اســت که صفحه نمایش گوشــی کاملا لمسی 
است و مانند مدل های قبلی کلیدهای فیزیکی ندارد. 
گوشی جدید خانواده بلکبری به طور رسمی ماه آینده 
میلادی معرفی می شود. قیمت اعلام شده برای این 

گوشی هم حدود 700 دلار است. 

 آغاز تولید انبوه آی فون 10 
از اواسط اکتبر

بــه نظر می رســد اپل همچنان با مشــکل تولیــد انبوه 
آی فون 10 روبه روســت و به همین دلیل اعلام کرده که 
تولید انبوه این گوشی تا اواسط ماه اکتبر آغاز نخواهد 
شد. کریستوفر کیس، تحلیلگر مؤسسه بارونز، با انتشار 
گزارشی گفته است مشــکلات اپل ادامه دارد و همین 
موضوع موجب تأخیر عرضه گوشی جدید این خانواده 
شــده اســت. این تحلیلگر در آخرین گــزارش خود به 
این نکته اشــاره کرده اســت که اپل هنــوز تولید انبوه 
آی فون 10 را در آســتانه  شروع فرایند پیش سفارش آن 
از ماه آینده  میلادی، آغاز نکرده اســت. اپل در جریان 
رونمایــی از آی فون 10 اعلام کــرد پیش فروش آی فون 
10 از 27 اکتبر شــروع خواهد شــد. مینگ چی کو از 
مؤسســه  تحقیقاتی KGI نیز پیش تر با انتشار گزارشی 
اظهار کرده بود نخستین تولید انبوه آی فون روزانه  هزار 

دستگاه خواهد بود. 

xz1  اکسپریا 
 به بازار آمد

 xz1 سونی گوشی ضدآب جدید خود را با نام اکسپریا
عرضه کرد. این گوشــی با اندوریــد 8 اوریو به  فروش 
می رســد و به پردازنده  اســنپدراگون 8۳۵ کوالکام، 
چهــار گیگابایــت حافظــه  رم و 64 گیگابایت حافظه  
داخلی برای ذخیره سازی مجهز است. دوربین پشتی 
ایــن گوشــی 19 مگاپیکســل و دوربیــن جلویی 1۳ 
مگاپیکسل است. گفتنی است دوربین جلویی امکان 
ثبت فیلم های صحنه آهسته با نرخ 960 فریم بر ثانیه 
را در اختیار کاربران قرار می دهد. از دیگر قابلیت های 
اکســپریا ایکس  زد وان می توان به پشتیبانی از کارت 
حافظه  جانبی میکــرو اس دی، درگاه یو اس بی ۳ نوع 
C و باتری با ظرفیت 2700 میلی آمپرســاعت اشــاره 
کرد.  اکســپریا ایکس زد وان بــه صفحه نمایش ۵.2 
اینچی مجهز اســت کــه از پخش محتــوای اچ دی آر 

پشتیبانی می کند.

 مشخصات و قیمت پیکسل 2 
و پیکسل ایکس ال2 فاش شد

گرچه گــوگل اعــلام کرده اســت که گوشــی های 
پیکســل 2 و پیکســل ایکس ال 2 گــوگل را چهارم 
اکتبر به  صورت رســمی معرفی می کنــد، به تازگی 
تصاویری از این دو گوشــی منتشر شده که حاکی از 

تنوع بالای رنگ آن هاست. 
براســاس گزارش وب ســایت »آبیرگیزمو«، پیکسل 
2 نســبت به پیکســل ایکس ال 2 کوتاه تر است و در 

رنگ های آبی و سفید عرضه خواهد شد. 
گوشی موردنظر که ساخت شرکت اچ تی سی است، 
در دو نسخه 64 و 128 گیگابایتی با قیمت 649 دلار 

و 749 دلار به بازار عرضه می شود. 
پیکســل ایکس ال 2 هم با رنگ های سیاه و پاندایی 
که ترکیب رنگ مشکی و سفید است و در نسخه های 
64 و 128 گیگابایــت به ترتیب با قیمت های 849 و 

949 دلار در اختیار کاربران قرار می گیرد. 

اگر شــما از علاقه مندان صنعت بازی های کامپیوتری باشید، با نام مایکل پکتر، 
تحلیلگر مطرح این حوزه آشنا هستید. 

یکی از جدیدترین پیش بینی های او درباره کنســول جدید ســونی اســت. پکتر 
معتقد اســت پلی استیشن ۵ در ســال 2019 یا در نهایت 2020 میلادی عرضه 
می شود. البته پیش از این، اعلام کرده بود که ایکس باکس وان و پلی استیشن 4 

آخرین کنسول های بازار هستند. 
حالا او حرف خــود را تغییر داده و علاوه بر ارائــه پیش بینی جدید درباره عرضه 
کنسول جدیدتر سونی گفته است پلی استیشــن 4 پرو، به عنوان پلی استیشن 4 

استاندارد عرضه خواهد شد. 
 E3 در مراســم Metroid پکتــر پیش تر گفتــه بود قســمت جدیــدی از بــازی
2017 برای نینتندو ســوئیچ معرفی می شود که درســت از آب درآمد، اما برخی 
از پیش بینی هایش نیز محقق نشــد؛ به عنوان مثال این که شــرکت سونی قیمت 
پلی استیشــن 4 را کاهش می  دهد و ایکس باکــس وان ایکس نیز به قیمت ۳99 

دلار عرضه خواهد شد. 
حالا پکتر در آخرین پیش بینی خود اعلام کرده اســت که پلی استیشن ۵ در سال 

2019 یا 2020 میلادی عرضه خواهد شد. 

به گفته او پلی استیشن ۵ یک کنسول 
4K واقعی خواهد بود و شرکت سونی 
تــا زمانی کــه پلی استیشــن 4 هنوز 
فروش خوبــی را تجربه می کند، آن را 

عرضه نخواهد کرد. 

او گفته است: »با توجه به اخبار اخیر و بازی های این کنسول انتظار ندارم فروش 
پلی استیشن 4 در سال 2017 یا 2018 با افت مواجه شود؛ بنابراین سال 2019 
به احتمال زیاد شــاهد افت فروش پلی استیشــن 4 و شروع زمزمه هایی از عرضه 

پلی استیشن ۵ خواهیم بود.« 
این تحلیلگــر صنعت بازی های رایانه ای افزوده اســت: »گیمرهــا نباید نگران 
چیزی باشــند. آن ها می توانند ایکس باکس وان فعلی خــود را با ایکس باکس 
وان ایکس تعویض و تا مدت ها بازی کنند. در همین مدت با پس انداز کردن 10 
دلار در ماه، می توانند تا ســال 2020 پول کافی برای تهیه کنســول نسل بعدی 

داشته باشند.« 

تحلیلگر صنعت بازی های کامپیوتری پیش بینی کرد

عرضه پلی استیشن 5 در سال 2020

پکتــر در آخرین پیش بینی 
خود اعلام کرده اســت که 
پلی استیشن 5 در سال 2019 یا 2020 
میلادی عرضه خواهد شد. به گفته او 
 4K کنســول  یــک  پلی استیشــن 5 

واقعی خواهد بود



نگاه نو

بعد از گذشت یک ماه و نیم
فیبا پاسخی به شکوائیه 

بسکتبال ایران نداده است!

درک بائرمن دی  ماه ســال 
زمانی که  یعنــی  گذشــته 
برای تعطیلات کریســمس به آلمان سفر 
کرده بود، به انعقاد قرارداد با تیم باشگاهی 
ورزبــورگ بــرای همراهــی ایــن تیــم در 
بوندس لیگا تا فصل ۲۰ - ۲۰۱۹ اقدام کرد 
و این گونه به صورت یک طرفه قراردادش با 

تیم ملی بسکتبال ایران را فسخ کرد.
فدراســیون  اختــلاف  حــل  مرجــع 
بین المللی بسکتبال )فیبا( هنوز نسبت به 
شکوائیه ارسالی از طرف فدراسیون ایران 
و در رابطه با فسخ یک طرفه قرارداد درک 
بائرمن، پاسخی نداده است. بعد از گذشت 
۹ مــاه از اقــدام یک طرفــه درک بائرمن، 
سرمربی پیشــین تیم ملی بسکتبال برای 
فســخ یک طرفه قراردادش، فدراســیون 
بســکتبال حــدود یک مــاه و نیــم پیش، 
شکوائیه خود را برای مرجع حل اختلاف 
بین المللی بســکتبال )فیبا(  فدرســیون 
ارســال کرد، البته BAT تابه حال پاسخی 
در رابطه با شــکوائیه ارســالی فدراسیون 

بسکتبال نداده است. 
مهــدی یوســفی صادقلو، متخصــص 
حقوق ورزش و وکیل فدراسیون بسکتبال 
در پرونــده درک بائرمــن در رابطه با روند 
رســیدگی بــه شــکوائیه ارســالی گفت: 
»به صورت قانونی وقتی شکوائیه ای برای 
مرجع حل اختلاف فیبا ارســال می شود، 
این مرجــع آن را در اختیــار طرف مقابل 
شکوائیه قرار می دهد و زمانی را برای وی 
تعیین می کند تا طی آن پاســخ و واکنش 
خود را نسبت به پرونده اعلام کند. بعد از 
آن، پاسخ دریافتی در اختیار فرد یا نهادی 
که اقدام به ارســال شــکوائیه کرده است، 
قــرار داده می شــود تا مراحــل بعدی کار 
طی شود. تابه حال هنوز پاسخی از سوی 
مرجع حل اختلاف فدراسیون بین المللی 
بسکتبال به دست مان نرسیده است، البته 
زمــان یک ماهه یــا دو ماهه بــرای چنین 
نهادهایی و در رابطه با چنین پرونده هایی 
خیلی زیاد نیســت اما اگر از مدت ارسال 
شکوائیه، دو ماه بگذرد و پاسخی دریافت 
 BAT نکرده باشیم، آن وقت ایمیلی برای
ارســال می کنیم و پیگیــر پرونده خواهیم 
شد. مطالبات فدراسیون بسکتبال از این 
مربی را بــه طور جدی و تــا زمان حصول 

نتیجه، پیگیری خواهیم کرد.«
حال بایــد منتظــر ماند و دیــد پس از 
گذشــت یک ماه و نیم از ارســال شکایت 
فدراســیون ایران به فدراســیون جهانی و 
نگرفتن جواب، فدراسیون بسکتبال ایران 
چــه راهــکاری در پیش خواهــد گرفت. 
۱5 صفحه شکایت به قول محمود مشحون 
به فیبا ارســال شــده، اما تابه حال جوابی 
دریافت نشــده و به نظر می رسد در چنین 
شرایطی، مســئولان ایرانی باید به دنبال 

راهکار دیگری باشند.
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نظــر  از  ایــران  مــدارس 
سرانه فضاهای ورزشی با 
استانداردهای جهانی فاصله زیادی 
دارند. سرانه فضای ورزشی کشور 
ما یک سوم استاندارد جهانی است.  
بررسی فضاهای ورزشی کشورهای 
پیشرو در این زمینه نشان می دهد که 
تایوان و ژاپن از بیشــترین ســرانه 
هــر  بــه ازای  ورزشــی  فضاهــای 
یک میلیون نفــر برخوردارند. پس از 
آن ها دانمارک، استرالیا، لهستان و 

آلمان قرار دارند

اگر از آن ها درباره ورزش بپرسید، از شور و اشتیاق وصف ناشدنی 

علی کربلایی
روزنامه نگار

خود می گویند که چطور قلب شان برای رسیدن زنگ های ورزش 
پر می کشــد. منظورم دانش آموزانی اســت که حتی اگر سه ماه 
تابستان را هم به بهترین شکل ممکن تفریح کرده باشند، باز هم 
به هیچ عنوان قید یک ساعت زنگ ورزش مدرسه را نمی زنند. البته 
در مدارس ایران زمان ورزش دانش آموزان در همین یک ســاعت 
خلاصه و چندان جدی گرفته نمی شــود؛ می توان گفت زنگ ورزش در ایران پَر! این در 
حالی است که در اکثر کشورهای پیشرفته زنگ ورزش برای همه از دانش آموزان گرفته تا 
مدیران مهم است.  به مناسبت فرارسیدن اول مهر،  در این گزارش، ورزش مدارس را در 

دیگر کشورهای جهان از جمله کشورهای پیشرفته بررسی می کنیم.

مدارسچین؛قهرمانپرور
در بســیاری از کشــورها، ورزش مدارس راه خوبی برای رســیدن به موفقیت های بزرگ 
است. این مسیر در کشور چین به بهترین شکل ممکن پیگیری می شود. چین از ورزش 
مدارس به نحو احسن استفاده کرده است. بسیاری از قهرمانان ورزشی جهان و المپیک 
همان دانش آموزانی هســتند که در مدارس مراحل رشد ورزشــی خود را آغاز کرده اند. 
جدیت مسئولان ورزشی و البته دولتی این کشور در نظارت بر ورزش مدارس درخور تأمل 
است. از دل دانش آموزان بااستعداد این کشور که مراحل حرفه ای بسیاری را در مدارس 
پشت سر می گذارند، قهرمانان بزرگی بیرون می آیند. اگر دقت کنیم، در سال های اخیر، 
اکثر قهرمانان بین المللی کشــور چین زیر ۲۰ سال داشــتند و این تأثیر تمرکز بر ورزش 
مدارس را نشــان می دهد. جالب این جاســت  که روال کنونی مدارس چین در مدارس 

آمریکا هم دیده می شود. آمریکا در زمینه ورزش بسیار به مدارس خود وابسته است.

مدارسژاپن؛8برابرکلایران!
ژاپنی ها هم از این قافله عقب نمانده اند و با آگاهی از تأثیر بســزای ورزش مدرســه ای بر 
ورزش حرفه ای کشورشــان، گام در راه توســعه این طرح گذاشــته اند. در نظام آموزشی 
مدارس ژاپن، ورزش در اولویت اســت و در مدارس این کشــور زنگ ورزش، معنایی ویژه 

نگاه کشورهای مختلف به مقوله قهرمان پروری در مدارس

زنگ ورزش پَر!
سرانه فضاهای ورزشی ایران یک سوم استاندارد جهانی

دارد. زنگ ورزش در مدارس ژاپن نخســتین گام شــکل  دادن قهرمانــان آینده ژاپن در 
المپیک و جهان است. ژاپن از آن دست کشورهایی است که به توسعه فضاهای ورزشی 
توجه زیادی دارد. این کشــور ۸۷درصد مکان ورزشــی چندمنظــوره و ۱۳درصد مکان 
ورزشی تک منظوره دارد. ژاپن با سیاست چندمنظوره سازی و تأکید بر برنامه ها و امکانات 
ورزشــی مدارس توانسته است در زمینه ورزش و فعالیت های تفریحی موفق ظاهر شود. 

فضاهای ورزشی مدارس ژاپن هشت برابر کل مکان های ورزشی ایران است.

برترینهادرسرانهفضاهایورزشی
مدارس ایران از نظر سرانه فضاهای ورزشی با استانداردهای جهانی فاصله زیادی دارند. 
سرانه فضای ورزشی کشور ما یک سوم استاندارد جهانی است.  بررسی فضاهای ورزشی 
کشورهای پیشرو در این زمینه نشان می دهد که تایوان و ژاپن از بیشترین سرانه فضاهای 
ورزشی به ازای هر یک میلیون نفر برخوردارند. پس از آن ها دانمارک، استرالیا، لهستان و 

آلمان قرار دارند.

اروپاییها
کشورهای اروپایی هم در زمینه توسعه ورزش مدارس فعالیت چشمگیری داشته اند. در 
انگلســتان دانش آموزان مستعد در رشته های مختلف ورزشی، به مدارس ویژه فرستاده 
می شــوند و در آن جا علاوه بر این که تحصیلات خود را در بهترین محیط آموزشی پشت 
سر می گذارند، مراحل رشد و بالندگی خود در ورزش را تا رسیدن به مدارج قهرمانی به 
بهترین شــکل طی می کنند. در آلمان نیز دانش آموزان ورزشکار شرایط مشابهی دارند. 
آن ها برای آشــنایی بیشــتر با مقوله مهمی مانند قهرمانی، به اردوهای خارج از کشــور 
هم فرســتاده می شــوند. در دانمارک طرح اهمیت به ورزش مدارس، از ســال ها پیش 
رواج داشــته و اکنون با برنامه های جدیدی همراه شــده است. فرانسه نیز پابه پای چین 
پیش می رود. لازم به یادآوری اســت در همه کشورهای نامبرده، از چین گرفته تا ژاپن و 
کشورهای پیشرفته اروپایی، ورزش هایی همچون ژیمناستیک و شنا در مدارس، اجباری 

است و آموزش آن  ها در اولویت قرار دارد.

سیطرهفوتبال
در کشورهای یادشده، علاوه بر ضرورت رشد در زمینه یادگیری مهارت های ورزش های 
بین المللی، علاقه خود دانش آموزان هم بسیار اهمیت دارد، ولی نکته  بارز در این میان، 
ســیطره فوتبال در مدارس همه کشورهاست. این رشته ورزشــی مهیج و پرطرفدار، در 
تمام مدارس دنیا دیده می شود؛ از فقیرترین کشورهای آفریقایی تا پیشرفته ترین مدارس 
اروپایی و آمریکایی. برزیلی ها که انتخاب اول شان فوتبال است، در آمریکا پسربچه ها بیش 
از گذشــته فوتبال بازی می کنند، در آسیا نیز کودکان تمایل زیادی به فوتبال بازی کردن 
در مــدارس دارند. خلاصه این که ردپای یکی از محبوب ترین ورزش های دنیا را همه جا 

می توان دید.

پینگپنگآسیاییوشنایآمریکایی
پینگ پنگ در بین کشــورهای آسیایی و شنا عمدتا در بین آمریکایی ها و اروپایی ها رواج 
دارد. پینگ پنگ از گذشته تاکنون طرفداران خود را در مدارس داشته است. دانش آموزان 
پینگ پنگ بــاز نیــز در سراســر دنیــا دیده می شــوند. ۴۲درصــد بچه مدرســه ای های 
پینگ پنگ باز، چینی هستند و بقیه در دیگر کشورهای دنیا زندگی می کنند. پینگ پنگ 
پس از چین، در مدارس اروپایی رواج خاصی دارد. بســیاری از کشورهای شرق از جمله 

تایوان، کره جنوبی و ژاپن نیز پشتوانه ای قوی در پینگ پنگ مدارس خود دارند. 
از طرف دیگر،  وقتی شنا یکی از رشــته های اجباری در مدارس ابتدایی سراسر دنیا 
باشــد، معلوم اســت که بســیاری از دانش آموزان به آن علاقه مند می شــوند. در آمریکا، 
بریتانیا، اســترالیا، ایتالیا و بسیاری از کشورهای آسیایی، شنا انتخاب اول دانش آموزان 
است. شنا می توانست محبوبیتی بسیار بیشــتر از این داشته باشد، اما کمبود امکانات 
شــدید این اجازه را به دانش آموزان ملیت های مختلف نمی دهد.  بیســبال هم رشته ای 
اســت که عمدتا در کشور آمریکا دیده می شــود؛ البته چند سالی است که این ورزش به 

مدارس ژاپن هم سرایت کرده است. 
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کاوه فرنگی و رستوران داری ضحاک

الو پســرجان! الو... باباجان زود برگرد این خواهرزاده ات بیچاره مان کرد. همه اش ونگ می زند. الو... چکار کنم 
آرام بگیرد؟ الان دارد روی میز سردبیری من حرکات خرک و وارو باز انجام می دهد! چی؟ مگر من شهرزاد قصه گو 

هستم؟... الو الو... ای بابا...
ای بابا... خب دایی جان، بیا مثل پسرهای خوب بنشین روی صندلی... آفرین... چه قصه ای برایت بگویم؟... 
گیم چی چی ترون؟... نه دایی جان من بلد نیستم این  قصه ها را، الان می خواهم قصه پادشاه ماردوش را برایت 
بگویم... یکی بود یکی نبود، در روزگاران خیلی دور در ســرزمینی که همه چیزش آبی بود؛ آســمان و رودخانه و 
دشــت و صحرایش همه آبی بود پادشــاهی زندگی می کرد که... نه دایی جان موهای پادشــاه آبی نبود، اصلا مو 
نداشت بنده خدا!... خلاصه پادشاهی بود که روی دوشش دوتا مار داشت. آن پادشاه یک تیم وسطی داشت که 
با جوان هایش نتیجه می گرفت، اما پادشاه به حرف مارهایش گوش می داد و پدر جوان هایش را درآورد، تا این که 
روزی جوانی به اســم کاوه آهن ســاز... نه جانم قیام نکرد علیه اش!  پادشــاه را قال گذاشت و رفت برای یک تیم 
فرنگی وسطی بازی کرد!... کاوه رفت به فدراسیون آسیایی وسطی هم شکایت کرد و جوان ها هم همراه شدند... 

بعدش هم پادشاه ماند و مارهایش... 
چی شد دایی جان؟ دلت ضعف می رود؟ بلند شو جانم، پاشو پسر گلم تا دایی جانت برمی گردد برویم رستوران 
ســر کوچه که صاحبش همان پادشــاه است. بله، پادشــاه تیم وسطی را رها کرد و رفت رســتوران درست کرد و 

سال های سال با مارهایش به خوبی و خوشی زندگی کرد. 
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ابراهیمی نژاد گوی و چوگان را به دست علاقه مندان سپرد

فدراســیون چوگان ایران کتاب »گوی و چوگان در گســتره تاریخ فرهنگ و 
هنر ایران«  را با همکاری مؤسسه فرهنگی هنری خورشید و انتشارات کتابسرا 

منتشر کرد. این کتاب نگاهی تاریخی به این ورزش در گستره تاریخی و فرهنگی 
ایران باســتان می اندازد.  رضا ابراهیمی نژاد، نویسنده این اثر در بخش نخست 

کتابش بــه تاریخچه ورزش چوگان در امپراتوری هخامنشــی پرداخته اســت. در 
بخش های دیگر کتاب »گوی و چوگان«، مخاطب با چگونگی این ورزش در دوره های 

اشکانیان، ساسانیان، دوران ظهور اسلام در امپراتوری ایران، عصر غزنویان، سلجوقیان 
و ایلخانان مغول، دوره حکومت تیموریان و صفویه آشنا می شود.  پس از فتح امپراتوری 

ساسانیان به دست مسلمانان و ظهور دین مبین اسلام در سرزمین آریایی ها، ورزش چوگان به حیات خود در ایران ادامه داد 
و این بازی در زمان اقتدار صفویان نضج پیدا کرد. به همین دلیل بخش عمده ای از کتاب »گوی و چوگان«  به این سلســله 
پادشاهی اختصاص یافته است. گفته می شود شاه عباس صفوی علاقه زیادی به این ورزش داشت و حتی پیش از ورودش 
به اصفهان، در قزوین که پایتخت وقت ایران محسوب می شد، چوگان بازی می کرد.  نویسنده از تأثیر چوگان بر ادبیات کهن 
پارسی هم غافل نمانده و به داستان چوگان بازی سیاوش و افراسیاب در شاهنامه فردوسی پرداخته است؛  جایی که از حکیم 
ابوالقاســم فردوسی نقل شده: »همه کودکان را به میدان فرست/ به بازیدن گوی و چوگان فرست«. کتاب »گوی و چوگان 

در گستره تاریخ فرهنگ و هنر ایران« در قطع رحلی، با شمارگان  دوهزار نسخه و بهای 300هزار تومان منتشر شده است.

تیم ملی دوومیدانی ایران در پنجمین دوره بازی های داخل سالن 

طاهر کاظمی
 مربی،  گزارشگر 

و کارشناس

 
آسیا که هفته گذشته در عشق آباد ترکمنستان برگزار شد، با کسب 
یک مدال طــلا، یک نقره و دو برنز، عملکرد نســبتا قابل قبولی 
داشــت. هرچند ســطح کیفی ایــن دوره از رقابت ها نســبت به 
رویدادهایی مانند رقابت های قهرمانی آســیا و بازی های آسیایی 
پایین تر اســت اما در مجموع می توان مدعی شد تیم ایران نتایج 
بدی در عشــق آباد نگرفت. شکستن سه رکورد ملی در بازی های 

داخل سالن آسیا، گواه این مدعاست. 

قهرمانی و رکوردشکنی تفتیان
پسر باد ایران به یقین، یکی از بهترین نتایج ایران را در ترکمنستان گرفت. حسن تفتیان در 
رقابت های دوی 60 متر موفق شد ضمن قهرمانی و کسب مدال طلا، رکورد ملی این ماده را 
هم که با 6 ثانیه 56 صدم ثانیه را در اختیار خودش بود، بهبود بخشد. او در عشق آباد، زمان 
6 ثانیــه و 55 صدم ثانیه را مقابل نام خود ثبت کرد تا یکی از رکوردشــکنان ما در بازی های 
داخل ســالن قهرمانی آســیا نام بگیرد. این پایان کار دوومیدانی  در ماده دوی 60 متر نبود. 
رضا قاســمی، دیگر دونده کشــورمان در این ماده موفق شد با زمان 6 ثانیه و 64 صدم ثانیه 
نفر ســوم آسیا شود و با ایســتادن روی سکوی سوم،  نشان برنز ماده دوی 60 متر را هم برای 

کاروان ایران بیاورد. 

را  ترکمنســتان  آســمان  کیــوان 
شکافت

در مــاده پرش ارتفاع، نوبت به درخشــش 
کیــوان قنبــرزاده رســید تا پرنــده خوب 
کشــورمان هم رکورد ملی این مــاده را دو 
ســانتی متر افزایش دهد. رکورددار ایران 
پیــش از برگزاری بازی های داخل ســالن  
آسیا، محمدرضا وظیفه دوست بود که با دو 
متر و 24 ســانتی متر خــود را بالاتر از همه 
پرندگان ایران می دید. کیوان قنبرزاده اما 
آســمان عشق آباد را شکافت و موفق شد با 
پرشــی معادل دو متر و 26 سانتی متر هم 
رکورد ملی ایران را بهبود ببخشــد، هم بر 
ســکوی دوم آســیا تکیه بزند و مدال نقره 
بگیرد. حریف اصلی کیــوان در این ماده، 
ماجد غــزال از ســوریه بود. پرنــده ای که 
ماه ها در ایران و در مجموعه ورزشی آفتاب 
انقلاب کنار قنبــرزاده تمرین کرد. این دو 
رقابت شــانه به شــانه ای داشتند. حتی تا 
آخریــن حرکت این ماده، کیــوان قهرمان 
آســیا بود اما غزال، نفر ســوم جهان، همه 
تجربه خود را به کار بســت تــا قنبرزاده به 

مدال ارزشمند نقره برسد. 

رکوردشکنی و حسرت خدیور
دوی 400 متــر مردان، ماده دیگری بود که 
در آن رکورد ملی ایران دســتخوش تغییر و 
تحول شــد. علی خدیور در این ماده چون 
باد، سوار هیاهوی تماشاگران شد تا رکورد 
ملی ایران را که در دســتان علی بوعذار که 
بــا 47 ثانیه و 50 صدم ثانیــه رکورددار این 
مــاده در ایران بود، بهبود ببخشــد. خدیور 
در فینال موفق شد 400 متر را در زمان 47 

ثانیه و هفت صدم ثانیه بدود و رکورددار ملی ایران شود. با وجود این رکوردشکنی، دونده خوب 
کشــورمان در این ماده به مقام چهارم رسید تا در پای ســکو متوقف شود. البته در این ماده، 
هارون از قطر، دونده برجسته آسیا و جهان که مدتی پیش به مقام سوم و مدال برنز جهان هم 

رسیده بود که مقتدرانه در این ماده به قهرمانی رسید. 

سپیده در غروب غم انگیز عشق  آباد
ســپیده توکلــی اما تنها بانــوی کاروان اعزامی دوومیدانــی ایران به عشــق آباد بود که در 
ماده پنج گانه زنان به رقابت با حریفان خود پرداخت. توکلی در یک ســال گذشــته با افت 
چشــمگیری مواجه شــده بود اما با توجه به تمریناتی که طی هشــت ماه گذشته زیر نظر 
محسن ربانی،  مربی خود برگزار کرد، اوضاع خود را کمی بهبود بخشید. بهترین عملکرد 
او در پنج گانه، حرکتش در پرش ارتفاع بود. توکلی موفق شد یک متر و 78 سانتی متر بپرد 
تا بهترین پرش ســال خود را در این ماده ثبت کند. هرچند او با یک متر و83 ســانتی متر 
رکورددار پرش ارتفاع بانوان ایران است. بدبیاری او اما در ماده پرتاب وزنه رقم خورد؛ جایی 
که توکلی همیشه وزنه خود را بیش از 12 متر و 20 سانتی متر پرتاب می کرد اما در عشق آباد 
تنها توانســت 11 متر و 75 سانتی متر را برای خود ثبت کند تا با همه شایستگی هایش به 

مقام پنجم آسیا بسنده کند. 

برنز کیهانی و رکوردشکنی پس از 20 سال
در ماده دوی سه هزارمتر بامانع مردان، حسین کیهانی که یک ماه و نیم پیش در هند به مقام 
قهرمانی آسیا و مدال طلا رسیده بود، موفق شد در جایگاه سوم قرار بگیرد و دومین مدال برنز 
کاروان دوومیدانی ایران را در آسیا به دست آورد. این ورزشکار کرمانشاهی کشورمان در فینال 
با ثبت زمان هشت دقیقه و هفت ثانیه و 9 صدم ثانیه موفق شد رکورد ملی ایران را پس از 20 
سال بهبود ببخشد. پیش از کیهانی، حمید سجادی دونده برجسته ایران رکورددار دوی سه 

هزار متر بامانع مردان ایران بود. 

بدبیاری ثمری 
علی ثمری بی گمان بدشــانس ترین دونده ایران در عشــق آباد بود. او یــک روز پیش از آغاز 
مسابقات در تمرین از ناحیه عضله همسترینگ دچار آسیب دیدگی شد. ثمری در ماده پرتاب 
وزنه، یکی از بخت های کسب مدال ایران بود و با وجود آسیب دیدگی، مبارزه غیرتمندانه ای 
برگزار کرد. ثمری که رکورد شخصی اش  18 متر و 80 سانتی متر است،  در عشق آباد نتوانست 
وزنه اش را بیش از 17 متر و 50 سانتی متر رها کند. در ماده 800 متر هم علی مرادی، دونده 
خوب ایران نتوانست به مدال برسد، تا تیم ملی دوومیدانی ایران با کسب یک مدال طلا، یک 

نقره و دو برنز و با شکستن سه رکورد ملی به کار خود در عشق آباد پایان دهد. 

یادداشتی بر دوومیدانی بازی های داخل سالن آسیا

 تریلوژی افتخار 
و غروب سپیده

تیم ملی دوومیدانی ایران در 
عشــق آباد ترکمنســتان، با 
کســب یک مدال طلا، یــک نقره و دو 
برنــز، عملکــرد نســبتا قابــل قبولی 
داشت. هرچند سطح کیفی این دوره 
از رقابت ها نسبت به رویدادهایی مانند 
رقابت های قهرمانی آسیا و بازی های 

آسیایی پایین تر است 

تقی آفساید

تتأیید زنگا:
با استقلالی ها صحبت کرده ام

بعد از استعفای علیرضا منصوریان از 
سمت سرمربیگری استقلال، از فاتح 
تریم، سرجیو فاریاس و والتر زنگا به عنوان گزینه های 
مربیگــری ایــن تیــم یــاد می شــود؛ البته زنــگا را 
جدی تریــن گزینه جانشــینی علیرضــا منصوریان 
می دانند. زنــگا، گزینه ایتالیایی، درباره پیشــنهاد 
اســتقلال می گویــد: »من صحبت هــای کوتاهی با 
مســئولان اســتقلال کرده ام و چیز بیشــتری وجود 
ندارد. صحبت های ما چندان طولانی نبود؛ بنابراین 

اصلا درباره مسائل مالی حرفی زده نشد.«

رسول خادم 
راضی از عملکرد بانوان

رســول خادم، رئیس فدراسیون کشتی، 
درباره تیم کشــتی آلیــش بانوان گفت: 
»باید بدانیم کوراش، کشتی با کمربند و آلیش رشته هایی 
متعلق به کشــورهای آسیای میانه هســتند، اما کشتی 
بانوان ما بدون داشــتن مربی و متخصص از آن خطه در 
این رقابت ها حضور یافته و تا الان هم هشت مدال نقره و 
برنز به عنوان نخســتین مدال های کشتی بانوان ایران از 
یک مســابقه بین المللی معتبر کســب کرده است. این 
شروع بسیار خوبی برای حضور قدرتمند ما در فعالیت با 

سبک جدید در کشتی کلاسیک بانوان است.« 

ادعای توفیقی: 
رحمتی و جباری برمی گردند

سیدمهدی رحمتی و مجتبی جباری که 
با حاشیه های فراوان از تیم استقلال کنار 
گذاشــته شــده بودند و در تمرینات حضور نداشتند، در 
بــازی بــا ســپیدرود بــه فهرســت 18نفــره اســتقلال 
برمی گردند. پندار توفیقی، معاون ورزشــی اســتقلال، 
گفت: »این دو بازیکن قبل از استعفای منصوریان با نظر 
افتخاری به تمرینات دعوت شده بودند و مشکلی وجود 
نــدارد. رحمتی چند روز درگیر امور پدرش بود و جباری 
نیز مصدومیت جزئی دارد که الان حل شده است و آن ها 

از بازی با سپیدرود به فهرست تیم برخواهند گشت.« 

شاگردان شاهین طبع 
با باخت شروع کردند

جــام  در  پتروشــیمی  بســکتبال  تیــم 
باشــگاه های آســیا در مصاف با آستانه 
قزاقســتان بــا نتیجــه  66 بر 65 تــن به شکســت داد. 
شــاگردان مهران شاهین طبع کوارتر اول را 21 بر 12 به 
سود خود تمام کردند. در کوارتر دوم بازی 18 بر 18 شد، 
در کوارتر سوم قزاقستان 21 بر 14 پتروشیمی را شکست 
داد. در کوارتر چهارم نیز این تیم 15 بر 12 نماینده ایران 
را مغلوب کرد و در نهایت 66 بر 65 پتروشیمی را شکست 
داد. نماینده کشورمان امروز برای برگزاری دومین دیدار 

خود به مصاف سریت رام الله فلسطین می رود. 
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نگاه نو

 تضمین  كیفیت  یادگیری 
زهرا علی اكبری  -   آموزگار

بــه  ورود  تقاضــای  روزافــزون  رشــد 
موضــوع  اهمیــت  بــر  آموزشــی  نظــام 
تضمیــن کیفیــت، ارزیابی و لــزوم تأمین 
اســتانداردهای موردنظر در مدارس بیش 
از پیش افزوده اســت. تغییــرات محیط، 
نیازها و تقاضاهای متحول جامعه و جهان، 
به ایــن انتظار دامن می زند کــه آموزش و 
پرورش تا چه اندازه از کیفیت متناســب با 
تحولات برخوردار است و می تواند از عهده 
پاسخگویی به انتظارات متنوع متقاضیان 
برآید. کیفیت در نظام آموزشی دربرگیرنده 
عناصــری اســت کــه می تــوان آن هــا را 
به عنــوان ارزش افــزوده سیســتم در نظر 
گرفت. به عبــارت دیگر، کیفیت می تواند 
شامل فرایند یاددهی - یادگیری و میزان 
رضایت بخشی از آن، وضعیت دانش آموزان 
از نظر دانش، نگرش و بینش کسب شده، 
میزان تطابق دروندادهای نظام با اهداف 
و اســتانداردهای طرح ریــزی شــده و... 
باشــد. ارزش افــزوده یك نظام آموزشــی 
در صورتی کیفیت دارد که بتواند کســب 
صلاحیت های علمی، مهارتی و نگرشــی 
دانش آمــوزان را براثر یادگیــری، تجربه و 
مهارت ورزی در طول ســال های تحصیل، 
تضمیــن کنــد. رویكــردی که امــروزه در 
تعریف کیفیت، موردنظر قرار می گیرد و از 
آن به عنوان بهبود مستمر کیفیت خدمات 
یاد می شود، مدیریت کیفیت جامع است. 
مدیریت کیفیت جامع شیو ه مدیریتی ای 
اســت کــه فلســفه  آن جمع کــردن همه 
فعالیت های ســازمانی اســت تا بتواند بر 
تأمین نیاز متقاضیان و رســیدن به اهداف 
ســازمان تمرکز کند. در این رویكرد تمام 
عناصر نظام آموزشی به صورت به هم تنیده 
منظــور شــده و صرفــا به کیفیــت تحقق 
هدف ها پرداخته نمی شــود، بلكه کیفیت 
در تمام حیطه ها و فعالیت های آموزشــی 
در نظر گرفته می شود. براساس پیشنهاد 
کمیتــه بین المللــی تضمیــن کیفیت در 
آموزش، کیفیت نظام آموزشی را می توان 
بــه دو شــیوه ارزیابی کــرد: 1.مقایســه 
وضعیت موجود با اســتانداردهای از قبل 
تعیین شده، 2. مقایسه وضعیت موجود با 
رســالت، هدف و انتظارها. بر این اساس، 
کیفیــت هــر نظــام آموزشــی را می توان 
برحســب درونــداد، فراینــد، برونــداد و 
پیامــد ارزیابی کرد. از آن جا که با تغییرات 
لازم در نظام آموزشــی می تــوان برخی از 
کمبودهای درونداد نظــام را جبران کرد، 
در  میــان شــاخص های مطرح شــده  در 
حوزه آموزش، ارزیابی کارکرد فرایند نظام 
آموزشــی )یاددهی – یادگیری( از اهمیت 
بســزایی برخوردار اســت. در ارزیابی این 
عامل، هدف آن است که درباره مطلوبیت 
راهبردهای یاددهــی – یادگیری قضاوت 
شــود. برای این منظور باید نیازسنجی با 
هدف تعیین فاصله میان »آن چه هســت« 
و »آن چه باید باشــد« صورت گیرد. امروزه 
با در اختیار داشتن فناوری های اطلاعاتی 
و ارتباطی مختلف، امكان برقراری ارتباط 
و تبــادل ســریع اطلاعات بیــش از پیش 
میسر شــده اســت و دانش آموزان هرکجا 
که باشند می توانند آخرین اطلاعات مورد 
نیــاز خود را در هر زمینه ای دریافت کنند. 
با ایــن اوصاف معلــم باید به دنبــال ارائه 
یادگیــری انعطاف پذیرتــر، ایجاد فرصت 
بیشــتر برای فراگیران، تســهیل پیگیری 
پیشرفت یادگیرندگان و فعالیت های آنان، 
اثربخشــی  یادگیری جدید  محیط هــای 
را فراهــم آورد. تنهــا با آمــوزش و پرورش 
انســان هایی فرهیخته، مبتكــر و خلاق و 
نوآور اســت که می توان حلال مشــكلات 
بشــری بود. در این میان نظــام آموزش و 
پرورش به عنوان اصلی تریــن نهاد در این 
زمینه و در بطن آن مدارس و در رأس آن ها 

معلمان نقشی حساس و حیاتی دارند.
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در  مدرسه ســاز  خیریــن   
روســتاها بســیار فعالنــد. 
سازمان نوســازی و تجهیز مدارس 
هم فعالیت قابل توجهی در روستاها 
دارد. به طور کلی مدرسه ســازی در 

شهرها اهمیت بیشتری دارد

پژوهش است. این روش های خلاق قرار است جایگزین روش سنتی حفظ کردن 
مهارت های درسی باشد.

یعنــی روش ارزشــیابی بدون نمــره که در ســال های پیــش رایج بود،  �
همچنان ادامه می یابد؟

بله. ارزشــیابی توصیفی همچنان ادامه می یابد. این نوع ارزشــیابی در راســتای 
رویكرد تدریس خلاق است که تداوم می یابد. ارزشیابی توصیفی بهتر از سال های 
گذشــته اجرا خواهد شــد. بــه این منظــور برای معلمــان آموزش هایــی در نظر 

گرفته شده است.
در سال تحصیلی جدید چه اتفاق دیگری قرار است در برنامه  آموزشی  �

مدارس رخ دهد؟
اتفاق دیگر، واگذاری اختیار یک زمان30ســاعته به مدارس جهت توانمندسازی 
معلمان در قالب درس پژوهی اســت. برای نخســتین بار اســت که چنین تدریس 
فعالــی برای مــدارس در نظر گرفته می شــود. این روش به صــورت یک همكاری 
و درس پژوهی بین معلمان برگزار می شــود. معلمــان برای این که به بهترین روش 
تدریس دســت پیدا کنند، تجارب و شــیوه های تدریس خود را با هم به اشــتراک 
می گذراند و با هم مشــورت می کنند. این فرایند در مرحله  نخســت در داخل هر 
مدرسه انجام می شود؛ به صورتی که معلمان یک پایه یا یک درس مشخص تشكیل 
یک گروه می دهند و به نقد و  اشــتراک گذاری تجارب خود و درنهایت دستیابی به 
یک شیوه  مطلوب تدریس، می پردازند. در مرحله  بعد، این همكاری می تواند بین 

مدارس، میان معلمان یک پایه یا یک رشته از چند مدرسه انجام شود.
شــما از هوشمند ســازی مدارس صحبت کردید. چند ســالی است که  �

در این باره ســخن گفته اند. الان وضعیت مــدارس از این حیث چگونه 
است؟ چه زمانی تمام مدارس هوشمند می شوند؟

هوشمند سازی مدارس پروسه ای است که از سال 1391 آغاز شده است. هر سال 
تعداد بیشــتری از مدارس هوشمند می شود و هر سال معلمان بیشتری جهت کار 
در مدارس هوشــمند، آموزش داده می شــوند. از پایان ســال 95 تا مرداد امسال، 
35ساعت آموزش برای معلمان در جهت هوشمندسازی مدارس صرف شد. تقریبا 
در تمام مناطق تهران طرح هوشمند ســازی درحال توســعه است. سیاست ما این 
اســت که از اعتبارات دولتی اســتفاده کنیم تا نابرابــری در برخورداری از فناوری 
مدرســه  هوشــمند را کاهش دهیم. پیش بینی ما مطابق احكام ششم توسعه این 
اســت که تا پایان این برنامه یعنی تا پایان ســال 1399، همه  کلاس ها هوشــمند 
شــوند. به ویژه تــلاش می کنیم کــه در مناطق روســتایی برای کاهــش نابرابری 

آموزشی، از این فناوری بیش از گذشته بهره ببریم.
چه تغییراتی در دوره  متوسطه خواهیم داشت؟ �

در دوره  دوم متوســطه، اســتقرار پایــه  یازدهم را خواهیم داشــت. بــرای این پایه 
کتاب هــای جدیدالتالیفــی در نظــر گرفته شــده اســت. معلمان چــه به صورت 
الكترونیكــی و چــه در کلاس های آموزشــی، آماده شــده اند. در ســال تحصیلی 
98-97 هم پایه  تحصیلی دوازدهم مســتقر می شود. گذراندن پایه  دوازدهم برای 

دریافت دیپلم اجباری است و مقطع پیش دانشگاهی برچیده می شود.
درباره  مدیریت مدارس در شهرهای دیگر به جز پایتخت، چه تدابیری  �

اندیشیده شده است؟
در زمینه  مدیریت، قرار است برنامه های تفویض اختیار و کاهش تمرکز اجرا شود. 
بخشــی از اختیارات قرار است به اســتانداری ها واگذار شود تا بتوانند در پاسخ به 
نیازهای بومی  تصمیمات درســتی را اتخاذ کنند و به این ترتیب کارآمدی آموزش 
و پرورش افزایش یابد. پیش تر اکثر تصمیمات به صورت متمرکز توســط وزارتخانه 
گرفته می شد، در حالی که قرار بر این است که از سال تحصیلی جدید بسیاری از 

تصمیم گیری ها به عهده  استانداری ها و مناطق گذاشته شود. 

 کلا مدرســه رفتن بعد از ســه ماه بخــور و بخواب و گشــت و گذار و تفریح، برای 
دانش آمــوزان حال گیــری اســت؛ به ویــژه الان که بــه لطف اینســتاگرام، 

خیلی هــا دوســت دارند همه در جریــان لحظه لحظه خوشــگذرانی ها و 
مسافرت هاشون قرار بگیرند، تموم شــدن همه آن سه ماه گشت و گذار 

خیلی سخت است. چون دیگه خبری از استوری های طولانی جاده و 
کنار دریا، کوه و جنگل نیست و به جایش دانش آموزان باید صبح زود 
بیدار شــوند و چندساعتی با دنیای مجازی خداحافظی کنند و سر 
کلاس بروند و درس بخوانند. خاطره های بچه مدرســه ای های این 
دوره یک جورهایی با این فضاهای مجازی گره خورده است. خود 
من، خیلی اهل این کارها نیستم و همیشه یک جورهایی دوستانم 
را بــرای این که از اســتوری و پست گذاشــتن در مــورد اتفاق های 

روزمره شــان به قول معروف، شورش را در آوردند، سرزنش می کنم، 
امــا چــه می توان گفــت؟ این چیزها دیگــر جزئی از ســبک زندگی 

آدم های این دوره و زمانه شده است.

دوره  از  بیشــتر  مــن،  مدرســه  دوران  خاطره هــای   
ابتدایی اســت، البتــه من کلا بچــه مثبتی بــودم نه از 
اون دســته بچه هایــی که مدیــر و ناظــم، خیلی خوب 
می شناختنشــون! یكــی از خاطره های بامــزه دوران 
مدرسه که همیشــه در ذهنم می ماند به کلاس پنجم 
برمی گردد. امتحان ریاضی داشتیم. من تنها شاگردی 
بودم که 20 گرفتم. یكی از همكلاســی ها که میز اول 
می نشســت برگه امتحانی ام را خواست تا غلط هایش 
را چک کند. من که چند میز با او فاصله داشــتم یک کم 
فكر کردم و به خیال خودم، یک فكر عالی به ذهنم رسید؛ 
برگه امتحانی ام را موشک کردم و فرستادم که دقیقا از وسط 
کلاس سر درآورد. معلم هم نامردی نكرد و بهترین شاگردش 

را از کلاس بیرون انداخت.

  عکس: وب سایت ریاست جمهوری

  عکس: مهسا پور حسینی/ آسمان آبی

ساغر؛ فعال اینستاگرام

رهام؛ بچه درس خوان مدرسه



22

نه
آیی

72
ره 

شما
  |  

ید
جد

ره 
دو

  |  
وم

ل د
سا

  | 1
39

6 
هر

2 م
به 

شن
یک

»گلناز« 
تابســتان با چشمان گودرفته اش به خواب می رود و به قول اخوان »پادشاه فصل ها، پاییز« بر اریکه قدرت  عبدالجلیل کریم پور

می نشیند تا سلطنت مهرش را دوباره از سر بگیرد و آشیانه ها را پر از آوای باران کند. آموزگار
اول مهر شده و همه را شوق کیف وکلاس در دل و بازی های مدرسه در جان پیدا شده است. این سوی صحنه، لباس رنگین، 
کیف زیبا و دنیایی از شــادی ها موج می زند تا قصه مهر را به خرســندی ســنجاق کند و آن سوی صحنه، چشمان سرخ و نگاه 

مغموم و دستان خالی مهر را به دلهره می چسباند؛ شاید دری به شادی باز شود و او امسال را با دلی روشن آغاز کند.
پدر از راه می رسد و اسکناسی نیمه کهنه را برای قلک مهرش به ارمغان می آورد تا از چشمان بلوطی او نوری بگیرد که با آن 
رونق امیدی بدرقه راهش باشــد.»عزیزم! تو همه وجودم هســتی. بی تو مرا زندگی حرام است!« دخترک می خندد و چشمان 
پدر را غرق بوسه می کند.پدر غوغای درونش را درون بقچه ای می گذارد و درش را محکم می بندد و دخترش را به فردایی خوش 

پیوند می دهد که شاید دیگر غم کیف وکتاب چشمانش را سرخی نزند!
درد پاهایش دوباره جان می گیرد، به آوازی بلند چشمان مرد را بارانی می کند و آه از نهادش برمی آورد. باز که این درد لعنتی 
شروع شد! انگار نمی داند گلناز امسال باید به مدرسه برود و یک سروگردن از همه بالاتر باشد! ولی مگر درد این ها را می فهمد! 
فردا دوباره می آید و گلناز به فردایی دیگر دل می بندد که تا مهرش راهی نمانده اســت. سرگذر شلوغ است. ماشینی مدل بالا 
از راه می رســد. همه به سرعت به سویش می دوند. پدر گلناز هم می دود. دوباره آهنگ درد نواخته می شود! این بار طاقتش را 
می گیرد و روی آســفالت پهنش می کند. گلناز سرمشــق امروزش را روی گچ پای پدر می نویسد و رادیوی کهنه خانه به آهنگی 

غریب می خواند: »ز نیرو بود مرد را راستی...«
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امروز نشد، فردا! 
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مصرف آب، بیش از استاندارد جهانی
یک کارشــناس حوزه آب گفــت: »با قطعیت می توان اعلام کرد میزان هدررفت از شــبکه 
انتقال آب در کشــور و به ویژه شــهر تهران قابل توجه بوده و در بهترین شرایط از 30درصد 
بیشتر است.« آمارها نشان می دهند مصرف سرانه آب کشور بیش از میزان استانداردهای 
جهانی اســت. این رقم به ویژه در تهران به بیش از دوبرابر می رســد و در این میان به نظر می رسد 
هنوز متولیان منابع آب و مصارف آن فکری به حال این اوضاع نکرده اند و از طرفی، فرســودگی زیرســاخت 
و نبود فرهنگ اســتفاده صحیح از منابع آب بین مردم هدررفت آن را بیشــتر کرده اســت. حیدر ســتایش 
گفت: »اگر منظور از مصرف آب شــهری، میزان مصرف آب آشــامیدنی باشــد، ســرانه مصرف آب شرب در 
مقایسه با کلانشهرهای دیگر کشور مانند کرج 220، شیراز 200، تبریز 190، مشهد 160 و اصفهان 150، 
لیتر در شــبانه روز اســت. او با اشــاره به این که با درنظرگرفتن اســتاندارد جهانی مصرف آب آشامیدنی که 
حدود 130 تا 150 لیتر در روز اســت افزود: »با توجه به آمار ارائه شده، به راحتی می توان به این واقعیت پی 
برد که ســرانه مصرف بالاتر از استاندارد جهانی بوده و متاســفانه میزان سرانه مصرف در شهر تهران حدود 
دو برابر اســتاندارد جهانی اســت.« به گفته او، میزان ســرانه مصرف در شــهر تهران در قیاس با بسیاری از 
کشورهای اروپایی مانند آلمان 121، برزیل 143، انگلیس 145 و اسپانیا 157 لیتر در شبانه روز است؛ البته 
در بســیاری از شــهرهای بزرگ کشور مانند مشــهد و اصفهان، مدیریت صحیح مصرف به کاهش قابل توجه 
میزان مصرف منجر شده است؛ برای نمونه در سالیان نه چندان دور، میزان سرانه مصرف آب شهر اصفهان 
حدود 190لیتر در شبانه روز بوده که این عدد در سال های اخیر به 150 لیتر در شبانه روز کاهش یافته است.
این کارشــناس حوزه آب و نیرو درباره این که چه میزان از این سرانه مصرف به دلیل فرسودگی شبکه انتقال 
اســت، گفت: »آمار میزان هدررفت آب به دلیل فرسودگی شبکه انتقال متفاوت و گاهی متضاد است. آن چه 
در رابطه با آن قطعیت وجود دارد، این اســت که میزان هدررفت از شــبکه انتقال آب در کشور و به ویژه شهر 

تهران قابل توجه بود و در بهترین شــرایط از 30درصد بیشتر است. با توجه به سرانه مصرف 
آب 250لیتر در شبانه روز در شــهر تهران، حدود 75لیتر در شبانه روز از این آب هدر 

می رود که میزان قابل توجهی از آب شرب است.« ستایش اعلام کرد: 
»بــا درنظرگرفتن بالابردن میزان مصرف در کلانشــهرها و نیز 

شرایط تنش آبی در اغلب نقاط کشور، هدررفت این میزان 
از آب در شبکه و ســرمایه گذاری نکردن در این بخش 

توجیه علمی ندارد.«

2
برابر

رئیس جمهوری در سخنرانی روز نخست مهر، در آیین بازگشایی مدارس، یک کار غیر کلیشه ای انجام داد  سعید شمیرانی
و با انتقاد از محتوای کتب درسی، آن را تربیت کننده دانش آموزان برای دیروز خواند! به اعتقاد او وقتی خبر نگار

امروز کتاب های درسی را باز می کنیم غیر  از عوض شدن جلد، فونت، عکس و تغییر بعضی عبارت ها نسبت به زمان های گذشته، 
تغییر چندانی نکرده است. در حالی که ما باید دانش آموزان را حداقل برای 12 سال آینده تربیت کنیم. کتاب  های درسی ما 
دانش آموز را برای دیروز تربیت می کند نه برای فردا و حتی امروز. جدای از این صحبت های غیرکلیشه ای رئیس جمهوری، یک 
اتفــاق خــاص و دور از انتظــار دیگــر هــم در ایــن روز رخ داد و آن ترافیک بود. پیش بینی می شــد روز اول مهــر، ترافیک با 
افزایش 50 درصدی روبه رو شود اما نه تنها این طور نشد، بلکه 11 درصد هم کمتر از روزهای قبل بود! یعنی 61 درصد از انتظار 
ما کمتر! نکته قابل توجه این جاست که رئیس مرکز کنترل ترافیک راهور ترافیک از منتقل شدن ترافیک به روز دوم مهر خبر داده 
است! واقعا جای تعجب دارد روز اول مهر باشد و شنبه هم باشد ولی ترافیک نباشد. آن ها که اول صبح در شهر تردد کردند، 
می دانند چه می گویم. در واقع گمان می کنم این اتفاق، مصداق بارز افتادن از آن طرف بام است. آن قدر همه در استرس ترافیک 
و قفل شدن تهران بودند که کاملا همه چیز برعکس و دور از تصور ما شد. اصلا انگار همه چیز این روزها دست به دست هم داده اند 
تا یک اتفاق دور از انتظار را رقم بزنند. کمی از آمار برایتان بگویم تا خوب با این موضوع ارتباط برقرار کنید. بنا بر آمار منتشر شده 
از پزشکی قانونی از ابتدای سال تاکنون، بیش از 12هزار زن به دلیل آسیب بر اثر نزاع به این سازمان مراجعه کرده اند. واقعا این 
عدد جای بسی تأمل دارد که این تعداد زن کجا با هم دعوا کرده اند که عدد به این بزرگی را به چشم نمی بینیم. آن هم دعوایی 
که به جراحت منجر شود  و کار را به پزشکی قانونی بکشاند. قطعا هیچ یک از ما توقع شنیدن چنین آماری را نداشتیم و از انتظار 
ما به دور بود. یک چیز دیگر هم هست که با آن چه در تصور ما بود، مغایرت دارد و آن، استفاده از »سونا« است. یک متخصص 
پوست و مو نسبت به خطرات استفاده بیش از حد از سونا هشدار داد و توصیه کرده افراد از مراجعه پشت سر هم به سونا دوری 
کنند.  زیرا حرارت زیاد به پوست آسیب می رساند و پوسته پوسته شدن و شیوع برخی قارچ های پوستی را در پی دارد. نتیجه 

اخلاقی ای که از این خبر می توان گرفت، این است که در تمام امور حد وسط را رعایت کنیم! 

قرار بود برای امضای نمرات شهریور به مدیر مدرسه سری بزنم، اما  علی بهشتی نیا
میزهای بلاتکلیف، پرده نیمه آویزان و تخته سیاهی که با گچ سفید آموزگار

خط خطی شده بود مرا به کلاس کشاند. کلاسی که تا دیروز سرشار از هیاهو بود و امروز 
غرق در ســکوت و خاموشــی. صندلی و میز معلم و دانش آمــوزان و حتی پرده کلاس، 
درســت همان طوری بود که آخرین روز مدرسه، دانش آموزان آن جا را ترک کرده بودند. 
چند دقیقه ای را در کلاس بدون دانش آموز قدم می زنم. میزها صفحه خاطره نویســی و 
یادگار دانش آموزانی اســت که دیگر نیســتند. امین با خودکار قرمز و مشــکی نوشــته 
بود » فقط بچه های شــهرک« و میز دوم را علی و مجید چنان از وســط با غلط گیر به دو 
قسمت مساوی تقسیم کرده اند که آدم را به یاد خط استوا می اندازد. میزها همه پر است 
از خطوط نامتقارن به هم پیوسته و لابه لای آن خطوط هم می توان بخش هایی از کتاب 
درسی و تقلب دانش آموزان را به زحمت مشاهده کرد. هرچه از میزهای جلویی فاصله 
می گیرم و بــه میزهای عقب تر می رســم حرف ها و جمله و تصاویــر متفاوت تر و کوچه 

بازاری تر می شوند.
میز های آخر همیشه دانش آموزانی بودند که کمتر دیده می شدند، اصلا  به آخر کلاس 
می رفتند که کمتر دیده شوند. انگار این جا هم همه چیز مثل شمال و جنوب شهر به دو 
قسمت تقسیم می شوند و هرچه به میزهای آخر نزدیک می شوی دانش آموزانی که زیر 
خط دانش هستند بیشتر می شوند. می دانم که امین دانشجوی معماری شده و علی هم 
بعد از دانشگاه زنبورداری می کند و مجید هم بعد از سربازی پیش پدرش مشغول است، 
اما نمی دانم که کریم و حسین چه شدند و کجا رفتند، فقط کاش آن روز کریم و سینا را 

از کلاس اخراج نمی کردم. 

کلاس را خاک گرفته و اگر تعطیلات 
چنــد مــاه دیگــر ادامه داشــته باشــد، 
موریانه هــا میزها را هــم خواهند خورد. 
هیاهــوی آن روزهــای دانش آمــوزان از 
ســکوت امروز هیجان انگیز و روح نوازتر 
است. این کلاس بدون شیطنت های رضا 
و احمد و شکلک درآوردن پویا و مجید و 
آن بچــه درس خوان هایش چهار دیواری 
بیش نیســت. دلم بــرای آن روزها تنگ 
می شــود. امین می گفت من را با شــعر 
اخوان به یاد می آورد و علی با انشاهایش 
که با رغبت تمام گوش می دادم و مجید 
هــم با خاطره اردوی شــمال مــرا به یاد 
دارد، اما می ماند کریم و سینا که نه من از 

آن ها خبر دارم، نه آن ها از من. 
روزهایــی را که معلم بــودم  فراموش 
می کنم، همین یــادگاری دانش آموزان 
مرا به روزهایی می برد که یک معلم بودم 
و خاطرات روزهایی را مرور می کنم که در 
کلاس عاشقی می کردم. اگر معلم باشی 

کلاس هایی که از سوت و کوری درآمده اند

ت
وش

سن
عک

و عاشــق می توانی دوستی و مهربانی را 
تکثیر کنی و می توانی مســیح باشی و با 

دم مسیحایی خود حیات بخش شوی. اول مهر هم گذشت و دانش آموزان سرزمینم در 
انتظار معلمانی همیشه معلم هستند. مهرت افزون و مانا باشی معلم گرامی.
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پازل شاعر فریبکار

فیلــم مک دونــا، با یــک شــاهکار فاصله  
زیــادی دارد، امــا هم مخاطــب را جذب 
می کنــد و هم درنهایت فیلمی اســت که 

حتما باید ببینید.
در واقع این مک دورمند و شور و حرارت 
اوســت که فیلم را تا انتها نگه می دارد. او 
از میلــدرد یک مبارز قهرمان می ســازد و 
جالب این جاست که او هرگز شخصیتی به 
این اندازه خشمگین را بازی نکرده است؛ 
شــخصیتی که هم نفرت انگیز باشد و هم 
همدلی برانگیــز. اما چیــزی که درنهایت 
شــخصیت میلــدرد را تعریــف می کند، 
سرســختی او و تسلیم نشــدنش در برابر 
دنیاســت و مک دونا  احساســات انسانی 
پیچیده  او را که زیر ظاهر سنگی اش پنهان 
است، به زیبایی به ما می نمایاند. از طرف 
دیگر میلدرد مادری تنهاست که در شهری 
کوچک زندگی می کند، در فروشــگاه کار 
می کند و مثل ســربازها لباس یکســره و 
سربند خاکستری نقطه نقطه اش را به تن 
می کنــد و بــه هرکس که نزدیکش شــود 
حمله می کند. شخصیتی که مک دورمند 
پیش رویمان می ســازد، گاهــی دیوانه و 
جسور اســت، گاهی کینه جو و گاهی هم 
نجیب و باوقار. پسر میلدرد، رابی، با بازی 
لوکاس هجز )بازیگر »منچستر کنار دریا«( 
با رفتار محتاطانه اش به ما می فهماند که 
زندگــی کردن بــا چنین مــادری ابدا کار 
راحتی نبوده و نیســت. مک دونا به کمک 
فیلمبرداری بن دیویس، شهر کوچک فیلم 
را که بیلبوردها بیرون آن نصب شــده اند، 
از نظر گرافیک بصری، بســیار وســیع تر 
نشــان می دهد. بااین حال برخلاف کنت 
لونــرگان،  مک دونــا اثباتی اســت بر این 
اصل که می توانید نمایشنامه را از صحنه  
تئاتر بیرون بیاورید، اما تئاتر را نمی توانید 
از نمایشــنامه بیــرون بکشــید. البته این 
بــه معنــای آن نیســت کــه دیالوگ های 
مک دونا نمایشــی و غیرواقعی اند؛ اتفاقا 
بسیار هم شــیرین و دقیق هستند. اما او 
»ســه بیلبورد خارج از ابینــگ، میزوری« 
را به گونــه ای براســاس چنــد برخــورد و 
اســتعاره های  و  مضامیــن  و  رویارویــی 
دقیــق و چندلایه، پیــش می برد که فقط 
از یک نمایــش خوش ســاخت برمی آید. 
ابینگ شــهر کوچکی اســت، اما در فیلم 
به نظر می رســد از آن شــهرهایی اســت 
که فقــط 9 نفر در آن زندگــی می کنند و 
درعین حــال همه  شــخصیت ها در جای 
هارلســون  وودی  تأثیرگذارنــد.  خــود 
در نقــش کلانتــر بدقلق، بیــش از آن که 
خشمگین باشــد، غمگین اســت و جان 
هاکس، همســر ســابق میلــدرد، تکبر و 
غروری دارد کــه درواقــع درماندگی اش 
را مخفــی می کند. کلاک پیتــرز، پلیس 
جدید شــهر، یک بار دیگــر ثابت می کند 
که بازیگر بسیار خوبی است و سم راک ول 
بی نظیــر اســت. او در نقــش دیکســون، 
پلیسی نژادپرســت، یک بازنده  تمام عیار 
و بچه ای لوس، بی منطق و خشــن، بازی 
درخشانی به نمایش می گذارد، با شهامت 
و  خطرنــاک  شــخصیتی  هرچه تمام تــر 
نفرت انگیز می ســازد و بعد تغییری را که 
در وجود دیکسون اتفاق می افتد به شکل 
خیره کننــده ای باورپذیــر می کند. حین 
تماشــای فیلم می توانید طــرح کلی یک 
قصه  انتقامی را ببینید، درعین حال فیلم 
تلفیقی از احساســات و روابطی است که 
مدام در حال تغییر اســت. یک لحظه باور 
می کنیم قاتل را پیدا کرده ایم و در همین 
لحظه فیلم به طعنــه می گوید این که کار 
ســاده ای بود. درنهایت فیلــم بیش از هر 
چیــز جنگ میــان عدالت زنانــه و قدرت 
مردانه را به شکلی اسطوره ای زیر ذره بین 
می گذارد و این سوال را پیش می کشد که 

»نمی شد این دو با هم کنار بیایند؟«.
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این بار هم نقش شخصیتی مغرور و یک دنده را بازی می کنید، این طور نیست؟  �
بگذارید دلیلش را بگویم. بعد از بازی در »آلیو کیتریج« به این نوع شــخصیت ها علاقه 
خاصی پیدا کردم. فکر می کنم بازی در نقش لیدی مکبث هم که سال گذشته در تئاتر 
برکلــی روی صحنه رفت، در این تمایل بی تأثیر نبوده اســت. رد آئرباخ، ســرمربی تیم 
بســکتبال بوستون سلتیک، جمله بســیار خوبی دارد که می گوید: »کار درست کاری 
اســت که اصــلا و ابدا نیازی بــه توضیح یا عذرخواهی نداشــته باشــد.« این جمله را 
سرلوحه زندگی خودم قرار  داده ام. وقتی نقش آلیو را بازی می کردم با لیزا چولوکندو، 
کارگردان، درباره آسیب  پذیرنبودن شخصیت بسیار حرف زدیم. فکر می کنم قسمتی 
از این روحیه آلیو علاقه شــخصی من بود؛ چون معتقدم اگر بعضی از شــخصیت های 
زن آسیب  ناپذیر باشند، درســت از کار درخواهند آمد. یکی از بحث های مدام ما موقع 

ساخت »آلیو کیتریج« همین بود. 
با مک دونا هم درباره شخصیت میلدرد این صحبت ها را می کردید؟  �

بله، من و مارتین هم درباره این آســیب پذیری حرف زدیم. خیلی جاها میلدرد توانایی 
ابراز احساســاتش را ندارد. خب، چرا باید از چنین ویژگی ای ترســید؟ این روزها باید 
در ســینما این ترس را کنار بگذارند. در تمام فیلم ها یک نفر مدام گریه می کند، حتی 
مردها! واقعا تحمل ناپذیر است. برای من این مدل ابراز احساسات در تضاد با تراژدی 
یونانی و بیشتر شبیه جلسه روانکاوی اســت. اگر میلدرد این قدر در ابراز احساساتش 
توانایی داشــت که می توانست راحت گریه کند، چرا آدم خشمگینی بود؟ چون وقتی 
درد و رنــج را بــا گریه تخلیه  کنید، خشــمی در درون تان باقــی نمی ماند. نکته جذاب 

شخصیت میلدرد این بود که از انسانیتش دور مانده بود و به آن دسترسی نداشت. 
به نظر می رسد این تغییر سلیقه در انتخاب نقش هایتان هم تأثیرگذار  �

بوده است. 
بله، قطعا همین طور است. از طرفی بهترین و ایدئال ترین حالت برای من این است که 
بیش از یک یا دو پروژه در ســال نداشــته باشم. الان که 60ساله شده ام تحمل بیکاری 
برایم به مراتب ســاده تر از دوران جوانی اســت؛ چون کارهای زیادی برای انجام دادن 
دارم. ترجیح می دهم سفر کنم یا در سطح محلی، در شهری که در آن زندگی می کنم، 
فعالیت های سیاسی محدودی داشته باشم. راستش را بخواهید، خیلی دوست ندارم 
به بازی در نقش های مکمل برگردم، مگر این که واقعا نقش خاصی باشــد و لوکیشــن 

ویژه ای هم داشته باشد. این را حتما چاپ کنید. می خواهم همه در جریان باشند. 
قطعا این کار را می کنیم.  �

درواقع می خواهم بگویم کســی مثل من برای پیداکردن نقش خوبی مثل میلدرد باید 
مدتی طولانی منتظر بماند. 

مارتین مک دونا، میلدرد را برای خود شما نوشته بود؛ این طور نیست؟  �
بله، این نقش را برای من نوشته بود. 15سال پیش نخستین بار بعد از تماشای تئاتر 
»مرد بالشــی« در برادوی با مک دونا آشنا شدم و به او گفتم: »به نظرم بد نیست اگر 
نقشی برای من بنویسی.« البته اصولا آدمی نیستم که به کسی چنین حرفی بزنم، 

چون دیده ام وقتی بازیگران مختلف چیزی شبیه به این را به جوئل )همسر 
مک دورمند( و ایتان می گویند، چه زجری می کشــند. خلاصه این که 

حرف خجالت آوری بود، ولی نتیجه خوبی داشت. 

نظرتان، پس از نخستین باری که فیلمنامه را خواندید، چه بود؟  �
راستش را بخواهید، از فیلمنامه زیاد مطمئن نبودم، ولی شخصیت ها را دوست داشتم. 
البته به این هم فکر کردم که شاید من 59ساله برای بازی در نقش میلدرد کمی پیر باشم. 
به همین خاطر، به مارتین گفتم بهتر است میلدرد، به جای مادر، مادربزرگ دختر نوجوان 
قصه باشــد. من از طبقه کارگر یقه آبی آمریکا هســتم و نمی توانم این را بپذیرم که در آن 
بستر اقتصادی اجتماعی کسی تا 40سالگی بچه دار نشده باشد. حدودا سه ماه تمام با 
هم بحث کردیم. نظر مارتین، به عنوان یک نویسنده مرد، این بود که هیچ مادربزرگی با 
این سرسختی برای گرفتن انتقام نوه اش نمی جنگد و این کاری است که فقط یک مادر 

می کند و جواب من به مک دونا این بود: »به نظرم حرف احمقانه ای می زنی.« 
چه شد که درنهایت کوتاه آمدید؟  �

پــس از کــش وقوس های فراوان، یکــی از نزدیکانم بــه من توصیه کرد بیشــتر از این 
پافشــاری نکنم و نقش را همان طور که هست بپذیرم. من هم به توصیه اش عمل کردم 
و وقتی کار را شروع کردیم، دیگر با مارتین در این باره بحث نکردیم. اصلا دوست ندارم 
طوری وانمود کنم که دیگران فکر کنند جوان تر هستم. هیچ علاقه ای به بازی در نقش 

شخصیتی کم سن وسال تر از یک زن 59ساله نداشتم. 
آیا طی ســاخت فیلم، متوجه این موضوع شــدید که قصــه مک دونا طنین  �

سیاسی هم در خود دارد؟ فکر می کنم وقتی فیلم اکران شود و همه آن را، 
به خصوص در آمریکا، ببینند در این باره صحبت های زیادی خواهند کرد. 

نه، اصلا. اگر بگویم بله، به این معنی اســت کــه می خواهم به دیالوگی جدی که میان 
جامعه ســیاهان و پلیس در جریان اســت وارد شوم. شــخصا در این باره نظراتی دارم، 
اما عقایدم از زندگی  حرفه ای ام جداســت. شاید این بحث ها، درباره »سه بیلبورد...«، 
موقع اکران فیلم پیش بیاید، اما مارتین این فیلمنامه را ســه سال پیش نوشته و اساسا 

اشاره ای به ماجراهای اخیر آمریکا ندارد. 
تجربه تان از همکاری با مک دونا چطور بود؟ با هم راحت کنار می آمدید؟  �

مک دونا از آن دسته نمایشنامه نویسانی است که به شخصیت ها و مضمون های پیچیده 
تمایل دارند. جالب این جاســت که در حال حاضر نمایشــنامه هایش کاملا تحت تأثیر 
سینما قرار گرفته است و فیلم هایی که می سازد تحت تأثیر نمایشنامه نویسی اش. از این 
جهت که فیلمنامه های کامل و تمام شده ای می نویسد، به ایتان و جوئل شباهت دارد. 
می توانی فیلمنامه های این ها را مثل نمایشنامه بخوانی یا به عنوان فیلمنامه  منتشرش 
کنی. این ویژگی برای بازیگران بســیار جذاب است، مخصوصا برای کسی مثل من و 

وودی هارلسون و سم  راک ول که همه مان سابقه کار تئاتری داریم. 
فکر می کنید به دلیل همین آشــنایی تان با تئاتر است که مک دونا ترغیب  �

شد با شما کار کند؟ 
احتمالا تأثیر داشــته اســت. فکر می کنم نوع فیلمســازی مارتین، مثل ایتان و جوئل، 
به بازیگران تئاتری نیــاز دارد، چون آن ها  درک می کنند از لحاظ دراماتورژیک کجای 
فیلمنامه قرار می گیرند. از طرفی مارتین فیلمســاز نیست، صرفا دانش آموز خوبی در 
سینماست که با فیلمسازان بزرگی معاشــرت می کند و می کوشد از آن ها  بیاموزد. در 
ضمن، تیم ســازنده »سه بیلبورد...« واقعا فوق العاده بودند. بهترین تیمی بود که با آن 

کار کرده ام. ابدا اغراق نمی کنم. اگر مزخرف بودند، حتما می گفتم. 
بله، باور می کنم!  �

در »ســه بیلبورد...« همه بهترین کارشان را ارائه کردند. مثلا فکر می کنم این بهترین 
بازی ســم  راک ول در کارنامه اش اســت. بن دیویس، فیلمبردار، هم خارق العاده بود. 

دیگر چه می توانم بگویم؟ همه عالی بودند. 
درباره دیالوگ های فیلم چه نظری دارید؟ آیا پیش می آمد درباره دیالوگی با  �

مک دونا توافق نظر نداشته باشید؟ 
بلــه، البته. اغلب اوقات درباره دیالوگ ها و مخصوصــا لحن گزنده میلدرد با هم بحث 
می کردیم. تقریبا هر روز. مثلا من می گفتم فکر نمی کنم این جمله درســتی باشــد یا 
لحنی نیست که کسی موقع حرف زدن داشته باشد یا این که می خواهم این دو جمله را 
پس وپیش یا این فعل را عوض کنم. مارتین هم معمولا پذیرای این بحث بود، ولی فکر 
می کنم در یک سوم مواردی که اختلاف نظر پیش می آمد، حرف 
من را رد می کرد و می گفت دقیقا همان چیزی را که نوشته شده 
بگــو. گاهی اوقات هم از پیشــنهادهای من اســتفاده می کرد. 
چندین بار هــم این طور پیش رفتیــم: ابتدا به شــیوه دلخواه او 

فیلمبرداری کردیم، اما درنهایت موقع تدوین حرف من را پیاده کرد. 

 فکر می کنم نوع فیلمسازی 
مارتین مک دونا، مثل ایتان 
و جوئــل، بــه بازیگران تئاتــری نیاز 
دارد، چــون آن هــا  درک می کنند از 
لحــاظ دراماتورژیک کجای فیلمنامه 
قــرار می گیرنــد. از طرفــی مارتین 
دانش آموز  صرفا  نیســت،  فیلمساز 
خوبی در سینماست که با فیلمسازان 
بزرگی معاشرت می کند و می کوشد 

از آن ها  بیاموزد

 فرانسیس مک دورمند، بازیگر آخرین ساخته مک دونا، 
از تجربه کار با این نویسنده و کارگردان می گوید

 او کارگردان نیست
دانش آموز خوب سینماست

فرانسیس مک دورمند سه سال پیش در مینی سریال »آلیو کیتریج«، ساخته »اچ بی او« ثابت  جو مک گاورن
کرد یکــی از تیزهوش ترین، سرســخت ترین و جدی ترین بازیگران کنونی دنیاســت. ارتباط ترجمه: لیدا صدرالعلمایی

خاصی بین بازی مک دورمند در آن ســریال و کمدی گزنده و تلخ »ســه بیلبورد خارج از ابینگ، میزوری« وجود دارد. 
آخرین ســاخته مارتین مک دونا چهارم ســپتامبر در جشــنواره ونیز برای نخســتین بار به نمایش درآمد، سپس راهی 
جشنواره تورنتو شد و جایزه اصلی این رویداد سینمایی مهم را گرفت و قرار است از 10 نوامبر اکران سراسری را آغاز 
کند. مک دورمند در این فیلم در نقش میلدرد، مادری خشمگین، ظاهر می شود که به دنبال گرفتن انتقام قتل دخترش 
است و با کلانتر شهر )وودی هارلسون( و پلیسی متعصب )سم راک ول( درافتاده و  روی سه بیلبورد نزدیک خانه اش 
برای آن ها پیغام هایی نصب کرده اســت. این فیلم سومین ساخته مک دونا، نمایشنامه نویس ایرلندی انگلیسی پس از 
»در بروژ« و »هفت  روان نژند« اســت.  مک دورمند 20 ســال پیش برای بازی در فیلم »فارگو« اســکار گرفت. با توجه به 
نقدهایی که در این مدت درباره فیلم نوشته شده است، به نظر می رسد در فصل جوایز، نام مک دورمند را زیاد بشنویم. 
شاید حتی نقش میلدرد اسکار دوم کارنامه اش باشد. او درگفت وگویی با »اینترتینمنت ویکلی« از تجربه همکاری اش با 

مک دونا و بازی در این فیلم تحسین شده می گوید. 
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فرا رســیدن ایام محرم و همزمانی آن با هفته دفاع مقدس، فرصت مناســبی اســت تا فیلم ها و سریال های مختلفی که با 
این محتوا تولید شــده، روانه خانه ها هم شــوند. بر همین اساس همچون سال های قبل، امســال نیز همزمان با آغاز ماه 
محرم و هفته دفاع مقدس، سه فیلم »ناسور«، »ویلایی ها« و »کربلا جغرافیای یک تاریخ« روانه شبکه نمایش خانگی شده 
اســت. نخستین فیلمی که به این مناسبت و از سوی شرکت تصویرگستر پاسارگاد وارد شبکه نمایش خانگی شده، فیلم 
سینمایی »ناسور« است. این فیلم سینمایی ساخته کیانوش دالوند و روایتی است از حماسه عاشورا که وقایع این حادثه 
عظیم را به تصویر می کشد. به عبارت دیگر »ناسور« راوی جراحتی است که از شهادت مظلومانه امام حسین)ع( و یارانش 
در دل همه آزادی خواهان جهان ایجاد شده. فیلم سینمایی »ناسور« به کارگردانی کیانوش دالوند و تهیه کنندگی مشترک 
محمدحســین قاسمی و داریوش دالوند، تهیه و تولید شده اســت. از سوی دیگر سعید خندق آبادی، مدیرعامل مؤسسه 
هنرهای تصویری ســوره وابسته به سازمان سینمایی حوزه هنری نیز در گفت وگویی درباره دو 
فیلمی که از ســوی این مؤسســه در این ایام روانه شــبکه نمایش خانگی شده اند، گفت: »به 
مناســبت هفته گرامیداشت دفاع مقدس فیلم ســینمایی »ویلایی ها« از آثار ارزشمند حوزه 
دفاع مقدس توسط مؤسسه ســوره عرضه شد.« فیلم منیر قیدی به سراغ سوژه ای رفته که 
در تاریخ ســینمای دفاع مقدس به آن نپرداختند؛ زنانی که در حوالی جبهه های جنگ در 
یک شهرک حضور داشته و شرایط دشواری را تجربه می کردند. ازسوی دیگر این مؤسسه، 
مستند بلند »کربلا جغرافیای یک تاریخ« به کارگردانی داریوش یاری را روانه شبکه نمایش 
خانگی کرده است. این مستند، حادثه عاشورا را در دو فاز به تصویر می کشاند. در فاز 
نخست، مروری بر حرکت حماسی امام حسین)ع( از ابتدا تا پس از شهادت در روز 
عاشورا دارد و در فاز بعدی، چگونگی عزاداری در فرهنگ های مختلف در جهان 
را در ماه محرم بررســی می کند. این مستند، محصول سازمان سینمایی حوزه هنری 

است و شهاب حسینی، بازیگر مطرح سینمای ایران در آن به عنوان راوی حضور دارد.
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»آن«، »جن گیر« را پشت سر گذاشت
فیلم »آن« رکورد پرفروش ترین فیلم ترسناک تاریخ سینمای آمریکا را شکست

»ویلایی ها« در خانه ها
عرضه سه فیلم در شبکه نمایش خانگی همزمان با ماه محرم و هفته دفاع مقدس

فیلم »آن« با عبور از »جن گیر« رکورد پرفروش ترین فیلم ترسناک تاریخ سینمای آمریکا را به خود اختصاص داد. این خبری 
بود که روز گذشــته به عنوان یکی از مهم ترین اخبار سینمای هالیوود منتشر شــد. خبری که »ورایتی« آن را گزارش کرد 
و نشــان می داد همچنان می توان بازار فیلم های ژانر وحشــت را گرم نگه داشــت. شــاید با اکران هر فیلم از ژانر وحشت، 
نخستین نکته ای که به ذهن تماشاگر امروز سینما برسد این باشد که دیگر دوره ترسیدن از این گونه فیلم ها گذشته است. 
با پیشرفت فناوری و فهم ایده هایی که در این نوع فیلم ها استفاده می شد، کمتر مانند دوره ای که فیلمی چون »جن گیر« 
اکران شد، می توان مخاطبان را در سینما ترساند، اما باکس آفیس این روزهای سینمای آمریکا نشان می دهد که اگر فیلمی 
در ژانر وحشــت خوب ساخته شده باشد، تماشــاگر را به خود جذب می کند. فیلم »آن« اقتباس سینمایی از رمان نوشته 
»استفن کینگ« که پیش از این با فروش ۱۱۷.۲میلیون دلاری رکورد فروش آغازین فیلم های ترسناک را در آمریکا به نام 
خود ثبت کرده بود، با رساندن فروش خود به بیش از ۲۳۶ میلیون دلار عنوان موفق ترین فیم ترسناک تاریخ 
ســینمای آمریکا در گیشه را از »جن گیر« ساخته کلاسیک »ویلیام فردکین« گرفت. فیلم »جن گیر« 
در سال ۱۹۷۳ به فروش ۲۳۲ میلیون دلاری در سینماهای آمریکا دست یافته بود و البته این فیلم 
هنوز با ۴۴۱ میلیون از فروش ۴۰۴میلیون دلار »آن« در گیشــه بین المللی پیش است. البته باید 
این نکته را نیز در نظر داشت که فروش فیلم »جن گیر« بدون احتساب تورم محاسبه شده 
است و همچنین این فیلم پس از اکران اولیه، دو بار دیگر نیز اکران شد. فیلم »آن« به 
کارگردانی »آندرس موچیتی« درباره یک دلقک ترســناک است و براساس رمانی با 
همین نام از معروف ترین آثار »استفن کینگ« ساخته شده است و داستان آن درباره 
هفت کودک اســت که در شــهر کوچکی با یک قدرت ماوراءالطبیعه شــیطانی روبه رو 
می شوند که در قالب یک دلقک ترسناک به نام »پنی وایز« ظاهر شده است. فیلم »آن« 
علاوه بر این رکوردها هم اکنون دومین هفته صدرنشــینی خــود در جدول باکس آفیس 

آمریکا را سپری می کند و باید دید در پایان چه فروشی را برای خود ثبت خواهد کرد.

این روزها چهــره ای چون محمدرضا گلزار را به عنوان سوپراســتار ســینمای ایران معرفی 
می کننــد، اما بازیگــر و کارگردان پرکار این روزهای ســینما، تئاتــر و تلویزیون که همچنان 
پرطرفدار اســت، کسی نیست جز شــهاب حسینی. حســینی که چند وقتی است اجرای 
نمایش »اعتراف« با کارگردانی و بازیگری او به پایان رسیده، در روزهای پایانی اجرایش، فیلم 
دوم خود را در سکوت کامل خبری ساخته است. روز گذشته سایت خبری »نمایش خانگی« 
خبر داد شهاب حسینی ساخت دومین فیلمش را که با پروانه ویدئویی ساخته شده با عنوان 
»مقیمان ناکجا« به پایان رسانده است. فیلمبرداری این فیلم همزمان با روز های آخر اجرای 

نمایش »اعتراف« آغاز شده و در مدت زمانی کمتر از یک ماه به پایان رسیده است. 
حســینی که آخرین بار با فیلم »برادرم خســرو« در اکران عمومی یکی از فیلم هایش در 
ســینما به عنوان بازیگر حضور داشــته، در ماه های اخیر به دلیل اجرای نمایش »اعتراف« 
موردتوجــه بود؛ نمایشــی کــه ترکیب او و علــی نصیریــان در آن به انــدازه ای موردتوجه 
علاقه مندان روزافــزون تئاتر قرار گرفت که حتی کار به خریدوفروش بلیت در بازار ســیاه 
هم رســید. هرچند بسیاری از منتقدان تئاتر چندان این نمایش را نپسندیدند و آن را یک 
تجربه معمولی دانســتند، باز هم حضور نصیریان و حســینی کافی بود تا نمایش از لحاظ 
جذب تماشاگر از موفق ترین اجرا های اخیر باشد، اما آن چه در این میان مهم جلوه می کرد 
همین علاقه حســینی به تجربه های جدید اســت. او تقریبا با گروه زیــادی از کارگردانان 
سینمای ایران کار کرده و نشان داده است که از این تجربه های مختلف استقبال می کند. 
حضــور او در فیلم »امتحان نهایی« به کارگردانی عادل یراقی و براســاس فیلمنامه عباس 
کیارســتمی، تجربه ای متفاوت در سینمای واقع نمای ایرانی بود که فرصت چندانی برای 
محور قراردادن بازیگر در فیلم ایجاد نمی شود. او حتی دو سال پیش در فیلم »چهارشنبه« 

- به عنوان فیلم اول کارگردانش سروش محمدزاده – ایفای نقش کرد. 
از ســوی دیگر، این روزها حســینی با فصل دوم سریال »شــهرزاد« همچنان در کانون 
توجه قرار دارد. هرچند این ســریال در فصل دوم نتوانســته همچون فصل اول بدرخشد، 
حسینی در نقش »قباد دیوانسالار« همچنان در مرکز توجه قرار دارد تا نشان دهد او یکی 

از مهم ترین ستاره های امروز سینمای ایران است. 

حالا حســینی در حالی فیلم دومش را 
ساخته است که فیلم اول او یعنی »ساکن 
طبقه وسط« هم تجربه ای متفاوت و البته 
ناموفق بود؛ تجربه ای که او در آن ۳8نقش 
مجزا و متفــاوت را بازی کرد تا اگر فیلم به 
لحاظ هنــری موفقیتی برای او نداشــت، 
اما او را به لحــاظ تعداد نقش در یک فیلم 
صاحــب رکــورد کرد. ایــن فیلــم هم که 
به عنوان نخســتین کارگردانی حســینی 
موردتوجــه قرار گرفت، باز هم نتوانســت 
چیزی بیشــتر از یک فیلم معمولی باشد. 

اکنون حسینی ســراغ فیلم دوم خود رفته است. »مقیمان ناکجا« با اقتباسی از نمایشنامه 
»مهمانسرای دو دنیا« امانوئل اشمیت فرانسوی ساخته شده است. داستان فیلم که بخش 
عمده سکانس های آن داخلی است درباره جوانی است که ناگاه وارد یک مهمانسرا می شود؛ 
مهمانسرایی غریب که معلوم نیست کجاست، اما هرچه بیشتر بر مختصات مهمانسرا تامل 
شــده بیشتر آشکار می شود که جوان در جایی بین مرگ و زندگی قرار گرفته است. شهاب 
حسینی تهیه کنندگی »مقیمان ناکجا« را خودش برعهده داشته و گمانه ها می گویند بعید 
نیســت که با تبدیل پروانه اثر از ویدئویی به ســینمایی، فیلم در جشــنواره سی وششم فجر 
رونمایی شــود. آرمان درویش، بازیگری که با فیلم »چهارشــنبه« به سینمای ایران معرفی 
شــد و پریناز ایزدیار ایفاگر نقش های اصلی فیلم هســتند. احمد ســاعتچیان، غزاله نظر و 
ناهید مســلمی دیگر بازیگران فیلم هستند. مدیریت فیلمبرداری این فیلم را علی قاضی، 

فیلمبردار »ابد و یک روز« که امسال »ویلایی ها« را روی پرده داشت، انجام داده است. 

شهاب حسینی فیلمبرداری دومین فیلم سینمایی خود را به پایان رساند

از طبقه متوسط به سوی ناکجا 

ساخت  حســینی  شــهاب 
دومیــن فیلمــش  را کــه با 
پروانه ویدئویی ساخته شده با عنوان 
»مقیمــان ناکجــا« به پایان رســانده 
است. فیلمبرداری این فیلم همزمان 
بــا روز هــای آخــر اجــرای نمایــش 
»اعتراف« آغاز شده و در مدت زمانی 
کمتر از یک ماه به پایان رسیده است

زادبوم
کارگردان: ابوالحسن داوودی

زمان آغاز اکران: 18مرداد
تعدادسالن: 18

فروش الکترونیک تا 31 شهریور: 495میلیون تومان

دریاچه ماهی
کارگردان: مریم دوستی

زمان آغاز اکران: 22شهریور
تعداد سالن: 16

فروش الکترونیک تا 31 شهریور: 11میلیون تومان 

ملی و راه های نرفته اش
کارگردان: تهمینه میلانی

زمان آغاز اکران: 22 شهریور 
تعداد سالن: 87

فروش الکترونیک تا 31 شهریور: 425میلیون تومان
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 نامه های عاشقانه از خاورمیانه
نویسنده: کیومرث مرادی، پوریا آذربایجانی، محمد مساوات

کارگردان: کیومرث مرادی
مکان اجرا: تئاتر مستقل تهران

دوره اجرا: 5 مرداد تا ۴ مهر
ساعت اجرا: ۲۱

مدت اجرا: ۷۰ دقیقه
قیمت بلیت: ۳5 هزار و ۴۰هزار تومان

بازیگران: هانا کامکار، آزاده صمدی، پانته آ پناهی ها
خلاصه داســتان: نامه های عاشــقانه از خاورمیانه داســتان فراموش نشدنی سه زن است؛ 
زنانی که قصه زندگی شان قصه تنهایی ها، شجاعت ها، جسارت ها و پیداکردن هاست. قصه 

زندگی زنانی که خواستن را در استمرار تلاش در راه عشق به دست آوردند. 

 خواب ابراهیم )مستند(
کارگردان: محمود کریمی

تهیه کننده: محمود کریمی
سال تولید: ۱۳۹۲

موضوع: ابراهیم حاتمی کیا برای ساخت فیلم »چ« این بار سراغ زندگی شهید چمران رفته 
و فیلم »خواب ابراهیم« سراغ خواب و خیال حاتمی کیا. 

با حضور: عوامل فیلم سینمایی »چ«
یادداشــت کارگردان: خواب می بینم که خوابیده ام و کســانی می آیند، می خواهم نیایند و 
نمی آیند، حــالا می خواهم بیایند و می آیند، می خواهم بگویند بنشــینند یا بدوند و آن ها 
می گویند و می نشــینند و  می دوند. آن هــا را پیر و جوان می خواهم و این گونه می شــوند، 
می میرند اگر بخواهم و نخواهم زنده می شــوند، شــب و روز به خواست من است، هرجا و 

هرچه و هرکه... پنداری خداوند است و مخلوقاتش.
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یادداشت

چشم انداز  اقتصاد آلمان

حامد میرزایی
تحلیلگر مسائل اقتصادی

طــای جهانی بعد از تــداوم روند صعودی 
طی دو هفته جاری که بیــش از 150 دلار 
افزایــش قیمت یافت با گذشــتن از ســد 
قیمت دوســال گذشــته، کمی بــه حالت 
آرامش نسبی بازگشــت؛ البته این تعدیل 
و کاهش نســبی به نظر دوام زیادی نداشته 
و دور از تصــور نیــز نیســت زیــرا بازارهای 
جهانی قیمت انس را بالاتر از 1300 دلار از 
نوامبر سال 2016 میادی مشاهده نکرده 
بــود. دو رویداد مهــم در 8 نوامبــر 2016 
به صورت همزمان باعث شــد تا هم افزایی 
در رونــد صعــودی قیمــت جهانــی اتفاق 
افتــد؛ اول آن که با پیروزی دونالد ترامپ در 
انتخابات ریاست جمهوری ایالات متحده، 
باعث شــد تا طا به قیمــت 1338 دلار در 
بازارهای آسیا برسد. همچنین دولت هند 
نیز پذیرش خلع ســاح اتمی را همزمان با 
اعام پیــروزی دونالد ترامــپ، اعام کرد. 
از نقطــه  نظر تحلیلی، ایــن دو اتفاق باعث 
شــد تا ســدی مقاوم در برابر صعود طا در 
بــازار جهانی بــا قیمــت 1359 دلار ایجاد 
شود، اما با گذشت زمان، کاهش تقاضا در 
بازارها در مقایسه با فروش که پس از اعان 
پذیــرش خلع ســاح  اتمی ازســوی هند، 
ایجاد شده بود کمرنگ تر شد. اکنون تمرکز 
عموم تحلیلگران بر تصمیمات آتی نشست 
فــدرال آمریــکا در هفتــه جــاری منعطف 
شــده اســت. در تابســتان جاری، مجمع 
جکسون و نشســت فدرال بدون اظهارات 
امیدوارکننــده خانــم یلن در ماه اگوســت 
پایــان یافت. در دســامبر 2015 و 2016 و 
نیز مارس و ژوئن 2017 فدرال رزرو مجددا 
از افزایش نرخ بهره خبر داد تا بیانگر میزان 
افزایــش تــورم در آینده ای نزدیک باشــد. 
گزارش CPI در ماه آگوســت سال میادی 
جاری که هفته گذشته منتشر شد، شاهد 
4/.درصــد افزایش بود که نشــان داد این 
میزان بیشترین افزایش از ژانویه گذشته را 
داشته است که عمده ترین علت آن، افزایش 
قیمــت بنزین و نفــت به دلیل آســیب های 
پالایشــگاه ها و فرایندهای عملیاتی شدید 
ناشــی از طوفان هاروی در هوســتون و طی 
تابســتان، پرمصرف تریــن فصــل رانندگی 
ســال بوده است.  نرخ پایین تورم در مقایسه 
با آمار اشــتغال در سال جاری، از اصلی ترین 
موضوعاتی بود که تصمیم گیری های فدرال 
رزرو آمریــکا را در روزهای اخیر دچار اخال 
کرده اســت؛ بنابراین تمرکز تحلیلگران بر 
سخنرانی خانم یلن در روز چهارشنبه گذشته 
و اشــاره او بر میزان شانس تقویت آمارها در 
ماه دســامبر که احتمال آن از ســوی سایر 
ســازمان ها بیش از 50 درصد است، صورت 
پذیرفته. یکــی دیگر از مــوارد تأثیرگذار در 
کوتاه مدت روی قیمت طا در بازار جهانی، 
برگزاری و نتایج انتخابــات فدرال آلمان در 
24 ســپتامبر خواهد بــود. در حال حاضر 
و براســاس نظرســنجی ها، حزب اتحادیه 
مســیحیان CDU به رهبری خانم مرکل و 
با ائتاف با حزب مسیحی CSU بیشترین 
میزان مشــارکت کننده را دارا هستند، اما 
در میزان رأی آوری شــانس زیادی در کسب 
اکثریت کرسی ها را ندارند. مجله »اشپیگل« 
در اوایل سال جاری طی گزارشی اعام کرد 
همان گونــه که در ســال 1990 آلمان همه 
تاش های صورت گرفتــه از جنگ جهانی 
دوم را برای ادغام کشــور جشن گرفت، اما 
مخالفان از این بابت ناخشنود بودند. آن ها 
هنــوز به دنبال تقســیم آلمان بــه دو بخش 
شرقی و غربی هســتند. پس درصورتی که 
حزب SPD بتواند یک چهارم آرا را به دست 
افزایــش  از  حاکــی  پیش بینی هــا  آورد، 
قابل توجه قیمت جهانی طا همانند پیروزی 

ترامپ در نوامبر گذشته است.

13

داز
مان
چش

71
ره 

شما
  |  

ید
جد

ره 
دو

  |  
وم

ل د
سا

  | 1
39

6 
هر

2 م
به 

شن
یک سوگواری برای سوسیال دموکراسی 

آغاز هزاره ســوم، دوران شکوه و عظمت احزاب سوسیال دموکرات در اروپای غربی بود. 
10 کشــور از 15 کشــور این منطقه در اتحادیه اروپا در ســال 2000 قدرت را در دســت 
داشــتند، اما 17 ســال پس از آغاز هزاره شــرایط برای چپ گراهایی که به دموکراســی 
پایبندند تغییر کرده اســت. امــروز در آلمان انتخابات مجلس برگزار می شــود. با آن که 
پیش بینی ها حاکی از پیروزی دموکرات مسیحی هاست، اما گفته می شود از اقتدار و نفوذ 
این حزب کاسته خواهد شــد. بهار آینده انتخابات مجلس در ایتالیا برگزار خواهد شد. 
بسیاری از تحلیلگران بر این باورند که سوسیال دموکرات های این کشور در موضع ضعف 
قرار خواهند گرفت. جمهوری چک نیز در ماه اکتبر انتخابات مجلس را برگزار می کند و 
از حالا مشخص است با آن که سوسیال دموکرات ها در پراگ نیز قدرت را حفظ خواهند 

کرد، اما با این حال از تعداد کرسی های تحت اختیارشان کاسته خواهد شد. 
وضعیت سوســیال دموکرات ها در دیگر کشــورهای اروپا نیز چنــدان امیدوار کننده 
نیست. در یونان پس از بحران اقتصادی در سال 2008 وضعیت این حزب ناامید کننده 
گزارش شــده و ســهم ناچیزی را در عرصه سیاســت در اختیار دارند. در هلند نیز سهم 
حزب کارگر ســنتی 5.7 درصد از کل مجلس است. نامزد سوسیالیست ها در انتخابات 
ریاست جمهوری فرانسه پنجم شد و در فاصله کمی از این دوره، انتخابات مجلس برگزار 
شــد که در نهایت سوســیال دموکرات ها توانســتند 9.5 درصد از کل مجلس را به خود 
اختصاص دهند. این وضعیت در لهستان به مراتب بدتر از دیگر کشورهای اروپایی است. 

سوسیالیســت ها در این کشور، ســهمی در مجلس ندارند.  لیزا هاگن، تحلیلگر نشریه 
»اشپیگل« در یادداشتی در مورد وضعیت سوسیال دموکرات ها معتقد است: »بزرگ ترین 
دغدغه این احزاب در سراسر اروپا، در ارتباط با امنیت اجتماعی تعریف می شود. ایده های 
اصلی این احزاب که مورد توجه طبقه متوسط اروپایی واقع شده است در دو محور دولت 
رفاه اجتماعی و فرصت مشارکت در جامعه، تعریف می شود. دو محوری که در شکل دهی 
به اروپای غربی و اتحادیه ای نقش مهمی داشتند، اما با بحران اقتصادی و افزایش شکاف 

میان غنی و فقیر گویی این شعارها در جلب اعتماد مردم چندان موفق نیستند.«

رقبای تازه نفس
مارتین شولتز، رهبر حزب سوسیال دموکرات در آلمان، عدالت اجتماعی را محور و اساس 
برنامه های سیاسی -اجتماعی حزب تحت رهبری اش قرار داد، اما این اقدام با معضلی 
جدید روبه رو شده است. پس از آن که سوسیال دموکرات ها برای چند دهه هویت خود را 
براساس مفهوم »کار« تعریف کرده بودند اکنون این مفهوم در سپهر سیاسی- اجتماعی 
جهان تغییر کرده است. تغییر روابط کاری و افزایش فناوری های دیجیتالی در سال های 
اخیر در تغییر مفهوم کار نقش بسزایی داشته است. بر این اساس اغلب احزاب کارگری 
امروز از بازنشســتگان تشکیل می شود. از ســوی دیگر رأی کارگران براساس شعارهای 

طرح شده به سوی  پوپولیست های چپ یا راست متمایل می شود. 
روزنامــه چپ گــرای »کوریــره دلاســرا« در گزارشــی به بررســی مهم تریــن رقیب 
سوســیال دموکرات در ایتالیا پرداخت و در این رابطه از جنبش پنج ستاره پوپولیست ها 
نام برد. حزبی که بپ گریلو، کمدین 69 ســاله ایتالیایی رهبری آن را در دست دارد. این 
در حالی اســت که ماتئو رنزی، نخست وزیر سابق ایتالیا در دوران حکومتش تقریبا تمام 
امکانات برای اداره کشــور را در اختیار داشت، ولی حالا با بازگشت او به رهبری حزب، 
شــرایط با گذشته تفاوت کرده اســت. دیگر اقبال عمومی نسبت به رنزی مانند گذشته 
نیست. ایتالیایی ها او را به عنوان فردی لیبرال و ضداتحادیه می شناسند. زمانی که رنزی 
به عنوان نخست وزیر ایتالیا انتخاب شد، تمام المان های موفقیت را در خود داشت. جوان 
خوش پوشی که از قدرت ارتباط برقرار کردن با دیگران برخوردار بود. با همه این شرایط 
او چشم انداز روشنی برای حضور در انتخابات 2018 ندارد.  در بریتانیا هواداران جرمی 
کوربین روز به روز افزایش پیدا می کند. جیمز تراب در نشریه »فارن پالیسی« در این باره 
در یادداشتی نوشت: »انتخابات اخیر مجلس در بریتانیا دو شگفتی بزرگ داشت؛ یکی 
از دست دادن کرسی های حزب ترزا می  و دیگری ظهور مجدد حزب کارگر. در این راستا 
کوربین برای حضور جدی تر در عرصه سیاسی بریتانیا آماده می شود، اتفاقی که وقوع آن 
دور از ذهن نیست.« تراب در ادامه یادداشت خود به نقش افرادی چون تونی بلر و گرهارد 
شــرودر در بریتانیا و آلمان اشاره کرد و نوشــت: »آن ها در مقاطع حساس به آرمان های 
سوسیالیستی پشت کردند. بلر با پیوستن به جورج بوش در ماجرای حمله به خاورمیانه و 

شرودر در جریان تغییر سیاست های مرتبط با سیستم رفاه اجتماعی.«

تغییر مبانی و آینده سوسیال دموکرات ها
شــهرهای هامبورگ و برمن در آلمان، سرزمین های دارای معادن زغال سنگ در فرانسه 
و مناطق صنعتی در شمال بریتانیا، به عنوان مقرهای اصلی حضور سوسیال دموکرات ها 
شناخته می شــوند؛ ســرزمین هایی که فعالیت های سوسیالیســت ها در این نواحی رو 
به خاموشــی اســت. در کشــورهای دیگر نیز وضعیت بهتــری در انتظار آن ها نیســت. 
سوسیالیست ها در دانمارک برای خروج از بحران، راهکار ائتاف با دیگر احزاب را مورد 
توجه قرار داده اند.  ویلی برانت، صدراعظم سابق آلمان، برونو کریسکی، صدراعظم سابق 
اتریش و اولاف پالمه، نخســت وزیر سابق ســوئد در دوران حکومت شان باعث شکوفایی 
سوسیال دموکراسی در اروپا شــدند. پابلو ایگلسیاس، استاد علوم سیاسی در دانشگاه 
مادرید بر این باور است که مخالفت با برنامه های ریاضت اقتصادی دولت ها در حال حاضر 
به نماد اصلی سوسیالیست ها تبدیل شده است. اعتراض به کاهش امکانات اجتماعی 
موضوعی است که موجب همگرایی در میان سوسیالیست های اروپا شده است؛ از این رو 
شــاهد تغییر در مواضع سوسیالیست ها هستیم و وضعیت این احزاب نسبت به گذشته 
تغییر کرده است. تحقیقاتی در دانشگاه آکسفورد انگلیس نشان می دهد تا سال 2030 
نیمی از کارها به صورت خودکار و بدون نیاز به دخالت مستقیم انسان انجام خواهد شد. 
این موضوع به خودی خود می تواند در تغییر ماهیت سوسیال دموکراسی مؤثر واقع شود. 
ولفگانگ مرکل، استاد علوم سیاسی در آلمان نیز بر این باور است که در سال های اخیر 
تفاوت ها میان چپ و راست کاهش پیدا کرده است؛ یعنی اهمیت احزاب بزرگ و پیشرو 
کم شــده اســت و این موضوع را می توان در انتخابات اخیر ریاســت جمهوری و مجلس 
در فرانســه مشــاهده کرد. پیرو تغییرات در مورد برنامه های احزاب، تهدیدات مورد نظر 
سوسیال دموکرات ها نیز تغییر ماهوی داشته است. امروز اغلب تهدیدها مربوط به بیرون 
از مرزهای جغرافیایی اســت. تغییرات آب و هوایی، بروز جنگ ها و هجوم پناهجویان به 
مرزهــای اروپا از مهم ترین تهدیدات جاری اســت. براســاس این تهدیدهــا، برنامه های 

سیاسی نیز در داخل مرزها تغییر می کند. 

پابلو ایگلسیاس: مخالفت 
ریاضــت  برنامه هــای  بــا 
اقتصــادی دولت ها در حال حاضر به 
نمــاد اصلی سوسیالیســت ها تبدیل 

شده است

مبارزه سرنوشت ساز در آلمان
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بنابرایــن بســیاری از احزاب سوســیال دموکرات ســنتی در اروپای 
غربی نیز به این سرنوشــت دچار خواهند شــد. چالش اساسی این 
اســت که کدام حزب در قامت جریان ســوم، امکان فعالیت بیشــتر 
پیدا خواهد کرد؟ آنگا مرکل در راســتای اداره دوباره کشــور به این 
جریان نیاز دارد. چهار حزب در این رقابت شــرکت می کنند؛ حزب 
سبز، لیبرال دموکرات، سوسیال دموکرات و راست افراطی. با توجه به 
آمارهای اخیر، آن ها از 5 تا 10درصد آرا را در اختیار دارند و به تعبیری 
دیگــر، مبارزه پوچی پیش گرفته اند؛ آرای کمتر از 5 درصد به معنای 
جامانــدن از مجلس خواهد بود و چنانچه حزبی 10درصد آرا را از آن 
خود کند، شانس پیروزی در انتخابات بعدی را به دست خواهد آورد. از 
همین رو بالاترین شانس به حزب سبز آلمان و لیبرال دموکرات ها تعلق 
می گیــرد، آن ها چهار رأی دارند و در شــرایطی برابر رقابت می کنند 
اما، این که کدام حزب این موقعیت را کسب کند، در سرنوشت دولت 
مرکل تأثیرات متفاوتی می گذارد؛ اگر حزب ســبز پیروز میدان شد، 

آلمان می تواند سیاست های انسان دوســتانه و فرامرزی اش را ادامه 
داده، در بخش صنعت و انرژی، توسعه پایدار را تقویت کرده و سیاست 
خارجی ایدئالش را تداوم بخشــد. ائتاف با حزب لیبرال دموکرات و 
حــزب کارگری نیز تفاوت هایی دارد؛ لیبرال ها به دنبال کنترل بازار و 
نهایت انعطاف پذیری آن هســتند، اما در مقابل، آن زمان که سخن از 
پناهجویان به میان می آید، قوانین سرسختانه ای اعمال خواهند کرد. 
حزب لیبرال دموکرات به سیاست خارجی واقع گرایانه در قبال اروپا، 
آمریکا و روسیه باور دارد. کریستین لیندر، رهبر حزب لیبرال دموکرات 
آلمان اخیرا اعام کرده اســت تا جایی که رفاه و ثبات اروپا به روسیه 
وابسته باشد، درباره بحران کریمه، سیاست های روسیه را می پذیرد؛ 
این اظهارات واکنش های بسیاری را در آلمان به دنبال داشت؛ چراکه 
درگیری میان روســیه و اوکراین، یکی از بحث برانگیزترین مســائل 
در این کشــور بوده و برلین پس از بحران کریمه، تحریم های اتحادیه 
اروپا را اعمال کرده اســت. با این حال، اتحاد میان این حزب و دولت 
آلمان در آینده، سرنوشــت چپ سیاسی را به شــدت تقویت خواهد 

کرد که می تواند تهدیدی جدی برای حزب دموکرات مسیحی آلمان 
باشد. خانم مرکل آخرین دوره صدراعظمی اش را می گذراند و هیچ 
نشانه ای از جانشــین احتمالی این حزب نیست، آن هم در شرایطی 
که بســیاری از رأی دهندگان پس از ایــن دوره، احتمالا به حمایت از 
حزب سوسیال دموکرات خواهند پرداخت.  با حمایت و رهبری ایالات 
متحده آمریکا، بریتانیا از اتحادیه اروپا خارج می شود؛ به تعبیری دیگر، 
قدرت آلمان در اتحادیه اروپا بیش از پیش افزایش خواهد یافت. یک 
دهه رهبری آنگا مرکل، برلیــن را از بزرگ ترین قدرت اتحادیه اروپا 
به بازیگــر قدرتمند اقتصادی، اخاقی و دیپلماتیک نظام بین الملل 
تبدیل می کند؛ واضح اســت که مرکل به شــیوه ای هوشــمندانه از 
اتحادیه اروپا به عنوان ســکوی پرتاب اســتفاده خواهــد کرد. گرچه 
مرکل در راســتای برهم زدن ائتاف های داخلی، مانورهای بسیاری 
می دهد، اما احزاب سیاســی آلمان به طور چشــمگیری مشخصات 
سیاسی کشور را شکل می دهند؛ نتیجه این انتخابات تأثیر بسزایی در 
تعیین نقش آلمان )و اروپا( به عنوان بازیگر جدید نظام بین الملل دارد.

چه سرنوشتی در انتظار چپ گرایان اروپاست

مرگ آرام 
سوسیال دموکراسی

احزاب سوســیال دموکرات  اروپایی، یکی از دوره های ســخت تاریخ شــان را پشت سر می گذارند.  محسن حسینی
شــرایط برای این احزاب در اغلب کشــورهای اروپای غربی به قدری ناگوار است که تحلیلگران از خبرنگار

شرایط حاضر به عنوان مرگ آرام سوسیال دموکراسی یاد می کنند. دموکرات مسیحی های آلمان، پس از جنگ جهانی 
دوم هیــچ گاه تــا این انــدازه در موضع ضعف قرار نداشــتند. در آســتانه انتخابات مجلس آلمان، وضعیــت این احزاب 
تأمل برانگیز اســت. این پرسش مطرح می شود که سوسیال دموکرات های اروپا چگونه می توانند اقتدار و نفوذ از دست 
رفته خود را بازیابند.  اواخر تابستان سال جاری، صدر اعظم اتریش با حضور در فستیوال ملی در وین در میان جمعیت 
زیادی از مردم کشــورش ســخنرانی کرد. او در این سخنرانی از مفهوم تازه ای ســخن گفت؛ »رویای اتریشی.« اگر نام 
صدراعظم اتریش در میان نبود، مخاطبان گمان می کردند این متن توســط رئیس جمهوری ایالات متحده مطرح شده 
اســت نه رهبر یکی از احزاب سوســیال دموکرات در اروپا. کریســتین کرن در جریان رقابت های انتخاباتی، شعارهای 
جذابی را طرح کرد که باعث شد مردم کشورش به او اعتماد کرده و درنهایت به عنوان صدر اعظم انتخاب شود. پس از 
آن که کرن به قدرت رســید، توانست نرخ بیکاری در اتریش را از ۵.۷ درصد به ۲درصد کاهش دهد و رشد اقتصادی در 
دوران حکومت او توانســت با قدرت های اصلی اروپا مانند آلمان رقابت کند. با این که پیش بینی می شود حزب کرن در 
انتخابات مجلس در اکتبر ســال جاری نیز بتواند اکثریت کرســی های مجلس را به خود اختصاص دهد، اما با این حال، 

نشانه های کاهش محبوبیت سوسیال دموکراسی در اروپا به چشم می خورد.
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بانوی بحران ها 

تصمیم آنگلا مــرکل در ارتباط با بحران مالی یونان 
و همچنین پدیده پناهجویان جنجال برانگیز شــد؛ 
از همین رو اســمارت شــولت، خبرنگار اشپیگل از 
صدراعظــم آلمان بــا عنوان »بانــوی بحران ها« یاد 
می کند. در ارتباط با بحران مالی یونان، شاید مرکل 
تنها رهبر اروپایی است که بر تداوم کمک های مالی 
به این کشــور حمایت می کند، آن هم در شــرایطی 
که بسیاری از شــهروندان اروپایی به خصوص آلمان 
به شــدت با این سیاست مخالف بودند چراکه به باور 
آن ها حل بحــران یونان صرفا زمینه را برای افزایش 
مالیات ها فراهم می کند. موضع مرکل در ارتباط با 
پدیده پناهجویان نیــز جنجال برانگیز بود. حمایت 
مــرکل از ورود پناهجویــان به خاک آلمان، خشــم 
بســیاری از گروه های رادیکال و ناسیونالیست های 
آلمانــی را برانگیخــت؛ گروهی کــه پناهجویان را 
تهدیدی جدی علیه امنیت و ساختار اقتصادی آلمان 
قلمــداد می کردند. پافشــاری مــرکل بر مواضعش 
موجب شد میزان محبوبیتش میان آلمانی ها کاهش 
یابد، بااین حال سیاست های واقع گرایانه اش نتایج 

نسبتا مطلوبی داشت. 

حرکت در مسیری پر چالش

آنــگلا مرکل در شــرایطی خود را بــرای پیروزی در 
انتخابــات مجلس آلمــان آماده می کنــد که جهان 
به خصوص اتحادیه اروپــا درگیر چالش هایی جدی 
است. تروریسم، گسست ساختاری در اتحادیه اروپا 
و قدرت گرفتن جریان های رادیکال و پوپولیست در 
سراســر اروپا مهم ترین چالش پیش روی این بانوی 
قدرتمند آلمانی است. بااین حال شهروندان آلمانی 
پس از پایان جنگ از فلسفه خاصی پیروی می کنند و 
در تلاش هستند با تکیه به راهکارهایی مسالمت آمیز 
اختلافات پیش رو را حل کنند. مرکل، نماینده این 
ملت فلسفی است. او در طول صدارتش ثابت کرده 
که مرید هیچ جریان، رهبر یا ابرقدرتی نخواهد بود؛ 
مســتقل می اندیشــد و عمل می کند. درست است 
که در شــرایط کنونی در جست وجوی متحد است، 
اما سیاســت هایی که اتخاذ کرده نشان می دهد که 
تلاش هایش صرفا برای جلوگیری از پایان همگرایی 
در اتحادیه اروپاســت؛ اتحادیــه ای که میراث اولین 
کســی اســت که راه را بــرای حضــورش در میدان 

سیاست هموار کرد. 

نخستین حضور

اولین حضور رســمی آنگلا مرکل در کابینه هلموت 
کهل بــود. در ابتــدا به عنــوان وزیر زنــان و جوانان 
فعالیــت کــرد و در ســال 1994 در قامــت وزیــر 
محیط زیســت فعالیتــش را ادامــه داد. زمانــی که 
وزیر محیط زیســت بود دفع زباله ها و پســماندهای 
هسته ای به موضوعی چالش برانگیز برای او تبدیل 
شد. کهل برای حل این بحران، سه راهکار پیشنهاد 
کرد؛ برنامه هایی که نتایج چندانی نداشــت و صرفا 
زمینه را برای گسترش اعتراض ها فراهم کرد. پس 
از آن که تلاش هــای کهل برای تأمیــن منابع مالی 
حزبش، زمینه ساز رسوایی اش شد، مرکل با درایت 
از او فاصلــه گرفت و با نگارش نامــه ای اعلام برائت 
کرد. پس از برکناری ولفگانگ شــویبله، رهبر وقت 
حزب دموکراتیک مســیحی، مرکل، نخستین زنی 

بود که رهبری این حزب را برعهده گرفت. 

پایان همگرایی

اتحاد میان کشــورهای اروپایی که در قالب اتحادیه 
اروپا تعریف می شــد، آرمانی بود که پس از ماجرای 
برگزیــت و تصمیم بریتانیا برای خــروج از این نهاد 
منطقه ای پایان یافت. مــرکل در ابتدا تلاش کرد تا 
با ارائه پیشنهادهای بریتانیا را از اجرای این تصمیم 
منصرف کنــد و حتی در یکی از ســخنرانی هایش 
گفت، زمانی که اراده ای وجود داشته باشد می توان 
راهی بــرای خروج از مشــکلات جســت وجو کرد. 
بااین حال صدراعظم آلمان، رهبری واقع گراســت و 
به خوبی از این حقیقت آگاه است که اتحادیه ای که 
زمانی برای مقابله با تهدید کمونیســم ساخته شده 
بود، در حال فروپاشــی اســت، از همین رو برخلاف 
آنچه در سخنرانی اش گفت در این مدت برای یافتن 
راهی جهت جلوگیری از این فروپاشی، هیچ تغییری 

در سیاست هایش نداد. 

رهبری قابل پیش بینی

مرکل همانند ســایر آلمانی ها نیست و از سنت ها و 
ایدئولوژی ها پیروی نمی کنــد. از همین رو می توان 
گفت او رهبری قابل پیش بینی اســت. این عبارتی 
است که یکی از خبرنگاران آلمانی در توصیف مرکل 
پس از تصمیم جنجال برانگیزش مبنی بر پایان دادن 
به برنامه های هسته ای آلمان از آن استفاده کرد. در 
سال 2011 پس از وقوع زلزله 9 ریشتری و سونامی، 
ماشین های نیروگاه های هسته ای فوکوشیما از کار 
افتاد و مواد رادیواکتیو نشــت پیدا کرد؛ این حادثه 
برای مرکل به ســان تلنگری بــود که با تکیه بر آن به 
برنامه هســته ای آلمان پایــان داده و زمینه را برای 
جایگزینــی اش با انرژی هــای تجدیدپذیــر فراهم 
کنــد. در این میان صاحبان صنایــع فعال در عرصه 
هسته ای این کشور، درگیر چالش های جدی شدند 

و درخواست غرامت کردند. 

در جست وجوی متحد

با پیروزی دونالد ترامپ، سیاست های آلمان در برابر 
ایالات متحده تغییر کرد. ترامپ از ناتو تحت عنوان 
نهادی منسوخ یاد می کرد و از همان روزهای ابتدایی 
پیروزی اش در جســت وجوی راهی برای پایان دادن 
به تمامــی راه های ارتباطی میان ایــالات متحده و 
اتحادیه اروپا بود. مرکل شاید اولین رهبر اروپایی بود 
که این حقیقــت را درک کرد و برای یافتن متحدی 
جدید به تکاپو افتاد. چرخش به ســوی شرق، یکی 
از برنامه های صدراعظم آلمان برای یافتن جایگزین 
بود؛ کشــوری که در شــرایط کنونی بتواند از منظر 
مالــی، جــای خالی ایــالات متحــده را پر کــرده و 
درعین حال بــه تهدیدی علیه موجودیــت اتحادیه 
اروپا تبدیل نشود. طبیعتا روسیه نمی توانست متحد 
خوبی برای این ســاختار منطقه ای قلمداد شود، از 
همین رو مرکل چین را برگزید، کشــوری که در سر 
رؤیای ابرقدرتی دارد و در جست وجوی بازاری برای 

سرمایه گذاری است. 

فروپاشی دیوار برلین

آنــگلا مــرکل در جریــان انقلاب هــای 1989 که 
زمینه را برای فروپاشی حکومت های کمونیستی 
در اروپــای مرکــزی و شــرقی فراهــم کــرد، وارد 
عرصه سیاست شــد. 35 ساله بود که دیوار برلین 
فروریخت؛ پرده ای آهنین که نمادی از جنگ سرد 
بود و از منظر صدراعظم آلمان، فروریختنش زمینه 
را برای احیای اصول حاکم بر دموکراسی و حقوق 
بشر فراهم کرد. از همین رو زمانی که دونالد ترامپ 
از ساخت دیوار در مرزهای مکزیک و ایالات متحده 
گفت، او با یادآوری فروپاشــی دیوار برلین رســما 
اعلام کرد کــه مهم ترین وظیفه اش، حراســت از 
ارزش های غربی چون دموکراسی، آزادی، احترام 
به حاکمیت قانون و کرامت انســانی است، بدون 
آن که مسائلی چون قومیت، جنسیت یا اعتقادات 

سیاسی را لحاظ کند. 

پس لرزه های یک شوک

تــلاش برای حل بحــران یورو و بحــران مالی یونان 
موجب شد آنگلا مرکل در ســاختار اتحادیه اروپا به 
رهبــری قدرتمند تبدیل شــود، بااین حال ماجرای 
برگزیت و پیروزی دونالد ترامپ، او را شوکه کرد. پس 
از این دو رویداد، مرکل با اتحادیه ای از هم پاشــیده 
و متحدی کــه دیگر متحــد نبود، روبه رو شــد. این 
حقیقت تلخ موجب شد رهبر آلمان برای نزدیکی به 
چین برنامه ریزی کند. از همین رو پیش از برگزاری 
نشســت گروه 20 با رهبران چین دیدار کرد. مرکل 
در تلاش اســت تــا به شــکلی جای خالــی ایالات 
متحده را پر کند؛ متحدی که پس از تصمیمش برای 
خروج از پیمان اقلیمی پاریس، دیگر به سان گذشته 
متحد اتحادیه اروپا محســوب نمی شود. از همین رو 
تحلیلگرانــی چون مارک اندرویــد از تصمیم مرکل 
برای نزدیکی به کشــوری چــون چین تحت عنوان 
پس لرزه های یک شوک یاد می کنند. در این میان، 
داســتان مذاکره مرکل با پوتیــن، رئیس جمهوری 
روسیه را نباید نادیده انگاشت؛نشستی حاشیه ساز 
که در نهایت موجب شــد از صدراعظم آلمان تحت 

عنوان پل میان دو بلوک شرق و غرب یاد کنند. 

بررسی ابعاد سیاست های بانوی آهنین آلمان 

آنــگلا مرکل، صدراعظــم آلمان، یکی از قدرتمندترین رهبران جهان اســت؛ رهبــری که در جریان بحــران اقتصادی اروپا 
قدرتش برجســته تر شــد. مرکل توانســت هرج ومرج ناشــی از ماجرای برگزیت )خروج بریتانیا از اتحادیه اروپا( و پیروزی 

دونالد ترامپ را مهار کرده و با پیروی از سیاست های معتدل، آرامشی نسبی بر فضای متشنج حاکم بر اتحادیه اروپا برقرار 
کند. از همین رو تحلیلگران از مرکل تحت عنوان رهبری ثابت قدم در دنیای پرآشوب و پرتنش کنونی یاد می کنند. 
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احتمال حضور  مستقل 
اصلاح طلبان برای ۱۴۰۰

این همراهی نکردن اصلاح طلبان  دلیل 
هــم به نظر این اســت کــه اصلاح طلبان 
از چهره هایــی که اصلاح طلب نباشــند 
و به صــورت موقت بــا آن هــا در مواردی 
همــکاری کرده باشــند، ســابقه ذهنی 
خوبی ندارند. نمونه آن هم اتفاقاتی است 
که در جریان رأی اعتماد به کابینه دولت 
دوازدهم رخ داد و این موضوع را به اثبات 
رســاند. اصلاح طلبان در ایــن مدتی که 
تصمیم به ائتلاف گرفته اند تجربه خوبی 
از آن نداشــتند. در این مدت افرادی در 
موقعیت زمانی بــه اصلاح طلبان نزدیک 
شــدند و بــه نوعی ائتلاف شــکل گرفت 
اما بعد در زمان خاص متوجه شــدند که 
نمی توانند روی آن ها حســاب باز کنند. 
موضوعــی که باید به آن دقت شــود این 
است که ممکن اســت این صحبت برای 
اصلاح طلبــان دربــاره آقــای لاریجانی 
هم صدق کند، یعنی بــه هر دلیلی الان 
همراهی هایــی انجام شــود، امــا بعد از 
مدتی هر دو طرف به این نتیجه برســند 
که این همراهی و ائتلاف بی فایده است 
و از نیمه راه متوقف شــود. از طرف دیگر 
اصلاح طلبــان به دلیــل این کــه در حال 
حاضــر در مراکــز قــدرت در نهادهــای 
مختلــف قــرار گرفتند، نیــازی ندارند با 
جریان ها و اشــخاص و چهره های مطرح 
ائتــلاف کننــد. به نظــر می آید کــه این 
جریان از ماجرای ائتلاف ســابقه خوبی 
ندارد و قطعــا می خواهد کــه به صورت 
مســتقل در انتخابات های آتی شــرکت 
کند اما همان طور که قبلا هم اشاره شد 
ممکن است شــرایط در مقاطع مختلف 
به گونه ای رقــم بخورد که مجبور شــوند 
با شــرایطی ائتلاف کرده یــا از چهره ای 
استفاده کنند که اگر اصلاح طلب نباشد 
اما از نظــر دیدگاهی به آن هــا نزدیک تر 
باشــد. به هــر حــال تحــولات را از الان 
نمی  توان برای چهارسال دیگر پیش بینی 
کــرد. زمــان زیــادی باقی مانــده و تنها 
می توان براساس شواهد صحبت هایی را 
مطرح کرد. آن چه الان می توان درباره آن 
صحبت کرد این است که آقای لاریجانی 
احتمــالا یکــی از نامزدهای چهارســال 
آینده خواهد بود و احتمالا اصلاح طلبان 
هــم بــه انجــام ائتلاف هــای مختلــف 
به گونه ای که تا به حال و در این چند سال 
انجام شــده اســت، راغب نخواهند بود. 
اما اگر براساس شــرایطی که از الان هم 
قابل پیش بینی نیست وضعیت به شکلی 
پیش رود کــه اصلاح طلبان بــار دیگر به 
ائتــلاف تن دهند و اتفاقــا این ائتلاف با 
آقای لاریجانی باشــد به نظــر نمی آید که 
اصول گرایانی که زیر لوای جمنا در حال 
فعالیت  هســتند دیگر از آقای لاریجانی 
حمایــت کنند. البته بایــد درباره جریان 
اصلاحات به این موضوع هم دقت داشت 
که ممکن اســت در این صورت بار دیگر 
مانند سال ۹۲ و ۹۶ جریان اصلاح طلبان 
نتواننــد بدنــه اجتماعــی خــود را برای 
رأی دادن بــه نامــزدی ائتلافــی ترغیب 
کنند. دلیل آن هم به نظر من این اســت 
که بدنه این جریان در حال فاصله گرفتن 
از رهبری آن اســت. تجربه آقای روحانی 
هم از این جهت تجربــه بدی بوده چون 
بدنه به رأس اعتمــاد کرد و نتیجه خوبی 
نگرفــت. این تجربــه که بدنــه را مجبور 
کنند تا به یک گزینه )گزینه مطلوب( رأی 
دهند اما نتیجه آن گونــه که می خواهند 
حاصل نشــود بــه ایــن منجر شــده که 
این جریان احســاس یأس و ســرخودی 
کنــد و این تجربه ممکن اســت که برای 
چهارســال دیگر قابل تکرار نباشــد و بار 
دیگر ایــن بدنه به خواســته رهبران این 

جریان پاسخ مثبت ندهد.

9

ری
هو
جم

71
ره 

شما
  |  

ید
جد

ره 
دو

  |  
وم

ل د
سا

  | 1
39

6 
هر

2 م
به 

شن
یک

زینب نورانیان شب شنبه مراسم وداع با پیکر آیت الله حسین راستی کاشانی 
در حسینیه جماران، در حالی برگزار شد که حضور یک چهره خبرنگار

متعلق به جناح راست در کنار رئیس دولت اصلاحات در این مراسم حاشیه های آن 
را پررنگ تر از متن کرد. علی لاریجانی، رئیس مجلس که حدود یک دهه اســت بر 
مصدر ریاســت مجلس تکیــه زده، برای حضور در مراســم وادع بــا پیکر نماینده 
بنیان گذار انقلاب اســلامی در ســازمان مجاهدین انقلاب اســلامی به حسینیه 
جماران رفت و در کنار چهره های اصلاح طلب نشست که از سوی طیفی که علی 
لاریجانی به آن تعلق دارد، »رأس فتنه« خوانده می شود، اما آیت الله زاده فیلسوف 
اصول گرا در کنار او نشست و بدون این که ابایی از انتشار تصویرش داشته باشد تا 
پایان مراســم بر همان پشتی ای تکیه زد که رئیس دولت اصلاحات بر آن تکیه زده 
بود. انتشــار تصاویر علی لاریجانی در کنار رئیس دولت اصلاحات نقش موثری در 
انتخابات چهار ســال گذشــته داشــته و با انتشــار کلیپ های چنددقیقه ای بدنه 
اجتماعــی جناح چپ را با صندوق های رأی آشــتی داده اســت یــک پیام پنهان 
داشــت؛ رئیــس مجلس در حــال آماده کــردن فضای سیاســی بــرای انتخابات 
ریاست جمهوری 1400 است. سیاستمدار باذکاوت جناح راست که در طول عمر 
سیاســت ورزی اش دســت به اقدامی نزده، مگر با برنامه ریزی قبلی، شب شنبه با 
رئیــس دولت اصلاحات در یک قــاب قرار گرفت تا بعد از 1۲ســال رویای ورود به 
پاســتور را با تکرار ائتلاف اصلاح طلبان-اعتدال گرایــان محقق کند، اما او نه تنها 
حریــف قدری مقابــل خــود دارد، انتخابــات ریاســت جمهوری 1400 انتخابات 
ریاست جمهوری ۹۲ نیســت؛ نه علی لاریجانی، حسن روحانی است و نه اسحاق 

جهانگیری، محمدرضا عارف.

از حمله به اصلاح طلبان تا همراهی با آنان
مشق سیاســت را با حضور در رأس سازمان صداوســیما آغاز کرد. گرچه تا پیش از 
آن وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی بود، زمانی که در قامت رئیس رســانه ملی قرار 
گرفت، تعلقش به جناح راســت را نمایان و حملات به جناح چپ را آغاز کرد. او یک 
دهه ای )از ســال 73 تا ســال 83( که در رأس ســازمان صداوسیما قرار داشت، این 
رســانه ملی را به تریبونی برای جناح مخالف دولت و مجلس اصلاحات تبدیل شده 
بود و دولت اصلاحات و مجلس ششــم نه تنها از رســانه ملی محروم بودند، بلکه آن 
را در مقابل خود می دیدند. عبدالله رمضان زاده، سخنگوی دولت اصلاحات، سهم 
هریک از جناح های سیاســی از رســانه ملی را که ریاست آن برعهده علی لاریجانی 
بود با یک مثال به خوبی توضیح داده اســت: »روزی آقــای محمود احمدی نژاد که 
شــهردار تهران بودند، پل عابرپیاده برقی میدان هفتم تیر را افتتاح کردند که حدود 
40میلیون تومان در یک مدت زمان طولانی انجام شــد. همان روز آقای دکتر عارف 
کارخانه توربین ســازی نیروگاه های مــا را در کرج با هزینه ای بالــغ بر ۲00میلیارد 
تومــان افتتاح کردند و ایران به جمع 10کشــور صاحب این فناوری پیوســت، ولی 
صداوسیما از پل عابرپیاده 40میلیون تومانی شهردار احمدی نژاد 1۵دقیقه در پنج 
بخش خبری پخش کرد و پروژه ۲00میلیارد تومانی را که معاون اول رئیس جمهوری 
افتتاح کرد در 4۵ثانیه و در چهار بخش خبری پوشش داد.« مشکل اصلاح طلبان با 
علی لاریجانی تنها نداشــتن تریبون در رسانه ملی نبود؛  بلکه مستندهایی ازجمله 
برنامــه »هویت« روی آنتن می رفت که محــور آن حمله به دولت و مجلس اصلاحات 
بود. سیاســتمدار اصول گرای مازندرانی زمانی هم که مجلس ششم از رسانه تحت 
مدیریت او تحقیق وتفحص و تخلفات مالی آن را افشا کرد، نه تنها حاضر به همکاری 
نشــد، بلکه تحقیق وتفحص نمایندگان را به تمسخر گرفت و آن را »کشکی« خواند. 
او بعد از پایان ریاســت ده ســاله اش بر ســازمان صداوســیما خود را برای حضور در 
انتخابات ریاســت جمهوری هشــتم آماده کرد؛ یک ســال بعد نیز نامــزد انتخابات 
ریاست جمهوری سال 84 شد. گرچه نامزد شورای هماهنگی نیروهای انقلاب بود، 
اما آن گونه که پیش بینی می شــد، نشــد و محمود احمدی نژاد به پاستور راه یافت؛ 
علی لاریجانی نیز در کسوت دبیر شورای عالی امنیت ملی و رئیس تیم مذاکره کننده 
هسته ای ظاهر شــد، اما در اولین اختلافی که بین او و احمدی نژاد رخ داد، عطای 
دبیری شورای عالی امنیت ملی را به لقای آن بخشید و مهیای ورود به مجلس هشتم 
شــد و از همین جا فاصله اش با اصول گرایان تندور شکل گرفت. هیچ گاه خود را از 
اردوگاه اصول گرایی جدا نکرد، اما بارها از پایداری ها، ایثارگرانی ها، رهپویانی ها و 
احمدی نژادی ها انتقاد کــرد و خود را رودرروی آنان قرار داد. آخرین رویارویی او در 
انتخابات ریاســت جمهوری اخیر بود که حاضــر به ائتلاف با جبهه مردمی نیروهای 

انقلاب )جمنا( نشد و در کنار اصلاح طلبان از حسن روحانی حمایت کرد. 

ائتلاف  پاستورنشینی در  رویای 
با اصلاح طلبان 

بعد از انتخابات جنجالی ریاست جمهوری 
سال 88 که اوج صف آرایی راست نشینان 
و چپ نشــینان عرصه سیاسی بود، علی 
لاریجانی ازســوی هم سلفانش »ساکت 
فتنــه« خطاب شــد؛ تا جایی کــه در قم 
موردحمله هواداران نواصول گرایان قرار 
گرفــت و در انتخابــات مجلــس نهم نیز 
حاضــر به حمایت از او نشــدند. پیروزی 
شیخ حسن روحانی در انتخابات سال ۹۲ 
در ائتلاف بــا اصلاح طلبان، فاصله علی 
لاریجانی با اصول گرایان را عمیق تر کرد. 
در مقابل به جنــاح اعتدال گرا نزدیک تر 
شــد و نقش مهمی در رأی اعتماد وزرای 
کابینــه یازدهم ایفــا کــرد. همراهی او 
با دولــت موردتاییــد اصلاح طلبــان در 
مذاکــرات هســته ای و همچنیــن نقش 
موثرش در رأی مثبــت مجلس به برجام 
رضایت چپ نشینان عرصه سیاسی را به 
همراه داشــت؛ حمایتی که در انتخابات 
مجلــس دهم به منصــه ظهور رســید و 
علی لاریجانــی و همفکــران او ازجمله 
کاظم جلالی، بهــروز نعمتی، غلامعلی 
جعفــرزاده و مهــرداد بائوج لاهوتــی در 
لیســت امید اصلاح طلبان قرار گرفتند 
و راهــی مجلس شــدند. حمایت جناح 
چــپ از علــی لاریجانی به قــراردادن او 
در لیســت امیــد خلاصه نشــد و بعد از 
راهیابی به بهارســتان نیز تداوم داشت. 
برخــی گروه هــای اصلاح طلبی  گرچه 
بر حمایت از نامــزدی محمدرضا عارف 
برای ریاست  مجلس تاکید داشتند، این 
خواست اکثریت نبود و در نهایت ریاست 
لاریجانی بر مجلس تکرار شد. لاریجانی 
در انتخابات ریاســت جمهوری سال ۹۶ 
نیز حاضر به همراهی با اصول گرایان که 
زیر چتر جمنا دور هم جمع شــده بودند 
و ســیدابراهیم رئیســی را برای ورود به 
پاســتور آماده می کردند، نشد و بار دیگر 
با ائتــلاف اعتدال گرایان و اصلاح طلبان 
همگام شد و از حســن روحانی حمایت 
کــرد تا شــاید میــوه ایــن همراهــی را 
چهــار ســال بعــد از زمیــن انتخابــات 
ریاســت جمهوری 1400 بچیند و رویای 

پاستورنشینی اش را تحقق بخشد. 

بازی در زمین اصلاح طلبان 
تــــلاش های علــــی لاریجــــانی برای 
نزدیک شــدن به جناح چــپ که تاکنون 
در همراهــی بــا دولت  حســن روحانی 
خلاصه می شد، شدت بیشتری خواهد 
گرفت. این تــلاش را می توان در حضور 
او آخر هفته گذشته در حسینیه جماران 
دید. او شنبه شــب که برای شــرکت در 
مراســم وداع بــا پیکر آیت الله حســین 

لاریجانی  علی  تلاش های 
برای نزدیک شدن به جناح 
چپ که تاکنون در همراهی با دولت  
می شــد،  خلاصه  روحانــی  حســن 
شدت بیشــتری خواهد گرفت. این 
تلاش را می تــوان در حضور او آخر 
هفته گذشــته در حســینیه جماران 
دید. او شنبه شــب که برای شرکت 
در مراســم وداع بــا پیکــر آیت الله 
به حسینیه  حسین راستی کاشــانی 
جمــاران رفتــه بــود، مســتقیم بــه 
قسمتی از حســینیه رفت که رئیس 
دولت اصلاحــات حضور داشــت و 
کنار او نشست تا نشان دهد گرچه در 
مرکز اصول گرایی بوده، از قدم زدن 

در مدار اصلاح طلبی ابایی ندارد

یجانی سایه جهانگیری بر سر لار
27رئیس مجلس به دنبال تکرار ائتلاف اصلاح طلبان- اعتدال گرایان در 1400 است
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راستی کاشانی به حسینیه جماران رفته 
بود، مستقیم به قسمتی از حسینیه رفت 
که رئیس دولت اصلاحات حضور داشت 
و کنار او نشســت تا نشان دهد گرچه در 
مرکز اصول گرایی بــوده، از قدم زدن در 
مدار اصلاح طلبی ابایــی ندارد. حضور 
او در کنــار رئیــس دولــت اصلاحــات 
تنها تــلاش فیلســوف مازندرانی برای 
بــه چپ نشــینان عرصه  نزدیک شــدن 
سیاسی نیســت. در حالی که رفع حصر 
یکــی از شــعارهای حســن روحانی در 
میتینگ هــای انتخاباتــی بــود بعــد از 
انتخابــات، از علی لاریجانــی به عنوان 
حلقه واسطه برای حل وفصل این امر نام 
برده می شــود. او در جلساتی که کمیته 
رفــع حصر در مجلس تشــکیل می دهد 
حضــور دارد و همــراه بــا اصلاح طلبان 
فراکســیون امید به دنبال راه حلی برای 
حل آن است. تلاش های رئیس مجلس 
بــرای رفع حصــر از دیــد اصلاح طلبان 
پنهــان نمانده و آنــان از ایــن همراهی 
رضایــت دارنــد. محمدرضــا خاتمــی، 
نایب رئیس مجلس ششم  این رضایت را 
این چنین بیان کرده است: »وقتی علی 
لاریجانــی را با اصول گراهــای تندروی 
دیگر مقایســه کرده، احساس می کنیم 
که می تــوان با هــم کار کــرد؛ چون در 
حال حاضر مســائلی که در کشور وجود 
دارد لزوما مســائل جناحی نیست، بلکه 
بیشتر مشکلات ما مشکلات ملی است. 
در حال حاضر، در مســئله مهمی مانند 
رفع حصر می بینیم که آقای لاریجانی با 
اصلاح طلب ها همدلی و همراهی دارد.« 
با وجود این، همه چیز برای یکه تازی علی 
انتخابات ریاست جمهوری  لاریجانی در 
1400 مهیا نیســت؛ او گرچه توانســته 
اســت در همراهــی بــا اصلاح طلبــان 
رضایت نســبی آنان را برآورده کند، این 
به آن معنا نیست که چپ نشینان عرصه 
سیاســی حاضرند او را به عنــوان نامزد 
اختصاصی خود به بدنه اجتماعی خود 
معرفــی کنند. او در مقابــل خود حریف 
قــدری دارد. اســحاق جهانگیری که در 
ایام انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم 
با نــام و هویت اصلاح طلبــی در عرصه 
رقابت ها حاضر شده بود، گرچه قصدی 
برای رقابت با حســن روحانی نداشت، 
در مناظره های انتخاباتی ســتاره شد و 
قابلیتش برای پست ریاست جمهوری را 
هم به اصول گرایان و هم به اصلاح طلبان 
اثبــات کرد. جهانگیری به عنــوان نامزد 
پوششــی در کنــار حســن روحانــی از 
دســتاوردهای دولت یازدهم دفاع کرد و 
زمینــه را برای حضور خــود در رقابت ها 
انتخاباتــی 1400 فراهم کرد؛ طوری که 
او  تحلیلگــران سیاســی اصلاح طلــب 
را نامــزد جنــاح چــپ بــرای انتخابات 
معرفــی  ســیزدهم  ریاســت جمهوری 
کردنــد و هــواداران جنــاح چــپ نیز با 
به راه انداختن هشتگ از 1400 تا 1408 
بــا جهانگیــری مطالبه خــود از جریان 
اصلاحات بــرای انتخابات چهار ســال 
بعد را فریــاد زدند.علــی لاریجانی این 
روزها در کســوت رئیس مجلس به دنبال 
کســب نظــر بــزرگان اصلاحــات برای 
تکرار ائتلاف در ســال 1400 است، اما 
سایه اســحاق جهانگیری بر سر اوست. 
گرچه طیف هایی از اصلاح طلبان مانند 
کارگزاران سازندگی بی تمایل به نامزدی 
علی لاریجانــی نیســتند، طیفی دیگر 
معتقدند در صورت وجود نامزد مستقل 
با هویــت اصلاح طلبی حاضر به ائتلاف 
بــا اصول گرایــی نیســت کــه روزگاری 
شــدیدترین حملات علیه جریان چپ از 

رسانه تحت مدیریت او انجام می شد. 
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نیروهای مسلح

 امیر حاتمی: برای تولید انواع تسلیحات موشکی 
از هیچ کشوری اجازه نمی گیریم

وزیــر دفاع گفت: »تــا زمانی که سخن ســرایی برخی با زبان 
تهدید اســت تقویت بنیه دفاعی کشور ادامه خواهد داشت و 
ایران برای تولید انواع تسلیحات موشکی، زمینی، دریایی و 

پدافندی از هیچ کشوری اجازه نمی گیرد.«
امیر ســرتیپ امیر حاتمــی، درآغاز هفته دفــاع مقدس با 
بیــان اینکه افتخــار می کنیم صنعت دفاعی کشــور ما کاملا 
بومی اســت، افزود: »انواع موشک ها و تجهیزات رزم زمینی، 
پدافند هوایی و ســامانه های رزم دریایی کاملا ایرانی اســت و 
متخصصان پا در رکاب ما ایــن راه را همچنان با قدرت ادامه 
می دهند.« وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مسلح با اشاره به 
اینکه سیاســت دفاعی ما بازدارندگی اســت و ایران اسلامی 
تحت تاثیــر هیچ تهدیــد، تحریم و فشــاری قــرار نمی گیرد 
تصریح کرد:» طراحی ها، تاکتیک هــا و تکنیک های دفاعی 
ما متناســب با انواع تهدیدهای پیش رو و شــرایط ژئوپلتیکی 
کشور اســت.« وی تاکید کرد: »وزارت دفاع تولید تسلیحات 
خود را با توجه به فکر دشــمن طراحی می کند.«امیر حاتمی 
افــزود: »با قدرت، نگهبان امنیت ایران اســلامی هســتیم و 
ســخن گفتن با تهدید و بی ادبی هیچ اثری بر اراده مسئولان 
کشــور ندارد؛ بلکه ما را برای ادامه مسیر مصمم تر می کند.« 
وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح، موشک راهبردی و 
دوربرد خرمشــهر را نمادی از اراده دانشمندان جوان و ادامه 
مسیر علمی و تحقیقاتی کشــور خواند و گفت: »خرمشهر با 

بــردی موثر و ویژگی هایی منحصربه فرد موشــکی فوق العاده 
چابک اســت.«وی افــزود:» عبور از خط پدافندی دشــمن و 
هدایت آن از لحظه پرتاب تا نقطه انهدام هدف، خرمشــهر را 
موشکی راهبردی کرده است.«امیر حاتمی چشم انداز دفاعی 
و موشکی ایران اسلامی را متناسب با ترکیب و نوع تهدیدات 
خوانــد و تصریــح کرد:» همــه می دانیم اگر دشــمن فرصت 
یابد تمام تــلاش خود را برای تضعیف کشــور و نظام مقدس 
جمهوری اسلامی به کار می گیرد اما دشمنان خوب می دانند 
توانایی این کار را ندارند چرا که سخن از حمله به ایران نتیجه 
شکست سیاست های منطقه ای آن هاســت.«وی در واکنش 
به اظهارات جنگ طلبانه و متکبرانــه رئیس جمهوری آمریکا 
گفت:» این ســخنان بی ادبانه برای فرار از فشارهای داخلی 
این کشــور، شکست سیاست های منطقه ای، فرار از تعهدات 
بین المللی، ناکامی از پیاده سازی اهداف استکباری و روحیه 
قلدرمآبانه آمریکاست.« وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح 
در پایان تأکید کرد:» فرزندان این ملت با بهره گیری از تجربه 
گرانقــدر دوران دفاع مقدس و با درک صحیح از واقعیت های 
بین المللی و مهم تر از همه با تلاش مجاهدانه و خستگی ناپذیر 
در صنعــت دفاعــی و نیروهــای مســلح، کشــور را به حدی 
از بازدارندگــی، اقتــدار و آمادگی رســانده اند کــه اظهارات 
رئیس جمهــوری آمریکا در نظر ملت بزرگ، بصیر و هوشــیار 

ایران اسلامی یاوه ای بیش نیست.« 

چهره

 رئیس جمهوری: کتاب های درسی ما، دانش آموزان را 
برای دیروز تربیت می کند

رئیس جمهوری با انتقاد از محتوای کتب درســی بیان کرد: 
»کتاب های درسی ما دانش آموز را به جای تربیت برای فردا، 

برای دیروز تربیت می کند.« 
حجت الاســلام والمســلمین حســن روحانی صبــح روز 
شــنبه، اول مهــر در آییــن بازگشــایی مــدارس و آغاز ســال 
تحصیلی 96-97 در هنرستان شهید مدرس منطقه 5 تهران 
اظهــار کرد: »وقتی امــروز کتاب های درســی را باز می کنیم 
غیر از عوض شدن جلد، فونت، عکس و تغییر بعضی عبارت ها 
نسبت به زمانی که ما درس می خواندیم تغییر چندانی نکرده 
است. درحالی که ما باید دانش آموزان را حداقل برای 12سال 
آینده تربیت کنیم؛ کتاب های درســی مــا دانش آموز را برای 
دیروز تربیت می کند نه برای فردا و حتی امروز.« او ادامه داد: 
»نحوه تدریس و اداره کلاس ما با همه تلاش معلمان، به تحول 
جدیدی نیاز دارد. در پایان کار معلوم می شود که معلم، وزیر و 
دولت چقدر کار کرده اند و در پایان کار مشخص می شود آیا ما 
یک نوجوان یا جوان مسئول ماهرعِلاقه مندبه کارخَلاق تحویل 
جامعه داده ایم یا تنها باعث شــده ایم دانش آموزان حفظیاتی 
را که از یاد می رود حفظ کنند.« روحانی با بیان این که دوران 
مدرسه می تواند بهترین دوران زندگی باشد تا احساس کنیم 
شــرایط بهتری برای حضــور در جامعه داریم، افــزود: »این 
مســئله به برنامه ها، تلاش ها و کمک های دولت، تلاش های 
پدران و مادران و خانوده ها، معلمان و جامعه و همچنین اخیرا 

به نوع اســتفاده از فضای مجازی بســتگی دارد و همه این ها 
دســت به دســت هم می دهند که در پایان این 12سال، ما به 
کجا برســیم.« رئیس جمهوری با بیان این کــه یکی از عوامل 
بسیار مهم رابطه معلم با دانش آموزان و دانش آموزان با یکدیگر 
در محیط کلاس اســت تصریح کرد: »محیط کلاس باید امن 
باشــد، امن به معنای این کــه در یک کلاس مبــادا یک یا دو 
دانش آموز مورد حمله ســخنان بقیه باشند. یا یک دانش آموز 
که استعداد بیشتری دارد برای دیگران فخرفروشی کند. باید 
دانش آموزی که درســی را بهتر می فهمد به شــاگردی که به 
هر دلیلی نتوانسته حرف استاد را بگیرد، کمک کند. محیط 
امن به این معنا که به شکل و قیافه، نحوه حرکت و راه رفتن، 
لهجه و ســخن گفتن هم ایراد نگیریــم یا چند دانش آموز یک 
نفر را دســت نیندازند.« او ادامه داد: »اگر محیط امن نباشد 
نتیجه این می شــود که دانش آموز غم زده شــده، تحت فشار 
روحــی قرار می گیرد و اگر خدایــی نکرده رفتار معلم هم با او 
صددرصد صحیح نباشــد ناامنــی دوم را هم تجربه می کند و 
اگــر در راه منزل محیط امنی را نبیند ناامنی دیگری را حس 
می کند و اگر در خانه، پدر و مادر رفتارشان محبت آمیز نباشد، 
ناامنی دیگری برای او به وجود می آید. اگر دانش آموز در حیاط 
و کلاس نسبت به همکلاســی، معلم، مدیر، محیط، جامعه، 
پدر و مادر و خانواده احساس ناامنی کند، درس خواندن برای 

او سخت می شود.« 

وکیل مدافع علی مطهری از صدور حکم محکومیت آمران حمله به علی مطهری در دادگاه نظامی شیراز خبر داد. 
مصطفی ترک  همدانی در گفت وگو با »ایسنا« اظهار کرد: »با پایان یافتن جلسه محاکمه متهمان پرونده آمران 
حمله به علی مطهری که در 11 شــهریور در شعبه یک دادگاه نظامی یک سازمان قضایی نیروهای مسلح استان 
فارس برگزار شد، دادگاه در موعد قانونی رأی خود را صادر کرد.« او افزود: »این رأی اجمالا مبنی بر محکومیت 
بوده و در 16 شــهریور صادر و به من اعلام شــده اســت، اما حکم صادره به طرفین پرونده ابلاغ نشد و با پیگیری 
انجام شــده، به نظر می رســد این پرونده به تهران ارسال شده باشد که در صورت صحت، اقدامی خارج از فرایند 
دادرسی است.« ترک همدانی خاطرنشان کرد: »اقدامات مؤثر دادستان عمومی و انقلاب شیراز )آقای یزدانیان( 
و دادســتان نظامی شــیراز )آقای کریمی( و قضات دادگاه های عمومی و نظامی آقایان فرهادپور و صفری نقش 
مؤثری در ســامان یافتن این پرونده و شناسایی مســئول اصلی این رخداد ناپسند داشت.« براساس این گزارش، 
مصطفی ترک همدانی، وکیل مدافع علی مطهری در 11 شهریور از برگزاری جلسه محاکمه آمران حمله به علی 
مطهری در دادگاه نظامی شــیراز خبر داد. او با بیان این که جلسه دادگاه 6 ساعت به طول انجامید، گفت: »این 
جلســه که در شعبه یک دادگاه نظامی یک شــیراز به ریاست قاضی صفری برگزار شد، با تحقیق و بررسی و اخذ 
آخریــن دفاع متهمان آمرین اخــلال در نظم از طریق حمله به علی مطهری در تاریخ 18 اســفند 93 در فرودگاه 
شیراز به پایان رسید.« وکیل مدافع علی مطهری عنوان کرد: »در این جلسه متهمان در دفاع از خود، آمر اصلی در 
فراخوان نیروها برای تجمع در فرودگاه شیراز را معرفی کردند. موکل شخصا در جلسه دادگاه حضور نیافت، اما 
طی نامه ای رضایت مشروط خود را به معرفی آمر اصلی منوط دانست و به نظر می رسد، شرایط مختومه شدن این 
پرونده مهیاست، هر چند باتوجه به عمومی بودن جرم ارتکابی توسط متهمان، نظر ریاست محترم دادگاه قاطع 

دعوی است و در صورت مجرم شناخته شدن متهمان می تواند مؤثر در تخفیف مجازات باشد.« 

 محکومیت آمران حمله به علی مطهری
در دادگاه نظامی شیراز

 ناصری: اصلاح طلبان هیچ گاه دچار انشعاب 
نخواهند شد

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: »برخی ها عنوان می کنند جبهه ای عمل کردن باعث می شود اصلاح طلبان 
دچار انشعاب و تجزیه شوند، به نظر من هیچ گاه چنین اتفاقی نخواهد افتاد و اصلاح طلبان انسجام خود را حفظ 

خواهند کرد.« 
عبداللــه ناصــری در گفت وگو با »ایلنا«، درباره ســازوکار انتخابــی جریان اصلاحات برای برطــرف کردن برخی از 
نقدهایی که به شــورای عالی سیاست گذاری و اصلاح طلبان می شــود، گفت: »بهترین کار این است که اصلاح طلبان 
تعداد آرای احزابی که تأثیرگذاری اجتماعی بیشتری دارند و در زمان انتخابات مسئولیت هایی را پذیرا می شوند )چه از 
نظر نیروی انسانی و چه هزینه های اقتصادی( بدون تعارف در شوراها و جبهه ای فراگیر نسبت به احزابی که هیچ نقشی 
ندارنــد، افزایش دهند.« این عضو هیئت مدیره بنیاد باران با بیــان این که برخی از احزاب فقط روی کاغد وجود دارند، 
عنوان کرد: »حزب هایی هســتند که فقط پرونده و پروانه در کمیســیون ماده 10 احزاب دارند و هیچ اثر گذاری دیگری 
در سپهر سیاسی کشور ندارند و فقط هر دوسال یک بار کنگره برگزار می کنند، آیا این احزاب با احزابی که فعال هستند 
و حضور دائم دارند باید یکســان دیده شــوند؟« او ادامه داد: »احزاب اصلاح طلبی هســتند که روزنامه دارند و شــامل 
حمایت های دولتی می شوند، اما با وجود این مشاهده می کنیم فعالیت کمتری نسبت به برخی دیگر از احزابی که از این 
امکانات برخوردار نیستند، دارند.« ناصری افزود: »اصلاح طلبان باید بدانند تأثیرگذاری احزاب فراگیر و اثرگذار درون 
شوراها و جبهه ها باید بیشتر باشد.« او سپس با بیان این که شخصیت های کاریزماتیک به طور طبیعی تأثیرات خودشان 
را دارند و درون ساختارهای شورایی باید حضور داشته باشند، عنوان کرد: »بعضی از احزاب اصلاح طلب ادعایی دارند 
که به نظر من درست نیست، آن ها مدعی اند این تشکل های فراگیر در ایام انتخابات فقط باید در میان احزاب بچرخد و 
افراد غیرحزبی هم درون شــوراهای تصمیم گیر نباید حضور داشته باشند که این حرف اشتباهی است، شخصیت های 

کاریزماتیک نقش به سزایی در انتخابات محلی و منطقه ای دارند که نمی توان نقش آن ها را نادیده گرفت.« 

سخنگوی شورای نگهبان درخصوص توقف فعالیت عضو زرتشتی شورای شهر یزد، 
گفت: »این که دیــوان عدالت اداری چه اقداماتی انجــام می دهد باید گفت که باید 
در چارچوب قانون اعلام نظر کند، ولی شــورای نگهبان بدون اظهارنظر درباره افراد 
درباره قانون و خلاف شــرع بــودن آن اعلام نظر کرد و به موضوع انتخابات شــوراها 

دخالتی نداشت.« 
عباســعلی کدخدایی در نشســت خبری این هفته خــود در این بــاره ادامه داد و 
گفت:»من توضیحاتی را در زمانی که مصوبه مطرح شد ارائه کردم. نظر شورای نگهبان 
نســبت به افراد اعلام نمی شــود، بلکه این نظر درباره تبصــره مصوبه ای در خصوص 
شوراهاســت. ذیل ماده مربوطه فقها اعلام نظر شــرعی کردند که خلاف شرع است. 
اینکه دیوان عدالت اداری چه اقداماتی انجام می دهد باید گفت که باید در چارچوب 
قانون اعلام نظر کند، ولی شورای نگهبان بدون اظهارنظر درباره افراد درباره آن قانون 
و خلاف شــرع بودن اعلام نظر کرد و به موضوع انتخابات شوراها دخالتی نداشت.« با 
برگزاری انتخابات شوراها در سراسر کشور سپنتا نیکنام که پیرو آیین زرتشت است و 
در دوره گذشــته نیز در شورای شهر یزد عضویت داشت مجددا با 21 هزار و 717 رأی 
به عنــوان نفر هفتم منتخب مردم یزد به عضویت شــورای شــهر درآمد. اما این ماجرا 
ادامه داشــت و در پی شکایت یکی از رقبای ناکام انتخاباتی سپنتا نیکنام، شعبه ۴5 
دیوان عدالت اداری در تاریخ 13شــهریور حکمی مبنــی بر توقف موقت و جلوگیری 
از فعالیت این عضو زرتشــتی شــورای شــهر یزد صادر کرد؛ حکمی که واکنش های 
زیادی را به دنبال داشــت. رئیس ســتاد انتخابات و معاون سیاسی استانداری یزد در 
این رابطه گفته که اســتانداری یزد برحسب وظیفه قانونی در راستای صیانت از رای 
مردم، پیگیری های متعددی در خصوص پرونده این عضو شــورای شــهر یزد داشــته 

و متعاقــب طــرح شــکایت در دیــوان 
عدالت اداری، پاسخ حقوقی مستدلی 
تهیه و به آن دیوان ارســال کرده است. 
در همیــن رابطــه اســفندیار اختیاری 
نماینــده زرتشــتیان در مجلــس حکم 
صادره از ســوی دیوان عدالــت اداری 
مبنی بر توقــف موقت فعالیت ســپنتا 
نیکنام، عضو شــورای شــهر یزد را یک 
بدعت دانســت و گفت که برای لغو این 
حکم در حال پیگیری است. او با اشاره 
به تمــاس و گفت وگوی خــود با هیئت 
نظارت بر انتخابات شــوراهای شــهر و 
روستاها به عنوان مرجع قانونی تصمیم 
گیرنــده در مــورد انتخابــات شــورای 

شــهر گفت: »حضور ســپنتا نیکنام در 
انتخابات شــورای شــهر یزد براســاس 
قانــون صورت گرفته و انتخاب ایشــان 

نیز با رای مردم شــریف یزد انجام 
شده و کاملا قانونی است 

و هیئــت نظــارت بــر 
انتخابات ضمن تایید 

گفته های ایشــان، جهت رفع این مشکل قول مساعد داده اند.«دبیر هیئت نظارت بر 
انتخابات شورای اسلامی شهر و روستا در استان یزد نیز در این رابطه گفت که با توجه 
به حکم دیوان عدالت اداری مبنی بر توقف فعالیت سپنتا نیکنام، عضو زرتشتی شورای 
شهر یزد کمیته سه نفره حقوقی هیئت نظارت بر انتخابات شورای اسلامی شهر و روستا 
در استان یزد تشکیل جلسه داد و ضمن تایید صلاحیت مجدد آقای نیکنام اعلام کرد 
که روند نامزدی، تاییدصلاحیت و انتخاب ایشان قانونی بوده و با توجه به تایید هیئت 
اجرایی و نظارت مشکل قانونی نداشته است. اواخر فروردین  سال جاری و در واپسین 
روزهای بررسی صلاحیت نامزدهای انتخابات شوراهای شهر و روستا در سراسر کشور 
توســط هیئت های نظارت بر انتخابات شــوراها، ابلاغیه دبیر شــورای نگهبان درباره 
جلوگیری از تایید صلاحیت نامزدهای اقلیت های مذهبی در انتخابات شوراها منتشر 
شــد. آیت الله جنتی در این ابلاغیه عنوان کرده بود که »با عنایت به اطلاعات واصله 
از برخی مناطق کشــور که اکثریت مردم آن ها مســلمان و پیرو مذهب رســمی کشور 
هستند و افراد غیرمســلمان در این مناطق خود را داوطلب 
 عضویت در شــوراهای اسلامی شــهر و روستا کرده اند و
 باتوجه به اینکه تصمیمات شوراها درخصوص مسلمین 
بدون لزوم رســیدگی آن در شورای نگهبان لازم الاتباع 
خواهد بود، تبصره 1 ماده 26 قانون تشکیلات، وظایف 
و انتخابات شوراهای اسلامی کشور و انتخاب شهرداران 
مصوب 1375 نسبت به چنین مناطقی با نص فرمایشات 
بنیانگذار جمهوری اســلامی ایران حضرت امام خمینی 
در  مذکــور  تاریــخ 1358/7/12  در  علیه الرحمــه 
صحیفه نور )جلد 6، چاپ 1371، 
صفحــه 31( مغایــر اســت و 
 لــذا خــلاف موازیــن شــرع 

شناخته شد.« 

توضیح کدخدایی درباره توقف فعالیت عضو زرتشتی شورای شهر یزد

کدخدایــی: اینکــه دیوان 
عدالت اداری چه اقداماتی 
انجام می دهد باید گفت که باید در 
چارچــوب قانون اعلام نظــر کند، 
بــدون  نگهبــان  شــورای  ولــی 
اظهارنظــر درباره افــراد درباره آن 
بــودن  شــرع  خــلاف  و  قانــون 
موضــوع  بــه  و  کــرد  اعلام نظــر 

انتخابات شوراها دخالتی نداشت
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نگاه نو

ای چک؛  سریع، آسان 
امن و مطمئن

رابرت ورث
تحلیلگر

چند ســالی اســت که در کشــورهای 
پیشــرفته دنیــا گزینــه جدیــدی بــه 
گزینه های پرداخت الکترونیک اضافه 
شــده و آن ای چک یا همان چک های 
الکترونیکــی )eCheck( اســت. در 
حال حاضر، بسیاری از کسب و کارهای 
آنلاین و سایت های تجاری دنیا از این 
امکان بهره برده و تلاش می کنند تا از 
این طریق مشتریان شان تجربه خرید 
آنلاین سریع، آسان و مطمئنی داشته 
باشــند. امــا ای چــک چیســت و چه 

مزایایی دارد؟ 
به صورت خلاصه می توان گفت که  
»ای چــک« همان نســخه دیجیتالی 
چک هــای کاغــذی ســنتی اســت. 
ایــن سیســتم مدتــی اســت کــه در 
دنیا اســتفاده می شود و بســیاری از 
کارفرمایــان برای پرداخت مســتقیم 
حقــوق کارکنان از ایــن امکان جدید 
بهــره می گیرند. ای چک نیز درســت 
همانند چک های کاغــذی، پول را از 
یک شــخصیت حقیقی یا حقوقی به 
دیگــری انتقال می دهد، با این تفاوت 
که این پرداخت از طریق یک شــبکه 
آنلایــن انجــام می شــود و همین امر 
موجب شده تا بســیار سریع و مقرون 

به صرفه تر از چک های کاغذی باشد. 
یکــی از مزایای اصلــی ای چک ها 
ســرعت نقل و انتقال و معامله است. 
کلــر شــدن  در چک هــای کاغــذی 
چک هــا معمــولا دو تــا ســه روز بــه 
طــول می انجامد، امــا از آن جا که در 
سیســتم ای چک تأیید و بررسی چک 
همگــی به طور الکترونیکــی و آنلاین 
صــورت می پذیــرد، کلر شــدن چک 
در کوتاه ترین زمــان ممکن انجام می 
شــود. یکی دیگر از مزایای ای چک ها 
پایین بودن هزینــه تراکنش و کارمزد 
آن ها در مقایسه با کارت های اعتباری 

است. 
از سوی دیگر، از آن جا که جزئیات 
حساب های جاری و همچنین صاحبان 
چک های برگشــتی همگی در بانک 
اطلاعاتی سیســتم ای چــک موجود 
است، میزان ریسک اســتفاده از این 
شــیوه به مراتب از چک های کاغذی 
کمتر اســت. در این سیستم پرداخت 
پول تضمین شده و شــمار چک های 
برگشــتی به حداقل رسیده اســت. از 
آن جــا که در سیســتم ای چــک دیگر 
ســند یــا کاغذی به دســت مشــتری 
داده نمی شــود؛ میــزان امنیــت این 
سیستم نســبت به چک های کاغذی 
ســنتی بســیار بالاتر اســت و امروزه 
نیــز بســیاری از کاربران و مشــتریان 
ترجیح می دهنــد از حمل چک های 
کاغذی پرهیــز کنند؛ چراکه احتمال 
ســرقت چک هــای کاغــذی بســیار 
بالاســت. و نکته آخر این که معاملات 
الکترونیکی از طریق ای چک آرامش 
خاطر بیشتری را به مشتریان صاحبان 
داد.  خواهــد  بزرگ  کســب و کارهای 
سیســتم ای چــک مشــتریان را قادر 
می کند تا با خیالی آســوده و خاطری 
جمــع دســت بــه نقل وانتقــال پــول 
بزنند، چرا که می دانند این سیســتم 
از ســوی کادر مجربی از کارشناســان 
پشتیبانی شده و از خطراتی همچون 
کلاهبــرداری و چــک برگشــتی در 

امان است. 
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جریمه چک برگشتی چیست؟
هرگاه صادرکننده چک در تاریخ مندرج 

جوئل کاتکین
تحلیلگر

در آن، معــادل مبلــغ مذکــور در بانک 
محال علیه وجه نقد نداشته باشد یا پس 
از صدور چک تمام یا قسمتی از وجهی 
که بــه اعتبــار آن چک صادر کــرده به 
صورتــی از بانک خارج کند یا دســتور 
پرداخت نشدن وجه چک را بدهد، اصطلاحا چک بی محل یا 
بلامحــل صادر شــده اســت. صادر کننده چــک بی محل یا 

برگشتی در همه جای دنیا با جریمه روبه رو می شود. 
جریمــه چک بی محل در ایالات متحده آمریکا، براســاس 
قوانین ایالتی تعیین می شود و در ایالت های مختلف متفاوت 

اســت. در نیویورک بســته به شــرایط، مجازات های مدنی یا 
کیفری در نظر گرفته می شــود. چک بی محل می تواند ســه 
ماه زندان و جریمه پایه 750دلاری را در پی داشــته باشد و با 
افزایش مبلغ چک، جرائم بیشتری در نظر گرفته می شود. در 
ایالت کالیفرنیا، برای مبالغ عادی، جریمه کمتر از 200دلار 
اســت، اما مجازات یک ســال زنــدان یا خدمات شــهری در 
نظر گرفته می شــود و بــرای مبالــغ بالاتر جریمــه می تواند 
بیشتر از 1500دلار باشــد. در امارات متحده عربی کشیدن 
چک بدون پشــتوانه جرم کیفری محســوب شــده و همتراز 
بــا جرم هایی همچون کلاهبرداری یا رشــوه قــرار می  گیرد؛ 
به ویژه طی ســال های اخیر که امارات متحــده عربی دوران 

رونق و شــکوفایی خــود را تجربه می کند، ایــن قانون باعث 
شــده تا بســیاری از تاجران به واسطه کشیدن چک بی  محل 
روانــه زندان شــوند؛ البته میزان مجازات بســته به شــرایط 
پرونــده، دلیــل و انگیزه  های فــرد از صدور چــک بی محل و 
ماهیت معامله می تواند متفاوت باشد، اما کشیدن چک بدون 
پشــتوانه در امارات در اکثر قریب به اتفــاق موارد بین یک تا 
ســه ماه حبس را در پی خواهد داشت و حتی در برخی موارد 
این مجازات تا ســه سال حبس نیز در نظر گرفته شده است. 
علاوه بر این، قانون براســاس مبلغ چک، جریمه هایی را نیز 
برای صادرکنندگان چک بی  محل بین هزار تا 30هزار درهم 

در نظر گرفته است. 

در ســال های ابتدایــی قــرن هفدهــم میلادی،  شادی شفیعی
اســتفاده از چک به جای اســکناس رفته رفته به مترجم

روش متــداول پرداخت پول تبدیل شــد. یکی از نخســتین چک های 
باقی مانده  از آن زمان به تاریخ 1659 امضا شده است. به دلیل راحتی 
اســتفاده از یک ورق، به جای یک کیســه سکه یا یک دسته اسکناس، 

برگه های چک جای خود را به سرعت در نظام پولی جهان بازکردند. 
موفقیت این روش پرداخت پول، بانکداران را به گســترش آن ترغیب 
کرد. از ســال 1920 بانک ها شــروع به انتشــار دفترچه هــای چک با 
نشــان ویژه بانک کردند. تمام مشــتریانی که حســاب بانکی داشتند 
می توانستند دفترچه چک درخواست کنند و از مزایای پرداخت چک 

به جای پول نقد بهره مند شوند. 
        

دوران رکود چک
اوج اســتفاده از چک در بسیاری از کشــورهای جهان به اواخر سال 
1980 و اوایل دهه 1990 بازمی گردد؛ اما جایگاه چک ها با توســعه  
بانکــداری الکترونیکی به  تدریج متزلزل شــد. بالطبع در دنیایی که 
فناوری های بسیار پیشــرفته به کمک بانکداری آمده اند، حرف زدن 
از چــک و روند کلاســیک آن، توجیــه  ناپذیر به نظر می آیــد. امروزه 
اســتفاده از چک در بسیاری از کشورهای اروپایی از بین رفته است و 
دیگر نقل  و انتقالات از طریق دسته چک انجام نمی شود. در واقع باید 
گفت چک در اقتصاد مدرن جایگاه پیشین را ندارد؛ زیرا فناوری ها و 
مکانیسم های هوشمند الکترونیکی در رقابت پیروز شده و توانسته اند 

جایگزین کاربرد دسته چک در سراسر جهان شوند. 

وضعیت کنونی چک در مناطق مختلف جهان
امــروزه در بســیاری از کشــورها مثل نــروژ، هلند، آلمان و ســوئد، 
پرداخــت از طریــق چک های کاغذی کنار گذاشــته شــده اســت. 
لهســتان اســتفاده از چک را از ســال 2006 به دلیل کاهش شدید 
اســتقبال مردم از نظــام بانکی خــود حذف کرده  اســت. حتی در 
کشورهایی مثل اســترالیا، کانادا و آمریکا که معاملات با استفاده از 
چک ها انجام می شود، چک های کمتری نوشته می شود و شیوه های 
پرداخت الکترونیکی رایج تر اســت. در دیگر کشورها نیز با توجه به 
تدابیر بانک مرکزی، استفاده از روش های پرداخت سنتی کاهش و 
روش های آنلاین، الکترونیکی و پرداخت از طریق تلفن  همراه بسیار 

افزایش یافته اند. 
در بســیاری از کشورهای آسیایی نیز همین اتفاق رخ داده است؛ 
ســیر نزولی چک در ژاپن و کره جنوبی هم در سال های اخیر مشهود 

است. 

کاهش استفاده از چک
کاهــش اســتفاده از چک در 
اقتصاد اکثر کشــورها مشهود 
است؛ تفاوتی که در این زمینه 
دارد،  وجــود  کشــورها  بیــن 
به میــزان کاهش رشــد چک 
وابســته اســت. انگلیس سال 
2018 را ســال پایان استفاده 
از چــک اعــلام کرده  اســت. 
طبق آمار، آمریــکا تقریبا یک  
دهــه از انگلیس عقب اســت. 
شاید اگر آمریکا بخواهد مانند 
تعییــن کند،  انگلیــس موعد 
تاریخ خاکســپاری چک برای 
آمریکا 2028خواهد بود! البته 
این تفاوت، به دلیل گوناگونی 
شرایط در این دو کشور است؛ 
انگلیس نسبت به آمریکا بیشتر 
الکترونیکی  پرداخت هــای  بر 
است.  داشته  تمرکز  هوشمند 
ســال  در  انگلیس  همچنیــن 
را   IBDE سیســتم   1996
طراحی کرد که انتقال چک ها 
را به صورت الکترونیکی انجام 
ایــن  در  هرچنــد  می دهــد. 
سیســتم، مــدارک اصلی باید 
دستی انتقال داده می شدند، 
اما خود این عملکرد پیشرفتی 
بزرگ در آن ســال ها محسوب 
می شــد. کاهش اســتفاده از 
دســته چک ها طبــق آمــار در 
 9/41 حــدود   2012 ســال 
میلیــارد دلار بوده و این رقم تا 
سال 2016 به 9/17 میلیارد 
دلار کاهش پیدا کرده  اســت. 
امــروزه اکثــر افــراد ترجیــح 
می دهند بــرای پرداخت های 
روزمره  خود- از قبض ها گرفته 

تا خریدهایشــان- از خدمات الکترونیکی بانک ها اســتفاده کنند. 
بانک ها نیز از این رشــد در راستای اهداف خود استفاده می کنند. 
البته اگر به موقع نجنبند، از قافله جــا  مانده و با انبوهی از کاربران 
ناراضی مواجه خواهند شــد؛ زیرا افزایش میزان استفاده  کاربران 
از گوشی های همراه شــان نشان می دهد آن ها برای انجام کارهای 

خود، بیشتر مایل به استفاده از تلفن های همراه  هستند. 

بانکداری الکترونیک
با رشــد تعداد کاربران تلفن همــراه و ثبــت از راه دور، راهکارهایی 
در زمینه بانکداری به وجود آمده اســت. تلفــن  همراه قابلیت هایی 
به وجود می آورد که می توان از طریق دوربین گوشی هوشمند یا تبلت 
برای عکســبرداری از داده های وابســته به کاغذ اســتفاده کرد. این 
داده ها از طریق گوشی  ها در جریان معاملات الکترونیکی به گردش 
درمی آیند. به  این  ترتیب فعالیت هایی مانند افتتاح حساب، پرداخت 
قبض، فعال ســازی کارت بانک و کارت اعتباری و غیره بسیار آسان تر 
و ســریع تر از پیش انجام می پذیرند. درســت در این نقطه اســت که 
استفاده از دسته چک، کار بیهوده ای به نظر می آید و دقیقا در همین 
نقطه اســت که انگلیــس با صراحت تمام، هرگونه اســتفاده از چک 

کاغذی را از سال 2018 باطل اعلام می کند. 

سال 2020، خداحافظی احتمالی چک ها
در ســال هایی که پیش رو داریم، دشــواری های سیســتم کلاسیک 
بانکداری از بین خواهد رفت. براساس پیش بینی های رسمی، از این 
موارد طی چند سال آتی رها خواهیم شد: پول نقد، چک ها، وام های 

سنتی، رمز عبورها و در نهایت بانک ها. 
فناوری هایــی مثــل اثــر انگشــت، belt buckle  )کمربندهــای 
هوشــمند( و ســاعت ها باعث خواهند شــد نیازی به سیســتم سنتی 
رمزهای عبور نداشــته باشیم. اثرانگشت ها و اسکنرهای چشمی جای 
امضاهای دستی را خواهند گرفت. از طریق فناوری های پوشیدنی، پول 
چیزهایی را که در فروشگاه خریداری کرده ایم، به  سادگی می پردازیم.  
هرچند در این میان پول به شــکل واقعی و فیزیکی به حیات خود 
ادامه خواهد داد؛ اما نه به آن شــکلی که امروزه شــاهد آن هستیم؛ 

شاید برخی از آن ها را در کافه ها، مغازه ها و فروشگاه ها ببینیم. 
پول نقد نیز هیچ گاه به طور کامل از میان نخواهد رفت؛ نمی شــود 
انــکار کرد کــه همراه داشــتن پول نقد برخــی از کارهــا و خریدها را 
سرعت می بخشد، اما مسئله  اصلی این است که تلفن های هوشمند و 
روش های پرداخت جدید نیز راهی در کنار استفاده از پول نقد هستند 
که می تــوان در خرید بلیــت اتوبوس و قطــار، پوشــاک و مواد غذایی 
بــه کار برد، امــا در مورد چک این گونه نیســت. احتمالا باید به  جرئت 
مرگ  چک ها را اعلام کرد. به این ترتیب چک که از دســتاوردهای مهم 
بانکداری محســوب می شــد و قرار بود کارهــا را راحت تر کند، امروزه 
دردسرساز شده است. در هر حال بنا بر شرایط روز دنیا، چک ها محکوم 
بــه مرگ اند؛ حــال به مرگی طبیعی یــا تدریجی یا با اســتراتژی های 

بانکداری هر کشور برای اتانازی این برگه های ازمدافتاده. 

به  محکوم  چک ها 
به  حــال  مرگ اند؛ 
مرگی طبیعی یا تدریجی یا با 
استراتژی های بانکداری هر 
کشــور بــرای اتانــازی این 

برگه های ازمدافتاده

جایگاه چک در اقتصاد امروزی جهان
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نوسان قیمت در بازار مالی 
بازارهای مالی در آغاز هفته جاری گرچه براساس اعلام سایت اتحادیه طلا مثبت هستند، اما در حقیقت قیمت ها 
همچنان کاهشــی است.  بر این اساس ارزش هر ســکه طرح جدید با رشد کمتر از دوهزار تومان به یک میلیون و 
237 هزار تومان و هر قطعه سکه بهار آزادی با رشد 6هزار تومانی به یک میلیون و 200هزار تومان رسید. نیم سکه 
همچنان با کاهش قیمت، 633 هزار تومان معامله شد. ربع سکه با رشد هزار تومانی 353 هزار تومان و سکه گرمی 

نیز بدون تغییر قیمت، 247 هزار تومان ارزش گذاری شد. 
طلا نیز در بازارهای داخلی و بین المللی گرچه رشد داشت، اما در مقایسه با ابتدای هفته جاری روند کاهشی 
داشت. هر اونس طلا در بازارهای جهانی با رشد چندسنتی همچنان کمتر از 1300دلار است و درنهایت ارزش 
آن 1298 دلار تعیین شــد. این در حالی اســت که ارزش این فلز گرانبها درطول هفته گذشته 1.8 درصد کاهش 
داشــت. بااین حال برخی از تحلیلگران امیدوارند در چند روز آینده طلا همچنان گران شود. در بازارهای داخلی 
نیز ارزش هر گرم طلا به کمترین رقم در طول دو هفته گذشــته رسید و هر گرم طلا حدود 120 هزار تومان معامله 

شد. همچنین هر مثقال طلا 521 هزار تومان تعیین شد. 
قیمت ارزهای رســمی همچون دلار، پوند و یورو نیز براســاس اعلام سایت بانک مرکزی رشد یافت. همچنین 
ارزش دلار و یــورو در بازارهای آزاد نیز افزایش نســبی داشــت و به ترتیب 3893 تومــان و 4709 تومان به فروش 
رسید، اما پوند با 5 تومان کاهش به 5258 تومان رسید. قیمت  نفت نیز تحت تاثیر تصمیم کشورهای عضو اوپک و 
روسیه برای ادامه محدودیت تولید تا ژانویه اندکی رشد کرد. قیمت  نفت در سه ماه گذشته بیش از 15درصد رشد 
کرده است که نشان می دهد توافق تولیدکنندگان عضو و غیر عضو اوپک برای کاهش حدود 1.8میلیون بشکه در 

روز از تولیدشان، از اشباع عرضه جهانی کاسته است. 
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توقف شاخص بورس در آغاز هفته
در نخستین روز هفته جاری، شاخص بورس پس از چند روز رشد و سقف شکنی های متعدد، 33 واحد افت کرد. 
این در حالی است که از اواسط هفته گذشته، شاخص بورس در سه روز متوالی رشد چشمگیری داشت و تنها در 

یک روز حدود 900واحد رشد کرد؛ انتظار می رفت این رویه در هفته جاری نیز ادامه داشته باشد.
روز گذشــته شاخص کل بازده نقدی و قیمتی بورس اوراق بهادار تهران در رقم 85 هزار و 798 واحدی متوف 
شــد. شاخص کل هم وزن با رشد 14 واحدی همراه شد و به رقم 17 هزار و 965 رسید. شاخص آزاد شناور نیز با 
افت 73 واحدی روبه رو شــد و تا رقم 93 هزار و 494 واحدی پایین رفت. علاوه بر این شاخص بازار اول 51 واحد 

افت و شاخص بازار دوم 81 واحد رشد کرد.
ارزش معاملات بورس تهران روزگذشته به رقم 403 میلیارد تومان بالغ شد که این رقم ناشی از دست به دست 

شدن یک میلیارد و 763 میلیون سهم و اوراق مالی قابل معامله طی 104 هزار و 214 نوبت بود.
در گروه خودرو 200 میلیون سهم به ارزش بیش از 25 میلیارد تومان در 15 هزار و 396 نوبت داد و ستد شد. 
در گروه فلزات اساســی نیز 64 میلیون سهم به ارزش 14 میلیون تومان مورد داد و ستد قرار گرفت. در این گروه 
شاهد افت قیمت در اکثر سهم ها بودیم. امروز در بازار معاملات عمده بورس بیش از 683 میلیون سهم به ارزش 
بیش از 85 میلیارد تومان تنها در یک معامله در نماد بانک ملت صورت پذیرفت و این داد و ستد عنوان بیشترین 

حجم معامله روزگذشته را به خود اختصاص داد. 
آیفکــس نیز روزگذشــته با رشــد 5.7 واحــد روبه رو شــد و تا رقــم 963 واحدی بــالا رفــت. ارزش معاملات 
 فرابــورس تهــران به رقم 416 میلیــارد تومان رســید و حجم معاملات رقــم 136 میلیون ســهم و اوراق مالی را 

تجربه کرد.

مدیریت

جزئیات بسیار مهم از قانون جدید چک بانکی )2(
در قســمت اول این یادداشت که در 

عبدالله اوتادی
کارشناس حقوقی

ارتبــاط بــا قانون جدیــد چک های 
بانکی اســت پنج مورد ذکر شد، اما 
نــکات دیگری نیــز در ایــن ارتباط 

وجود دارد.

شرطی برای وصول
این شــرط ممکن است در خود متن چک ذکر شده باشد 
یا آن که بعدها براســاس یک فقره قولنامه، صورتجلســه، 

شهادتِ شهود و غیره اثبات شود. 
به طــور مثال، خریدار ملک، تمام یا قســمتی از مبلغ 
معاملــه را به صــورت یک فقــره چک، صــادر و در اختیار 
طلبکار )یعنی فروشنده( یا واسطه )بنگاه( بگذارد و شرط 
کند کــه تنها پس از انتقال ســند در محضر، طلبکار حق 

داشته باشد به بانک مراجعه و وجه چک را وصول کند.

چک را با تأخیر به بانک نبرید
یــک نکته مهم این اســت که اگر دارنده چــک تا 6 ماه از 
تاریخ صدور چک بــرای وصول آن به بانک مراجعه نکند، 
یا ظرف 6 ماه از تاریخ صدور گواهی عدم پرداخت )یعنی 
برگشــتی از بانک( شــکایت نکنــد، دســتش در مجامع 
قضایی به جایی بند نیســت و اگر چک موجودی نداشته 

باشد در واقع یک برگ کاغذ بی ارزش است.

مفهوم حقوقی شدن چک
اغلب افراد تصور می کنند چکی که حقوقی می شود 

از اعتبــار افتــاده و بــی ارزش اســت، در حالــی که 
این گونه نیست. 

در چک های حقوقی فقــط صادرکننده قابل تعقیب و 
مجازات کیفری نیســت، یعنی می تــوان تقاضای توقیف 
امــوال و دارایی صادرکننده را کــرد و دادگاه نیز حکم به 
پرداخــت مبلغ چک خواهــد داد، مگر آنکه بــا دفاعیات 
صادرکننده ثابت شود که به طور کلی، طلبی وجود ندارد 
یا آن که چک بابت ربا صادر شده است یا به هر دلیل دیگر، 

دارنده چک استحقاقی ندارد.

مطالبه وجه چک از دادگاه
برخــی گمان می کنند بــرای وصول وجه چــک از طریق 
دادگاه، فقــط باید شــکایت کیفری کننــد، در حالی که 
حتی اگر این شکایت به نتیجه برسد، دادگاه تنها حکم به 
مجازات حبس خواهد داد و درباره طلب دارنده اظهار نظر 
نمی کند. درباره چک های کیفــری و چک های حقوقی، 
دادگاه تنهــا در صورتی حکم به پرداخــت مبلغ چک در 
وجه دارنده چک خواهد داد که دارنده به عنوان خواهان، 
فرم مخصوص دادخواســت را تکمیل و با پرداخت هزینه 
دادرســی از طریق ابطال تمبر و ســایر تشریفات قانونی، 
آن را تحویل دفتــر دادگاه کند. در غیر این صورت دادگاه 
قانونــا نمی تواند حکمــی مبنی بر پرداخــت مبلغ چک 
صادر کند، البته در بســیاری موارد، صادرکننده به علت 
ترس از مجازات، خود رأسا مبادرت به پرداخت مبلغ چک 
می کنــد. در این صورت زحمت تقدیم دادخواســت نیز از 

دوش دارنده چک برداشته خواهد شد.

لاکچری

خودنویس های لاکچری
امضای چک با خودنویس های خاص و ویژه موضوعی است که نزد بسیاری افراد اهمیت خاصی دارد. در این میان، برخورداری 

از خودنویس های لاکچری که کمتر حالت عمومی پیدا کرده  باشند طرفداران خاص خود را دارند. 
        

 بازار ضامن ها داغ است
چند می گیری ضامن شوی؟ 

ضامن وام ازدواج
نمونه بارز نیاز به ضامن، وام ازدواج است که همواره بسیاری از جوانان درگیر آن 
هســتند و باید حداقل دو ضامن کارمند رســمی معرفی کنند. حال شاید برخی 
خانواده ها باشند که بتوانند به راحتی ضامن دولتی یا رسمی بیابند، اما در سال های 
اخیر که مشکلات متعددی همچون پاس نشدن و پر نشدن مبلغ چک به وجود آمده 
است، کمتر کسی حاضر می شود برای ضمانت وام یا خرید کالایی ضامن شود. با 
این حال اما هنوز آگهی های نیازمندی ها داغ است و بسیاری از درخواست کنندگان 
وام، نیازمنــد ضامن هســتند و در مقابل، بازار خوبی برای ضامن ها ایجاد شــده 
اســت، اما براساس بررسی های »آسمان آبی«، اکثر افرادی که ضامن وام ازدواج 

خودنویس الویس پریسلی
برنــد مونتگراپا اخیرا چهار مــدل خودنویس به افتخار الویس 
پریسلی ارائه کرده است. نسخه آبی و نقره ای این خودنویس، 
قیمتی معادل 2860 دلار دارد. نسخه سبز آن، قیمتی معادل 
3080دلار دارد. نســخه مشکی، 3050 دلار قیمت دارد و اما 
نسخه آخری آن  که به رنگ سفید است، به دوره اوج محبوبیت 

الویس می پردازد، این مدل ویژه 3900 دلار قیمت دارد. 

خودنویس الماس نشان ارورا
از این خودنویس یک میلیون و 470 هزار دلاری به عنوان 
گران ترین خودنویس جهان یاد شده است. این خودنویس 
که ساخت ایتالیاست، بدنه اش از 30 قیراط الماس و نوک 
آن از طلای 18 عیار ســاخته شــده است. به دلیل همین 
قیمت بالا، شــرکت ایتالیایی هرسال تنها سالی یک عدد 

از آن تولید می کند. 

خیلی از وام ها و خرید ها هستند که به حداقل دو ضامن نیاز دارد و این روزها یافتن یک ضامن هم سخت است چه برسد به دو 
ضامن، البته برخی وام ها هم هستند که به وجود یک ضامن نیاز دارند و برخی دیگر تنها با ضامن دولتی و رسمی ارائه می شود. 
گاه، ســخت گیری بانک ها در دریافت ضمانت های بانکی، باعث ایجاد شــرکت های سودجو و ظهور افراد فرصت طلب ر زمینه 

ارائه ضمانت بانکی شده و پیش آمده  است که خانواده ها توان یافتن دو ضامن را نداشته باشند و به سمت آگهی های نیازمندی 
در روزنامه  ها بروند. 

به دلیل  می شوند 
از  یکــی  بــا  آشــنایی 

زوجین معمولا مبلغی به عنوان 
حق الزحمه دریافت نمی کنند. 

ضامن خرید خودرو
اگرچــه خریــد خــودروی لیزینگــی 
در 15 ســال گذشــته بــا اســتقبال 
خوبی همراه شــده اســت، اما یافتن 

ضامن و قانع کــردن یکی از اقوام و آشــنایان برای ضمانت 
تحویل خودرو و پرداخت اقســاط توســط خریدار از جمله موانع 
و دردســرهای خریداران خودرو محســوب شــده اســت. بــا این حال 
اما بســیاری افراد هســتند که با ضمانــت و دریافت مبلغی بابــت آن، نه تنها 
کســب درآمد می کننــد، بلکه کار خریــداران را هم راه می اندازنــد. با نگاهی به 
برخــی از آگهی های ضمانت در نیازمندی ها و ســایت های درخواســت ضامن، 
برخــی از ضامن ها مبلغی حداقــل 10 تا 20 درصد از مبلــغ وام را به عنوان حق 
 ضمانــت دریافــت می کنند تــا وام گیرنده، اقســاط را بــه صورت تمــام و کمال

پرداخت کند.
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«آنابل» در سال ۲۰۱۴ به عنوان فیلمی در ژانر وحشت روی پرده سینماهای جهان رفت. این فیلم نقطه آغاز فیلم های «آنابل» به حساب 
می آید، اما درنهایت فیلمی مشتق شده از فیلم «احضار» (۲۰۱۳) به کارگردانی جیمز وان است؛ کارگردانی که یک سال بعد، تهیه کننده 
یکی از دو فیلم« آنابل» شـد. «احضار» محصول سـال ۲۰۱۳ سینمای آمریکاسـت؛ فیلمی که با ۲۰میلیون بودجه جلوی دوربین رفت، 

اما فروشی ۳۱۸میلیون دلاری داشت. در فیلم «احضار» عروسک آنابل حضور دارد.

جیمز وان از مهم ترین چهره های سـینمای وحشـت در هزاره سـوم به حساب می آید. او کارگردان و نویسنده قسمت اول فیلم «اره» است؛ فیلمی که تا به 
امروز هشـت قسـمت از آن جلوی دوربین رفته اسـت. وان از قسـمت دوم تا هفتم در مقام تهیه کننده در این پروژه حضور داشت. وان قسمت اول «اره» 
را با بودجه ۱٫۲ میلیون دلاری جلوی دوربین برد، اما فیلم با فروش ۱۰۴ میلیون دلاری روبه رو شـد. او قسـمت اول فیلم«توطئه آمیز»( ۲۰۱۰) را هم با 

۱٫۵ میلیون دلار بودجه کارگردانی کرد که فروشی ۹۷ میلیون دلاری داشت.

 فیلم« آنابل» در سال ۲۰۱۴ به کارگردانی جان. آر لئونتی و تهیه کنندگی پیتر سافران و جمیز وان اکران جهانی شد.

فیلم «آنابل: آفرینش» ( ۲۰۱۷) به عنوان بخش دوم مجموعه آنابل با بودجه ای ۱۵میلیون دلاری جلوی دوربین رفت و تا این جا فروشی ۲۹۲ میلیون دلاری داشته است.
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فروش بالای فیلم های کم هزینه «آنابل» 
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بودجه فیلم: ۶,۵۰۰,۰۰۰ دلار

بودجه فیلم: ۱۵,۰۰۰,۰۰۰ دلار

فروش در آمریکای شمالی: ۸۴,۰۰۰,۰۰۰ دلار

فروش در آمریکای شمالی: ۹۹,۹۰۰,۰۰۰ دلار

فروش در سایر کشورهای جهان: ۱۷۲,۰۰۰,۰۰۰ میلیون دلار

فروش در سایر کشورهای جهان: ۱۹۱,۱۰۰,۰۰۰ میلیون دلار

فروش فیلم: ۲۵۶,۰۰۰,۰۰۰ دلار

فروش فیلم: ۲۹۲,۰۰۰,۰۰۰ دلار

هند: ۹,۸۰۰,۰۰۰ دلار

مکزیک: ۳,۴۰۰,۰۰۰ دلار

کره جنوبی: ۶,۷۰۰,۰۰۰ دلار

برزیل: ۳,۰۰۰,۰۰۰ دلار

اسپانیا: ۱,۴۵۰,۰۰۰ دلار

پرو: ۱,۳۴۰,۰۰۰ دلار

مکزیک: ۱۰,۹۰۰,۰۰۰ دلار

فرانسه: ۳,۴۰۰,۰۰۰ دلار

بریتانیا: ۳,۱۰۰,۰۰۰ دلار

آلمان: ۱,۱۴۰,۰۰۰ دلار

سوئد، لهستان،پرتغال، هند و مالزی: ۲,۲۰۰,۰۰۰ دلار

امارات و ویتنام: ۱,۱۰۰,۰۰۰ دلار



حکایت اول صف بستن؛ عدد و رقم
در صف وایستاده بودم که فهمیدم ما مردم معمولی یک مقداری با اعداد مشکل داریم؛ یعنی یا فقط اعداد خیلی کوچک را بلدیم مثل 
مانده حساب بانکی های خودمان یا اعداد خیلی بزرگ مثل رقم اختلاس. سایر اعداد را درک نمی کنیم، اما خدا نکند که کار 
به درصد بکشد. چرا می خند؟ اختراع درصد کار این اجنبی ها و استکبار جهانی و دولت روحانی است که مسخره شان 

را درآورده اند تا ما و کیهان را به اشتباه بیندازند که ندانیم آب پاکی  را روی دست کی بریزیم.
 

حکایت دوم صف بستن؛ قایق موتوری
تازه رسیده بودم وسط های صف که صدای خش خش واکی تاکی نگهبان صف بیرون آمد. »اصغر...
اصغر...بهمنی« نگهبان نگاهی به اطراف انداخت و گفت: »به گوشم حاجی. چمدون ها آماده 
اســت؟ بیایم ببریم بانک مرکزی؟« ما انگشت به دهان تعجب کردیم که مثلا نفهمیده ایم 
رئیس بانک مرکزی دولت احمدی نژاد آن ور خط است. نگهبان صف ادامه داد: »حاجی، 
چمدون پول ها رو گرفتی دو کیسه آرد هم بذار دم نونوایی تا مردم متوجه نشن اوضاع 
خرابــه.« در میان خش خش صدایی درآمد: »به فنا رفتیم، قایق چرا بنزین نداره؟ 
وســط آب موندم.« نگهبان صف که شــوکه شــده بود گفت: »سرجدت تقصیر 
من نیســت کارت ســوخت رو این روحانی جمع کرده دیگه بنزین ســهمیه ای 
نداشــتیم.« یک صدایی با رایحه خوش خدمــت از واکی تاکی درآمد: »وقتی 
مبادلات پولی ممنوع است، شما باید با قایق موتوری از خلیج فارس اسکناس 
بیاورید! این ها مسخره شــان را درآورده اند. می بینی این ها نمی گذارند آدم 
درست و حسابی خدمت کند.« نگهبان بنده خدا که حالش از نامردی های 
دولت روحانی گرفته شــده بود آب پاکی  را ریخت روی دست منتظران در 

صف و گفت: »می بینی حاجی؟ بعد می گن ما با زنجانی ارتباط داریم.«
 

حکایت سوم صف بستن؛ پرسپولیس زلزله
یک مقداری صف جلو رفت که یکی از بچه های توی صف ســوال جالبی را 
مطرح کرد و گفت: »آقا ما واســه چی صف بستیم؟« یکی گفت شاید بازی 
پرســپولیس است. این طور شد که کل کل اســتقلال و پرسپولیس راه افتاد. 
یکی از گلکاری های علی منصور صحبت کرد و دیگری از تاریخ سازی قشقایی 
گفت. این وســط بــود که ناگهان خبر آمد طارمی چهار ماه و پرســپولیس از دو 
پنجره نقل و انتقالات محروم شــده اســت؛ در ضمن 790هزار یورو ناقابل برای 
پرسپولیس جریمه بسته اند. این جوری شد که خیال مان راحت شد که مسئولان هم 
با اعداد مشــکل دارند. نه تنها با اعداد که کلا با قرارداد و قانون و از این لوس بازی ها. 
البته ما که مشکلی نداریم چندتا قایق با چندتا مسئول خدوم خوش بو می فرستیم و قضیه 
را خودشان حل می کنند. اندکی نگران شدیم که نکند بازی پرسپولیس نباشد و ما برای یک 
چیز دیگری صف بسته باشیم که یک مسئول پرسپولیس از بغل صف رد شد و گفت: »مسخره اش 
را درآورده اید. اصلا به شما چه ربطی دارد که ما محروم شدیم یا نه. این جا هم صف نبندید.« که 

نگهبان صف آب پاکی را ریخت روی دستمان که این ها برای پرسپولیس صف نبسته اند. 
 

حکایت چهارم صف بستن؛ آیفون
داشــتیم به انتهای صف می رســیدیم و خوشــحال بودیم که بالاخره می فهمیم برای چی صف بسته ایم که یک نفر از 
»رویترز« آمد و گفت: »برخلاف همیشه برای خرید آیفون صف نبسته اند. در سیدنی تنها 30نفر منتظر آیفون جدید بودند و 
ژاپنی ها آب پاکی  را نگه داشته اند برای آیفون ایکس.« در همین اثنا خبرنگار »رویترز« گفت: آقا شما برای آیفون صف بسته اید؟ نه آقا، 

ما کلا دوست داریم صف ببندیم. صف مدرسه، صف نانوایی، صف یارانه. اغلب هم در صف مسخره  بازی درمی آوریم. 
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 آقایی:
#کیهان کشف کرده که نرخ 
#بیکاری در بعضی از مناطق 

بالاتر از میانگین کشوریه. 
ننگ بر دولتی که نمی تونه نرخ 

بیکاری کل کشور رو بیاره زیر 
میانگین.

 »رویترز«:
کاهش استقبال به شباهت 
#آیفون 8 با 7 برمی گردد، اما 

بخش دیگری نیز مربوط به 
قیمت بالای آیفون است؛ یک 

زنگ خطر برای اپل.

 سیاچومه: 
ما #تحریم ها را با قایق 
موتوری دور می زدیم. 
تحریم ها با ناوشکن از 
رومون رد می شدن!

 میس الی:
#طارمی به سفید کردن موی 
پرسپولیسیا بسنده نکرده 
و سعی در شکاندن کمر این 
قشر از جامعهدارد.

هفته دفاع مقدس
در  هاشمی شــاهرودی  آیت اللــه   
اینســتاگرام خود نوشــت: »فرمــول ایثار و 
شــهادت، فرمول اصیل و مهم اسلام است 
و همه ابعاد و عرصه های زندگی انســان را 
دربردارد. کســی که از زندگی خود گذشته 
اســت، به دنبال آز و طمع و خواســته های 
مادی نیست. شــما مصادیق آن را در زمان 
جنــگ دیده ایــد و می دانید چــه حالتی از 
بی اعتنایی به پســت و مقام و زندگی و مال 
و سود وجود داشت، با آن همه آمادگی برای 
شــهادت، چیز دیگری به ذهن آنان خطور 

نمی کرد تا به خاطر آن به چالش بیفتند.«

قایم باشک
    زنگ هــا بــه صــدا درآمده اند. تعرض 
 پنهان و آشــکار به کودکان را جدی بگیریم.

ساعت 24 سی ویکم شــهریور 9۶ سازمان 
مردم نهــاد کنترل + S کــه به همت جمعی 
از جوانــان متخصص به منظور آگاه ســازی 
کودکان و والدین تشــکیل شــده است، با 
رونمایی از وب ســایت »قایم باشــک« رسما 
فعالیت پــروژه ای به همین نــام را با هدف 
پیشگیری از آزار کودکان، در سراسر کشور 
آغاز می کند. برای رسیدن به نتیجه مطلوب 
این حرکت ارزشــمند، مشارکت عمومی و 

عزم ملی کارساز خواهد بود.

یاوه گویی و عتاب
  مصطفی معین در اینســتاگرام خود به 
ســخنان تند و توهین آمیز دونالد ترامپ در 
سازمان ملل پرداخت: »یاوه گویی و عتاب، و 
چون با سخن یاوه ای برخورد کنند با کرامت 
از آن بگذرنــد... و چــون نادانان با ایشــان 
عتاب کنند، بزرگوارانه به آن ها پاسخ دهند! 
)قرآن کریم - ســوره فرقان( مده پاســخ به 
گفتار ســفیهان/ همان بهتر به خاموشــی 
 بکوشــی/ مگر نشــنیده ای این نکته نغز/
جواب ابلهان باشد خموشی// پس جواب 
او ســکوت است و ســکون/ هســت با ابله 

سخن گفتن جنون« )مولوی(«

ستا
گاه

ن

نویسنده ای که تحقق نیافت
اســکات فیتزجرالد ۲۱ دســامبر ۱۹۴۰ 
درگذشت و روزنامه »نیویورک تایمز« در 
این باره نوشت: »آینده حرفه ای درخشان 
او آن طــور کــه بایــد هیچ وقــت تحقــق 
نیافت.« او به عنوان یکی از نویسندگان 

بزرگ ســده بیستم میلادی شناخته 
می شود. شناخته شده ترین 

رمان »گتســبی  اثــرش 
بزرگ« اســت که اولین 
 ۱۹۲۵ ســال  در  بــار 
فیتزجرالد  شــد.  منتشر 
چنین روزی در سینت پال 
مینه ســوتا در خانواده ای 
کاتولیــک و ایرلنــدی از 
طبقه متوسط به دنیا آمد.

رتبه در »گودریدرز«:  ۴.۱ از ۵
قیمت:  ۱۱هزار تومان

نوبت چاپ:  پنجم
قطع:  جیبی

تعداد صفحات: ۲۵۰ صفحه
نشر: ماهی

 زمان تقریبی مطالعه این کتاب:
۸ ساعت و ۴۰ دقیقه

مؤلف:  اینیاتسیو سیلونه
مترجم:  مهدی سحابی

مکتب  دیکتاتورها
باورکردن ترامپ هنوز هم دشوار است، اما سخت بتوان چیزی را درباره اش باور نکرد؛ می توان گفت هر کاری از او برمی آید، حتی توئیت های 
مســخره اش و حتی سخنرانی هیتلروارش در صحن ســازمان ملل متحد. دلایلی را می توان آورد که ترامپ کتاب »مکتب دیکتاتورها« را 
نخوانده باشــد؛ اولین دلیلش این اســت که بعید اســت ترامپ کتاب بخواند )حتی کتاب های خودش را( و دومین دلیل که قطعی تر هم 
می نماید این است که این کتاب چیزی برای ارائه به ترامپ ندارد؛ اما بیایید خیال کنیم ترامپ ثمره کتاب »مکتب دیکتاتورها«ی اینیاتسیو 
ســیلونه ی ایتالیایی اســت که آن را در ۱93۸ نگاشــته اســت. در این رمان دو نفر آمریکایی، به قول مهدی سهابی »یک جوجه دیکتاتور و 
مشــاورش«، به اروپا ســفر می کنند که از یک تبعیدی ایتالیایی که در حال نوشــتن کتابی با عنوان »هنر فریفتن دیگران« است رمز و راز 
دیکتاتورشدن را بیاموزند: »...از هدف سفر ما به اروپا به زودی باخبر می شوید. نیاز به تجدید سازمان توتالیتاریستی جامعه در کشور ما هم 
کم کم حس می شود و روشن است دوران دموکراسی به سر رسیده، تا چه رسد به مزخرفاتی ازقبیل آزادی مطبوعات و آزادی عقیده. 
به نظر من، و به نظر همه کسانی که به توتولوژی جامعه معتقدند، حکومت حکومت است و نمی تواند حکومت نباشد. متاسفانه گسترش 
جنبش آزادی بخشــی که باید به هجوم به واشینگتون و اخراج ستون »سوویتی  ـیهودی  ـسیاه پوستی« از کاخ سفید منتهی بشود در این 
اواخر کمی کند شــده. این بود که به دوستم پیشنهاد کردم ســفری به اروپا بکنیم... قاره خوشبخت اروپا از قدیم ترین دوران  از رژیم های 

دیکتاتوری برخوردار بوده و الان هم دیکتاتوری در آن رونق دارد.«
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چالش های قدرتمندترین زن جهان

هنوز لبخند می زند
در تمــام ایــن دو فصلی کــه منصوریــان روی نیمکت 
اســتقلال نشســته بــود، او را بــا لبخنــد و روحیه بالا 
دیــده بودیم. حتی پس از تســاوی مقابل ذوب آهن که 
فشارها به اوج خودش رسیده بود، باز هم لبخند از لب 
منصوریان محو نمی شــد. حالا تصاویری از او منتشــر 

شده که پس از استعفا همچنان خندان است.
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